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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

کلیدواژه هــای مربــوط بــه صنعــت 
خدمــات مالــی در ســال 1401 را مرور 
می کنم. در میــان مطالبی کــه در این 
بیش از 300 روز گذشــته، درباره آنها 
کارشناسان گفته و نوشــته اند؛ برخی کلیدواژه ها همان 
موضوعــات حل نشــده ســال های گذشــته اند، برخــی 
موضوعاتی که ســال های گذشــته چندان جــدی گرفته 
نشــدند و برخی دیگــر موضوعــات ویــژه ســال 1401 که 
توصیف بهتری جز »سال شوک« برای آن پیدا نکردم.

قیمــت دلار: مــا در صنعــت خدمــات مالــی در ســالی 
کــه آخریــن نفس هایــش را می کشــد، همچنــان بــا 
موضوعــات فرابخشــی همچون تــورم، تحریــم و قیمت 
دلار دســت وپنجه نــرم می کنیم. ایــن روزها تــورم و دلار 
دوبــاره چنــان روی دور تنــدی افتاده انــد کــه کســی بــه 

پایشان نمی رسد. 
وقتی با چنین ابرچالشــی مواجهیم، چطــور می توانیم 
انتظار داشته باشیم که تصمیم گیران صنعت فرصتی 
برای تمرکــز بر موضوعــات دیگر داشــته باشــند؟ وقتی 
بحران به نقطه ای می رسد که احتمال استیضاح وزیری 
طرح و رئیس کل بانک مرکزی عزل می شــود و از ســوی 
دیگر، گمانه زنی هایی درباره قربانی کردن عده ای به میان 
می آید، صحبــت از رگولاتوری و ایجاد زیرســاخت های 
قانونی برای توســعه نوآوری به موضوعی فانتزی تبدیل 

می شود. 
کارمزد: از چالش های فرابخشــی کــه بگذریم، صنعت 
پرداخت ما سال هاست گرفتار موضوع کارمزد است و 
باز شدن این گره که از یک موضوع صنفی به موضوعی 
سیاسی تبدیل شده، بسیار پیچیده است. سال هاست 
کارشناســان بــا توجــه بــه شــرایط موجــود مدل هــای 
پیشــنهادی خود برای کارمزد را ارائه می دهند، اما حل 

این معضل اراده ای ملی را می طلبد. 
فعــالان صنعــت پرداخــت امســال بــا موضــوع دیگری 
مواجه شدند که اتصال کارت خوان ها به مالیات است. 
گرچــه دولت از این طــرح باافتخــار یاد می کنــد، اما این 
موضــوع کــه در ذات خــود بــا افزایــش مالیات ســتانی و 
در نتیجــه ایجاد عدالــت در پرداخت مالیــات می تواند 
قابل تقدیر باشــد، به عاملی برای کاهــش تراکنش های 
کارت خــوان و مهاجــرت کســب وکارهای خــرد بــه 
کارت به کارت و حتی پول نقد تبدیل شــده است. علاوه 
بر این ما در پی تک و بانک تک همچنان ضعف هایی را 
در رمز دوم پویا شاهدیم. از روش های جدید مهندسی 
اجتماعــی و اســتفاده از رمــز دوم پویا بــرای خالی کردن 
حســاب مردم گرفته تا اختلالات در ارسال پیامک رمز 

دوم، همچنان پرونده این چالش نیز باز است. 

بحث کارمزد البته زیرمجموعه ابرمسئله  دیگری در 
اکوسیستم مالی است با نامِ رگولاتوری. ما همچنان 
شــاهد تکــرار کلیــدواژه رگولاتــوری در بخش هــای 
گوناگون هســتیم؛ از کنــد بــودن رگولاتور تــا ورودش 
به عرصه اجــرا. از بخش بانک تــک در نئوبانک ها تا 

دارایی های دیجیتال و کسب وکارهای رمزارزی.
دیبا: در کنــار چالش هایی که گفته شــد، موضوعات 
جدیــد دیگــری نیــز کم کــم در حــال تبدیل شــدن بــه 
دغدغه های مهم کسب وکارها هستند. موضوعاتی 
که شاید از چند سال پیش مقدمات آن چیده شده 
است، اما سال آینده بیشتر تأثیرش را در عمل نشان 

می دهد. 
یکی از این کلیدواژه ها ســامانه دیباســت که توســط 
بانــک مرکــزی دنبــال می شــود و قــرار اســت تمامــی 
تراکنش هــا از مســیر آن بگــذرد تا بــا این ابــزار بانک 
مرکــزی بــر همــه تراکنش هــا نظــارت داشــته باشــد. 
بــا اجرایی شــدن ســامانه دیبــا در آینــده، تمــام 
کســب وکارهای فعــال در زمینــه بانکــداری بــاز و 
همــه پرداخت یار هــا و به طور کلــی همــه نوآوری های 
بانک تک و پی تــک تحت تأثیــر منفی قــرار خواهند 
گرفت؛ به  گونــه ای که برخــی از خوانده شــدن فاتحه 

نوآوری در این بخش ها می گویند.
شــوک ۱۴۰۱: امســال تقریبــاً تمــام کســب وکارها در 
همه حوزه ها با شوک بزرگی مواجه شدند. از آنجایی 
کــه حــوادث شــهریورماه گذشــته کل جامعــه ایــران 
را متأثــر کــرد، به نوعــی همــه بخش هــای اقتصــادی 
کشور تحت تأثیر قرار گرفتند. به دنبال این حوادث، 
مهرمــاه امســال بــا اختــلالات کم ســابقه اینترنــت 
و همزمــان فیلترینــگ اینســتاگرام و واتــس اپ کــه 
حاکمیــت فقط تــا آن زمــان بهانــه مناســبش را پیدا 
نکرده بود، شوک بزرگی به کســب وکارهای اینترنتی 
وارد شــد. از شــرکت های بــزرگ تــا کســب وکارهای 
خانگــی وابســته بــه اینســتاگرام بــر اثر اختــلالات و 
محدودیت هــا، تحت تأثیر شــدید قــرار گرفتند. این 
وسط بزرگ ترین برندگان فروشــندگان فیلترشکن و 
کاسبان فیلترینگ بودند که به ادعای برخی درآمدی 
بیش از صنعت مخابرات کسب کردند. علاوه بر این 
حملات رسانه ای گسترده به کسب وکارهای اقتصاد 
دیجیتال که با جنســی متفــاوت از گذشــته تعریف 
شــده بودند، به چالشــی جدیــد و پیچیده بــرای این 

کسب وکارها تبدیل شد.
منابع انســانی: معضــل منابع انســانی که امــروز به 
یکی از بزرگ ترین چالش های درون ســازمانی تبدیل 
شــده، در ســال های ابتدایی به شــکل دیگــری ظاهر 

۱۴۰۱ با بحران های انباشت شده تمام شد و سال ۱۴۰2 با انبوهی چالش و اندکی فرصت آغاز می شود

از سال شوک به سال یأس
مینا والی

مدیرمسئول

وقتی بحران به 
نقطه ای می رسد 
که احتمال 
استیضاح وزیری 
طرح و رئیس کل 
بانک مرکزی 
عزل می شود و 
از سوی دیگر، 
گمانه زنی هایی 
درباره قربانی کردن 
عده ای به میان 
می آید، صحبت از 
رگولاتوری و ایجاد 
زیرساخت های 
قانونی برای 
توسعه نوآوری به 
موضوعی فانتزی 
تبدیل می شود
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یادداشت

 اسفند 1401
سال ششم

شماره شصت وهفتم

شد. در ابتدا کسب وکارها با منابع انسانی ای مواجه 
بودنــد کــه مهــارت و دانــش کمــی داشــت، امــا توقع 
جبــران خدماتــی بــه انــدازه نیــروی کار حرفه ای تــر از 

خود داشت. 
در دو ســه ســال اخیــر بحــران منابــع انســانی چهره 
دیگــری از خــود نشــان داده و امــروز کســب وکارها با 
کمبــود شــدید منابــع انســانی حرفــه ای مواجه اند و 
رقابت بــر ســر نیروها بــه جایی رســیده که برخــی ، از 
روش های نادرســت کســب وکارها در قاپیــدن نیروها 
یاد می کنند. از ســویی دیگر مهاجرت منابع انسانی 
آموزش دیــده به موضوعــی جدی در کســب وکارهای 
اقتصاد دیجیتال تبدیل شده؛ تا جایی که مدیرعامل 
دیجی کالا گفته سال 1401 حدود 2۵ درصد از منابع 

انسانی این شرکت مهاجرت کرده اند.
قطعاً مواردی که در اینجا تکرار شد، تمام چالش های 
کســب وکارها و مشــتریان صنعــت مالــی کشــور 
نیســت. اینهــا مهم تریــن موضوعاتــی هســتند کــه 
امــروز و ســال 1402 کســب وکارها و تصمیم گیــران با 
آن مواجه انــد. برخی از آنها چالش های فرابخشــی و 
برخی چالش های درونی صنعت هستند. حل برخی 
به اراده ای ملی نیاز دارد و برخی به تحولات اساسی. 
با این حال گمان می کنم اکنون چنان چالش ها عمیق 
شده اند که بعد از حل آنها هم مدت زمانی نیاز داریم 
تا با شــرایط جدید منطبق شــویم. اگر دوران طولانی 
این بیماری های مزمن نیز ســپری شــود، فکر می کنم 
مدتی طول می کشــد تا بفهمیم چه شده و حالا باید 

چه کنیم.

  فرصت ها و امیدها

گفتن از چالش ها و فهرســت کردن آنها به این معنی 
نیســت که در صنعــت همــه چیــز در ایــن چالش ها 
خلاصــه شــده اســت. ذات و فلســفه وجــودی 
کســب وکارها وجود فرصت هاســت و امید بــه اینکه 
بتوان از طریق این فرصت ها ارزشی خلق کرد. ما نیز 
در صنعت مالی، این ســال ها شــاهد ظهور و توسعه 
کســب وکارهایی بودیم کــه با وجــود تمام کاســتی ها 
و نبود زیرســاخت ها تــلاش کرده انــد با ابــزار فناوری 
تجربــه نــوآوری را برای مشــتریان خــود ایجــاد کنند. 
دهه 90 کســب وکارهای پی تک از پی اس پی ها گرفته 
تا پرداخت یارها سرویس های نوآورانه ارائه دادند و در 
سال های اخیر ولث تکی ها، نئوبانک ها و لندتکی ها.

ســال 1400 اگــر ســال شــکوفایی نئوبانک هــا بــود، 
ســال 1401 ســال شــکوفایی و گســترش BNPL بود. 
قطعــاً ســال 1402 همچنــان شــاهد ســرویس های 
جدیــدی در نئوبانک هــا خواهیــم بــود؛ همچنــان که 
امســال تلاش هایــی را دیدیــم. ســال بعــد همچنــان 
ســرمایه گذاری های جدیــدی در BNPL و به طور کلی 
تســهیلات و اعتباردهــی و تجربه هــای جدیــدی در 
موضوع لندتک خواهیم داشــت. همچنین با وجود 
مقاومتی که در ســمت کاربران وجود دارد، به ســبب 
گسترش مدل های کســب وکاری مبتنی بر اشتراک، 
احتمــالاً دایرکت دبیــت هــم بتوانــد رشــد خوبــی را 

تجربه کند.

  در سال ۱۴۰۲ می توان امیدوار بود؟

احتمــالاً یادتــان می آیــد در پی امضــای برجام در ســال 
1394 روزنه هایــی بــه رویمــان بــاز شــد و شــاید گمــان 
می کردیــم کــه روزنه هایــی بــاز شــده اند و چقــدر در آن 
سال ها امیدوار بودیم به اینکه ما هم قرار است همچون 
سایر دنیا )البته غیر از افغانستان و یمن و سوریه و چند 
جای دیگر که تابه حال اسم شان را هم نشنیده ام!( وارد 
جریان پرشــتاب نوآوری شــویم. نوآوری با طعم فناوری 
که نوید زندگی بهتر را می دهد؛ زندگی بهتر نه فقط برای 

خودمان، بلکه برای ما و سایر مردم ایران.
متأسفانه آن شرایط با کارشــکنی هایی که اتفاق افتاد، 
مانــدگار نبــود. نمی دانــم اگــر برجــام همچنــان پابرجــا 
می ماند شــرایط ما بهتر بود و اگر بود، چقــدر. اما توالی 
حوادثی که ما طی سه، چهار سال اخیر تجربه کرده ایم، 
چندان به ایــن توافــق ارتباط نــدارد. اگر حــوادث ناگوار 
در ســطح ملــی دهه های قبــل بــا اختلاف چندین ســاله 
رخ می داد، متأســفانه این بار ما پشــت ســر هم شــاهد 
اتفاقات ناگوار با ابعاد وســیع بودیم که تحمل هر کدام 
به تنهایی قدرت فوق العاده ای را می طلبد. متأسفانه این 
روزها به ســبب تواتر حوادثی که اغلب پاســخی درخور 
بــرای آنهــا نیافته ایــم، هــر روز در میــان مردمــی زندگی 
می کنیــم، در میــان همــکاران و دوســتانی هســتیم کــه 
باروت خشم درون شــان هر لحظه ممکن است منفجر 

شود.
مــن امــروز بیــش از آنکــه از بحران هــای اقتصــادی، از 
قیمــت دلار و از تــورم هــراس داشــته باشــم، از آنچه در 
دل کســب وکارها می گــذرد، هــراس دارم. مــن امــروز از 
آنچه نمی بینمش، اما یقین دارم که هست، می ترسم. 
نشانه هایش را می بینم؛ در خیابان، فروشگاه و درمانگاه 
خشــم نهفتــه ای می بینــم کــه دارد کم کم خــود را ظاهر 
می کنــد. خشــم احساســی ناگزیــر در انســان اســت؛ 
درست همچون سایر احساساتی که لازمه بقای اوست. 
آنچه امروز در نسبت خشم و جامعه ما خطرناک است، 
شــیوه بروز آن در تمــام ســاحات زندگی، بدون داشــتن 
کنترلی بر آن است. ترس از انباشت این خشم می تواند 
جامعه را با بحران مواجه کند، کمااینکه همین حالا هم 
دچار بحرانیــم و عاصی بودن مــردم و عدم شــکل گیری 
گفت وگو را شــاهد هســتیم. تــرس از این اســت که این 

خشم تک تک ما را از پا بیندازد. 
تصورم این است که شکست ما امروز ناشی از فشارهای 
بیرونــی نیســت. شکســت مــا امــروز می توانــد شــبیه 
فروپاشــی از درون باشــد. بــه نظرم امــروز بحــران منابع 
انســانی که پیش تر هم اشــاره کــردم، از جنــس دیگری 
خواهــد بــود. از جنــس ناامیــدی همــراه بــا خشــم. این 
فقط یک پیش بینی هولناک اســت. به عــلاوه اینکه در 
ســال 1402 همچنان بحــران تــورم، قیمــت ارز، کارمزد، 
رگولاتــوری و منابع انســانی را خواهیم داشــت و شــاید 

شدیدتر از امروز.
بعــد از نوشــته ای سرشــار از ناامیدی باید بگویم پاســخ 
ســؤال »آیــا در ســال 1402 می تــوان امیــدوار بــود؟« را 
نمی دانم و فقط می دانم اگر تصمیم گرفته ایم که زندگی 
کنیم، زندگی بدون امید اتفاق نمی افتد. پس امیدوارم 

سال 1402 با امید باشید 

من امروز بیش 
از آنکه از بحران های 
اقتصادی، از 
قیمت دلار و از 
تورم هراس داشته 
باشم، از آنچه در 
دل کسب وکارها 
می گذرد، هراس 
دارم. من امروز از 
آنچه نمی بینمش، 
اما یقین دارم که 
هست، می ترسم. 
نشانه هایش 
را می بینم؛ در 
خیابان، فروشگاه 
و درمانگاه خشم 
نهفته ای می بینم 
که دارد کم کم خود 
را ظاهر می کند
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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

این شــما و این 340 صفحه ماهنامه 
عصر تراکنش ویژه پایان ســال 1401. 
دوست داشــتم در روزهایی شــاد و با 
انرژی تمام این شــماره ویــژه را تقدیم 
شما می کردم؛ دوست داشتم آنچه در سال 1401 بر ما 
گذشــت، خواب و کابوســی بیش نبود؛ دوست داشتم 
هیچ کدام از اتفاق های بدی که در این سال تجربه کردیم 
واقعیت نمی داشــت و ما مردمی بودیم شاد تر از امروز 
و پرتلاش تــر از امــروز و باانگیزه تــر و امیدوارتــر. در 
شــرایطی 340 صفحــه شــماره ویــژه ماهنامــه عصــر 
تراکنش را تقدیم شما می کنیم که نه حس و حال عید 
و نــوروز را داریــم و نــه می توانیــم به آســانی از آینــده 

صحبت کنیم. 
برای ما که در همه این ســال ها تمرکزمان بر آینده بوده 
و از هر روزنه ای که به تغییر کیفیت زندگی مردم منجر 
شــود، اســتقبال می کنیم، این روزهــا روزهــای پردردی 
بوده اســت. فرقی نمی کند کدام ســو ایســتاده باشیم؛ 
تصــور می کنیم با هــر دیدگاهــی در یک چیز اشــتراک 
داریم و اینکه آنچه در سال 1401 پشت سر گذاشتیم، 

روزهایی پر از درد و غصه بود.
سخت است که قبول کنیم این درد و این غصه در یک 
شب به پایان می رسد. سخت است باور کنیم که بدون 
آموزش و بــدون یــاد گرفتن دانــش و مهارت هــای مورد 
نیاز بــرای زندگــی در جهان مــدرن شــاهد تغییر جدی 

خواهیم بود. 
ســخت اســت و دشــوار، ولی مــا در این ســال ها عادت 
کرده ایــم به کارهــای ســخت و دشــوار. یکــی از مطالب 
جالبی که در این سال خواندم، توصیه می کرد به اینکه 
به جای اســب تک شــاخ بودن باید مرام و مسلک شتر 
بودن را الگــوی خودمــان قرار دهیــم. روزهای ســخت و 
دشــوار مانند ایــن اســت کــه در بیابانی بــی آب و علف 
زندگی کنیم؛ این کاری اســت که شترها به خوبی در آن 
اســتاد شــده اند. ما برای اینکــه بتوانیم در این شــرایط 

ســخت دوام بیاوریم، باید بتوانیم انرژی خودمان را 
مدیریت کنیم. بسیاری از موضوعات دیگر از کنترل 
شخص ما خارج است. امروز باید پاسخگوی مسائل 
گوناگونی در حوزه های متفاوت باشیم؛ از بحث های 
سیاســی و اقتصــادی بگیــر تــا مســائل اجتماعــی و 
فناوری و حتی موضوعات حقوقی و زیست محیطی. 
در یادداشــت دیگــری بــه برخــی از این مســائلی که 
مــا نمی توانیم بــرای آنهــا کاری کنیم، اشــاره خواهم 
کــرد، ولــی بدانیــم به عنــوان کســانی کــه فعالیــت 
اقتصــادی انجــام می دهیــم، لازم اســت خودمــان را 
برای ســفری طولانی آماده کنیــم؛ دقیقــاً مانند یک 
شتر! کســب وکارهایی که مثل شترها به مسیر نگاه 
می کنند، در مسیر به دنبال رشدی متعادل هستند، 
چشم اندازی بلندمدت دارند و تنوع را در کسب وکار 

خود می گنجانند. 
همین آموزه های ساده کمک می کند که کسب وکارها 
در بحران هــا زنــده بماننــد و در روزی کــه شــرایط 
متعادل تر می شــود، بتوانند با قوت و قدرت رشــد را 
تجربه کننــد. منتها تا آن زمان مهم ترین اســتراتژی 

بقاست و تاب آوری.
توصیه می کنم مقاله »چگونه استارتاپ ها می توانند 
از توفان جان ســالم بــه در ببرند؟ / وقــت فکر کردن 
مثل شتر رسیده اســت« را مطالعه کنید. این مقاله 
اولین بار در ماهنامه هاروارد بیزینس ریویو منتشــر 
شــده و همــکاران مــن در راه پرداخــت آن را ترجمه و 

بازنشر کرده اند.
و امــا نگاهــی بیندازیــم به ایــن شــماره ویــژه. از آخر 
شــروع کنیــم؛ از بخــش راهنمــا. در ماهنامــه ایــن 
شــماره ســعی کردیم از بیــن کســب وکارها و افــراد و 
اپلیکیشــن ها و خدمــات و ســخت افزارهایی کــه در 
طول ســال 1401 معرفــی کردیم، دســت بــه انتخاب 

بزنیم. 
هیئــت تحریریــه عصــر تراکنــش بــا کمک گرفتــن 

نگاهی به شماره ویژه پایان سال عصر تراکنش 
و آنچه در این شماره به شما تقدیم می کنیم 

راهنمای عبور از توفان
رضا قربانی

سردبیر

ما در این 
سال ها عادت 
کرده ایم به کارهای 
سخت و دشوار. 
یکی از مطالب 
جالبی که در این 
سال خواندم، 
توصیه می کرد به 
اینکه به جای اسب 
تک شاخ بودن 
باید مرام و مسلک 
شتر بودن را الگوی 
خودمان قرار دهیم
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یادداشت

 اسفند 1401
سال ششم

شماره شصت وهفتم

از خــرد جمعــی و از طریــق نظرســنجی گســترده 
تــلاش کردنــد بهترین هــای ســال را انتخــاب کننــد. 
نتایــج در حوزه هــای گوناگــون پیش روی شماســت. 
بهترین نشــریه های مرتبط بــا فناوری مالــی جهان، 
بهتریــن کتاب هــای معرفی شــده در ماهنامــه عصر 
تراکنــش، بهتریــن کســب وکارها در حوزه هــای 
گوناگون؛ از لندتک ها گرفته تــا نئوبانک ها، بهترین 
سخت افزارها و مهم ترین جریان سازهای سال 1401 
معرفی شــدند. تصور می کنم این فهرست به خوبی 
دســتاوردهای فناوری های مالی ایران در ســال 1401 
را نشــان می دهد. حالا می توانم باافتخــار بگویم که 
بخــش راهنمــای ماهنامــه عصــر تراکنش بــه جایی 
تبدیــل شــده کــه می تــوان از طریــق آن تصویــری از 

اکوسیستم فین تک ایران به دست آورد. 
اینجا سعی کرده ایم آنهایی را که در یک سال گذشته 
جریان ســاز بوده اند، ببینیــم. قطعــاً انتخاب های ما 
قطعــی نیســت و قاعدتــاً پــر از اشــکال و ایــراد. ولی 
به جرئــت می توانــم بگویــم فهرســتی کــه در بخــش 
انتهایــی ایــن شــماره و در بخــش راهنمــا معرفــی 
کرده ایم، یکی از بهترین فهرست ها برای روشن کردن 
ابعــاد گوناگــون فعــالان عرصــه فناوری هــای مالــی 
ایران بوده اســت. امیدوارم در ســال آینده بتوانیم با 
برگزاری رویدادی زمینه تقدیر و تشــکر از چهره های 

تأثیرگذار سال 1401 را فراهم کنیم.
اجــازه دهیــد خــلاف عــادت از بخــش انتهــا حرکت  
را ادامــه دهیم به ســمت ابتــدای نشــریه. در بخش 
جهــان نشــریه مهم تریــن روندهــای ســال 1401 را 
بررسی کرده ایم. قاعدتاً جریان سازترین موضوعات 
ســال 1401 در جهــان فناوری هــای مالــی رمزارزهــا 
بوده اند. از همــه اتفاق های خوب و مثبت این ســال 
بگیر تــا اتفاق های بــد و عجیبی ماننــد زمین خوردن 
اف تی ایکس و پــروژه لونــا. ســال 1401 ســالی بود که 
متاورس، وب 3.0 و دیفای به امیدهای آینده تبدیل 
شدند. این ســالی بود که چین بیشــتر از گذشته در 
آن درخشید و در نهایت هوش مصنوعی در روزهای 
انتهایــی ســال هــوش و حــواس بســیاری را معطوف 

خودش کرد.
مــا در نشــریه عصــر تراکنــش رســانه مدیــران 
فناوری هــای مالــی ایــران هســتیم و قاعدتــاً بیشــتر 
بخش های این نشــریه به مدیران و کســب وکارهای 
ایرانی اختصاص دارد. آنچه از جهان در این نشریه 
می آید، برای این است که بتوانیم ارتباط خودمان با 
روندهای مهم جهان را حفظ کنیــم. به همین دلیل 
ایــن بخــش در خلاصه ترین شــکل خود ارائه شــده 

است.
بنابرایــن مفصل تریــن بخــش ماهنامــه اختصــاص 
دارد به کســب وکارها و مدیران ایرانی. بر این ســبیل 
در بخــش باشــگاه عــلاوه بــر نگاهــی بــه مدیــران و 
کســب وکارهای ســال 1401 فرصتی فراهــم کرده ایم 
که کســب وکارهای مهم فعال در زمینــه فناوری های 
مالی ایــران گــزارش عملکردی از یک ســال گذشــته 
ارائه دهند. اینجا می توانید مهم ترین کسب وکارهای 
فناوری های مالی ایران را بیابید و ببینید در یک سال 

گذشــته چه مســیری را طی کرده اند و چــه برنامه هایی 
برای ســال آینــده دارند. فلســفه مــا در عصــر تراکنش 
این بوده و هست که کار کارآفرینان و فعالان اقتصادی 
به همان اندازه ارزشــمند اســت که کار فوتبالیســت ها 
و بازیگرانــی کــه صبح تــا شــب در صداوســیما حضور 
دارنــد و از عطسه کردن شــان هــم خبــر می دهنــد. مــا 
اینجــا ســتاره هایی داریــم کــه از جنــس خلــق ارزش 
هستند؛ آنهایی که در یک سال گذشته سکان هدایت 
کسب وکارها را بر عهده داشتند و در این شرایط، یکی 
از ســخت ترین کارهــای روی زمیــن را انجــام داده انــد؛ 
یعنی راهبری کسب وکار در شرایط ابهام و البته بحران. 
تصور می کنیم همه آنهایی که در سال سخت، سختی 
کارهای ســخت را به جان خریده اند، شایسته تقدیر و 
توجه هســتند. به همین ســبب بخش اصلی ماهنامه 
عصر تراکنش معرفی کســب وکارهای ایرانی اســت در 

سالی که گذشت.
عــلاوه بــر ایــن در ســه پنــل مجــزا بــا حضــور 11 نفــر از 
چهره هــای تأثیرگــذار فنــاوری و نــوآوری ایــران به ســال 
گذشــته پرداختیم و آنچه احتمالاً در ســال آتی تجربه 
خواهیم کرد. متأســفانه دیدگاه ها منفی تر از گذشــته 
شده و بســیاری از فعالان کمتر از قبل نسبت به آینده 

امیدوار هستند. 
کار ما انعکاس دقیق دیدگاه های افراد فعال و تأثیرگذار 
اســت، نــه بیهــوده امیــد دادن. معتقدیــم بایــد بــه 
واقعیت هــا بپردازیــم و بــا گــذر از خوش بینــی بی دلیل 
زمینه تغییر مثبت را فراهم آوریم. امسال برای اولین بار 
هــر ســه پنــل به طــور کامــل ضبــط و فیلم برداری شــده 
و می توانیــد از طریــق اســتودیو راه کار ایــن محتواهــا را 
به صــورت تصویری هــم مشــاهده کنیــد. در نهایت در 
صفحه هــای ابتدایــی ماهنامه تــلاش کرده ایــم نگاهی 
داشته باشیم به مهم ترین یادداشــت ها و گزارش های 

سال 1401.
امیدوارم این تلاش ها فایده ای داشــته باشد و در آینده 
نزدیک شاهد شکوفایی اقتصاد ایران باشیم. مطمئن 
هســتم با رؤیابافی نمی تــوان تغییــر مثبتی بــرای همه 
ایجاد کــرد و نیاز به ایــن داریم کــه بتوانیم بــا گفت وگو 

زمینه اصلاح کژراهه ها را فراهم کنیم.
ما معتقدیم راه دور اســت و بیابان در پیش؛ ولی تصور 
می کنیــم وقتــی شــترها می توانند مســیرهای ســخت 
بیابانی را پشــت ســر بگذارند، ما نیز می توانیم با تکیه 
بر توانایی های انســانی زمینه توســعه جمعــی را فراهم 
کنیم. در این راه آنچه بیشتر از هر چیزی اهمیت دارد، 

آموزش و تغییر مدل های ذهنی است. 
ما در کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار تمــام تلاش مان را 
انجــام می دهیم تــا بتوانیم نقشــی هرچنــد کوچک در 

این مسیر بازی کنیم.

کار ما انعکاس 
دقیق دیدگاه های 
افراد فعال و 
تأثیرگذار است، 
نه بیهوده امید 
دادن. معتقدیم 
باید به واقعیت ها 
بپردازیم و با گذر 
از خوش بینی 
بی دلیل زمینه 
تغییر مثبت را 
فراهم آوریم. 
امسال برای 
اولین بار هر سه 
پنل به طور کامل 
ضبط و فیلم برداری 
شده و می توانید 
از طریق استودیو 
راه کار این محتواها 
را به صورت 
تصویری هم 
مشاهده کنید
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 اسفند 1401
سال ششم

شماره شصت وهفتم

۱۴۰۱، برای کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال ایران سال سختی بود. بررسی یادداشت های ارسال شده توسط بازیگران این حوزه 
به ما نشان می دهد که چه مفاهیم و موضوعاتی در سال ۱۴۰۱ برای آنها مهم بوده است. تکرار تناوبی مفهوم تحول دیجیتال 
حاکی از برساخت گفتمان جدیدی در سپهر اقتصاد ایران است. یادداشت هایی که با محوریت دیجیتالی شدن، موجب تکرار 
موضوعاتی همچون بانکداری باز، احراز هویت دیجیتال، هوش مصنوعی، تحلیل داده، فرهنگ دیجیتال، نوآوری، کارآفرینی، 
نسل زد، رفتارشناسی مالی و شخصی سازی محصولات و خدمات در راستای مشتری محوری و ارتقای تجربه مشتری شده است. به نظر می رسد 
چینش این موضوعات حول مفهوم دیجیتالی  شدن، به خلق گفتمان تحول دیجیتال در ایران و در هم شکستن فرم های سنتی پرداختن به 

مسائل مالی منجر شده و قرار است در سال های آینده شاهد تغییرات اساسی در سبک زندگی و نحوه مواجهه مان با جهان باشیم.
مدیران و بازیگران صنایع مالی کشور به خوبی فهمیده اند که برای تطابق با نیازهای نسل زد باید نوآور باشــند و از روش های تحلیل داده برای 
بررسی رفتار مالی آنها کمک بگیرند تا در آینده ای نه چندان دور بتوانند به طور کامل مشتری محور شوند. اقتصاد و فرهنگ رابطه ای دیالکتیکی 
دارند؛ در واقع با تغییر زیرساخت اقتصادی کشور یا تحول آن، فرهنگ مردم نیز به مرور تغییر می کند. کارآفرینان، مدیران و بازیگران صنایع 
مالی کشور معتقدند که برساخت فرهنگ دیجیتال امر مهمی در توسعه این صنایع است. علاوه بر این یکی از روندهای سالی که گذشت، 
لندتک ها، اعتبارسنجی و ارائه سرویس  BNPL به مردم بوده که حاکی از تلاش های فعالان اقتصادی ایران برای مهار تورم و ارتقای سطح کمی و 
کیفی زندگی مردم است که به پشتوانه احراز هویت دیجیتال و ارائه رتبه اعتباری به افراد یا دریافت سفته و چک دیجیتال از آنها ممکن می شود.

اصلاح نظام کارمزد و لزوم تغییر رویکرد رگولاتور نســبت به حوزه های جدید اکوسیستم فین تک کشــور نیز از جمله موضوعاتی است که در 
سال ۱۴۰۱ جزء مباحث اصلی این صنعت بوده اند. بنا بر تحلیل محتوای یادداشت ها، نوآوری و توسعه نیازمند تغییر رویکرد رگولاتور و اتخاذ 
نقش ناظر و نه کنترلگر حداکثری است. نگارندگان در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ بر امری اجتماعی متمرکز شده اند و کلمه مهاجرت را بارها و بارها 
در نوشته های خود به کار برده اند. در واقع مهاجرت پرتکرارترین کلمه نیمه دوم سال ۱۴۰۱ بوده است. بی ثباتی نرخ ارز، پایین بودن دستمزدها، 
از دست رفتن انگیزه افراد، ترجیح متخصصان به دورکاری برای سرزمین های غربی، پیش بینی پذیر نبودن آینده اجتماعی-سیاسی کشور و 
کوتاه بودن سقف ایران برای پیشرفت از جمله دلایلی است که انسان ایرانی را به سمت مهاجرت سوق می دهد. مهاجرت افراد نه تنها موجب 
دور شدن آنها از تعلقات هویتی شان می شود، بلکه به اقتصاد ایران نیز آسیب می زند؛ به نظر می رسد که ادامه دار شدن روند رو به رشد مهاجرت 
از ایران، نتیجه ای جز وابستگی کشور به سرزمین های دیگر و کوچک شدن اقتصاد کشــور ندارد. در ادامه از هرکدام از یادداشت های منتشر 

شده در ماهنامه عصرتراکنش طی سال ۱۴۰۱، بخشی به انتخاب آورده شده که می توانید مشاهده کنید.

مروری بر آنچه متخصصان طی سال ۱۴۰۱ در عصرتراکنش نوشتند

نقدها ونظرها

#نئوبانک

#هوش_مصنوعی

#تجربه_ مشتری

#اقتصاد_دیجیتال

#احراز هویت_دیجیتال

#نیروی_ انسانی#متاورس #رگولاتوری
#بلاکچین

#BNPL#لندتک
#بانکداری_دیجیتال

#رمزارز

#صنعت_ بانکی
#امنیت_ سایبری

#تحول-دیجیتال
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فناور ی های مالی ایران

دادند و میلیاردهــا ریال ســرمایه بانک ها خــرج باج دهی بــه پذیرندگان 
می شود. در واقع چیزی برای اغما رفتن وجود ندارد. سال هاست این پیکر 

بی جان در گوشه ای بدون هیچ فریادرسی مدفون است.
کلیدواژه  ها:  #اصلاح_نظام_کارمزد #صنعت_پرداخت 

#رگولاتوری #نوآوری

 مصائب یک
مشاور تحول دیجیتال

حامد شیدائیان
مشاور و مدرس تحول دیجیتال

مشاوران عزیز تحول دیجیتال! تحول دیجیتال حداقل در ایران هنوز یک 
دالان تاریک است. شــوربختانه، سازمانی با تفکرات منجمد و فرهنگ 
مریض را نمی توان متحول کــرد. اینها دچار بیمــاری نابینایی دیجیتال 
هســتند! پس لطفاً خودمان و آنهــا را ســر کار نگذاریم و آرامش شــان را 
نخراشــیم! و برای سازمان های مســتعد تحول هم قرار نیست یک شبه 
توفان تغییر به پا کنیم! لطفاً وعده سر خرمن ندهیم! به شرایط سازمان 
در خلأ نگاه نکنیم و بالا تا پایینش را ضربتی به هم نریزیم. فرهنگ سازی 

کنیم. جنبه های انسانی در تحول دیجیتال خیلی خیلی مهم هستند.
کلیدواژه ها: #تحول_دیجیتال #فرهنگ_دیجیتال #نوآوری

 حاکمیت بر لوح سنگی
در عصر وب۳

حسام الدین ایپکچی
پژوهشگر حقوق فناوری

شاید در طول تاریخ حیات انسان، هرگز چنین اجماعی میان مردمان در 
جوامع مختلف و نژادهای مختلف دیده نشــده باشد که میلیون ها نفر 
از اقوام و نژادهــا و ملیت های مختلف، توافق در »تمرکزگریزی« داشــته 
باشند. این توافق چنان جدی است که میلیاردها دلار از نقدینگی مردمان 
به شبکه های غیرمتمرکز منتقل شده و در یک کلام، هزینه »حاکمیت 
متمرکز« برای جوامع انسانی زیاد شده؛ چنان که در برخی عرصه ها این 
هزینه به فایده اش نمی ارزد! وب 3، معنای »حاکمیت 3« را هم در خودش 
پنهان دارد؛ حاکمیتی نرم و منعطف در برابر میل عمومی بر عدم تمرکز. 
بنابراین در عصر وب 3، حاکمیت بر لوح سنگی حتی اگر ممکن باشد، 

خردمندانه نیست.
کلیدواژه ها: #وب۳ #حاکمیت_متمرکز #رگولاتوری

نیازمندی های زیرساختی 
فین تک های دانش بنیان

مرتضی ترک  تبریزی
عضو هیئت مدیره بانک تجارت

طی چند دهه گذشــته، اقتصاد جهان رنگ وبوی تازه ای به خود گرفته و 
باقی ماندن در گردونه رقابت آن الزامات جدیدی پیدا کرده است. در این 

صنعت بانکداری در سال های پیش رو 
با دگرگونی همه جانبه همراه خواهد بود

عصر نئوبانکداری

مجید عبدالله خانی
مدیرعامل رهند هوشمند

برای صنعت بانکداری، سال های پیش رو با دگرگونی همه جانبه همراه خواهد 
بود. مدل واسطه گری مالی در جذب و توزیع منابع که بر اساس منطق و اصل 
تمرکز اســتوار بوده، به تدریج اعتبار خود را از دســت خواهد داد و بانک ها و 
مؤسسات مالی را به  سوی تبدیل شدن به پلتفرم های تسهیل کننده تبادلات 
مالی ســوق خواهد داد. صرف یک حضور قوی در خیابان با شعب فراوان و 
نرخ بهره خوب، دیگر برای حفظ و جذب مشتریان کافی نیست. از این  پس 
همه چیز در مورد »تجربه مشــتری در یــک فرایند کســب وکاری آمیخته و 
ترکیب شده از آرتیفکت های )مؤلفه یا سرویس( دیجیتالی بانکی و مالی و 

غیره خواهد بود و عصر نئوبانکداری بر این مبنا آغاز خواهد شد.«
کلیدواژه ها: #نئوبانک #هوش_مصنوعی #بانکداری_سنتی 

#تجربه_مشتری

مهم ترین اقدام نهادهای نظارتی در 1401

قانون گذاری به نحوی که نوآوری تحت 
تأثیر قرار نگیرد

پویا پوراعظم
متخصص و مشاور فناوری های مالی

آنچه برای مقررات گذاری در ســال 1401 در کشور حائز توجه است، حداقل 
امکان تســهیل فعالیت، مجوز دهــی و راه انــدازی ســند باکس قانون گذاری 
برای پلتفرم های حوزه رمزارزها با ساختار غیرتوزیع شده مانند صرافی های 
دیجیتال متمرکز اســت. اولویت بعدی، قانون گذاری و اســتقرار سازوکاری 
برای مجوزدهی فعالیت پلتفرم ها و خدمات حضانت از دارایی های دیجیتال 
)Crypto Custody Services( و ارائه دهندگان کیف  پول امن است. ایده آل 
آن اســت که نهادهــای حاکمیتــی در آینده نزدیــک امکان فعالیــت قانونی 
پلتفرم های مالی توزیع شده یا دیفای را با شــرط رعایت ملاحظات قانونی و 
نظارتی مانند شناســایی کاربــران )KYC( و رصد تراکنش هــای غیرقانونی یا 

مشکوک، فراهم کنند.
کلیدواژها: #نوآوری #رگولاتوری #دارایی_دیجیتال

 اصلاح نظام کارمزد
وعده ای که به موعود رسید!

نیما فیض گستر
تحلیلگر کسب وکار در حوزه پرداخت الکترونیکی

ویرانه پرداخت، عاری از هرگونه نوآوری اســت و آنچنان خــاک آن را به توبره 
کشیده اند که هرگونه نهال تازه ای را در لحظه ای نابود می کند. رگولاتور به جای 
نظارت بر شرایط حاکم بیشتر در پی سخت کردن شرایط ورود بازیگران جدید 
است؛ چراکه هر نوآوری و توسعه ای می تواند تهدیدی بر درآمد فعلی باشد. 
آری در صنعت پرداخت با ویرانه ای مواجه هستیم که از تلنباری از کارت خوان 
ساخته شده، در آن کارشناسان توسعه بازار جای خود را به دلالان تراکنش 



۱۴۰۲ و 
روندهایش

پایان سال و شروع سال جدید فرصتی است برای اینکه نگاهی بیندازیم به مهم ترین روندهای 
پیش روی صنایع گوناگون. دانستن روندها به کسب وکارها کمک می کند خودشان را برای دنیایی 
که مدام در حال تغییر است، بیشتر آماده کنند و بتوانند کسب وکارشان را زنده نگه دارند. از نظر 
ما روندهای نوظهوری که در ســال ۱۴۰۱ در صنعت فناوری های مالی کشور وجود داشتند، در 
سال ۱۴۰۲ پررنگ تر خواهند شد؛ در نتیجه در سال جدید باید توجه مان را به این موضوعات بیشتر 
کنیم. به همین خاطر در صفحات پیش  رو به جای پرداختن به روندهای جدید صنعت فین تک در 
دنیا، تمرکزمان را همچنان به روندها و موضوعاتی که در کشور خودمان با آنها روبه رو هستیم، 
معطوف کردیم. علاوه بر این، در سه میزگرد وضعیت اقتصاد دیجیتال کشور، صنعت رمزارز کشور 
و صنعت بانکی کشور را در گفت وگو با فعالان و متخصصان این صنایع بررسی کردیم. ۱۴۰۲ در 
کشور سال تاب آوری است و کسب وکارهای کوچک و بزرگ صنعت فناوری های مالی کشور باید 

به چیزی بیشتر از خودشان بیندیشند.

گزارشها
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فناور ی های مالی ایران

کلید خوردن پروژه رمزریال بانک 
مرکزی

 بانک مرکزی فروردین ماه ۱۴۰۱ 
رســماً وارد فــاز اجرایــی پــروژه فروردین

رمزریال شــد و ســند مقررات 
رمزریال را منتشــر کرد و نهایتاً در شــهریور 
۱۴۰۱ نخستین بار ریال دیجیتال به صورت 
رســمی منتشــر شــد. ایــن نهــاد، به منظور 
تســهیل مبــادلات بازرگانــی و بهره گیــری 
حداکثری از ظرفیت های فناوری های نوین در 
ارائه خدمات بانکی، سند رمزریال را تدوین 
کرد. بر اســاس این مقــررات ، بانــک مرکزی 
مســئولیت نظــارت بــر میــزان رمزریــال 
انتشــاریافته و تعیین حداکثر سقف مجاز 
رمزریال در گردش در کشور را برعهده دارد و 
طبق این مقررات، مجاز به عرضه بخشی از 
پول در قالــب رمزریال به مؤسســه اعتباری 
اســت. با انتشــار رمزریال، افراد اســکناس 
ریال خود را تحویل بانک مرکزی می دهند و 

رمزریال تحویــل می گیرند که ایــن رمزریال 
قابل استفاده برای سرمایه گذاری نیست و 
صرفاً جایگزین اســکناس خواهد شــد. فاز 
پیش آزمایشــی رمزریال شــهریورماه با سه 
بانک ملــی، ملت و تجــارت آغار شــد که در 

حال حاضر وارد فاز آزمایشی آن شده ایم.

تولد دو اتحادیــه از دل اتحادیه 
کسب و کارهای مجازی 

کســب وکارهای  اتحادیــه 
مجازی از شــروع سال جاری، اردیبهشت

پرحادثه تریــن نهــاد در حوزه 
اســتارتاپی بود. بعد از چندین نوبت تعویق 
در برگــزاری انتخابــات این اتحادیــه، به طور 
ناگهانی در اردیبهشت ماه اعلام شد که این 
اتحادیه به دستور ســیدرضا فاطمی امین، 
وزیــر صمت بایــد بــه دو اتحادیــه توزیعی و 
خدماتــی تفکیــک شــود؛ بــه معنــای دیگر 

انتخابــات اتحادیــه منتفــی اســت. بدیهی 
اســت که وقتــی اتحادیــه ای وجــود خارجی 
ندارد و قرار است از دل آن دو اتحادیه جدید 
متولد شود، برگزاری انتخابات برای آن دیگر 
محلی از اعراب نداشــته باشــد. طبق اعلام 
وزارت صمــت، تجمیــع تمــام فعالیت های 
گوناگــون کســب وکارهای مجــازی در یــک 
اتحادیه از ابتدا به علت کمبود اعضا اتفاق 
افتاد، اما با رشد تعداد فعالان این عرصه در 
ســال های اخیــر، نارضایتــی در خصــوص 
انجام وظایف این اتحادیه و تخلف اعضا رخ 

داد.

هک گســترده شــبکه شــهرداری 
تهران

ظهــر ۱۲ خردادمــاه شــبکه 
شــهرداری تهران مورد حمله خرداد

و  گرفــت  قــرار  ســایبری 

مروری بر مهم  ترین اخبار سال ۱۴۰۱ در صنعت فناوری های مالی کشور

در حصار 
محدودیت ها

به پایان ســال ۱۴۰۱ رســیدیم؛ ســالی که برای تمامی کســب و کارها ســخت تر از هر ســال دیگری بود و اگــر قانون گذاری های   
محدودکننده آنها را تا اواسط سال از پای درنیاورده بود، قطعی و فیلترینگ اینترنت در شش ماهه دوم سال، بدنه نحیف آنها 
را کماکان ضعیف تر کرد و منجر به نابودی تعداد زیادی از کسب و کارها شد. شاید مهم ترین اتفاقی که امسال رخ داد، قطعی 
اینترنت و فیلترینگ شبکه های اجتماعی بود که از اهالی صنعت فناوری گرفته تا عامه مردم همگی به  نوعی درگیر آن شدند. 
آمار و ارقام نشان می دهد ۹ میلیون نفر به صورت مستقیم به اینستاگرام وابسته هستند و بر اثر محدودیت های اینترنت، روزانه بین ۵۰ تا ۵۰۰ 
میلیون خسارت به کسب وکارها وارد شده است. اینها تنها چند عدد و رقم نیست؛ چیزی که از آن صحبت می کنیم، معیشت ۹ میلیون ایرانی 

است که از بین رفته و چه بسیار کسب و کارهایی که در مرز نابودی هستند. 
از دیگر اخبار مهم سال ۱۴۰۱ می توان به کلید خوردن پروژه رمزریال بانک مرکزی و در نهایت شروع همکاری ایران و روسیه در زمینه رمزارزها، 
خداحافظی صالح آبادی از بانک مرکزی، هک شبکه شهرداری تهران، استعفای سورنا ستاری و جدال سه وزارتخانه بر سر »اینماد« اشاره کرد. 
صنعت بیمه نیز تابستان ۱۴۰۱ روزهای پرتلاطمی را تجربه کرد و راه اندازی سامانه سوئیچ بیمه و اعطای مجوز انحصاری از دلایل مهم آشفتگی 
و اعتراض در صنعت بیمه در این سال بود. آنچه در ادامه می خوانید، خلاصه ای است از اخبار و اتفاقات مهمی که با نگاهی گذرا به سال ۱۴۰۱ 

گردآوری کرده ایم.

زهرا قربانی
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

ســامانه های خدمت رســانی شــهرداری 
تهران از دسترس خارج شدند و تا چندین 
روز عمده واکنش های رسمی به این اتفاق، 

تکذیبی و سلبی بود.
 بــا توجــه بــه بررســی اعــداد و ارقــام حمله 
ســایبری بــه شــبکه شــهرداری تهــران 
پیش بینــی می شــود خســارتی حــدود 
۱۷۵ میلیــارد تومــان، تنهــا در پنــج روز و بــا 
احتســاب ســه روز تعطیلی، به شــهرداری 
پایتخــت وارد شــده باشــد. البتــه ایــن 
رقــم تنهــا تخمینــی از خســارت وارده بــر 
درآمدهــای ســامانه »تهــران من« اســت و 
اگــر خســارت های دیگر همچون خســارت 
نیــروی انســانی و ســامانه های داخلــی را 
نیز اضافــه کنیم بــه ارقام بالاتــری خواهیم 
رســید. این اولین هک ســامانه های دولتی 
نبود و پیش از این هم بارها این اتفاق پیش 
آمده بود، اما این بار در شهرداری تهران تا 
حدی گویا حمله سایبری متفاوتی رخ داده 
بود. در چنین شــرایطی برخی کارشناسان 
معتقدند به جای طرح صیانــت از کاربران 
فضــای مجــازی، بهتــر اســت بــرای ایجــاد 
کشــور  حســاس  شــبکه های  امنیــت 

سرمایه گذاری و تلاش کنیم. 
عــلاوه بــر ایــن، خردادمــاه امســال خبــر 
ســرقت ۱۶۲ صندوق اجاره ای، بــا اطلاعیه 
کوتاه بانک ملی داغ شــد. در پی سرقت از 
شــعبه دانشــگاه بانک ملــی، صندوق های 
دزدیده شــده بــه ایــن دلیــل کــه مســئولان 
بانــک و بیمــه اطلاعــی از محتویــات آنهــا 
نداشتند، مشمول بیمه نشدند. در نهایت 
با دســتگیری ســارقان، اموال به مشتریان 
بازپس داده شــد و در پی وقوع این حادثه، 
پیش نویس هایی برای چگونگی بیمه  شدن 

صندوق های امانات بانک ها تدوین شد.

سوئیچ بیمه؛ انحصار نهاد ناظر 
یا یک خلاء قانونی؟

صنعت بیمه در تیرماه سال 
جــاری روزهــای پرتلاطمــی را تیر

تجربه کــرد. به دنبال واکنش 
فعالان صنعت بیمه و بعد از بیانیه رسمی 
انجمن فین تک در اعتراض به اجرای پروژه 
سوئیچ بیمه مرکزی و انحصار آن به شرکتی 
خصوصی از زیرمجموعه »سنهاب«، بیمه 

مرکزی با انتشار اطلاعیه ای به نگرانی های 
اهالــی صنعت بیمــه پاســخ داد. راه اندازی 
ســامانه ســوئیچ بیمــه مرکــزی بــا واکنــش 
صریــح فعــالان اکوسیســتم نــوآوری بیمه 
همراه شــد که نقطه عطف این اعتراضات، 
بیانیــه رســمی انجمــن فین تک ایــران بود. 
انجمــن فین تــک بــه نشــانه حمایــت از 
اســتارتاپ های بیمه ای به روند اجبار بیمه 
مرکزی بــه اســتفاده از ســرویس ســوئیچ و 
انحصــار ایجادشــده از ســوی نهــاد ناظــر 
معترض شــد. روابط عمومــی بیمه مرکزی 
نیز هرگونه انحصارطلبی و انتفاع نهاد ناظر 
از پروژه ســوئیچ را تکذیب کرد و موضوع را 
صرفــاً اقدامــی در جهــت ســامان دادن بــه 
وضعیت کســب وکارهای آنلاین بیمه ای و 
پیشــگیری از ســوءتفاهم های همیشــگی 
دانســت. در همین بحبوحــه بانک مرکزی 
در یک اقدام ســقف واریز و برداشــت را به 
۱۰۰ میلیــون  تومان تقلیل داد. این دســتور 
طی یک بخشــنامه به بانک ها ابلاغ شد و 
شــرکت های  بــه  را  آن  نیــز  بانک هــا 
پرداخت یــاری اعــلام کردنــد. ایــن اتفــاق 
صرافی های رمــزارز داخلــی را شــوکه کرد و 
آنهــا را در بهــت فرو بــرد؛ چراکه بــا کاهش 
ســقف واریــز و برداشــت بــه ۱۰۰ میلیــون 
یــادی از  تومــان در روز عمــلاً حجــم ز
تراکنش هــای روزانــه ایــن صرافی هــا بــه 

مشکل برمی خورد.

ابــلاغ ضوابــط اجرایی تأســیس 
شرکت های پی اس پی

رئیس  کل وقت بانک مرکزی 
مردادمــاه یــادآور شــد کــه مرداد

خریدوفروش رمزارز خارج از 
چهارچوب و برای مبادله و ســرمایه گذاری 
ممنوع است؛ بنابراین سیاست کلی فعلی 
در مورد رمزارزها این اســت که مبادله آنها 
به عنــوان ابــزار ســرمایه گذاری مــورد قبول 
نیســت، امــا کســانی کــه اســتخراج رمزارز 
انجــام داده انــد، در چهارچــوب آیین نامــه 
مصوب هیئت  وزیران می توانند از آن برای 
واردات استفاده کنند. چند روز بعد از این 
گفت و گو، معاون وزیر صمــت و رئیس  کل 
سازمان توســعه و تجارت با انتشار توییتی 
از اولیــن ثبــت ســفارش رســمی واردات بــا 

رمزارز به ارزش ۱۰ میلیون دلار خبر داد و از 
اســتفاده ارزهــای دیجیتــال و قراردادهــای 
هوشــمند به صــورت گســترده در تجــارت 
خارجی با کشــورهای هدف اطــلاع داد. ۱۲ 
ســال از صــدور آخریــن مجــوز شــرکت 
پی اس پــی می گذرد کــه بعد از این ســال ها 
بانک مرکزی در مردادماه در بخشــنامه ای 
»ضوابط اجرایی تأسیس، فعالیت و نظارت 
ارائه دهنــده خدمــات  بــر شــرکت های 
پرداخــت« را به شــبکه بانکی کشــور ابلاغ 
کرد؛ ضوابطی که توجه بســیاری را به خود 
جلــب کــرد و البتــه مخالفــان زیــادی نیــز 
داشــت. اختصــاص حداقــل ۵۱ درصــد از 
ســهام شــرکت به بانک ها و ســرمایه ثبتی 
هزار میلیارد تومانــی از چالش برانگیزترین 
موارد ایــن ضوابط هســتند. در آخرین روز 
این ماه نیز بررسی طرح بانکداری جمهوری 
اسلامی بالأخره بعد از مخالفت های بسیار 
در صحــن علنــی مجلــس آغــاز شــد و 
نمایندگان مجلس در جلسه صحن علنی 
وارد بررســی جزئیــات طــرح بانکــداری 
جمهوری اسلامی ایران شــدند. در نهایت 
بانک مرکــزی مســئول اســتقرار بانکداری 
اســلامی و حمایــت از رشــد اقتصــادی و 
اشــتغال شــد. کلیات این طــرح پیش تر در 
صحن علنی تصویب شــده بود و به خاطر 
نقدهــای کارشناســان بارها در کمیســیون 
اقتصادی مورد بررسی قرار گرفت و مواد آن 

چندین بار تغییر یافت.

بــه  ســتاری  ســورنا  اســتعفای 
واقعیت پیوست

 سورنا ســتاری پس از ۹ سال 
حضــور در معاونــت علمی و شهریور

فناوری ریاســت جمهوری در 
شــهریورماه ســال جــاری از ایــن ســمت 
کناره گیــری کــرد. چندی بعــد هــم ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور در حکمی روح الله 
دهقانــی فیروزآبــادی را به عنــوان معــاون 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
منصوب کرد. در خبری دیگر بانک مرکزی 
یکم شهریور ۱۴۰۱ از سامانه »محچک« در 
راستای اصلاح قانون صدور چک رونمایی 
کــرد. روش کار ســامانه محچــک بدیــن 
صورت است که پس از غیر قابل  پرداخت 

دیدبان
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پس از سه سال وقفه، یکم و دوم اسفندماه ۱۴۰۱ نهمین نمایشگاه 
بانکداری الکترونیــک و نظام های پرداخت با حضور و مشــارکت 
بیش از ۵۰ بانک و شرکت فعال در این حوزه، با شعار ارزش آفرینی 
دیجیتال برگزار شــد که در حاشــیه آن چندین پنل، ســخنرانی و 
کارگاه آموزشــی برگزار شــد. اولین روز این همایش با ســخنرانی اصغر ابوالحسنی، 
قائم مقام بانک مرکزی، رئیس همایش و سرپرست پژوهشکده پولی و بانکی افتتاح 
شــد که به عقیده ابوالحســنی این وقفه سه ســاله بــه جاافتــادن مفهــوم بانکداری 
الکترونیکی و فناوری های غیرحضوری در کشور کمک کرده است. محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانک مرکزی که در افتتاحیه این رویداد حضور پیــدا نکرد، در دومین روز 
یک پیام ویدئویی از خود ارســال کرد. به گفته فرزین، ریال دیجیتــال نیز در مرحله 
آزمایشی است و تدوین این موضوع به صورت تدریجی خواهد بود. به عقیده او در 
تمام بانک های مرکزی دنیا چگونگی تدوین مقررات این حوزه به یک معضل تبدیل  

شده است.
در نمایشگاه بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت افراد صاحب نامی همچون 
مهــران محرمیــان، معــاون فناوری هــای نویــن بانک مرکــزی؛ عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطات؛ مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی؛ 
سیدحسن هاشــمی، رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشــور؛ علی عبدالهی، 
مدیرعامل شــرکت ملی انفورماتیک و محمد خوانســاری، معاون وزیــر ارتباطات و 

رئیس سازمان فناوری اطلاعات نیز سخنرانی کردند.  
همچنیــن در حاشــیه ایــن نمایشــگاه پنل هــای متعــددی بــا موضوعــات گوناگــون 
برگزار شد. علاوه بر برگزاری پنل ها ی ذکرشــده چندین کارگاه آموزشی در خصوص 
ارزش آفرینی دیجیتال، حاکمیــت داده در صنعت بانکــداری، بانکداری دیجیتال، 
مقررات حاکم بر چک دیجیتال، خدمات بانکی بر مبنای اکوسیستم نیز برگزار شد.
در حاشیه نمایشگاه بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت بسیاری از شرکت ها 
و بانک ها به معرفی محصــولات و دســتاورد های جدید خود پرداختنــد. برای مثال 
به پرداخت ملت از راه حل جدید این شرکت تحت عنوان »به پرداخت من« رونمایی 
کرد. ســه شــرکت که زیرمجموعه  هلدینگ فناوری بانک ســپه بودند؛ شــرکت های 
تحلیلگران هوشــمند فنــاوری اطلاعــات امیــد )امیدتــک(، فرداپــردازان آروند امید 
)امیدپی( و تدبیر تراکنش ایرانیان )امیدبوم( نیز محصولات شان را معرفی کردند. در 
ادامه مؤسسه اعتباری ملل دو سرویس جدید خود یعنی متابانک و نسخه جدید 
هوش مصنوعی نرم افزار فام را معرفی کرد و شرکت شاپرک از سامانه »شاپرک من« 
رونمایی کرد. همچنین مبناکارت آریا ســه محصول نرم افزاری با نام هــای یاراکارت، 
برســام و ســامیار را معرفــی کــرد. کارت اعتبــاری ایران کیــش نیــز محصــول جدیــد 
خود را کــه در بانک تجارت در اپلیکیشــن زمرد امکان اســتفاده از ریــال دیجیتال و 
نقل وانتقالات ریال دیجیتال را فراهم آورده، معرفی کرد. در این همایش از های بانک 
پلتفرم دیجیتال بانک کارآفرین نیز رونمایی شــد. سامانه اوراق تعهد دیجیتال نیز 
توسط شرکت گسترش فناوری های نوین همزمان با نهمین همایش سالانه بانکداری 
الکترونیک و نظام های پرداخت معرفی شــد و ســیمرغ تجارت از محصول آرک که 
بسته بانکداری باز است، رونمایی کرد. همچنین گروه فن  آوران هوشمند بهسازان 
فردا در حاشیه این همایش سه محصول خود با عنوان سامانه سامیار پلتفرم تأمین 
مالی زنجیره تأمین، ســامانه پخــش آنلاین جلســات و رویدادهای ســازمانی و مرکز 
عملیات امنیت )SOC( را معرفی کرد و هلدینگ بهسازان فردا نیز از کیوسک جدید 
خود رونمایی کرد. شرکت جیبیت نیز در این همایش با دو شرکت آی تی ساز و رایان 
هم افزا تفاهم نامه همکاری امضا کرد. داده پردازی پارسیان هم محصول جدید خود 

با عنوان »پارسینس« در حوزه بانکداری دیجیتال را معرفی کرد 

گزارش تصویری عصرتراکنش از نهمین همایش سالانه بانکداری 
الکترونیک و نظام های پرداخت

بازگشت دوباره
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امنیت  سایبری

امنیت یکی از مهم ترین موضوعات این روزهای صنعت بانکی کشــور 
است و لزوم توجه به آن در این صنعت روز به روز بیشتر نیز می شود. در 
یک سال گذشته در دو شماره از ماهنامه عصر تراکنش، به جنبه های 
مختلفی از مقوله امنیت در صنعت بانکی کشور پرداختیم. امنیت را 
می توان جزء لاینفک و شاید مهم ترین رکن ایجاد اعتماد در مشتریان 
بانک ها دانست و اگرچه در این سال ها در صنعت بانکداری ایران تلاش 
شــده که ســطح امنیت مطلوبی در پیوند با تجربه کاربری مناسب رقم 
بخورد، اما بنا به گفته کارشناسان این حوزه، همچنان راهی طولانی در 
پیش داریم تــا بتوانیم به اســتانداردهای جهانی حــوزه امنیت نزدیک 
شــویم. در واقع بانک هــای کشــور تابه امــروز مکانیســم هایی را بــه کار 

نگاهی به روندهای مهم صنعت فناوری های مالی کشور که در سال جدید باید بیشتر به آنها پرداخت

۱۴۰۲ سال تاب آوری است 
نه یکه تازی و تکروی!

سال که تمام می شود فرصت مناسبی است برای مرور آنچه گذشته و آنچه در پیش داریم. از نظر ما روندهای نوظهوری 
که در سال ۱۴۰۱ در صنعت فناوری های مالی کشــور وجود داشتند، در ســال ۱۴۰۲ پررنگ تر خواهند شد؛ در نتیجه طی 
سال جدید باید توجه مان را به این موضوعات بیشتر کنیم و با انرژی بیشتری به این روندها بپردازیم. در یک سال گذشته 
در بخش »گزارش ها«ی ماهنامه عصر تراکنش، هر ماه به  سراغ چند موضوع مهم صنعت فناوری های مالی کشور رفتیم 
و در گفت وگو با متخصصان و فعــالان به وضعیت آن حوزه در کشــور، چالش هایش و آینده ای که می توان برای آن در کشــور متصور بود، 
پرداختیم. موضوعاتی که درست اســت که در ســال ۱۴۰۱ به آنها پرداخته شــده اند، اما کماکان از موضوعات مهم این صنعت هستند و 
بعضاً همچنــان چالش هایی پیرامون آنها وجــود دارد و باید دربــاره آنها مدام صحبت کرد تــا راهکاری برای برون رفــت از چالش ها یافت. 
بنابراین تصمیم گرفتیم در شــماره پایان ســال عصر تراکنش، به جای پرداختن به روندهای جدید صنعت فین تــک در دنیا، تمرکزمان را 
همچنان به روندها و موضوعاتی که در کشور خودمان با آنها روبه رو هستیم، معطوف کنیم. برای مثال اصلاح نظام کارمزد یکی از موضوعات 
حیاتی و بحرانی است که طی چند سال اخیر، بارها و بارها درباره آن گفته ایم و معتقدیم اگر در سال ۱۴۰۲ این نظام اصلاح نشود، باعث 
تضعیف بازیگران و زیرســاخت های این صنعت و در نهایت کوچک شــدن کیک اقتصاد کشور می شــود. یا جذب و نگهداشت نیروهای 
انسانی که همیشه یکی از چالش های مهم کسب وکارهای ایرانی در طول ۲۰ سال گذشته بوده، اما در سال ۱۴۰۱ این چالش، به یک بحران 
جدی برای کسب وکارها تبدیل شد؛ بحرانی که معتقدیم اگر فکری برایش نشود، در سال ۱۴۰۱ عملاً به یک ابربحران تبدیل می شود. این 
بحران که خود معلول اتفاقات دیگری در کشور است، اکنون علت بسیاری از چالش های بعدی در کشور شده و کمبود نیروی متخصص 
و های تک در بســیاری از حوزه ها خود به نوعی باعث تشــدید تصمیمات اشــتباه و هدررفت منابع مختلف می شــود. از همین رو در سال 

۱۴۰۲ لزوم توجه به آن از هر زمان دیگری بیشتر می شود.
ناگفته نماند که با وجود بحران های بزرگی از این دست، صنعت فناوری های مالی رشد و توسعه خود را متوقف نکرده و شاید سرعت رشد 
و توسعه به شدت کاهش یافته باشــد، ولی در این بین، شاهد رشد و پررنگ تر شــدن روندهای جدیدی همچون »BNPL«، »تأمین مالی 
زنجیره تأمین«، »پراپ تک«  و... نیز در صنعت فین تک کشور بودیم که امیدواریم در سال آینده این روندها بتوانند رشد و توسعه بیشتری 
پیدا کنند. اوضاع و احوال صنعت در سال ۱۴۰۱ و تحلیل ها از آنچه در سال ۱۴۰۲ پیش روی صنعت است، به ما می گوید کسب وکارهای 
کوچک و بزرگ صنعت فناوری های مالی در کشور در سال ۱۴۰۲، باید به چیزی بیشتر از خودشان فکر کنند؛ سال ۱۴۰۲ سال یکه تازی و 
تکروی نیست. سال تاب آوری است و کسب وکارها باید دست به دست هم دهند و با مشــورت و انتقال تجربه به یکدیگر، به کل صنعت 

و اکوسیستم کمک کنند تا خود نیز به عنوان بخشی از این اکوسیستم پایدار بمانند.

گرفته اند تــا اختلال جــدی ای در روند تــداوم کسب وکارشــان ایجاد 
نشــود، اما باید توجه داشــت که این فعالیت ها بــرای تأمین امنیت 
کافی نیســتند و امنیت بــه اقدامات مــداوم نیــاز دارد. با ایــن حال و 
با وجود اینکه امنیــت یکــی از مهم ترین مســائل در صنعت بانکی 
است، بانک های کشور در این زمینه با چالش هایی روبه رو هستند؛ 
چالش هایی که بر اساس عوامل تأثیرگذار محیطی داخلی و خارجی، 
سطح بلوغ امنیتی، مدل کســب وکار، درجه ریسک پذیری سازمان 
و حتی بر اساس خصوصی یا دولتی بودن بانک ها، متفاوت و متغیر 

است. 
روح الله محمدخانی، مدیــر امور امنیت و تداوم کســب وکار داتین؛ 
رضا اکبری شمیرانی، مدیر کل فناوری داده و اطلاعات بانک ملت؛ 
مجیــد جعفریــان، معــاون فنــاوری اطلاعات بانــک ســرمایه؛ میثم 
نماینده، مشاور امنیت اطلاعات شرکت بهسازان ملت؛ حمیدرضا 
رئیســی فرد، مدیــر تیــم تحلیــل نرم افــزار توســن؛ علیرضــا ماهیار، 
معــاون فنــاوری اطلاعــات بانک ملــی ایــران؛ فرهــاد بهمنــی، عضو 



83
 اسفند 1401

سال ششم
شماره شصت وهفتم

هیئت مدیره پست بانک؛ سیدمحمدرضا مصطفوی، مدیر اجرایی 
فناوری اطلاعات بانک قرض الحسنه رسالت و محمدرضا غفوری، 
کارشــناس صنعت بانکــی از افرادی هســتند که دربــاره وضعیت و 
البته چالش هــای حــوزه امنیت در صنعــت بانکی کشــور صحبت 

کرده اند.

روح الله محمدخانی
 مدیر امور امنیت و تداوم کسب وکار داتین

به اعتقاد من در دو سال گذشته و به خصوص 
یک سال گذشته، به خاطر حملات سایبری 
که در کشــور رخ داد، مســئله امنیت به یک 
دغدغــه جــدی بــرای نهادهــای قانون گــذار و 
حاکمیتــی، نهادهــای امنیتــی، صاحبــان 
صنایع و به خصوص صنعت بانکداری، تبدیل شده است. البته هنوز 
به امنیــت بیشــتر از بعُد تدافعــی نگاه می کننــد و از وجــه تهاجمی 
امنیت غافل هســتند. در حالی که احاطه و تســلط بر ایــن حوزه در 

کشور می تواند امنیت تدافعی را به مراتب تقویت کند.

رضا اکبری شمیرانی
مدیر کل فناوری داده و اطلاعات بانک ملت

بانک های ایرانی نسبت به سایر بخش ها در 
حــوزه ICT بیشــتر هزینه می کننــد و قاعدتاً 
بایــد هزینــه بیشــتری بــرای تأمیــن امنیــت 
بپردازنــد، حــال آنکــه خــوب می دانیــم ایــن 
نســبت بــه لحــاظ رویکردهــای مدیریتــی 
به درســتی رعایت نمی شــود و بی شــک وضعیت مطلوبــی در حوزه 

امنیت نداریم.

حمیدرضا رئیسی فرد
مدیر تیم تحلیل نرم افزار توسن

پیوستن به اســتانداردهای امنیتی دنیا باید 
به عنــوان تکلیــف و خط مشــی بانک های ما 
مدنظر قــرار بگیرد. ما در کشــور بــرای حفظ 
امنیــت، به خصوص در ســال های اخیــر و با 
توجــه بــه اتفاقــات و تهدیداتــی کــه صــورت 
گرفته، تلاش هــای زیادی کرده ایــم. در این میان بانــک مرکزی تلاش 
قابل تقدیری برای افزایش ســطح امنیت بانک ها داشــته است، اما 
موضوع اینجاســت که ما باید ســعی کنیم با پیوستن به شبکه های 

جهانی مسیر امنیتی را استانداردتر و کامل تر کنیم.

مجید جعفریان
معاون فناوری اطلاعات بانک سرمایه

امنیت مطلوب بانکی زمانــی رخ می دهد که 
اعتمــاد در ســطح تمــام ذی نفعــان بــه وجود 
آورده و همزمــان تجربــه کاربــری را به دلیــل 
اجــرای فرایندهــای امنیــت اطلاعــات دچــار 
مشــکل نســازد. بــه دیگر ســخن اگر ســطح 
امنیت بسیار بالا باشد، اما در عین حال تجربه  کاربری با مشکلات 

فراوان مواجه شود، ما به نتیجه  مطلوب دست نیافته ایم.

میثم نماینده
 مشاور امنیت اطلاعات شرکت بهسازان ملت

هنوز قوی سیاه امنیت کشف نشده و اگر این اتفاق 
رخ دهــد، فاجعــه ای رقم خواهــد خورد. بــه نظرم 
وضعیت مطلوبی در زمینه امنیت اطلاعات وجود 
ندارد و زمانی که تصمیم گیران یک مجموعه به این 
نتیجه برســند کــه در زمینه امنیــت اطلاعات به 

نقطه مطلوب رسیده اند، باید آماده رویارویی با قوی سیاه امنیت باشند.

علیرضا ماهیار
 معاون فناوری اطلاعات بانک ملی ایران

به دلیل عدم پرورش نیروهای دســت به آچار حوزه 
امنیت در دانشگاه ها و همچنین مهاجرت گسترده 
نیروهایی کــه در این حــوزه باتجربه هســتند، ما با 
مشــکل جدی در زمینه تأمین نیــروی متخصص 
امنیت مواجه هســتیم و در واقع حساســیت این 
حوزه هــم به قدری بالاســت که امکان پــرورش متخصص از صفــر علاوه بر 
هزینه های گزاف بــرای ســازمان و همچنین ریســک جدایی نیروهــا بعد از 

آموزش، ریسک های امنیتی فراوانی را نیز برای بانک ایجاد می کند.

فرهاد بهمنی
 عضو هیئت مدیره پست بانک

اســترس و مســئولیت بــالای ایــن حوزه ســبب 
می شود که همکاران متخصص ترجیح دهند در 
حوزه هــای دیگــر فنــاوری اطلاعــات در بانک هــا 
مشــغول بــه کار شــده، یــا جــذب شــرکت های 
خصوصــی شــوند، یــا به صــورت فریلنســر بــه 
فعالیت خود ادامه دهند. دلیل وجود این چالش، حقوق و مزایای پایین، 
به ویژه در بانک های دولتی و همچنین عدم در نظر گرفتن حقوق و مزایای 

ویژه برای پرسنل این بخش با توجه به حساسیت این شغل است.

سیدمحمدرضا مصطفوی
 مدیر اجرایی فناوری اطلاعات بانک قرض الحسنه رسالت

از موانع ریشه ای اساسی که در بسیاری از سازمان ها 
طی ســال های متمــادی وجود داشــته و هنــوز هم 
مشــاهده می شــود، عدم وجود رویکردی است که 
امنیت اطلاعات را ضرورت بقای کسب وکار بداند. 
صرفاً آگاهی مدیریت امنیت اطلاعات برای داشتن 
چنین رویکردی کافی نیســت و تا مدیران ارشــد ســازمان چنیــن رویکردی 

نداشته باشند، امکان استقرار امنیت اطلاعات وجود نخواهد داشت.

محمدرضا غفوری
کارشناس صنعت بانکی

بانکداری دیجیتال بــدون تأمین امنیــت اطلاعات 
بی معناست. برای تأمین امنیت اطلاعات در نظام 
بانکــی فقــط تأمیــن تجهیــزات ســخت افزاری و 
نرم افزاری کافی نیست، بلکه لازم است فرایندهای 
مرتبط با امنیت اطلاعات در شبکه بانکی نیز اصلاح 

شوند. درواقع امنیت اطلاعات با فرایند تأمین می شود، نه با محصولات.

روندها
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آمارهای متفاوتی از میزان سهم اقتصاد دیجیتال در GDP ایران منتشر شده، از جمله اینکه این 
میزان از ۲.6 درصد در سال 13۹۲ به 6.87 درصد در سال 13۹۹ افزایش یافته و در حال  حاضر 
وزیر ارتباطات اعلام می کند که سهم اقتصاد دیجیتال از GDP به 7.۲ درصد رسیده و  وعده داده 
شده که این رقم تا پایان دولت سیزدهم به 1۰ درصد برسد. با این حال وزارت اقتصاد در گزارشی 
که مهرماه منتشر شد، تأکید کرده که ارزیابی و سنجش دقیق وضعیت فعلی اقتصاد دیجیتالی 
بنا بر دلایلی همچون نیاز به جمع آوری اطلاعات از بخش های مختلف کشــور، نفوذ فناوری 
اطلاعات در همه بخش ها، وجود دیدگاه های متعدد در خصوص تعریف و چگونگی سنجش 
اقتصاد دیجیتالی، با دشواری روبه روست. در این شرایط چگونه می توان به آماری که وزارت 

ارتباطات در این زمینه ارائه می دهد، تکیه کرد؟ 

شــهاب جوانمردی: به دلیل اینکه در این حوزه یک مرجع 
آماری مســتقل قابل اعتمــاد که بر مبنــای  داده هــای مورد 
نیاز آمارها را اعلام کنند، وجود ندارد، یا شــاید به این دلیل 
است که اندازه اقتصاد دیجیتال به دقت تعریف نشده؛ اما 
من فکر می کنم اینکه ما اقتصادمان در حوزه دیجیتالی را 
حول و حوش ۶، ۷ درصد بدانیم بیراه نیست، زیرا مجموعه  
زیرساخت هایی که در Core اقتصاد دیجیتال توسعه داده 
شده و الزاماً باید روی آن سرمایه گذاری هایی حتی حداقلی 
انجام شود که عملاً حوزه فعالیت اپلیکیشن ها و پلتفرم ها 

در میزگرد بررسی وضعیت و موانع پیش روی اقتصاد دیجیتال کشور عنوان شد

اقتصاد دیجیتال به معنی 
ساخت هزاران سامانه نیست 

در چند سال اخیر آمارهای متفاوتی از رشد اقتصاد دیجیتال در کشور اعلام شده، ولی وقتی در عمل پای صحبت کارشناسان 
و مدیران حوزه فناوری اطلاعات می نشینید، می بینید که اینها فقط یک عدد ند و در عمل به خاطر نحوه سیاست گذاری و وجود 
نهادهای مختلف برای تصمیم گیری در این حوزه چیزی به اسم اقتصاد دیجیتال در کشور، آن طور که در دنیا شکل گرفته، پا 
نگرفته است. از طرف دیگر به باور این کارشناسان در کشور هزاران سامانه و اپلیکیشن مختلف برای خدمات دولتی راه اندازی 
شده که حالا از آن به عنوان پیشرفت و توسعه در اقتصاد دیجیتال یاد می شود، در حالی که اقتصاد دیجیتال تنها به معنی راه اندازی سامانه های 
مختلف نیست. برای اینکه بدانیم اقتصاد دیجیتال کشور در چه وضعیتی است و چه موانعی پیش روی آن قرار دارد، میزگردی با حضور شهاب 
جوانمردی، مدیرعامل هلدینگ فناپ؛ فرزین فردیس، رئیس کمیسیون اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی 
تهران؛ صادق فرامرزی، نایب رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای تهران و علی عبدالهی، مدیرعامل شرکت ملی خدمات انفورماتیک برگزار کردیم 

که در ادامه می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی

سونیتا 
سراب پور

میزگرد

ویدیوی این میزگرد را با اسکن این 
کیوآرکد می توانید مشاهده کنید
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فناور ی های مالی ایران

و بتواننــد از فناوری ها اســتفاده کنند. بایــد وزارت جهاد 
کشاورزی هم در این مسیر مشارکت کند، زیرا دامپروری 
و کشــاورزی ما هم باید بتواند به واســطه ایــن فناوری ها 
بهره وری اش را ارتقا دهد یا میزان مصرف آبش را کاهش 
دهد. در کنــار آن میزان آلاینــده اش را هــم کاهش دهد و 
همه خروجی های باارزشی که می تواند تولید کند، به رشد 
کلان اقتصادی و توســعه منجر شــود. این همان چیزی 
اســت که مغفــول مانده، یعنــی مــا در نهایــت در ناحیه 
سیاست گذاری و اجرا در همه بخش  ها با مشکل مواجه 
هستیم. سازمان برنامه و بودجه وقتی می خواهد بگوید 
بروید برنامه توســعه هفتم را بنویســید، می گوید وزارت 
ICT بخش های مرتبط با اقتصاد دیجیتال را بنویســد؛ 
اینجاســت که می بینیم انگار تعریف هنــوز جا نیفتاده 
است؛ که اگر می خواهیم چنین برنامه ای بنویسم، باید 

همه ارگان ها درگیر شوند تا یک نتیجه خوب رخ دهد.
در حالی که رشــد اقتصادی کشور در سال های گذشته 
همواره به دلایل مختلف از جمله تحریم ها منفی بوده، آیا 
می توان انتظار رشد در اقتصاد دیجیتال را داشت؟ اصولاً 
اقتصاد دیجیتال در چه بستری رشد می کند و آیا در کشور 

ما این بستر فراهم شده است؟ 
صادق فرامرزی: در روزگاری که بیماری حاکم است، شاید 
به رشد نشــود فکر کرد و بیشــتر حرف از زنده ماندن زده 
شود. این راجع به جامعه و اقتصاد و همه چیز هم صدق 
 Approach می کند و حداقل این است که راجع به تغییر

می شود فکر کرد.
من به سؤالات قبلی شما برمی گردم، شاید به این پاسخ 
هم کمک کند. درباره اینکه تعریف ویژه یا مشخصی از 
اقتصاد دیجیتال نداریم، اتفاقاً من هم موافق هستم که 
نداریم، یعنی شــما اگر یک جســت وجوی ســاده کنید، 
هزاران تعریف می بینید. بعد به این نتیجه می رسید که در 
دوره های جدید خیلی نباید به سراغ تعاریف رفت و باید به 
ویژگی ها توجه کرد؛ یعنی هر چیزی که دارای این ویژگی ها 
بود، می شود اقتصاد دیجیتال. اتفاقاً از ویژگی های اقتصاد 
دیجیتال که اکنون از آن صحبت می کنیــم، عدم ثبات، 
عدم  قطعیت و سرعت تغییر زیاد اســت. مثلاً در دوران 
کرونا شرکت های منطبق بر اقتصاد دیجیتال به سرعت 
تغییر استراتژی می دهند و همه به سمت کاهش هزینه و 
کوچک شدن می روند و به محض اینکه می بینند اوضاع 
بهتر شده، به سرعت مجدداً تغییر استراتژی می دهند 
و به توسعه کسب و کار روی می آورند! ما که شرکت داری 
کرده ایم، می فهمیم این گونه تغییرات بسیار سخت است، 
چراکه طرح های ما حداقل پنج ساله است و تغییر دادن 
آن تقریباً دو سال زمان می برد؛ بنابراین تغییرات چندان 
ساده ای نیستند و عموماً شرکت را دچار سقوط مدیریتی 

می کنند.
بنابراین می شود بر مبنای اقتصاد دیجیتال حرکت کرد و 
با عارضه هایی که در اقتصاد، صنعت و جامعه به وجود 
می آید، منطبق شد؛ ولی بخش های از آن بسیار سخت 
است. اقتصاد دیجیتال به یکسری ابزار هم نیاز دارد. ابزار 
اصلی آن یا همان مواد اولیه اقتصاد دیجیتال، »دانش« 
اســت و می دانیــم که تنها مــواد اولیه ای اســت کــه تمام 
نمی شود. هرچقدر دل تان بخواهد، می توانید استفاده 
کنید و هر چقدر از آن بیشــتر اســتفاده  کنید، میزان آن 

بوده است، رشد آن به نسبت سایر اجزای اقتصاد بیشتر نیز بوده است. این نکات همه ما را 
به این سمت رهنمون می کنند که این درصدها، هم قابل  باور است و هم رشد آن به نسبت 
سایر اجزای اقتصاد بیشتر بوده؛ بنابراین سهم بیشتری را در این زمینه می گیرد. ضمن اینکه 
بخش های دیگری از اقتصاد نیز کوچک شــده اند و خود این امر باعث شــده سهم اقتصاد 

دیجیتال رشد کند.
اما اینکه ما داریم با هدف گذاری و برنامه ریزی برای ۱۰ درصد پیش می رویم، باید روشن شود 
۱۰ درصد از چه اقتصادی را می گوییم و این سهم، قرار است از توسعه سرمایه گذاری هایمان 
محقق شــود یا از بهره وری یا از ورود Digitalization به صنایع جدید. به نظرم این موضوع 
بیشتر جای تأمل، تردید و بحث دارد؛ وگرنه اینکه بخواهیم با یکسری اعداد و ارقام فقط نشان 

دهیم که این حوزه عملکرد و دستاورد داشته، به نظر من محل بحث نیست.

چقدر این موضوع را قبول دارید که طبق باور وزارت اقتصاد هنوز تعریفی جامع و مورد قبول همگان 
از اقتصاد دیجیتالی شکل نگرفته و به باور برخی همین فقدان، شاید مهم ترین موضوعی است که بر 

اقتصاد دیجیتالی سایه انداخته و سنجش آن را دچار مشکل کرده است!
فرزیــن فردیس: من فکــر می کنم ایــن رویه ای که مــا در این ســال ها در ایــران طــی کردیم، در 
دنیا سابقه دارد، یعنی یکسری کشــورها در مورد این مفهوم ابهام داشــتند، ولی این ابهام 
را پشت سر گذاشتند. یک مدل ســه لایه ای وجود دارد که می دانم شــما هم در مستندات 
مختلف تان آن را کار کردید و به آن پرداختید. در واقع این مدل ســه لایه ای ســه دایره  در هم 
هستند. حلقه  داخلی اش حلقه  اقتصاد مبتنی بر فناوری اطلاعات و ارتباطات است. دایره 
بزرگ تــر که دربرگیرنــده دایــره اول به طور کامل اســت، آن چیزی اســت که ما بــه آن اقتصاد 
دیجیتال اطلاق می کنیم و حلقه بزرگ تر که اتفاقــاً ارزش افزوده در آن در کشــور ما می تواند 
به مراتب بیشــتر از این حرف ها باشــد و فکر می کنم عملاً بــه آن وارد نشــده ایم یا خیلی کم 
وارد شــده ایم، بحــث اقتصــاد دیجیتالی شــده اســت؛ یــا Digitalized Economy. یعنــی 
بخش هایــی که به ظاهر شــاید هیــچ ربطــی بــه فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات و فناوری های 
 نویــن نداشــته باشــند، ماننــد کشــاورزی، ولی وقتــی بــه ســراغ کشــاورزی دقیــق می رویم و
 Precision Agriculture مطــرح می شــود، آنجــا فناوری هــای جدیــد کمــک می کننــد که 

ارزش افزوده ای به مراتب بالاتر ایجاد شود.
تقریباً می توانم بگویم این مدل سه لایه ای در دنیا پذیرفته شده و وقتی به نقشه راه  اکثر کشورها 
نگاه می کنید، یا داکیومنت های سیاستی شان را از نظر می گذرانید، متوجه می شوید که تقریباً 
تعاریف شان را روی همین مدل بنا کرده اند و هدف گذاری ها و برنامه ها را اینجا پیاده کرد ه اند. در 
ایران هم فکر می کنم بعضی از دولت مردان مان و بعضی از نهادهای حکمرانی مان )یا اکثرشان( 
این مدل را پذیرفته اند و در بخش خصوصی هم نسبتاً جا افتاده است. بنابراین فکر نمی کنم 
مسئله مان لزوماً »تعریف« باشد، بلکه مسئله مان درک این ماجراست که هنوز خیلی مانده 
تا متوجه این موضوع شویم معنی  توسعه اقتصاد دیجیتال این نیست که در تمام لایه های 

سیاست گذاری و لایه های اجرا فقط به چهار شاخص و ایجاد چهار سامانه توجه کنیم.
آقای دکتر جوانمردی حرف بسیار قشنگی زدند؛ اگر ما می گوییم سهم اقتصاد دیجیتال مان 
در GDP رشد کرده، شاید GDPمان کوچک شــده، یعنی شاید اینکه چند سال پیش مثلاً 
GDP ما ۴۰۰ میلیارد دلار بوده و الان به ۲۰۰ میلیارد دلار رســیده، به معنای آن باشد که این 
قسمت سهمش را حفظ کرده و به همین علت درصد آن بزرگ شده است. در نتیجه اینها 
چیزهایی است که وقتی به آن نگاه می کنیم، باید آن را به طور کلان در نظر بگیریم و حواس مان 

باشد که کل ماجرا را مدنظر قرار دهیم.
نکته آخر در پاسخ به سؤال شما این است که هم اکنون برنامه هفتم توسعه نوشته می شود؛ 
وقتی نگاه می کنیم، می بینیم که یکسری بندها و ماده های فرابخشــی دارد که اصلاً به یک 
بخش اقتصاد برنمی گردد، بلکه به فضای کلی اقتصاد کشور بازمی گردد؛ مثلاً سیاست گذاری 
روی نرخ ارز، صادرات و کنترل نقدینگی در جامعه و امثالهم. البته یکســری آیتم ها، بندها 
و ماده های بخشــی هم دارد. وقتــی به آنها نــگاه می کنیم، می بینیــم مثلاً در حــوزه اقتصاد 
دیجیتال باز به وزارت ICT مأموریت داده اند؛ به نظر من این امر یعنی تقلیل ماجرای اقتصاد 
دیجیتال. وزارت ICT اگر خیلی با اغماض بگوییم، به زور بتواند جوابگوی آن دایره اول باشد 
)البته امیدوارم بتواند پاسخگوی آن باشد(، ولی وقتی می خواهیم درباره اقتصاد دیجیتال و 
لایه بعد Digitalized Economy صحبت کرده و آنجا رشد و توسعه ایجاد کنیم، معنی اش 
این است که در برنامه هفتم توسعه برای نوشتن بندهای سیاستی اقتصاد دیجیتال باید همه 
وزارتخانه هایی که به  نحوی درگیر اقتصاد هســتند، مشــارکت کنند؛ یعنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خود را درگیر ماجرا کند. چرا؟ چون معادن ما هم باید Digitalized بشــوند 
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در طول یک سال گذشته بانک ها در حوزه فناوری با 
چالش های متعددی مواجه بودند. از نظر شما عمده ترین 
موضوعی که طی یک سال گذشته بانک ها در این حوزه 

با آن دست وپنجه نرم کردند، چه بود؟
فرهاد اینالویی: اگــر بخواهم به دو موضــوع اصلی در 
این خصوص اشاره کنم، یکی از مهم ترین موضوعاتی 
که با آن مواجه شــدیم که از اقتصاد کشــور هم ناشی 
می شــد، بحــث گرانــی ارز و دلار بــود کــه باعــث شــد 
خرید تجهیــزات؛ چه ســخت افزاری و چــه نرم افزاری 
با مشکلات عدیده ای مواجه شــود و سرمایه گذاری  را 
که بانک ها قصد داشتند در این حوزه انجام دهند، با 

چالش مواجه کرد.

مدیران و کارشناسان بانکی از چالش های فناوری بانک ها در سال ۱۴۰۱ می گویند

تن خسته بانک ها
اگر نگاهی به وضعیت فناوری بانک ها در سال ۱۴۰۱ داشته باشیم، مشاهده می کنیم که اکثر چالش های گذشته کماکان برقرار 
و چالش های جدیدی نیز به آنها اضافه  شده اســت؛ از موضوع کارمزد گرفته که فشار مضاعفی را به بانک و شبکه پرداخت 
تحمیل کرده تا موضوع منابع انسانی که در سال جاری بیش از هر زمانی خود را نمایان کرده است. از طرفی بحث رگولاتوری نیز 
کماکان یکی از موضوعات چالش برانگیز برای بانک ها به شمار می رود. همچنین با افزایش قیمت ارز طی یک سال گذشته، 
موضوع تأمین قطعات آی تی بیش از هر زمانی خود را نمایان کرده است. از سوی دیگر به مجموعه این چالش ها باید عدم ثبات مدیریتی در 
شبکه بانکی را نیز اضافه کرد. فرهاد اینالویی، معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین؛ مجید جعفریان، معاون فناوری اطلاعات بانک سرمایه؛ 
محمدصادقی، مدیرعامل شرکت بهسازان ملت و حمیدرضا احمدیان، مدیرعامل شرکت داده ورزی سداد در میزگردی چالش های فناوری 

بانکی در سال گذشته را مورد ارزیابی قرار دادند. در ادامه مشروح این نشست را می خوانید.

البته سیستم  پرداخت کشور زودتر از بانک ها دچار چالش شد، زیرا شرکت های پرداختی 
توان نوسازی خود را نداشتند. در حال حاضر میلیون ها دستگاه کارت خوان به جایگزینی 
نیاز دارند و با نرخ  کنونی ارز این کار امکان پذیر نیست. همین مشکل در حال انتقال به 

سیستم بانکی کشور است و این موضوع روزبه روز خود را بیشتر نمایان می کند.
به این معنی که بانک ها نمی توانند در جایی ســرمایه گذاری کنند که بازگشــت سرمایه 
وجود نداشته باشد؛ بنابراین به نظر من این  یکی از چالش های اساسی بوده که مشکلاتی 

را برای سیستم بانکی ایجاد کرده و همچنان نیز ادامه خواهد داشت.
از سوی دیگر با توجه به اینکه سیاست های دولت به سمت و سویی رفته که به بانک ها 
به عنوان منابعی نگاه می کند که از این منابع بایستی برای اهداف بخش دولتی استفاده 
کند، بانک ها با مشکل منابع مواجه شدند. وقتی شما تسهیلات تکلیفی را به بانک ها 
تحمیل می کنید، قاعدتاً به  تمامی ارکان بانک فشار وارد می شود. بانک های خصوصی هم 
از این موضوع مستثنی نیستند و تحت تأثیر سیاست های دولت بسیاری از منابع شان 

عکس: نسیم اعتمادی

میثم سلیمانی

میزگرد

ویدیوی این میزگرد را با اسکن این 
کیوآرکد می توانید مشاهده کنید
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را درگیر موضوعاتی کردند که لزوماً بازدهی برایشان نداشت.
این موضوع به صورت ناخودآگاه روی حوزه فناوری اطلاعات فشار وارد می کند. اما بانک ها 
لاجرم در این حوزه سرمایه گذاری خواهند کرد، اما اینکه چقدر مثل سابق بتوانند آن را 

گسترش و توسعه بدهند، این یک بحث دیگر است.

سؤالی که در این بین مطرح می شود این است که در گذشته بانک ها چند درصد از منابع شان 
را در اختیار توسعه حوزه فناوری قرار می دادند و اکنون با توجه اتفاقات رخ داده، این بودجه 

چقدر کاهش پیدا کرده است؟
اینالویی: در حال حاضر با توجه به فشاری که از سمت رگولاتوری به سیستم بانکی وارد 
شــده، بانک ها از حوزه  کســب وکاری فاصله گرفته اند و بیشــتر نیازهای حوزه رگولاتوری 

را بــرآورده می کننــد که آن هم به نوعی نیاز کشــور اســت 
و شــاید موضوعــی بــوده که ســال ها بــه آن توجه نشــده 
اســت. مثلاً همین بحــث شــفافیت موضوعی بــوده که 
همیشــه مدنظر حاکمیت بــوده، ولی خب ســامانه های 
شفاف ســازی، هزینه های زیادی را برای بانک ها داشــته 
اســت. یا توجه به حوزه چک که در ســال گذشته و سال 
قبل تر از آن برای سامان دهی این حوزه اتفاق افتاد، باعث 
شــد که ما ســامانه های زیادی را در حــوزه چک عملیاتی 
کردیم. این موضوعات هرچند ممکن اســت مســتقیماً 
روی کســب و کار بانک تأثیری نداشــته باشــد، اما لاجرم 
انرژی زیــادی را از حــوزه  فنــاوری بانک گرفته می شــود تا 
سامانه های این چنینی را توسعه دهیم. من فکر می کنم 
چیــزی در حــدود ۷۰ درصد انــرژی ما برای ســامانه هایی 
صــرف شــده کــه از ســمت بانــک مرکــزی از ما خواســته 
شده آنها را ایجاد کنیم؛ این امر باعث شد که ما از حوزه  

کسب و کار فاصله بگیریم.

نکته ای که در حال حاضــر وجود دارد، در خصوص بحث 
تأمین ارز و توسعه کسب وکار بانک هاست و اتفاقی هم که 
در سال گذشته رخ داد، سامانه های متعددی بود که بانک 
مرکزی راه اندازی کرد و بانک ها مجبور بودند خودشان 
را با این شرایط همراه کنند. این موضوع تا چه حد روی 
توسعه  فناوری )یعنی خدماتی که بانک ها می توانستند به 

مشتریان بدهند( تأثیر گذاشته است؟
محمد صادقی: به نظر من در حال حاضر یک نوع عدم 
اعتماد در کشور وجود دارد. شاید این لطمه اصلی است 
که در آینده خود را بیشتر نمایان می کند. در حال حاضر 
عملاً شــاهد نوآوری جدیدی نیســتیم. اگر طــی دو دهه 
گذشــته در نمایشــگاه های مختلــف حضــور پیــدا کرده 

باشید، متوجه شده اید که شاهد یک سقوط وحشتناک در بحث نوآوری هستیم؛ این 
موضوع جای نگرانی بسیار جدی دارد.

اکنون شاهد آن هستیم که قانون گذار مجموعه ای از سیستم هایی را که اصلاً اولویت ما 
نیستند، به بانک ها تحمیل می کند که بیشتر اولویت نظارتی و کنترلی دارد تا اینکه کمکی 
به توســعه و پایداری کســب و کار کنند. از همین رو بانک ها و شرکت ها مجبور می شوند 
در دوره  زمانی کوتاهی به آنها پاســخ هایی بدهند و کارهایی را که آنها می خواهند، انجام 
دهند، امــا در زمان اجرایی ســازی این ســامانه ها به دلیــل نپختگی آنها شــاهد تغییرات 
متعددی هستیم که وقت زیادی از نیروی انسانی بانک و شرکت ها می گیرد؛ از همین رو 
ما بیشتر درگیر مسائل روزمره و پاسخگویی به رگولاتور هستیم تا اینکه به سمت توسعه 

کسب وکار برویم.
از طرفی واقعیت آن است که نگاه بانک های ایرانی بسیار سنتی است و این برعکس آن 
چیزی اســت که ما در خصوص دیجیتالی شــدن صحبت می کنیم. برای مدیران بانکی 
خرید سخت افزار جذابیت بیشتری نسبت به سرمایه گذاری روی نرم افزار دارد؛ زیرا حوزه  

نرم افزار و فناوری مالی حوزه ای است که شما باید سرمایه گذاری و برای آن صبر کنید.

به نظر شما بانک های ما تب محور عمل نمی کنند؟ مثلًا 
می گوییم الان تب BNPL آمده و سریع بانک ها به سمت 
آن می روند؛ یا نئوبانک آمده و سریع دنبال نئوبانک 

می روند.
صادقی: متأســفانه مدیران برای تقویت حوزه فناوری 
و کســب وکار این حوزه صبر نمی کنند. به دلیل اینکه 
دوره مدیریتــی در کشــور کوتــاه اســت، اکثــر مدیــران 
قصد شوآف دارند و همان کارهایی را که دیگران انجام 
داده اند، تکرار می کنند. در نتیجــه بانک ها تب محور 
می شوند، از همین رو وقتی مسئله ای در یک بانک یا 
شرکت فین تکی انجام می شــود، پشت سر آن شاهد 
تکــرار ایــن موضــوع در ســایر بانک هــا هســتیم و این 
مسئله بدون اینکه برآورد جدی در این خصوص وجود 

داشته باشد انجام می شود.
همیــن الان موضــوع BNPL در حــال تبدیل شــدن به 
ســیلی در بین بانک ها و شــرکت های فین تکی است. 
از نظر من این اتفاق نه تنها کمکی به جامعه و اقتصاد 
نمی کند، بلکه می تواند در دوره ای لطمه های جدی به 
کشور وارد کند و این مدل تفکر انتفاع کوتاه مدت را به 
همراه دارد. به طور مثال اکنون شاهد توسعه این فضا 
هســتیم، اما می بینیــم بعد از مدتــی بانــک مرکزی با 
وضع برخی قوانین کل مسیری را که از قبل آغاز شده، 

از بین می برد.
فارغ از فضایی که اکنون تشــریح کردم، دچار یک دور 
باطل شده ایم که در ابتدا باید آن را حل کنیم. ما با یک 
مخاطره بزرگ طرف هستیم؛ اینکه جو حاضر موجب 
یــک ناامیدی در کشــور شــده اســت. یکســری جوان 
دور هم جمع می شوند و نوآوری می کنند و آینده ای را 
می سازند، عمر و پول می گذارند، اما به نتیجه مطلوب 

نمی رسد و همین امر باعث خروج نیرو می شود.

در حال حاضر واقعیت این است که هم سیستم پرداخت 
و هم سیســتم بانکی به تجهیزات و به روزرسانی نیاز 
دارد و ابزارهایی که ما در داخل ایــران داریم، مدام 
مستهلک تر می شود. با توجه به فضایی که اکنون در آن 
قرار داریم، راهکار چیست؟ باید چه کار کنیم تا از این 

فضای استهلاک خارج شویم؟
حمیدرضــا احمدیان: نکته  اول این اســت کــه به نظر 
من در سال ۱۴۰۱ اکوسیستم ما مسیر رشدش نه تنها 
متوقــف شــده، بلکــه منفــی نیز شــده اســت؛ مــا طی 
یک سال گذشته مشــکلات جدی ای در بحث نیروی 
انســانی، تأمین تجهیزات ســخت افزاری و همچنین 
چالش جدی ای با رگولاتوری داشــتیم. اینها مسائلی 

هستند که می توانند جلوی هرگونه نوآوری را بگیرند.
توســعه مــا به شــدت بــه تصمیمــات و سیاســت های 
رگولاتوری وابسته اســت. اکنون ما شاهد آن هستیم 
که انــدازه بازار پرداخت کشــور نســبت به ســال ۱۴۰۰ 
حدود شش درصد کاهش یافته اســت. این در حالی 
است که به لحاظ زیرســاختی حدود ۱۰ درصد رشد را 
تجربه کردیم.این موضوع نشــان می دهد که در سال 
آتی به ســمت یــک چالش جــدی خواهیم رفــت، زیرا 
اگر همین روند در ســال آینده ادامه پیدا کند، چالش 
نگهداشت نیرو بسیار ســخت تر از گذشته می شود. 

به نظر من در 
حال حاضر یک 
نوع عدم اعتماد در 
کشور وجود دارد. 
شاید این لطمه 
اصلی است که در 
آینده خود را بیشتر 
نمایان می کند. در 
 ً حال حاضر عملا
شاهد نوآوری 
جدیدی نیستیم. اگر 
طی دو دهه گذشته 
در نمایشگاه های 
مختلف حضور 
پیدا کرده باشید، 
متوجه شده اید که 
شاهد یک سقوط 
وحشتناک در بحث 
نوآوری هستیم



ســال  ۱۴۰۱؛ 
تداوم ابهام ها

طی یک سال گذشته، در بخش »باشــگاه« ماهنامه عصر تراکنش به سراغ تعداد زیادی 
از کسب وکارهای صنعت فناوری های مالی کشــور رفتیم و در گفت وگو با مدیران عامل 
آنها به چالش هایشان، دستاوردهایشان و برنامه هایشــان پرداختیم. تقریباً در تمامی 
مصاحبه های کسب وکاری که در این سال داشــتیم، دو موضوع از مهم ترین چالش های 
اکثریت آنها بود؛ یکی »رگولاتوری« و دیگری »جذب و نگهداشــت نیروی انســانی« که 
سعی کردیم در این سال نیز مانند همیشه صدای کسب وکارها باشیم. علاوه بر این زندگی 
شخصی و حرفه ای چند تن از مدیران کشور را برایتان بازگو کردیم. در صفحات پیش رو 
علاوه بر اینکه مروری بر بخش »باشگاه« یک سال گذشته عصر تراکنش داشتیم، به روال 
ســال های قبل در پایان سال، با کسب وکارهای بیشــتری صحبت کردیم و از چالش ها و 
دستاوردهایشان در سالی که گذشت، پرسیدیم و نیز از آینده و چشم اندازی که برای خود 

متصور هستند.

باشگاه
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ماهنامه اختصاصی مدیران
فناور ی های مالی ایران

مروری بر گفت وگوهای جلد ماهنامه عصر تراکنش در سال ۱۴۰۱

مدیرانی 
هدف ساختن

ماهنامه عصر تراکنش، با وجود تمام امیدها و ناامیدی ها و با وجود تمام چالش ها و بی ثباتی هایی که در هزینه های تولید، 
چاپ و توزیع یک نشریه کاغذی در کشور پیش رویش بوده، تاکنون 67 ماه به صورت منظم و پیوسته هر ماه تولید، چاپ 
و توزیع شده و همیشــه برایش دو عنصر کلیدی »مدیران« و »کســب وکارها« مهم بوده اســت. عصر تراکنش از ابتدای 
انتشار خود تابه امروز تغییرات زیادی داشته و حالا که به شماره 67 خود رسیده، هویت مشخص تری نسبت به گذشته 
پیدا کرده اســت. عصــر تراکنش از شــماره 6۴، بــه تگ لاین خود کلمــه »مدیــران« را اضافه کــرده و اکنــون »ماهنامه اختصاصــی مدیران 
فناوری های مالی ایران« است؛ چراکه می خواهیم بیش از گذشته بر مدیران و آنهایی که قرار است آینده کسب وکارهای فناوری های مالی 
ایران را بســازند، تمرکز کنیم؛ به همین خاطر هر ماه جلد خــود را به یکی از مدیران صنعت فناوری های مالی کشــور اختصاص می دهیم. 
هویت طرح جلدهای عصر تراکنش تاکنون چند بار به روز شده است. در ابتدا رویکردمان معرفی چهره های پیشکسوت صنعت بانکداری 
و پرداخت ایران بود و جلدهای عصر تراکنش عکس محور بودند. به مرور از تک چهره خارج شــدیم و بعد از مدتی نســل دوم جلدها را که 
تصویرسازی بود، شروع کردیم. با توجه به بازخوردهایی که گرفتیم، بار دیگر به انتشــار تصویر افراد روی جلد برگشتیم و این بار به سراغ 
چهره های فعال روز صنعت رفتیم؛ افرادی که به عقیده ما حضورشــان در ایــن صنعت می تواند باعث »تغییر« شــود. اکنون که در پایان 
سال ۱۴۰۱ قرار داریم، بر آن شدیم تا نگاهی به جلدهای ماهنامه عصر تراکنش در این سال داشته باشیم و بار دیگر به مدیرانی بپردازیم 
که در سال ۱۴۰۱ تصویرشان روی جلدهای عصر تراکنش قرار گرفت. روح الله فاطمی اردکانی، مدیرعامل سابق شرکت توسن؛ تیم لطیف، 
بنیان گذار هلدینگ مکس؛ احمد سلمانی آرانی، مدیرعامل هلدینگ به پویان هوشمند امید؛ محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ فناوری 
بانک تجارت؛ مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس؛حسام حبیب الله، معاون فناوری اطلاعات بانک شهر؛ سیدحامد 
قنادپور، مدیرعامل تارا و رئیس هیئت مدیره ارتباط فردا؛ محمدحسین کاشی، مدیرعامل پرداخت الکترونیک سداد و علی حاجی زاده 

 مقدم، مدیرعامل آدانیک افرادی هستند که تصویر آنها روی جلد ماهنامه عصر تراکنش در سال ۱۴۰۱ قرار داشتند.

روح الله فاطمی اردکانی، مدیرعامل سابق شرکت توسن
شرکت توسن یا همان توسعه سامانه های نرم افزاری نگین که برخی قدیمی ترها آن را با نام کیش ویر 
می شناســند، از نام های بزرگ و شناخته شــده صنعت نرم افزار بانکی ایران اســت کــه در طول 
سال های فعالیتش همواره به عنوان یکی از شرکت های پیشرو و نوآور در این صنعت از آن یاد شده 
است. توسن در ۲۴ شهریورماه ۱۴۰۰ روی تابلوی بورس عرضه اولیه شد و بسیاری معتقدند عرضه 
سهام توسن در بازار سرمایه نه تنها چراغ راهی برای ورود سایر شرکت های فناوری محور به بورس 
خواهد بود، بلکه این اتفاق، بارقه های امید را در سایر شرکت های فناوری برای قدم گذاشتن در این 
مسیر روشن کرده است. روح الله فاطمی اردکانی از سال ۱۳۷۹ به شرکت توسن می پیوندد و نهایتاً 
در آبان ۱۳۹۵، سکان مدیرعاملی توسن را به دست می گیرد. اولین گام روح الله فاطمی به عنوان 
مدیرعامل توسن، ایجاد انضباط و شفافیت مالی در شــرکت بود و به گفته خودش، سعی کرد 
مباحث طرح و برنامه داخل شرکت را منضبط کند و فرایندهای تولید نرم افزار را منسجم سازد. 
همچنین ITIL را برای تمام فرایندهای شرکت پیاده کرد. علاوه بر این، در فرایندهای داخلی نیز با 
راه اندازی ISMS در شرکت و دیتاسنتر، فرایندهای داخلی را نیز سروسامان داد. روح الله فاطمی 
اردکانی تا اوایل آبان ماه ۱۴۰۱ مدیرعامل این شرکت بود و اکنون به عنوان نایب رئیس هیئت مدیره، 

شرکت توسن را همراهی می کند.
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

گفت وگوی  
ماه

تیم لطیف، بنیان گذار هلدینگ مکس
در ســال های اخیر شــاهد ورود گروه های بزرگ صنعتی به حوزه های نوآورانه و فناورانه بوده ایم؛ 
موضوعی که بسیاری آن را به فال نیک گرفته اند و نیز برای رشد اکوسیستم نوآوری کشور مفید 
می دانند؛ چراکه حوزه های نوآورانه و فناورانه برای توسعه و همه گیری، ابتدا نیازمند منابع مالی 
سنگین هســتند که این را می توان از گروه های بزرگ انتظار داشت و موضوع بعدی که همزمان 
با بزرگ شــدن، نیاز به آن به شــدت نمایان می شــود، دانش مدیریتی اســت که این موضوع نیز 
اغلب در گروه های بزرگ صنعتی به خاطر سابقه بالایی که دارند، به شکل دانش و تجربه وجود 
دارد. احتمالاً همه اینها، باعث شده حضور گروه صنعتی ماموت به عنوان یکی از سرمایه گذاران 
در هلدینگ مکــس در حوزه اســتارتاپی ایران به فال نیک گرفته شــود؛ ایــن هلدینگ به همت 
تیم لطیف در سال ۱۳۹۸ راه اندازی شد و مأموریتش کمک به توسعه کسب وکارهای کوچک و 
متوسط، اما دارای پتانسیل، از طریق تأمین منابع مالی و ارائه خدمات غیرمالی )مشاوره، آموزش 
و...( است. تیم لطیف که بیش از ۲۵ سال در حوزه های مختلف تجربه کارآفرینی دارد و از آلمان تا 
ایران شرکت های موفق و تأثیر گذار زیادی را راه اندازی کرده، ۱۶ سال پیش به ایران مهاجرت کرد و با 
آشنایی با ظرفیت های اقتصاد دیجیتال ایران، استارتاپ های موفقی را تأسیس کرد که در نهایت 

هلدینگ مکس برای توسعه هرچه بیشتر و بهتر این استارتاپ ها راه اندازی شد. 

احمد سلمانی آرانی، مدیرعامل هلدینگ به پویان هوشمند امید
اگر سیدمهدی حسینی را مرد استراتژیک مهاجرت بانک سپه به کربنکینگ جدید و در ادامه 
آن، ادغام بانک های نیروهای مسلح و مهاجرت شان به این سامانه بدانیم، احمد سلمانی آرانی 
را باید مرد این میدان بدانیم. بر هیچ کس پوشــیده نیســت که ابرپروژه ای که در بانک ســپه رخ 
داد، اتفاق بزرگی بود که نمونه اش در تاریخ بانکداری ایران وجود نداشت و کاری بسیار پیچیده، 
پرریسک و سخت بوده که نمی توان انجامش را به یک نفر نسبت داد و یقیناً صدها نفر در انجام 
موفقیت آمیز این رویداد نقش های کوچک و بزرگی داشــته اند، ولی در این اتفاق نقش کلیدی 
سیدمهدی حسینی به عنوان فرد استراتژیست و نقش احمد سلمانی آرانی به عنوان کسی که 
در میدان، رابطه قوی و مستقیمی با تمام تیم ها و گروه ها جهت پیشبرد اهداف داشته، پررنگ تر 
اســت. با توجه به بیش از ۳۳ ســال تجربه فعالیــت در حوزه بانکــی، احمد ســلمانی آرانی جزء 
پیشکسوت های صنعت بانکداری کشور محسوب می شود. او به جوان ترهایی که می خواهند 
وارد این صنعت شوند، چند توصیه می کند: »وقتی یک مدیر باتجربه می خواهد توصیه ای به 
جوان ترها کند، این توصیه می تواند با دو نگاه باشد. با نگاه زمینی می گویم روی شغل شان تمرکز 
داشته باشند. جوان ها باید صبور باشند، تمرکز داشته باشند و کارشان را دوست بدارند تا در آن 

مسیر پیشرفت کرده و عمق پیدا کنند.« 

محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ فناوری بانک تجارت
محمد فرجــود از آن دســت مدیــران جــوان و باتجربه ای اســت که مســیر حرفه ای خــود را با 
رشد ســریعی طی کرده اســت. او که فارغ التحصیل مهندســی مکانیک از دانشگاه شریف 
است، بعد از دوران کارشناسی خود متوجه علاقه اش به رشته مدیریت می شود و از آن پس 
به عنوان یک مدیر حرفه ای، مسیر کاری خود را دنبال می کند. فرجود از مدیران شناخته شده 
اکوسیســتم فناوری کشــور اســت که تجربه فعالیت در حوزه هــای ســرمایه گذاری، اپراتور و 
مخابرات، زیرســاخت های شــهری و اکنون نیز صنعــت بانکــی را دارد. اقدامــات و اثراتی که 
فرجود طی چندین سال گذشته از خود بر جای گذاشته، باعث می شود حضورش در هلدینگ 
فناوری بانــک تجارت نیــز به فال نیــک گرفته شــود. بانک تجارت یکــی از بانک هــای مهم و 
استراتژیک کشور است که در حوزه کسب وکارها بسیار فعال است و تجربه فرجود در واحد 
راهکارهای سازمانی ایرانسل نشان می دهد که در آینده باید شاهد اقدامات مثبت بسیاری 
در بانک تجارت باشــیم. طبق صحبت های فرجود، پر کردن یکســری خلأها در اکوسیستم 
خدمات بانکی کشور جزء اهداف جدی او در این هلدینگ است و بانک تجارت قرار است به 

کسب وکارهای اکوسیستم نوآوری و اکوسیستم دیجیتال کشور کمک بسیاری کند.
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فناور ی های مالی ایران

مروری بر کسب وکارهایی که طی سال ۱۴۰۱ در ماهنامه عصر تراکنش به آنها پرداختیم

جنگیدن برای بقا
در یک سال گذشته در ماهنامه عصر تراکنش به سراغ ۳۱ کسب وکار صنعت فناوری های مالی کشور رفتیم و در بخش 
»باشــگاه« این ماهنامــه، در گفت وگــو با مدیــران عامل آنهــا بــه چالش هایشــان، دستاوردهایشــان و برنامه هایشــان 
پرداختیم. تقریباً در تمامی مصاحبه های کسب وکاری که با مدیران شرکت های فعال در صنعت فناوری های مالی کشور 
در این ســال داشــتیم، دو موضــوع از مهم تریــن چالش های اکثریــت آنها بــود؛ یکی »رگولاتــوری« و دیگــری »جذب و 
نگهداشت نیروی انسانی«. چالش هایی که به عقیده بســیاری از این کسب وکارها، در سال بعد نیز وجود دارند و باید تمهید اساسی 
برای آنها اندیشــید تا کســب وکارها بتواننــد دوام بیاورنــد. حرکت به ســمت پایدارســازی منابع انســانی و نیروی متخصــص برای کل 
اکوسیســتم فناوری کشور چالش ســاز اســت و در ســال ۱۴۰۲ این موضوع، جدی تر نیز می  شــود. رگولاتورها نیز در صنایع مالی کشور 
محدودیت هــای متنوعــی را بــرای کســب وکارهای جدید ایــن صنایع ایجــاد کردنــد و گویــا برنامه ای نیــز بــرای تغییر روند ضدتوســعه 
رگولاتوری شان ندارند. با این حال و با وجود چالش های همیشگی که کسب وکارها با آن دست وپنجه نرم می کنند، اما این کسب وکارها 
همچنان در حال ادامه دادن هستند و در همین سال ۱۴۰۱ که کلمه ناامیدی را بسیار شنیدیم، بسیاری از کسب وکارها تلاش کردند در 
حوزه های مختلف صنعت فناوری های مالی کشور خدمات و محصولات جدیدی را به بازار ارائه  دهند. در شماره ویژه آخر سال ماهنامه 
عصر تراکنش بر آن شدیم تا نگاهی گذرا به کسب وکارهایی داشته باشیم که در یک سال گذشته به سراغ شان رفتیم؛ کسب وکارهایی 
که بسیاری از آنها در حال حاضر در وهله اول برای بقا می جنگند و ســپس امیدوارند بتوانند در سال آینده برنامه های توسعه ای خود 

را به سرانجام برسانند.

کیپا مخفف »کیف پول اعتباری« اســت و 
اکنون بیش از دو ســال از شــکل گیری برند 
آن می گــذرد. بنیان گــذاران کیپا تــا پیش از 

شکل گیری آن، شرکت دیگری را با نام گلوریت راه اندازی کرده بودند 
که با هدف ایجاد پلتفرم اعتباری شکل گرفته بود که به طور خاص 
بر خدمات اعتباری حوزه سلامت متمرکز بود، اما از یک جایی به 
بعد، بنیان گذاران این مجموعه احساس کردند که گلوریت بیش 
 از حد روی خدمات دندان پزشکی تمرکز کرده و همه آن را به عنوان 
بیمه فرهنگیان یا بیمه گلوریت می شــناختند و اگر می خواستند 
تغییر برنــد و تغییــر ذهنیت بدهنــد که گلوریــت را به عنــوان یک 
خدمــت اعتبــاری تلقــی کننــد، مدت زیــادی طــول می کشــید. به 
همین دلیل تصمیم گرفتند با وجود تمام آزمون وخطاهایی که روی 
برند گلوریت کرده بودند، برند کیپا را به عنوان یک تجربه جدید و 
رویکرد تازه ایجــاد کنند. در حــال حاضر می توانید با فعال ســازی 
کیف پول های کیپا، اعتبار خرید از بالغ بر هشت هزار فروشگاه را 

دریافت و اعتبار خود را اقساطی تسویه  کنید.

کوین پــلاس کــه گروهــی متشــکل از متخصصان 
حوزه بلاکچین و رمزارزهاســت، فعالیت خود را از 
سال ۱۳۹۸ شروع و بر حوزه تحلیل بازار و تحقیق 

و بررســی پروژه هــا و فناوری هــای نوین در حــوزه بلاکچین متمرکز اســت. 
گروهی کــه هدفــش ایفای نقشــی مؤثــر در توســعه دانش تحلیلــی بازار 
رمزارزها و پروژه های بلاکچینی است و مهم ترین خدمت آن کمک به افراد 
و سازمان ها برای سرمایه گذاری هوشمندانه تر در بازار رمزارزهاست. طبق 
گفته های امین زربخش و علی ذاکری، هم بنیان گذاران کوین پلاس، فناوری 
بلاکچین و کاربردهای مختلف آن در صنایــع و حوزه های دیگر، برای تیم 
آنها بسیار جذاب است و هدف گذاری کرده اند تا با توسعه و تقویت این 
بخش و تعریــف پروژه هــای تحقیقاتی جــذاب در این زمینــه، بتوانند به 
به کارگیری این فناوری در کشور کمک کنند. کوین پلاس که در سال ۱۳۹۸ 
از یک اتــاق هفت متری کار خود را شــروع کرد، امروز یک تیــم ۲۵ الی ۳۰ 
نفره است که علاوه بر اینکه در حوزه تحلیل فاندامنتال بازار و شناسایی 
پروژه های جذاب برای سرمایه گذاری بسیار فعال است، در حوزه معاملات 

الگوریتمی در حوزه رمزارزها نیز ورود کرده است.

ابر آروان یک زیرساخت یکپارچه ابری است که همیشه برای به روز نگه داشتن زنجیره محصولات خود در راستای مشتریان 
اینترپرایز تلاش می کند. تمرکز اصلی این شرکت در سال ۱۴۰۰ بر ارتقای فناوری، امکانات و قابلیت ها و پایداری زیرساخت ها 
برای رفع نیاز مشتریان خود بوده و در این راستا تلاش کرده زیرساخت های دیتاسنتر خود را در نقاط مختلف دنیا افزایش 

و بهبود دهد. در گفت وگویی که با پویا پیرحســینلو، مدیرعامل ابرآروان در فروردین ماه ۱۴۰۱ داشــتیم، او به ســال ۱۴۰۱ خوش بین بود و مهم ترین 
اولویت ابر آروان در این سال را ایفای نقشی جدی در تأمین زیرساخت های ابری مورد نیاز کسب وکارها در راستای رفتن به سمت تحول صنعتی 

می دانست.

کوین پلاسکیپا

ابرآروان
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

شرکت آی تی ساز از ابتدای شکل گیری اش، ارائه آسان خدمات 
به دست مردم را با دو روش حضوری، از طریق دفاتر پیشخوان 
دولت، دفاتــر ICT  روســتایی و همچنین غیرحضــوری و آنلاین 

هدف خود قرار داده بود. این شرکت با یک ایده استارتاپی شروع به فعالیت کرد مبنی بر 
اینکه فروش اشتراکی سیم کارت را در دفاتر انجام دهد. آنها قصد داشتند این شیوه را در 
پنجره واحد ارائه خدمات سازمان تنظیم مقررات نیز پیاده سازی کنند، ولی به دلیل اینکه 
چنین پنجره واحدی وجود نداشت، خودشان پنجره واحد ارائه خدمات سازمان به علاوه 
سامانه نظارتی و سامانه ارائه خدمات آن را شکل دادند تا بتوانند هر خدمتی را به صورت 
حضوری و آنلاین ارائه دهند. آی تی ســاز همزمان با توســعه و به کارگیــری فناوری هوش 
مصنوعی در خدمات، موفق به تأمین پروتکل های مورد نظر سازمان تنظیم مقررات شد و 
توانست از سوی این سازمان به اپراتور تأمین کننده خدمات دولتی تبدیل شود؛ در اصل 
این شرکت در حال حاضر تأمین کننده خدمات دفاتر پیشخوان دولت و ICT روستایی 
است و در چشم انداز خود در نظر دارد به یک شبکه نوآوری بین المللی در حوزه هوش  

مصنوعی تبدیل شود تا تمام مردم جهان از سرویس های آن استفاده کنند.

وندار که خردادماه ســال ۱۴۰۱ سه سالگی خود را جشــن گرفته، با ارائه 
مجموعه ای از خدمات مالی و بانکی یکپارچه، قصد دارد کسب وکارها 
را از دریافت مستقیم خدمات بانکی بی نیاز و با انجام تحلیل های مالی 

کاربردی به توســعه آنها کمک کند. وندار ســعی می کند تمام نیازهای مالی یک کسب وکار را با 
یکپارچه سازی خدمات پاسخ دهد و تاکنون موفق به توسعه ابزارهای مالی متنوعی شده که برخی 
از این ابزارها شــامل درگاه پرداخت اینترنتی وندار، برداشــت خودکار )دایرکت دبیت(، تســویه 
و تسهیم، ســرویسP۲P، سرویس مشــتریان و کردار هســتند. با این حال ســرویس برداشت 
خودکار این مجموعه را می توان مهم ترین سرویس وندار دانست. طبق گفته های مهدی عبادی، 
وندار هیچ گاه خــود را پرداخت یار معرفی نکرده؛ چراکه تنها بخشــی از خدمات این شــرکت به 
حوزه پرداخت یاری محدود می شود. او می گوید که نگاه بزرگ تری از پرداخت یاری دارند و دامنه 

فعالیت شان نیز در زمین بزرگ تری قرار دارد.

شرکت توسعه کسب و کارهای نوگرای تجارت که به تکنوتجارت معروف 
اســت، در ســال ۱۳۹۸ با هیئت مدیره جدید به عنــوان بازوی نــوآوری و 
سرمایه گذاری خطرپذیر بانک تجارت تغییر مأموریت داد تا با ایجاد 

خطوط کسب و کاری جدید و راه اندازی مرکز نوآوری بانک تجارت به نیازهای بانکی و غیربانکی 
اکوسیستم نوآوری کشور پاســخ مناســبی دهد. تکنوتجارت به نوعی صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیری است که تلاش دارد در حوزه های فناوری محور و مورد نیاز بانک تجارت گام بردارد 
و در نهایت هدفش تبدیل شدن به نمونه کاملی از صندوق  سرمایه گذاری خطرپذیر در کشور 
است.تکنوتجارت در پاییز سال جاری  روی »دیجی پی« و »آوای اطمینان« سرمایه گذاری کرد.

شــرکت تجارت الکترونیــک بهار، 
کســب وکاری فعــال در زمینــه 
فناوری های مالی است که توانسته 

بــا بهره منــدی از سیســتم اختصاصــی بانکــداری متمرکز 
)کرُبنکینگ( خود، خدمات و راهکارهای گوناگونی را در حوزه 
کیف پول دیجیتالی در اختیار سازمان  ها و کسب وکارها قرار 
دهد. طبق گفته های ســینا فرهمند، قائم مقــام مدیرعامل 
شــرکت تجارت الکترونیک بهــار، این شــرکت به دنبال آن 
است که صنعت فین تک کشور را از حالت جزیر ه ای خارج 
کنــد؛ اتفاقی کــه در دنیــا شــاهد آن هســتیم. دنیــا، دنیای 
شبکه شده و بزرگ ترین ارائه دهندگان سرویس  با یکدیگر 
همکاری های تجاری کاملاً برد-برد را شکل می دهند تا همه 
با هم نفع ببرند. شرکت تجارت الکترونیک بهار نیز گام های 

بزرگی در این حوزه برداشته است.

لندو همــان ایران رنتر ســابق 
اســت؛ ایــن مجموعــه پــس 
از ری برندینــگ و تغییــر نــام 

به »لندو« در ســال ۱۳۹۹، با تمرکز بیشــتری بــه ارائه 
خدمات خرید اقساطی ادامه داده و اکنون می خواهد 
به اولین انتخاب افراد برای دریافت وام های خرد آنلاین 
در کشــور تبدیل شــود. ســرعت یکی از کلیدواژه های 
مورد تأکید این مجموعه است و مدیرعامل این شرکت 
می گوید با توجه به شرایط تورمی و تغییر قیمت های 
روزانه، باید تأمین مالی به سرعت انجام شود؛ به همین 
خاطــر فعــلاً تمــام تمرکزشــان روی ارائه وام هــای خرد 
آنلاین است و ورود به حوزه BNPL برایشان در مقطع 
زمانی کنونی اولویت ندارد. امیر حق رنجبر، مدیرعامل 
لندو در این باره معتقد اســت که بازار وام های خرد در 
ایران بازار بزرگ تری نسبت به BNPL است و می تواند 
مشــکلات بیشــتری را در شــرایط فعلی حــل کند، به 
همین خاطــر پرداختن بــه این حــوزه برایشــان دارای 
اهمیت بیشتری است. اخیرا نیز امکان دریافت وام 
از طریق »لندو کارت« فراهم شده است. لندو کارت با 
هدف سهولت بیشتر در نحوه استفاده از وام راه اندازی 
شــده تا دیگر متقاضیان دریافت وام، در اســتفاده از 

مبلغ وام محدودیتی نداشته باشند.

شرکت یک پی به عنوان پلتفرمی برای اتصال شبکه پرداخت بانکی داخلی به شبکه پرداخت بانکی بین المللی سال ۱۳۹۴ کار 
خود را آغاز کرد و پس از دو سال فعالیت، در سال ۱۳۹۶ نسخه اول پلتفرم یک پی را به کسب وکارها و فریلنسرهای ایرانی ارائه 
داد. بر اساس گفته امیراحسان برخورداری، مدیرعامل این مجموعه، تمام تلاش شان در این سال ها رفع موانع حاصل از ملیت 

ایرانی در صادرات خرد کالا و خدمات کسب وکارهای کوچک و متوسط بوده است. یک پی از طریق ارائه درگاه های بانکی بین المللی برای کسب وکارهای 
آنلاین و سرویس های لینک کوتاه اختصاصی خود به نام »یک پی لینک« این مهم را رقم زده است و اکنون حدود ۷۰ هزار کاربر فعال دارد که به صادرات 
خرد محصولات و خدمات خود مشغول هستند. یک پی در حال حاضر سهم در حال رشدی از صادرات خرد محصولات دانش بنیان کشور را در دست 
دارد و امید دارد ظرف مدت چند ســال آینده بتواند ۲۰ درصد از ســهم این بازار را از آن خود و رؤیای ۴۰۰ هزار کاربر فعال در حوزه کسب وکارهای خرد 
بین المللی و فریلنسینگ بین المللی را محقق کند. این شرکت اخیرا مرکز آموزش و توسعه صادرات یک پی با نام »مراتوص« را نیز با تمرکز بر توسعه 

دانش و مهارت کسب وکارهای کوچک و متوسط صادراتی و با هدف حمایت همه  جانبه از امر صادرات خرد، تأسیس کرده است.

آی تی ساز

وندار

تکنوتجارت

تجارت الکترونیک بهار

لندو

یک پی
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  یکپارچه شدن تمامی حساب های بانکی

مولتی بانک ابزاری است که از طریق گسترش بانکداری 
باز ممکن شــده و به افراد ایــن امکان را می دهــد تا تمام 
حساب های بانکی شان را در یک بستر واحد مدیریت 
کننــد. علــی حاجــی زاده مقــدم، مدیرعامــل آدانیــک 
ابتدا درباره فلســفه وجودی این ابزار صحبت می کند: 

»بانکداری باز با استفاده از تجمیع سرویس های پایه  بانکی، به مشتریان خدمات 
مالی کمک می کند تا اطلاعات مالی خود را به صورت کاملاً امن، با دیگر ارائه دهندگان 
خدمات مالی به اشــتراک بگذارند و بدون نیاز به جابه جایی حساب های بانکی، به 
کاربردهای دیجیتالی گسترده تری از آنچه یک بانک ارائه می دهد، دسترسی داشته 
باشند. امروزه پلتفرم های متعدد تجمیع Open APIهای بانکی در دنیا )و همچنین 
در کشور( شکل گرفته و حضور هر بانک در یک یا چند پلتفرم تجمیع سرویس یک 

علی حاجی زاده مقدم، مدیرعامل آدانیک از محصول مولتی بانک آدانیوم می گوید

بستری واحد برای 
حساب های بانکی متکثر

دیجیتالی شدن بانکداری باعث گذار از صورت حساب های بانکی فیزیکی به بانکداری آنلاین شده، اما توانایی فراتر رفتن از 
مرزهای یک بانک و ادغام و کنترل چندین حساب از طریق یک رابط واحد نشان دهنده تغییر بسیار بزرگ تری است؛ کاری که 
مولتی بانک ها با تکیه بر زیرســاخت بانکداری باز انجام داده و اساساً رابطه مشــتری با ارائه دهندگان خدمات مالی را تغییر 
می دهند. راهکاری که به افراد حقیقی و حقوقی امکان می دهد تا تمام حساب های مختلف خود را در یک فضا و بدون توجه به 
بانک صاحب حســاب مشــاهده و مدیریت کنند. شــرکت آدانیک نیز اخیراً محصول مولتی بانکی را به نام »آدانیوم« راه انــدازی کرده که در 
گفت وگویی با علی حاجی زاده مقدم، مدیرعامل آدانیک، به این محصــول پرداخته ایم. حاجی زاده مقدم به تفــاوت ابزارهای مدیریت مالی 
شخصی و مولتی بانک ها اشاره می کند و می گوید گرچه این دو ابزار شباهت هایی با یکدیگر دارند، اما نحوه عملکرد و جامعه هدف متفاوتی 
دارند و نباید با یکدیگر اشتباه گرفته شوند. حاجی زاده مقدم عقیده دارد مولتی بانک ها نقطه ارتباط جدید و کارآمدی بین بانک و مشتری ایجاد 
می کنند و همان طور که امروز حضور در مراکز خرید پربازدید مورد توجه بانک هاست، در آینده این مولتی  بانک ها هستند که ارتباط کارآمدتری 

بین بانک و مشتریان فراهم می آورند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

عکس: حامد کریم زاده
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 آدونیس در سال ۱۴۰۱

شــرکت آدونیــس در ســال ۱۴۰۱ بــا افتتــاح کارخانه خــود، حــدود دو هزار دســتگاه 
کیوســک بانکــی، تولیــد و تحویل مشــتریان خــود داده کــه از ایــن تعــداد یک هزار 
دستگاه به بانک ملت و ۵۵۰ دستگاه به بانک رفاه و مابقی به سایر مشتریان تعلق 
دارد. به گفته جواد گوگانی، ســال ۱۴۰۱ با وجود ناملایماتی که در سطح بین المللی 
اتفاق افتاد و وجود بحران و کمبود چیپ در سطح دنیا و تأثیر آن بر صنعت فناوری 

اطلاعــات ایــران و همین طــور شــیوع مجــدد کرونــا در 
کشــور چین، آدونیس به تعهدات خــود در مناقصات 
برگزارشــده و قراردادهایــی که بــا مشــتریانش به امضا 
رسانده بود، پایبند ماند و با کمترین میزان تأثیر و بدون 
ایجاد تغییری در شــرایط، دســتگاه های مورد نیاز را به 

مشتریان خود تحویل داد.

گفت وگو با جواد گوگانی، مدیر امور مشتریان شرکت آدونیس درباره فعالیت های این شرکت

لزوم جایگزینی 
CRS خودپرداز با

اگر بخواهیم نگاهی اجمالی به عملکرد شرکت آدونیس در سال ۱۴۰۱ داشته باشیم، یکی از مهم ترین اتفاقاتی که در سال ۱۴۰۱ 
برای این مجموعه رقم خورد، افتتاح کارخانه تولید دستگاه های بانکی با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در منطقه ویژه 
اقتصادی پیام بود. در پی راه اندازی این کارخانه، تولید دستگاه های Cashless ATM یا به اصطلاح کیوسک بانکی در دستور 
کار این مجموعه قرار گرفت. در گفت وگویی که با جواد گوگانی، مدیر امور مشتریان شرکت آدونیس داشتیم، از افتتاح کارخانه 
تولید آدونیس و بازنویسی و توسعه سامانه مانیتورینگ تا اخذ گواهینامه دانش بنیان و چالش هایی که در سال جاری داشتند، پرسیدیم. گوگانی 
می گوید که در صنعت بانکی کشور، جایگزینی دستگاه های خودپرداز با دستگاه های CRS از الزامات آینده این صنعت است که در کشور ما 

نیز مانند دنیا این اتفاق خواهد افتاد، اما با سرعتی کمتر. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با جواد گوگانی می خوانید.
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شرکت آسان پرداخت پرشین یکی از شرکت های پرداخت الکترونیک کشور است که در اردیبهشت ۱۳۸۸ تأسیس و به عنوان 
اولین شرکت پرداخت به شاپرک متصل شد و هم اکنون بیش از ۵۰۰ نفر نیروی انسانی دارد. مدیران این شرکت، وضعیت 
صنعت پرداخت کشور را نامعلوم و نظام کارمزد موجود را یکی از علل عدم موفقیت شرکت های پرداخت در دستیابی به سود 
بالا و ارتقای خدمات شــان می دانند و معتقدند اگر نظام فعلی کارمزد اصلاح شــود، به نحوی که ســهم این صنعت از تأثیر 
تسهیلگری آن در بخش غیرپولی نیز پرداخت شود، می توانند سهم بیشتری در افزایش تولید ناخالص داخلی کشور داشته باشند. آنها 
تعامل و تمرکز بر هدف مشترک توسط بازیگران این صنعت و طراحی بازی برد-برد را تنها راه تداوم رشد شرکت ها می دانند. در گفت وگو با 
مدیران این شــرکت درباره چالش های موجود در صنعت پرداخت کشــور صحبت کردیم. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش با محمدرضا 
اسکندریون، رئیس هیئت مدیره؛ علی اکبر فراهانی، مدیرعامل؛ آرمان فرج زاده، مدیر ارشد اجرایی اپلیکیشن آپ و عضو هیئت مدیره و شبنم 

اسماعیلی، مدیر ارشد استراتژی این شرکت را می خوانید.

در گفت وگو با مدیران آسان پرداخت پرشین دلایل وضعیت نابسامان صنعت پرداخت در کشور بررسی شد

تعامل و تفاهم 
تنها راه برون رفت 

 لزوم بازاندیشی در وضعیت رگولاتوری 

گرچه نســبت ســکه و اســکناس به حجم پــول در کشــور کمتــر از دو درصد اســت و 
اقتصاد ایران از این منظر جزء رتبه های بالای جهان به شمار می رود، اما در طول زمان 
سهم صنعت پرداخت از تولید ناخالص ملی رشدی نکرده و در بهترین حالت ثابت 

بوده است. علی اکبر فراهانی، مدیرعامل آسان پرداخت 
پرشــین در پاسخ با اشــاره به این مســئله درباره اهمیت 
ارتقای زیرســاخت های قانونی صنعت پرداخت کشــور 
می گوید: »صنعــت پرداخت رابط بین بخــش غیرپولی 

از راست به چپ: علی اکبر فراهانی، 
محمدرضا اسکندریون، آرمان 

فرج زاده و شبنم اسماعیلی
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شرکت آی تی ساز با درک تحولات و تغییرات بنیادینی که در نظام ارائه خدمات کشور طی چند سال اخیر شاهد بودیم، با رویکرد 
فراهم آوردن رفاه و دسترسی راحت مردم به خدمات دولتی و غیردولتی فعالیت خود را با شعار »خلق فردایی هوشمندانه« آغاز 
کرد. شرکتی که اخیراً و در بهمن ماه سرویس سفته الکترونیک را با همین رویکرد و به عنوان جدیدترین راهکار بانکداری باز در 
پلتفرم آی تی هاب برای بانک ها، مؤسسات مالی و شــرکت های فعال در حوزه فناوری های مالی راه اندازی کرد. جهت بررسی 
بیشتر این سرویس گفت وگویی با میرمیثم سیدی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان آی تی ساز داشتیم و به خدمات این سفته الکترونیک و اهداف 
این شرکت پرداختیم. سیدی امیدوار است که با توجه به تورم و گرانی كالاها در سال ۱۴۰۱ که در سال آینده نیز ادامه خواهد داشت، بتوانند با 

استفاده از این سرویس زنجیره خرید و منابع مالی را در صنايع كوچک و بزرگ تسهیل کنند.

 گفت وگو با میرمیثم سیدی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان آی تی ساز 
درباره سرویس سفته الکترونیک این شرکت

خلق فردایی هوشمندانه

 سفته الکترونیک و مزایای آن

طبق صحبت هــای ســیدی، ســفته الکترونیــک از خدمات مــورد نیــاز مردم اســت که 
همیشــه به شــکل ســنتی مورد اســتفاده قرار می گرفت و آی تی ســاز با همکاری وزارت 
اقتصــاد ایــن ســرویس را در چندیــن بانــک عملیاتــی کــرده و ایــن ســفته کاربــران را از 
رفتن به بانک ها یا کیوســک های فروش ســفته بی نیاز می کند و شــهروندان به آســانی 
و بــدون صــرف انــرژی، هزینــه و اتــلاف وقــت، می تواننــد بــا هــر مبلــغ و در هر زمانــی از 
شــبانه روز آن را به راحتی تهیه کنند. او درباره این ســرویس می گوید: »سرویس سفته 
 الکترونیک در پلتفرم آی تی هاب با حمایت آی تی ساز راه اندازی شده است. آی تی هاب 
)Open API&AI(  از پروژه هــای هوش مصنوعی شــتاب دهنده آی تی ســاز اســت که به 
شــرکت ها و پذیرندگان مطرح کشــور در حوزه خدمات مالی اعم از فین تــک و لندتک، 
ســرویس های متفاوتــی در حوزه هــای هــوش مصنوعــی، ســرویس های اســتعلامی و 

راهکارهــای بانکــداری باز ارائــه می دهد که ســرویس 
سفته الکترونیک را با همکاری آن راه اندازی کردیم.«

ســیدی توضیح می دهد که آی تی ســاز نیــز به عنوان 
آژانس ارائــه خدمــات احــراز هویــت و اپراتــور احراز 
هویــت ثنــای قــوه قضائیــه بــا توجــه  بــه گســتردگی 
ارائــه ســرویس ها و راهکارهایــش در حــوزه هــوش 
مصنوعی، احراز هویت، خدمــات مالی، پرداختی و 
اعتباری یکی از پلتفرم های ارائه دهنده سرویس های 
مختلف از طریق API است که سرویس های ترکیبی 
از ســرویس های اســتعلامی و هوش مصنوعــی را به 
پذیرندگان ارائه می دهد. او در خصوص این شرکت 

عکس: حامد کریم زاده
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در
سیدضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک صادرات ایران درباره سامانه چکنو این بانک مطرح کرد

تحولی 
نظام بانکی کشور

سامانه چکنو )چک امن دیجیتال بانک صادرات( ۱۱ دی ماه سال جاری در ساختمان مرکزی این بانک رونمایی شد؛ سامانه ای 
که به گفته مدیرعامل بانک صادرات، می تواند بخش زیادی از مشــکلات شبکه بانکی و مشــتریان را برطرف کند و موجب 
صرفه جویی در مصرف کاغذ شود. به عقیده ایمانی، سامانه چکنو را بایستی به عنوان تحولی در نظام بانکی کشور در حوزه 
دریافت و پرداخت تلقی کرد. در گفت وگویی که با سیدضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک صادرات ایران داشتیم، به این سامانه و 
مزایایی که دارد، پرداختیم. سامانه چکنو، پروژه ای در حوزه تحول دیجیتال بانک صادرات بود و به گفته ایمانی، این بانک با تدوین سند نقشه راه 
تحول دیجیتال و اخذ مصوبه لازم از وزارت امور اقتصادی و دارایی، ۴۵ پروژه کلیدی را در قالب ۱۲ کلان پروژه طراحی کرده که تعدادی از آنها در 

مرحله انتشار و پیاده سازی عملیاتی هستند.

۱۴۰۱ به عنوان یکی از زیرساخت های اصلی تحقق تحول دیجیتال در نظام بانکی کشور، 
در بانک صادرات ایران در چهارچوب ارائه خدمات مبتنی بر بسترهای دیجیتال و با هدف 
بهبود تجربه مشــتریان و مخاطبان خود، نســبت به رونمایی از خدمت چکنو به عنوان 

تحولی در حوزه چک اقدام کردیم.«
طبق صحبت های ایمانی، از طریق ارائه خدمت چکنو، بانک صادرات ایران در چهارچوب 
الزامات مقرر در تبصره ذیل ماده ۱ قانون »اصلاح قانون صدور چک« موفق شد به عنوان 
نخستین بانک در کشور، نسبت به ارائه خدمت چک امن دیجیتال اقدام کرده و از این 
طریق به برداشته شدن گامی نوین در رویه ها و فرایندهای پرداخت و دریافت در نظام بانکی 
منجر شود. مدیرعامل بانک صادرات می گوید: »چکنو بانک صادرات ایران همان نسخه 
دیجیتال چک کاغذی بوده که ضمن دارا بودن کلیه قابلیت های چک کاغذی با توجه به 
ماهیت تحولی و استفاده از ظرفیت های فناوری دیجیتال، توانسته فراتر از محدودیت های 
چک کاغذی عمل کرده و تجربه مشــتری متمایــزی را ایجاد کند. بــه عبارتی دیگر چک 
امن دیجیتال نسخه الکترونیکی چک کاغذی بوده که در آن چک با امضای دیجیتالی 

 گامی نوین در فرایندهای پرداخت و دریافت نظام بانکی

مورخ ۱۱ دی ماه سال جاری از سامانه صدور چک دیجیتال 
در بانــک صــادرات رونمایــی شــد. ســیدضیاء ایمانــی، 
مدیرعامل بانک صادرات ایران درباره دلیــل راه اندازی این 
سامانه می  گوید: »طی دوران جدید مدیریتی بانک صادرات 
ایران، اجماعــی فراگیر میان ارکان مدیریتــی بانک با هدف 
راهبری تحول دیجیتــال و با رویکرد مدیریــت فرصت ها و 
تهدیدهای عصر دیجیتــال از طریــق بازبینــی، بازطراحی 
و بازآفرینــی ارکان، فرایندها، محصــولات و خدمات بانک 
صادرات ایران انجام پذیرفت و تصمیمات و نحوه واکنش و 
تعامل ما با محیط خودمان است که جایگاه بانک صادرات 
ایران را در این دوره مشخص خواهد ساخت. در این راستا و 
پس از رونمایی از سامانه چکاد بانک مرکزی در ۲۱ آبان ماه 
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گفت وگو با آزاده جعفری، مدیرعامل جدید شرکت گرایش تازه پارس درباره برنامه های این شرکت

متمرکز بر کیفیت خدمات 
و افزایش سودآوری

شرکت گرایش تازه پارس که در سال ۱۳۹۲ با هدف پشتیبانی سخت افزاری تجهیزات شرکت جی اس اس فعالیت خود را 
آغاز کرد، در سال جاری توانست به حوزه های بیشــتری از پشــتیبانی تجهیزات بانکی ورود کند و به شرکت هایی غیر از 
هلدینگ جی اس اس نیز خدمات پشتیبانی ارائه دهد.  از دستاوردهای مهم این شرکت می توان به ارائه خدمات پشتیبانی 
۲۴ساعته نرم افزاری و سخت افزاری پروژه های ملی در کشور و نگهداری و به روزرسانی بیش از ۳۰۰ هزار دستگاه در ۱۹ هزار 
نقطه از کشور اشاره کرد. در گفت وگویی که با آزاده جعفری، مدیرعامل شرکت گرایش تازه پارس داشتیم، از اقدامات شان در سال جاری 
و برنامه هایشان برای سال ۱۴۰۲ پرسیدیم. به گفته او، شرکت گرایش تازه پارس تلاش دارد تعداد تجهیزات تحت سرویس خود را گسترش 
دهد و ســهم خود از بازار پشــتیبانی ســایر تجهیزات بانکی کشــور را افزایش دهد. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را بــا آزاده جعفری 

می خوانید.

 بازنگری در فرایندها و زیرساخت های حیاتی شرکت

آزاده جعفــری ابتــدا توضیــح می دهد که هــدف از تأســیس شــرکت گرایش تــازه پارس، 
پشتیبانی از تجهیزاتی بود که در هلدینگ جی اس اس به فروش می رسید، اما با توجه به 
تجاربی که این شرکت در سال های اخیر کسب کرده، ورود به پشتیبانی تجهیزاتی غیر 
از تجهیزات هلدینگ نیز در سال ۱۴۰۱ در دستور کار آنها قرار گرفت و حجم قراردادهای 
گرایش تازه پارس در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد قابل توجهی داشت که به عقیده 
جعفری، با توجه به قراردادهای جدیدی که در حال انعقاد آن هســتند، این رقم در سال 

۱۴۰۲ رشد بیشتری خواهد داشت.
او در این خصوص می گوید: »گستردگی نیروهای متخصص ما در سطح کشور و آموزش 
مداوم نیروها، باعث شده پتانسیل بیشتری جهت ورود به بازار رقابتی داشته باشیم و 
بتوانیم در کنار شرکت های رقیب حرفی برای گفتن داشته باشیم. در حال حاضر تلاش ما 

گسترش نوع تجهیزات تحت پوشش سرویس های پشتیبانی مان است.«
به گفته جعفری، با توجه به اشباع بازار، افزایش رقبا، تغییرات فناوری و قیمت قطعات، 
شرکت گرایش تازه پارس استراتژی جدیدی را در سال ۱۴۰۱ پیاده سازی کرد؛ از جمله اتخاذ 
قیمت رقابتی با روش کنترل هزینه ها و ایجاد زیرساختی صحیح که با افزایش قراردادها با 
حداقل حاشیه سود همراه شود. او در این خصوص توضیح می دهد: »در سال ۱۴۰۱ جهت 
پویا ســاختن شــرکت، برنامه تحول را مدنظر قرار دادیم. همچنین اهداف آینده  شرکت 
کاملاً شناسایی و مورد بررسی قرار گرفت و بر اساس آخرین مدل های استاندارد و با آنالیز 
فاصله از طریق استراتژی S7، به نقطه ای که اکنون در آن قرار داریم، رسیدیم و چشم انداز 

و مأموریت آینده  شرکت را تعریف کردیم. 
مفاهیــم CRM، Call Center  و Help Desk مــورد بازنگری مجدد قــرار گرفت و جهت 
 Help Desk جلوگیری از هدررفت زمان نیروی پشتیبانی فنی، توجه  بیشــتری به واحد
صورت گرفت. در واحد کنترل پروژه نیز جهت مدیریت پروژه ها و اجرای به موقع و صحیح 
آنها، بندهایی به قراردادها اضافه شــد تا رصد دقیق تر و ســریع تری نســبت به نیازهای 

مشتری انجام شود.«
طبق توضیحات جعفری، در سال ۱۴۰۱ واحد فناوری اطلاعات شرکت گرایش تازه پارس 
به عنوان مهم ترین بخش تحت بررسی مجدد قرار گرفت و زیرساخت های موجود از جمله 
پیاده ســازی ITIL )زیرساخت فناوری اطلاعات(، پیاده ســازی ISMS )سیستم مدیریت 
امنیت اطلاعات(، ارتقای تجهیزات پردازشی و ارتقای فرایند فن یاری مرکز تماس، افزودن 
ماژول شناســنامه محصول در برنامه نرم افزاری شــرکت و تسهیل فرایند ثبت قطعات، 

مورد بازنگری قرار گرفتند.
او درباره اقدامات شان در این ســال می گوید: »همچنین واحدی به نام تحقیق و توسعه 
ایجاد شــد تا با بررسی قطعات فرســوده که به واســطه از رده خارج شــدن و قدیمی شدن 

فناوری قادر به تأمین آن نبودیم، نسبت به ساخت آن 
و بومی سازی قطعات در شرکت اقدام کنیم. در مجموع 
در سال ۱۴۰۱ تلاش شــد تا فرایندها و زیرساخت های 
مهم و حیاتی شــرکت را با توجه به سرعت پیشرفت 
فناوری و نیاز مشــتریان بــه خدمات باکیفیــت، مورد 
بازنگری قرار دهیم تا در کیفیت سرویس دهی شرکت 

تأثیر فزاینده ای داشته باشد.«

 مدیریت چالش ها

جعفری توضیح می دهد که ســال ۱۴۰۱ ســال بســیار 
پرچالشی برای شرکت های پشتیبانی فنی بوده است، 
زیرا با توجه به سیاست گذاری کلان اقتصادی و افزایش 
بی سابقه هزینه های حقوق و دستمزد، نوسانات نرخ 
ارز، دشواری های تأمین قطعه و تحریم و تورم ناشی از 
آن، این شرکت ها با مشــکلات فراوانی روبه رو شدند. 
با این حال، شــرکت گرایش تازه پارس اقدام به اصلاح 
فرایندها و ســاختار نیــروی انســانی، جهــت افزایش 
راندمان کاری و طبقه بندی محصولات، ارائه پشتیبانی 
مطلوب، کنترل بهای تمام شده پروژه ها و حفظ حاشیه 
سود شرکت کرد و توانســت این چالش ها را مدیریت 

کند.

 نوآوری های جدید و خروج صنعت مالی از انحصار 
مردان

شاید بیشــتر ما با شــنیدن نام »صنعت فناوری های 
مالــی« بلافاصلــه برایمــان یــک صنعــت مردانــه 
تداعی شــود و شــاید میان اســامی کــه از این صنعت 
در خاطرمــان تداعــی می شــود، زنــان نقــش پررنگــی 
نداشــته باشــند؛ اینکــه چــرا جــای خالــی زنــان را در 
رده های مدیریتی کلان و در جایگاه های تصمیم گیری 
و سیاســت گذاری احســاس می کنیم، ســؤالی است 
که جعفری در پاســخ به آن این طــور توضیح می دهد: 
»باید ابتدا توجه داشته باشیم که مشــارکت زنان در 
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کلیه مسائل اجتماعی، فرهنگی و سیاسی اهمیت بسیاری در شتاب دهی به آهنگ 
توسعه ای دارد. جامعه ای که به اهمیت زنان توجه کمتری دارد، بسیار کندتر به سمت 
و سوی توسعه حرکت می کند. به عقیده من در سال های اخیر اتفاقاتی در حوزه زنان در 
برنامه های توسعه ای دولت اتفاق افتاده که کافی نبوده، ولی می توانیم امیدی به بهبود 
این موضوع داشته باشیم. بحث عدالت جنسیتی موضوع بااهمیتی است و باید در 
نقش های فردی و اجتماعی بین زنان و مردان تعادل وجود داشته باشد و این مطالبه 

باید در سیاست و قدرت هم دیده شود.«
به عقیده جعفری، در کشورهای توسعه یافته با ارتقای سطح فناوری و کنار گذاشتن 
تبعیض های جنسیتی، فرصت های برابر، استقلال فکری و اعتماد به  نفس و مشارکت 
اجتماعی زنان در جامعه افزایش یافته و با مشارکت و مدیریت زنان در کسب وکارها، 
کیفیت زندگی آنان نیز بهبود یافته اســت. همچنین با تغییر باورها؛ سبک زندگی و 
خودباوری زنان تا حد بسیار زیادی ارتقا یافته است. او می گوید نوآوری های جدید در 
صنعت مالی مانند شــکل گیری فین تک ها، به خروج این صنعــت از انحصار مردان 

کمک کرده و حضور زنان در صنعت مالی پررنگ تر شده است.
جعفری در این خصوص توضیح می دهد: »اگرچه درصد مردان و زنانی که وارد حوزه 
امور مالی می شوند، تقریباً برابر است، اما مردان معمولاً سریع تر از زنان مدارج عالی را 
به دست می آورند؛ مثلاً در میان نقش های ارشد شرکت های سرمایه گذاری خطرپذیر، 
تنها ۴.۹ درصد از شــرکا زن هســتند. در حــوزه ســهام خصوصی نیز شــرایط تفاوت 
چندانی ندارد و کمتر از ۱۰ درصد از نقش های ارشد را زنان بر عهده دارند. شایان ذکر 
است که در صنعت بانکداری و مالی نیز مانند بسیاری از صنایع دیگر، تعداد مدیران 
زن بسیار اندک است. با وجود اینکه تعداد زنان در امور مالی و بانکداری از مردان بیشتر 
است، اما این موضوع در رده های مدیریتی کاملاً برعکس است. بر اساس تحقیقات 
مؤسســه مک کنزی، در ابتــدای ســال ۲۰۲۱، زنان حــدود ۵۲ درصد از صنعــت مالی و 
بانکداری را تشــکیل می دادند، اما حضور آنها در درجه های بالاتر شــرکت کمرنگ تر 
بود. با این حــال، همه چیــز در حال تغییر اســت و واقعیت این اســت کــه زنان هرچه 

بیشــتر نســبت به فرصت های موجود در تجارت و امور 
مالی آگاهی کسب کرده، مشاور و راهنمای خود را انتخاب 
می کنند و سایر موانع را از بین می برند. اینجاست که باید 
انتظار داشت شکاف جنسیتی، خودبه خود از بین برود. 
البته زنان به مدیران و الگوهایی نیاز دارند تا به آنها ثابت 
کنند که می توان بر چالش ها غلبه کرد و این به معنای آن 

است که چنین مسیری باید از جوانی آغاز شود.«

 جذب مشتریان جدید و افزایش سودآوری

با توجــه به توضیحــات جعفری، در ســال ۱۴۰۲ شــرکت 
گرایش تازه پارس به دنبال اهداف مهمی از جمله افزایش 
حجــم قراردادهــا، افزایــش درآمــد، هم افزایــی فــروش و 
پشــتیبانی و حذف رقبا خواهد بود که این امر با کیفیت 
مناســب ســرویس دهی و ارزش افزوده ایجادشــده قابل 

تحقق است.
او دربــاره برنامه هایشــان در ســال ۱۴۰۲ می گویــد: 
»بزرگ ترین سرمایه های شرکت، مشتریان آنها هستند؛ 
بنابرایــن ســازمان های موفق، ســازمان هایی هســتند که 
قادرند رابطه مســتمر و پایداری با مشــتری برقرار کنند. 
امروزه رقابت بــرای بهبود کیفیت خدمات یک مســئله 
راهبردی و کلیدی برای سازمان هایی که در بخش خدمات 
فعالیــت می کننــد، محســوب می شــود. قطعاً در ســال 
۱۴۰۲ هدف اساسی ما نیز حفظ مشتریان فعلی و جذب 
مشــتریان جدید و به تبع آن افزایش درآمد و ســودآوری 

خواهد بود.« 
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در گفت وگو با پشوتن پورپزشک، بنیان گذار پادرو درباره این شرکت مطرح شد

 تکمیل کننده 
چرخه فروش آنلاین

فروش آنلاین پدیده نسبتاً جدیدی است که همچنان زنجیره تأمین آن با چالش های اساسی روبه رو است و سیر تکامل را هنوز 
به طور کامل طی نکرده  است. باید دید چگونه می توان این زنجیره فروش غیرحضوری را کامل کرد تا تولیدکنندگان، فروشندگان 
خرد و مشتریان از آن رضایت کافی داشته باشند. پادرو که از سال ۱۳۹۹ تاکنون به عنوان یکی از استارتاپ های فعال در زمینه 
ارائه خدمات به کسب وکارهای خرد و متوسط فعالیت خود را شروع کرده، با هدف تأمین و تکمیل این زنجیره، خدماتی را برای 
کسب وکارهای خرد و متوسط در فضای آنلاین فراهم کرده تا بتوانند زیرساخت لازم برای توسعه و فروش آنلاین و مدرن را تجربه کنند. درباره 

خدماتی که پادرو برای توسعه کسب وکارهای خرد ارائه می دهد، با پشوتن پورپزشک گفت وگو کردیم.

پیش بینــی روبه رو شــدیم. شــاید بتــوان گفــت به دلیــل فیلترینــگ گســترده، به ویژه 
اینستاگرام که محل تجمع کسب وکارهای خرد و خانگی و یکی از بازارهای هدف اصلی 
ما بود، مسیر رشد برنامه ریزی شــده پادرو با یک چالش جدی روبه رو شد. هرچند با 
تلاش در حال بازگشت به مسیر اصلی هستیم، اما این ضربات برای ما و ذی نفعان مان 
که همان کسب وکارهای خرد و فروشندگان اینستاگرامی هستند، جبران ناپذیر بود.«
پورپزشــک بــه موضــوع فیلترینگ هــا اشــاره می کنــد و می گویــد: »متأســفانه بحث 
فیلترینــگ اینســتاگرام از اوایل ســال گذشــته در زمان هــای مختلــف و در قالب های 
گوناگــون از جملــه طــرح صیانت مطــرح شــده بود و مــا ایــن مــورد را به عنــوان یکی از 
ریســک ها شناســایی کرده بودیم و برای مواجهه با آن ســناریوهایی نیز داشتیم. آن 

 چالش های سال سخت
پادرو بیش از دو ســال اســت که بــا هدف ارائــه خدمات 
به کســب وکارهای خرد و متوســط وارد بازار شده است. 
پشوتن پورپزشک در ابتدا درباره چالش هایی که با آنها 
روبــه رو بودنــد، صحبــت می کنــد و می گویــد: »واقعیت 
اینجاســت که پادرو از زمان تولد تابه حال با چالش های 
گوناگونــی مواجه بوده، به ویژه در شــش مــاه اخیر مانند 
همــه کســب وکارها )به خصــوص کســانی کــه در فضای 
آنلاین مشــغول بودنــد( با یک بحــران جــدی و غیرقابل 

عکس: نسیم اعتمادی
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

کسبوکار

شرکت توسعه فن افزار توسن با برند تجاری »توسن تکنو« به  عنوان شرکتی دانش بنیان و تولیدکننده پایانه های پرداخت 
الکترونیکی و ماشین های بانکی کشور در سال ۱۴۰۱ به شرکت سهامی عام تبدیل شد و هم اکنون با نماد معاملاتی »فن افزار« 
در گروه »رایانه و فعالیت های وابســته به آن« آماده حضوری قدرتمند در بازار ســرمایه اســت. این شــرکت در سال جاری 
توانســت در حــوزه توســعه بــازار کارت خوان هــای اندرویــدی گام بزرگــی بــردارد و در ایــن راســتا توانســت در »طــرح ملــی 
هوشمندسازی یارانه نان« به عنوان تولیدکننده راهکار سخت افزاری انتخاب شود و بیش از ۱۲۰ هزار پایانه پرداخت الکترونیکی برای نانوایی ها 
فراهم آورد که بیــش از ۱۰۰ هزار عــدد از این پایانه ها از نــوع پایانه پرداخــت اندرویــدی )Android POS( بود. نکته حائــز اهمیت این طرح 
اجرایی شدن آن در بازه زمانی نزدیک به ۸۰ روز بود. همچنین راه اندازی سامانه مدیریت از راه دور این پایانه های پرداخت اندرویدی با امکان 
به روزرسانی نرم افزاری آنها، از دیگر دستاورد های این شرکت در این طرح بوده اســت. تمامی این موارد باعث شد در گفت وگویی با محمد 

مظاهری، مدیرعامل شرکت توسن تکنو درباره دستاوردهای این شرکت در سال جاری و برنامه هایشان برای سال ۱۴۰۲ صحبت کنیم.

در گفت وگو با محمد مظاهری، مدیرعامل شرکت توسن تکنو درباره عملکرد این شرکت مطرح شد

از تولید دانش بنیان تا  تبدیل شدن 
به شرکت سهامی عام
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شرکت توســعه تجارت و فناوری تارا، لندتکی اســت که با حمایت گروه صنعتی گلرنگ و با هدف ارائه راهکارهای دیجیتال 
جهت بهبود تجربه مردم از خدمات مالی در سال ۱۴۰۰ شروع به باز فعالیت کرد و بر اساس گفته های مدیران آن، سال ۱۴۰۱ 
برای این شرکت سال متفاوتی بود. تارا در این سال بر بهبود روش های پرداخت، سرویس های اعتباری و پذیرندگان خود تمرکز 
کرده بود و سعی کرد سرویس های اعتباری اش را در دو نوع شخصی و سازمانی تنوع بخشد،  پذیرندگانش را در انواع طیف ها 
بگستراند و بیش از گذشته بر سرویس BNPL تمرکز کند. در گفت وگو با مهدی شیرین آبادی، مدیر راهکارهای پرداخت و علی زارعی، مدیر 
محصول تارا به فعالیت های این شرکت در سال جاری و برنامه هایشان برای سال آینده پرداختیم. به گفته آنها، تارا فرهنگ سازی خرید اعتباری 
را به عنوان یکی از چالش های  مهم توسعه لندتک ها در کشور شناسایی و در راستای رفع آن تلاش می کند. در ادامه این گفت وگو را می خوانید.

مدیران تارا از چالش های حوزه لندتک در کشور و برنامه های این شرکت جهت رفع آنها می گویند

در تلاش برای ایجاد فرهنگ 
خرید اعتباری در کشور

 اقداماتی برای فراگیری استفاده از کیف  پول

طبق صحبت های علی زارعی، عمده تمرکز تارا در سال ۱۴۰۱ بر حوزه اعتبار معطوف شده بود 
و اگر بخشی از سبد تراکنش های تارا را نقدی و بخشی از آنها را غیرنقدی و مبتنی بر کیف 
پول در نظر بگیریم، حجم تراکنش اعتباری در این سبد در مقایسه با تراکنش نقدی نسبت 
به سال گذشته ۲۵ درصد افزایش داشته اســت. او می گوید: »کش بک و بخش کیف پول 
تارا بیش از حد انتظارمان در ســال ۱۴۰۱ رشد کرد. کیف پول کش بک و کیف پول نقدی تارا 
در سال ۱۴۰۰ بستری مشترک داشــتند و با وجود ارسال پیامک دریافت کش بک، کاربران 
فرایند را درک نمی کردند و کش بک برایشان حکم تخفیف را تداعی می کرد. در همین راستا، 

تارا این دو بستر را تفکیک کرد و آمار برگشت  نقدی در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد نمایی داشت.«

مهدی شــیرین آبادی، مدیر راهکارهای پرداخت تارا در 
این خصوص می گوید: »باگذشت زمان و ارائه سرویس 
کش بک در کیف پولی جداگانه و تجمیع وجوه، کاربران 
متوجــه فوایــد ایــن ســرویس خواهنــد شــد و همیشــه 
از آن به عنــوان ســرویس برگشــت  نقــدی ســه درصدی 

فروشگاه های تارا یاد خواهند کرد.«

عکس: نسیم اعتمادی
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شرکت دانش بنیان توسعه ارتباطات هوشمند تبیان که عضوی از گروه تبیان است، از اوایل سال ۱۳۹۸ پا به عرصه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات گذاشت. از جمله فعالیت های این شــرکت می توان به مدیرت و توســعه مرکز داده، خدمات پرداخت 
الکترونیکی و مهیا کردن زیرساخت خدمات توسعه نرم افزار اشاره کرد. به گفته مدیرعامل این شرکت، تمرکز آنها در سال 
۱۴۰۱ بر حوزه کلود و احراز هویت دیجیتال بوده و قرار است در سال جدید این دو خدمت را توسعه دهند. او جذب و نگهداشت 
نیروی انسانی را درد مشترک تمام کسب وکارها می داند و معتقد است بزرگ ترین دستاورد آنها،  نگهداشت اعضای مجموعه و ایجاد احساس 
تعلق به شرکت در آنان بوده است. در این شــماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ حســین خوش رفتار منفرد، مدیرعامل شرکت توسعه 

ارتباطات هوشمند تبیان رفتیم تا درباره عملکرد،  چالش ها و آرمان های این شرکت صحبت کنیم. در ادامه گفت وگوی ما با او را می خوانید.

حسین خوش رفتار منفرد، مدیرعامل شرکت توسعه ارتباطات هوشمند تبیان درباره اهداف و عملکرد این 
شرکت می گوید

هدف؛ دسترسی برابر افراد 
به امکانات هوشمند

 مستقل شدن از تبیان

شرکت توسعه ارتباطات هوشمند تبیان در سال ۱۳۹۸ با مأموریت مدیریت و بهره برداری 
مرکز داده تبیان و ارائه خدمات نرم افزاری به عنوان یک شــرکت مســتقل از تبیان شــروع 
به کار کرد. حســین خوش رفتار منفرد در این باره می گوید: »مؤسسه تبیان یک مؤسسه 
فرهنگی و هنری است و از سال ۱۳۹۸ تصمیم گرفته شد که تمام مسائل مربوط به حوزه 
فناوری اطلاعات از آن خارج شود و به عنوان شرکتی مستقل این فعالیت ها ادامه پیدا کند. 
این شرکت در ســال هایی که گذشــت، محصولات و خدمات متفاوتی را به بازار ارائه داد. 
در سبد محصولات هوشمند تبیان مرکز داده، خدمات ابری، طراحی و توسعه نرم افزارها، 
حوزه پرداخت الکترونیکی، احراز هویت دیجیتال )با نام تجاری آیــدال( و کیف پول ارائه 

می شود.«
بنــا بــر صحبت هــای مدیرعامــل ایــن شــرکت، تمرکز 
اصلی آنها در سه سال گذشته روی حوزه های فناوری 
اطلاعــات و ارتباطــات بــوده و بــا توجــه بــه نیازهــای 
برساخت شده در کشور خدمات و محصولات خود را 
طراحی و ارائه داده انــد. او در این باره توضیح می دهد: 
»یکسری خدمات در کشور ما مغفول مانده بود؛ یکی 
از ایــن خدمــات Devops بــود کــه در شــرکت مــا ارائه 
شد. از طرف دیگر تعدد ســرویس ها و زیرسرویس ها، 

عکس: نسیم اعتمادی
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الزام های مالیاتی و اینماد، بسته شــدن درگاه های پرداخت بدون اینماد، ممنوعیت عملیات کیف پول به کیف پول، حذف 
شاخص تعداد تراکنش ها از رتبه بندی شرکت های پی اس پی و عدم اصلاح نظام کارمزد از جمله مسائلی است که در یک سال 
گذشته چالش برانگیز بوده اند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ سیدکاظم دهقان، مدیرعامل شاپرک رفتیم 
تا درباره این چالش ها و برنامه هایی که این شرکت دارد، صحبت کنیم. به عقیده دهقان، اصلاح نظام کارمزد مسئله مهمی 
است که راه گریزی از آن وجود ندارد و این نظام باید هم از نظر ابعاد مالی و هم از نظر منبع تأمین کارمزد مورد بازاندیشی و اصلاح قرار بگیرد. او 
همچنین درباره ضوابط اجرایی تأسیس شرکت های پی اس پی می گوید که در حال حاضر ۱۱ شرکت از پی اس پی های کشور سهام دار عمده 
بانکی دارند و این اتفاق در وضعیتی افتاده که ضوابطی برای این امر وجود نداشته است؛ در نتیجه طبیعت فعالیت های بانکی ـ پرداختی این 

است که در کنار یکدیگر قرار بگیرند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

کاظم دهقان، مدیرعامل شرکت شاپرک درباره ضوابط اجرایی تأسیس شرکت های پی اس پی می گوید

طبیعت فعالیت های بانکی  ـپرداختی 
قرار گرفتن در کنار یکدیگر است

 راه گریزی از اصلاح نظام کارمزد وجود ندارد

یکی از گله های همیشگی فعالان صنعت پرداخت کشور، عدم اصلاح نظام کارمزد کنونی 
است. کاظم دهقان، مدیرعامل شرکت شاپرک در این باره می گوید: »مسائل مربوط به نظام 
کارمزد جزء اختیارات بانک مرکزی به حســاب می آید و شــاپرک نقش مشاور، تسهیلگر و 
تحلیلگر رفتار بازیگران صنعت پرداخت را بر عهده دارد. در سال گذشته، شاپرک امیدوار 
بود بتواند در راستای اصلاح نظام کارمزد کنونی قدمی بردارد که با وجود تلاش هایی که کرد، 
تغییری حاصل نشد. در شهریور امسال قرار بود جلسه ای پیرامون این اصلاح گذاشته شود 
که به خاطر جریانات حاکم بر فضای اقتصادی-اجتماعی کشــور متوقف شــد، اما در حال 
حاضر طرح به کمیسیون تخصصی و بانک مرکزی ارائه شده و در دست بررسی است. اصلاح 
نظام کارمزد مسئله مهمی است که راه گریزی از آن وجود ندارد و این نظام باید هم از نظر ابعاد 

مالی و هم از نظر منبع تأمین کارمزد مورد بازنگری و اصلاح قرار بگیرد.«

بنــا بــر صحبت هــای دهقــان، بانــک مرکــزی در ســال 
۱۳۹۶ نظام کارمــزد جدید را ابــلاغ کرده، اما بــا توجه به 
عدم همکاری بازیگران و ذی نفعان اصلی که بانک ها و 
پی اس پی ها هستند، این طرح به ثمر نرسیده و وقتی یک 
طرح به تعویق می افتد، ملاحظات تحقق آن نیز بیشتر 
و پیچیده تر شده و امکان موفقیت آن کاهش می یابد. 
همچنین یکی از علل به تعویق افتادن اجرای این طرح، 
حاکمیت است که باید بین بازیگران و ذی نفعان مختلف 
نقش داوری را ایفا کند و این اقدام، کار دشــواری است. 
علاوه بر این، روش های بین المللــی و جهانی گوناگونی 
برای صورت بندی نظام کارمزد وجود دارد که به شیوه های 

عکس: مریم سعید پور
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و
آی تی هاب در سال ۱۴۰۰ با حمایت اپراتور آی تی ساز آغاز به کار کرد؛ سامانه ای که در تلاش است تا توسعه دهندگان برای ایجاد 
یک بستر نرم افزاری جدید، مجبور به توسعه تمام اجزای آن نباشند و به منظور دریافت خدمات الکترونیک، نیازمند مذاکره 
با ده ها نهاد و سازمان نشوند. در گفت وگو با محمدحسین متقی زاده، رئیس هیئت مدیره شرکت آی تی ساز به این سامانه و 
خدماتی که ارائه می دهد، پرداختیم. به گفته متقی زاده، آی تی هاب روشــی آســان برای دسترســی به سرویس های مختلف 
استعلامی و هوش مصنوعی در کشور است و در جهت هم افزایی اکوسیستم استارتاپی کشور، به صورت یک پلتفرم دوسویه طراحی شده است؛ 
به این معنی که کسب وکارها می توانند علاوه بر دریافت خدمات از آی تی هاب، APIها و خدمات خود را نیز در آن ارائه دهند. در ادامه گفت وگوی 

عصر تراکنش را با محمدحسین متقی زاده می خوانید.

گفت وگو با محمدحسین متقی زاده، رئیس هیئت مدیره شرکت آی تی ساز درباره سامانه آی تی هاب

بازارچه ای از APIها 
خدمات دیجیتال

 پنجره واحد فروش سرویس های هوش مصنوعی به صورت تلفیقی

طبق صحبت های محمدحسین متقی زاده، آی تی ساز به عنوان آژانس ارائه خدمات احراز 
هویت )ASA  )Authentication Services Agency با توجه  به گســتردگی ســرویس ها و 
راهکارهایــش در حوزه هوش مصنوعــی، احراز هویــت، خدمات مالی، پرداختــی، اعتباری 
و... یکی از جامع ترین پلتفرم های ارائه دهنده سرویس های مختلف از طریق API در کشور 
است که سرویس های ترکیبی از سرویس های استعلامی و هوش مصنوعی را با کیفیت بالا 
به پذیرندگان و کسب وکارهای حوزه دیجیتال ارائه می دهد. او می گوید: »راه اندازی، توسعه و 
هدایت یک کسب وکار نیازمند ارتباط با شبکه بزرگی از کسب وکارها به منظور تأمین خدمات 
پایه کاربردی، استعلامی، زیرساختی و پشتیبانی است و تلاش ما در آی تی هاب این است 
که توسعه دهندگان برای ایجاد یک بستر نرم افزاری جدید، مجبور به توسعه تمام اجزای آن 
نباشند و برای دریافت خدمات الکترونیک، نیازمند مذاکره با ده ها نهاد و سازمان نشوند. ما 
شبکه و زنجیره ای کامل از این سرویس ها را در محیطی چابک و شفاف گرد هم آورده ایم تا 
توسعه دهندگان بتوانند با کنار هم قرار دادن این تکه ها، نرم افزار مطلوب خود را در کوتاه ترین 

زمان توسعه دهند.«
طبق صحبت های رئیس هیئت مدیره شرکت آی تی ساز، توسعه دهندگان می توانند علاوه بر 
دسترسی به امکان مقایسه و بررسی خدمات متنوع دیجیتال، به صورت یکپارچه خدمات 
مورد نیاز خود را از آی تی هاب دریافت کرده و با استفاده از مستندات شفاف موجود، آنها را 
به سهولت پیاده سازی کنند. همچنین برای راهنمایی جهت اتصال کسب وکارها پشتیبانی 
۲۴×۷ کارشناســان آی تی هــاب آماده پاســخگویی اســت. او دربــاره این ســامانه می گوید: 
»صاحبان کســب وکار با اســتفاده از ســرویس های متنوع هــوش مصنوعی و اســتعلامی 
آی تی هــاب، هزینه های ایجــاد و حفظ کســب و کار خود را کاهــش می دهند و در کنــار آن از 
فرایندهای سریع پرداخت و افزایش ضریب امنیت تبادلات مالی بر بستر یک شبکه  امن 
بانکی بهره می برند؛ علاوه بر این، کسب وکارها می توانند به محصولات متنوع خدمات دولتی 

و قوه قضائیه توسعه یافته توسط آی تی  ساز نیز دسترسی داشته باشند.«
متقــی زاده توضیــح می دهــد که جهــت هم افزایی شــبکه اکوسیســتم اســتارتاپی کشــور، 
آی تی هــاب به صــورت یک پلتفــرم دوســویه طراحی شــده؛ به ایــن معنی که کســب وکارها 
می توانند علاوه بر دریافت خدمــات از آی تی هاب،  APIها و خدمات خــود را نیز در آن ارائه 
دهند. او در این خصوص می گوید: »ارزش های ارائه شده توسط آی تی هاب برای کسب وکارها، 

ســادگی و یکپارچگــی در ارائــه و دریافت ســرویس ها و 
خدمات، ســهولت عملیات با روش هــای متنوع جهت 
به کارگیــری خدمــات و قیمــت پاییــن زیرســاخت ها و 
خدمات است. در نتیجه آی تی هاب پنجره واحد فروش 
ســرویس های هــوش مصنوعــی به صــورت تلفیقــی با 
سرویس های استعلامی و محصولات خدمات دولتی و 

قوه قضائیه است.«

 خدمات آی تی هاب برای کسب وکارها

متقــی زاده دربــاره آنچــه آی تی هــاب در اختیــار 
کسب وکارها قرار می دهد، ابتدا درباره اپراتور آی تی ساز 
توضیح می دهد: »به  موازات رواج سرویس های مختلف 
هوش مصنوعی و فناوری های نوین، اســتقبال کاربران 
بــرای اســتفاده بیشــتر از خدمــات جدید نیــز افزایش 
یافته است. اپراتور آی تی ســاز با درک این تحولات و به 
پشــتوانه چندین ســال فعالیت در حوزه ارائه خدمات 
و داشتن تجربه مناســب در ارائه بیش از ۳۰۰ خدمت 
دولتــی، غیردولتــی و  احــراز هویــت آنلایــن ثنــای قــوه 
قضائیه، سرویس های متنوعی را در سامانه آی تی هاب 
به کسب وکارهای مختلف عرضه کرده  است. از جمله 
ایــن ســرویس ها می تــوان بــه وب ســرویس های هویت 
اشــخاص حقیقی، وب ســرویس های هویت اشخاص 
حقوقــی، وب ســرویس های اطلاعــات مکانــی، کلیــه 
وب سرویس های خدمات بانکی و نظام پرداخت، انواع

SDK های خدمات هوش مصنوعی، درگاه احراز هویت 
بیومتریک، انــواع اعتبارســنجی با پــردازش اطلاعات 
استخراج شــده فرد، صــدور گواهی امضــای دیجیتال، 

خدمات الکترونیک قضایی )ثنا( و... اشاره کرد.«
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با توجه به توضیحات متقی زاده، ســرویس های پایه هوش مصنوعی بومی سازی شــده 
که به پنج دســته کلی )بینایی، گفتاری، نوشــتاری و نویســه خوان OCR، تحلیــل دیتا و 
دوربین های هوشمند( تقسیم می شوند نیز از دیگر خدماتی هستند که در آی تی هاب در 
اختیار کسب وکارها قرار می گیرند. او سپس به سایر خدمات این سامانه به کسب وکارها 
اشاره می کند: »خدمات استعلامی سازمان ها و دستگاه های اجرایی، خدمات هویتی و 
ثبت احوال، خدمات وزارت کار و تأمین اجتماعی، خدمات ناجی )پلیس(، خدمات بانکی 
و نئوبانک، ســفته و برات الکترونیک، خدمات اعتبارسنجی، خدمات پست، خدمات 
احراز هویت سجام و بازار مالی، ثبت امضای دیجیتال روی اسناد الکترونیک، خدمات 
شهری، خدمات خودرویی، خدمات شارژ و اینترنت اپراتورهای تلفن همراه و کیف پول 

اختصاصی از دیگر خدمات آی تی هاب هستند.«

 ویژگی های آی تی هاب

رئیــس هیئت مدیــره آی تی ســاز ســپس بــا اشــاره بــه تجربــه فــراوان ارائه ســرویس های 
مختلف توسط آی تی ســاز، به ویژگی های آی تی هاب اشــاره می کند: »آی تی هاب در این 
ســامانه، ویژگی های بی نظیری را برای ســهولت اســتفاده کســب وکارها فراهــم آورده که 
از جمله این ویژگی ها می توانم به دسترســی آســان و ســریع به وب ســرویس های بانکی 
و خدماتی، دسترســی آســان به محصولات دولت الکترونیک و قوه قضائیه هوشــمند، 
تلفیق خدمات هوش مصنوعی با وب سرویس های مختلف، سرعت در توسعه خدمات 
 مالی و غیرمالی، دریافت ســرویس به صورت الکترونیکی، محیط سندباکس، سرویس 

HEALTH CHECK، سامانه مانیتورینگ به صورت آنلاین و... اشاره کنم.«
طبق توضیحات متقی زاده سامانه آی تی هاب از طریق دو روش سرویس های خود را در 
اختیار مشتریان قرار می دهد؛ اولین روش قرار دادن لایسنس محصولات آی تی هاب 
به صورت اختصاصی در اختیار شرکت ها و بانک های متقاضی است و دومین روش 
که از دســتاوردهای ســرویس های کاربردی هوش  مصنوعــی بومی ایرانی اســت، ارائه 
وب سرویس های استعلامی و هوش مصنوعی و خدمات آنلاین آی تی هاب به شرکت ها 
و ارگان های دولتی و خصوصی و همچنین دسترسی آسان به مستندات سرویس ها 
جهت تســریع در پیاده ســازی توســط برنامه نویســان در داشــبورد آی تی هاب را دربر 

می گیرد.

 کاربردهای آی تی هاب برای سازمان ها و کسب وکارها 

او توضیح می دهد ســازمان هایی که APIهای کاربردی به کسب و کارها ارائه می دهند، 
می توانند خدمات خود را بر بستر آی تی هاب عرضه کنند و به زیست بوم استارتاپ های 

دیجیتال متصل شوند. متقی زاده می گوید: »آی تی هاب 
به عنــوان درگاه ارائــه API، پشــتیبانی از ســرویس ها را 
بر عهده گرفتــه و ســازمان ها به جای مشــتریان متعدد، 
تنها با آی تی هــاب در ارتبــاط خواهند بود. اســتارتاپ ها 
نیز می تواننــد علاوه بــر دریافت خدمات مــورد نیاز خود 
از طریــق درگاه یکپارچــه آی تی هــاب، از زیرســاخت های 
این مجموعــه بــرای معرفی ســرویس ها و خدمــات خود 
استفاده کنند. توسعه دهندگان نیز می توانند با ثبت نام 
و ایجــاد یــک حســاب کاربــری در آی تی هــاب و دریافت 
وب ســرویس های مدنظرشــان، تمــام خدمات مــورد نیاز 
خود را دریافــت کنند و برای پشــتیبانی ســرویس ها نیز 
فقط با آی تی هاب تعامل داشــته باشــند. عــلاوه بر این، 
کسب و کارهای کوچک و متوسط دیجیتال نیز می توانند 
خدمات مبتنی بــر  API خــود را از طریــق درگاه یکپارچه 
آی تی هــاب در اختیــار کســب وکارهای دیگر قــرار دهند. 
کسب وکارهای غیردیجیتال مانند شرکت های صنعتی، 
کســب و کارهای خدماتی و تفریحی و... نیز می توانند با 
اســتفاده از راهکارهای جامع آی تی هــاب، خدمات خود 

را بهبود ببخشند.«

 روش دسترسی کسب وکارها به آی تی هاب

متقــی زاده ســپس با اشــاره بــه اینکــه آی تی هــاب یک 
بازارچه API و خدمات دیجیتال اســت که با مشارکت 
اپراتــور آی تی ســاز ایجــاد شــده، می گویــد: »روش 
دسترســی کســب وکارها بــه آی تی هاب به ایــن صورت 
است که کســب وکارها می توانند به سایت آی تی هاب 
وارد شــوند و در بخــش ثبت نــام، روی »ثبت نــام 
کســب وکار حقوقی یا حقیقی« کلیک کرده و اقدام به 
ثبت نــام کنند. پــس از ثبت نــام و وارد کــردن اطلاعات، 
یک حســاب کاربــری و کیف پول شارژشــده رایــگان در 
اختیارشــان قــرار خواهــد گرفــت و ســپس به راحتی به 

دنیای وب سرویس های مختلف متصل می شوند.«
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شرکت تجارت الکترونیک بهار یک ارائه دهنده سرویس در حوزه کیف پول دیجیتال است؛ در واقع زیرساخت بانکی دارد که 
می تواند به مؤسسات مالی و غیرمالی، اعم از شرکت های فعال در حوزه بانکداری دیجیتال، خدمات پرداخت و تمامی شرکت هایی 
که به نوعی به دنبال سرویس یا زیرساخت کیف  پول هستند، سرویس ارائه دهد؛ زیرساختی که به گفته قائم مقام مدیرعامل آن، 
مانند یک جعبه ابزار است که ابزارهای متنوعی را در اختیار مجموعه ها قرار می دهد. در گفت وگویی که با سینا فرهمند، قائم مقام 
مدیرعامل شرکت تجارت الکترونیک بهار داشتیم به مهم ترین اقدامات شان در سال ۱۴۰۱ و برنامه هایی که برای سال آینده دارند، پرداختیم. به 
گفته او، بهار در سال ۱۴۰۲ در تلاش است تا بتواند با ایجاد هم افزایی میان مشتریان بزرگ خود، ارزش افزوده بیشتری ایجاد کرده و در کنار آن ، رشد 
بیشتری را تجربه کند. به گفته او، این اتفاق در سایر نقاط دنیا نیز رخ داده و بزرگ ترین ارائه دهندگان سرویس  با یکدیگر همکاری های تجاری کاملاً 
برد-برد را شکل می دهند تا همگی نفع ببرند. مدیران شرکت تجارت الکترونیک بهار بر این عقیده هستند که وقتی کسب وکارهای بزرگ در کنار 

هم قرار بگیرند، ارزش افزوده های جدیدی خلق می شوند که به نفع همه است. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با سینا فرهمند می خوانید.

سینا فرهمند، قائم مقام شرکت تجارت الکترونیک بهار درباره ایجاد هم افزایی میان مشتریان شرکت می گوید

یک بازی برد-برد

 بهار ۱۴۰۱

شــرکت تجارت الکترونیک بهار، کســب وکاری فعال در زمینه فناوری های مالی اســت 
که توانســته با بهره مندی از سیســتم مبتنی بر بانکــداری متمرکــز )کرُبنکینگ( خود، 
خدمات و راهکارهای گوناگونــی را در حوزه کیف پول دیجیتالی در اختیار ســازمان  ها و 
کسب وکارها قرار دهد. سینا فرهمند، قائم مقام مدیرعامل شرکت تجارت الکترونیک 
بهــار می گوید کــه در ســال ۱۴۰۱ با توجه به رشــد و توســعه این شــرکت و ســرویس ها و 
نیازمندی مشتریان و بازار، بیشترین تمرکزشان روی فروش زیرساخت بود. او می گوید: 
»علاوه بر این موضوع، در سال ۱۴۰۱، در حوزه کسب وکار تلاش مان بر هم افزایی و اجرای 
پروژه هــای مشــترک فین تک بــا شــرکت های معتبــر و صاحب نــام این حوزه و تشــکیل 
اکوسیستم در حوزه پرداخت بود؛ به گونه ای که منافع ذی نفعان پروژه ها تأمین شود.«

در ســال ۱۴۰۱ تغییراتــی نیــز در محصــولات و خدمــات شــرکت تجــارت الکترونیــک 
بهار اتفــاق افتاده اســت. طبــق صحبت هــای فرهمنــد، یکی از ارکان اساســی شــرکت 
تجارت الکترونیک بهار، خدمــات مرتبط با فناوری های حوزه وام دهی اســت که دامنه 

وســیعی از ســرویس ها و خدمــات مبتنی بــر فناوری 
تسهیلات را شــامل می شــود و راه اندازی کسب وکار 
لندتکــی و خدمــات اقســاطی و اتصــال کیــف پــول 
بــه کارت به عنــوان ابــزار برداشــت از جملــه اقدامات 
آنها در این ســال بوده اســت. او درباره اقدامات شان 
می گویــد: »اســتقرار زیرســاخت و راه انــدازی کیــف 
پــول و یکپارچه ســازی درگاه هــای مختلــف ایرانســل 
)لنز، ایشاپ، مای ایرانسل و...(، به عنوان بزرگ ترین 
ارائه دهنده حوزه تلکام، استقرار زیرساخت کیف پول 
بهار برای فروشگاه های زنجیره ای رفاه و ارائه خدمات 
پرداخت خرد، نقــدی و اعتباری و راه اندازی ســامانه 
مدیریــت صورت حســاب خریــد غیراپراتــوری همراه 
اول از دیگر اقدامات تجارت الکترونیک بهار در سال 

عکس: نسیم اعتمادی
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شرکت تندر نور که در بهمن ماه ۱۳7۳ با هدف راه اندازی سیستم های پرداخت و کارت های هوشمند راه اندازی شد،  طی دو 
سال اخیر با توجه به شرایط تحریمی کشور و نیاز شبکه پرداخت، تولید دستگاه های کارت خوان را به مأموریت های خود 
اضافه و عمده تمرکز و فعالیت هایش را در سال ۱۴۰۱ به افزایش ظرفیت تولید کارت خوان  و افزایش همکاری اش با شرکت های 
پی اس پی معطوف کرد. به گفته هومن ســپهری، مدیرعامل شرکت تندر نور، در طول یک ســال گذشته ۲۰۵ هزار دستگاه 
کارت خــوان در کارخانه این شــرکت تولید شــده و قصــد دارند این عــدد را در آینده به ۵۰۰ هزار دســتگاه برســانند تا شــرکت بتوانــد با تمام 

پی اس پی های بزرگ کشور همکاری کند. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با هومن سپهری، مدیرعامل شرکت تندر نور می خوانید.

گفت وگو با هومن سپهری، مدیرعامل تندر نور که می خواهند با تمام پی اس پی های بزرگ کشور همکاری کنند

دستور کار؛ دوبرابر شدن 
ظرفیت فروش

 تولید و تعمیر کارت خوان برای صرفه جویی ارزی

تولید دستگاه های کارت خوان از اصلی ترین خدمات شرکت تندر نور است که از دو سال 
پیش با محدودیت های تحریمی کشور و نیاز صنعت پرداخت به دستگاه کارت خوان و 
ممنوعیت واردات دستگاه های کامل کارت خوان توسط وزارت صمت، تولید آنها در دستور 
کار این شــرکت قرار گرفت. هومن ســپهری می گوید: »تندر نور برای صرفه جویی ارزی و 
رفع نیازهای کشور به سمت تولید کارت خوان داخلی حرکت کرده و با افزایش حداکثری 

ظرفیت های تولیدی ۲۰۵ هزار دستگاه را تولید و در دسترس مشتریان قرار داده است.«
او با بیان اینکه تولید برخی قطعات به مثابه اختراع دوباره چرخ است، می گوید: »قطعات 
اساســی دســتگاه های کارت خوان از پرینتر گرفته تا هدر دســتگاه در ایــران قابل  تولید 
نیستند و حتی شرکت های شناخته شده تولید کارت خوان هم توانایی بومی سازی این 
قطعات را ندارند. در سراســر دنیا نهایت دو الی سه کارخانه هستند که در زمینه تولید 

قطعات اصلی کارت خــوان فعالیت می کنند. این امر 
گواه این اســت که تولید قطعات اصلی نه عملی و نه 
مقرون به صرفه اســت و به  مثابه اختــراع دوباره چرخ 
اســت. به همین جهــت تولیدکنندگان ایــن قطعات 
را وارد می کننــد. اینکــه اعــلام می شــود ۶۰ درصــد 
دستگاه های کارت خوان کشــور داخلی است، ادعای 
اشتباهی اســت که این روزها میان بازیگران صنعت 
پرداخت مطرح می شود. شرکت تندر نور تا حد امکان 
فرایندها را داخلی کــرده، اما نه تمامی فرایندها. مثلاً 
قاب دســتگاه را که احتمال شکســتگی زیــادی دارد، 

بومی سازی کرده ایم.«

عکس: نسیم اعتمادی

غزل یگانگی
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الهام جعفرزاده، مدیر محصول شرکت توسعه نوین همراه کیش از خدمات این شرکت می گوید

زوم آیدی و ملی پاس؛ دو بستر 
ارائه خدمات غیرحضوری

شــرکت توســعه نوین همراه کیش یکی از شــرکت های زیرمجموعه گــروه گرایش تازه کیــش )جــی اس اس( و تأمین کننده 
زیرســاخت مدیریت هویت دیجیتال اســت و می کوشــد با توســعه راهکارهایی جامع در حوزه امنیت اطلاعات، به ارائه 
خدمات گسترده سازمانی، بانکی و مالی به صورت غیرحضوری و امن برای مشتریان در دنیای تجارت الکترونیکی بپردازد. 
محصولات زوم آیدی، ملی پاس، 6۰ و ســامانه رمز یک بارمصرف رمزبان از جمله محصولات این شــرکت هستند که طی 
چند سال اخیر ارائه شده اند. در گفت وگویی که با الهام جعفرزاده، مدیر محصول شرکت توسعه نوین همراه کیش داشتیم، به فعالیت های 
این شرکت در سال ۱۴۰۱ و مهم ترین برنامه هایشان برای سال آینده پرداختیم. به گفته او، بیشترین تمرکز شرکت توسعه نوین همراه کیش 
در ســال ۱۴۰۱ بر ارائــه خدمات از طریــق محصولات زوم آیــدی و ملی پاس بــود و گســترش کاربردهای زیرســاخت کلید عمومــی و امضای 

الکترونیکی در بخش های بیمه، مالیات و اشخاص حقوقی از مهم ترین اهداف شرکت توسعه نوین همراه کیش در سال ۱۴۰۲ است.

 زوم آیدی و ملی پاس

طبق صحبت های جعفرزاده، محصول زوم آیدی این شرکت اکنون در اپلیکیشن های بانک 
ملی مانند ایوا و ۶۰ ارائه شده است. همچنین در اپلیکیشن های بانک های گردشگری، رفاه، 
آینده، اقتصاد نوین، ایران زمین، ســینا، سپه، صادرات، پســت بانک، صنعت و معدن، دی، 
کارآفرین، ســرمایه و ســازمان فناوری اطلاعات پیاده ســازی شــده  اســت. پیاده سازی سفته 
الکترونیکی نیز از دیگر خدمات شرکت توسعه نوین همراه کیش است. جعفرزاده توضیح 
می دهد که با توجه به ضرورت ارائه خدمات غیرحضوری توســط بانک ها و مؤسسات مالی 
اعتباری، بیشــترین تمرکز این شــرکت اکنون بر ارائه خدمات از طریق محصــول زوم آیدی و 
ملی پاس برای تعداد بیشتری از بانک ها و مؤسسات مالی و توسعه محصولات با امکانات 
بیشتر است. او در توضیح این خدمات می گوید: »بسیاری از مردم جهت دریافت خدمات از 
سازمان های مختلف، به احراز هویت غیرحضوری نیاز دارند و شرکت توسعه نوین همراه کیش 
اقدام به تولید زیرساختی به نام زوم آیدی کرده که سازمان ها می توانند با استفاده از این ابزار، 

نرم افزارهــای موبایلــی خــود را بــه ســامانه احــراز هویت 
غیرحضــوری و امضــای الکترونیکی متصل کننــد. این 
خدمت با استفاده از سرویس های حاکمیتی و همچنین 
فناوری هوش مصنوعی فرایند اثبــات هویت، ثبت نام و 
دریافت گواهی معتبر امضای دیجیتــال را به راحتی در 

اختیار سازمان های استفاده کننده قرار می دهد.«
به گفته جعفرزاده، اپلیکیشن ملی پاس نیز فرایند اثبات 
هویت، ثبت نام و دریافت گواهی معتبر امضای دیجیتال 
را برای تمامی شــهروندان ایرانی به صــورت کاملاً آنلاین 
فراهــم کــرده و تمامــی ســازمان ها و شــرکت هایی کــه به 
امضای الکترونیکی مستندات خود نیاز دارند، می توانند 
توسط API های این ســامانه که از طریق سازمان فناوری 

عکس: پریا امیرحاجلو
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و

 دستاوردهای سال ۱۴۰۱

حرکــت اول در راســتای برنامــه راهبــردی ۵ ســاله شــرکت ارتباطــات ســیار )همــراه اول(، 
به عنوان هلدینگ ســرمایه گذاری خطرپذیر این شــرکت تأســیس شــد و مأموریت خود را 
توانمندســازی اکوسیستم دیجیتال و ســرمایه گذاری در کسب وکارهای جســور و توانمند 
با قابلیت مقیا س پذیــری بالا معرفــی می کند. محمدمهــدی عباســخانی، مدیرعامل این 
شرکت درباره عملکردشان در ســال ۱۴۰۱ می گوید: »حرکت اول شرایط همکاری مشترک 
و امکان اســتفاده از خدمات و زیرساخت های فنی، تبلیغاتی و شــبکه ارتباطی گروه همراه 
اول را به شــرکت های ســبد ســرمایه گذاری خود ارائه داده و حجــم و نوع پیاده ســازی آن در 
قالب پول هوشمند، برای اولین بار در اکوسیستم نوآوری و کارآفرینی ایران اجرا شده است. 

همچنیــن حرکــت اول در ســال مالــی ۱۴۰۱ بــا افزایــش 
چک سایز خود قرارداد بزرگ تزریق سرمایه اکوسیستم 
را با کسب وکار »فلای تودی« منعقد کرده و طبق گزارش 
انجمن ســرمایه گذاری خطرپذیر کشور به لحاظ حجم 
سرمایه گذاری و چک سایز، حرکت اول بزرگ ترین عضو 

انجمن معرفی شده است.«
بنــا بــر صحبت هــای او، ســرمایه گذاری در صنــدوق 
بین المللی و مشارکت در سرمایه گذاری های برون مرزی، 
بخشــی از اقدامات عملیاتی حرکت اول در ســال ۱۴۰۱ 

محمدمهدی عباسخانی، مدیرعامل »حرکت اول« درباره برنامه های این شرکت برای سال آینده می گوید

هم سرمایه گذاری، پول هوشمند 
سرمایه گذاری بین  المللی

امروزه، بخش بزرگی از پیشرفت اقتصاد و فناوری مرهون نقش آفرینی وی سی هاست؛ شرکت های خطرپذیری که آینده فناوری را 
با حمایت از کارآفرینان و ایده های نوآور استارتاپ ها تضمین می کنند و شریان های حیاتی اکوسیستم استارتاپی در جهان به شمار 
می آیند. »حرکــت اول« کــه در ســال ۱۳۹7 به عنوان هلدینــگ ســرمایه گذاری خطرپذیر گروه همراه اول تأســیس شــد، یکی از 
ســرمایه گذاران این حوزه اســت که علاوه بر ســرمایه، تخصــص و تجربــه را نیز برای کســب وکارها به ارمغــان مــی آورد و با هدف 
توانمندسازی و توسعه کسب وکارها به تأمین مالی، شکل دهی شبکه ارتباطی و ایجاد بازار آنها کمک می کند. محمدمهدی عباسخانی، مدیرعامل 
حرکت اول مأموریت این شرکت را توانمندسازی و توسعه اکوسیستم نوآوری کشور می داند و جسارت، همراهی و توانمندسازی را عناصر کلیدی 
این مجموعه معرفی می کند و می گوید که پول هوشمند، هم سرمایه گذاری و سرمایه گذاری بین المللی، کلیدواژه های اصلی مسیر پیش روی آنها 
در سال ۱۴۰۲ است. عباسخانی بر این باور است که مشکلات منابع انسانی و کمبود نیروی متخصص بزرگ ترین چالش امروز و آینده ایران است. 
بنا به گفته عباسخانی تفاوت حرکت اول با سایر وی سی  ها در این است که حرکت اولی ها، امضای یک قرارداد را به معنای پایان معامله در نظر 
نمی گیرند و با استارتا پ های پرتفوی خود روابط دوستانه دارند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ محمدمهدی عباسخانی، مدیرعامل 

حرکت اول رفتیم تا درباره عملکرد، چالش ها و چشم انداز این شرکت صحبت کنیم. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش با او را می خوانید. 

عکس: حامد کریم زاده
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به
امیرحسین داودیان، معاون مدیرعامل در امور مشتریان بانکداری شخصی بانک تجارت از رؤیای این 

بانک در حوزه بانکداری خرد می گوید

حرکت از نقطه تسهیلات 
نقطه اعتبار

بانک تجارت یکی از بانک های تجاری بزرگ کشور است که طی دهه گذشته با تمرکز بر بانکداری شرکتی شناخته می شد 
و حالا چند سالی است که با درک نیاز بازار و در راستای پیشبرد بانکداری جامع و افزایش کیفیت و ارتقای سبک زندگی 
مردم، به سمت بانکداری خرد حرکت کرده و فعالیت هایش را به ســمت این نوع بانکداری گسترش داده است. به گفته 
داودیان، این بانک از بررسی شرایط اقتصادی و نقش مشــتریان حقیقی در استحکام مدل کسب وکار بانکداری جامع 
نتیجه گرفته که باید نقش پررنگ تری در توسعه بانکداری خرد ایفا کند و سهم قابل  توجهی از پرتفوی و سرمایه گذاری های خود را به توسعه 
زیرســاخت دیتا، کانال هــای دیجیتال و تعریــف بســته های ارزش مختص گروه های مشــتریان حقیقــی اختصاص دهــد. در نتیجه این 
استراتژی، تا نیمه دوم سال ۱۴۰۲ عملیات پرتکرار و وقت گیر شعب مانند افتتاح حساب، ارائه تسهیلات، وام خرد، وام ازدواج و نظایر آن با 
تمرکز بر بهبود سفر و تجربه مشتری در بانک تجارت دیجیتالی خواهند شد. در گفت وگو با امیرحسین داودیان، معاون مدیرعامل در امور 

مشتریان بانکداری شخصی بانک تجارت به این مفهوم و اقدامات بانک تجارت در این حوزه پرداخته ایم.

 پیروی یک بانک مستقر از الگوهای نوآورانه جهانی

بــه گفتــه امیرحســین داودیــان، بانکــداری در دنیــا بــر اســاس طیف هــای گوناگــون 
نیازهــای بــازار و مشــتریان بــه بخش هــای کلانــی ماننــد بانکــداری خــرد، بانکــداری 
شــخصی، بانکــداری اختصاصی، بانکــداری تجــاری، بانکــداری شــرکتی و بانکداری 

جهانــی کــه بــر بازارهــای بین المللــی و چندملیتــی 
تمرکز دارد، تقســیم می شــوند. بانکداری شــرکتی و 
بانکداری جهانی برای شرکت های بزرگ و بانکداری 
اختصاصی مختص ثروتمندانی اســت که صاحب 

عکس: نسیم اعتمادی
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هومن امینی، مدیرعامل دیجی پی از همکاری های این شرکت با دنیای خارج از گروه دیجی کالا می گوید

ایستاده بر نقطه جهش
دیجی پی، تحت مجوز پرداخت یاری در سال ۱۳۹7 با تمرکز بر امور مربوط به پرداخت و با سرمایه گذاری گروه دیجی کالا شروع به 
فعالیت و اســفند ۱۳۹7 از اولین نســخه اپلیکیشــن خود رونمایی کرد. امروز اما کمتر کســی اســت که ندانــد دیجی پی یکی از 
استارتاپ های فعال حوزه لندتک در کشور اســت و خدمات و محصولات مختلفی را در این حوزه ارائه می دهد. به گفته هومن 
امینی، مدیرعامل دیجی پی، میزان اعتبار تخصیص داده شده توسط دیجی پی تا پایان سال ۱۴۰۱ حدود دو همت و میزان اعتبار 
مصرف شده نیز ۱.۵ همت برآورد می شود. امینی در گفت وگو با عصر تراکنش، افزایش همکاری با بدنه بانکی کشور و توسعه کیف پول دیجی پی را 
از مهم ترین دستاوردهای این شرکت در سال ۱۴۰۱ می داند. امینی هرچند معتقد است که همکاری با دیجی کالا مزیت های زیادی برای دیجی پی 

دارد، اما از همکاری های جدید در فضای خارج از گروه دیجی کالا می گوید که قرار است در آینده نزدیک رونمایی شوند.

 متمرکز بر فراگیری مالی

هومن امینــی با بیان اینکه ســال ۱۴۰۱ ســال اســتراتژیکی بــرای دیجی پی بــود، در این باره 
می گویــد: »ما طــی ســال ۱۴۰۱ محصــولات و خدمات متنوعــی را در راســتای چشــم انداز 
شرکت، یعنی فراگیری مالی در فضای اقتصاد دیجیتال گسترش دادیم که این محصولات 
و خدمات را می توان به چند دسته تقســیم کرد. برای مثال محصولات اعتباری را به چند 
حوزه گسترش دادیم؛ خرید اقساطی را به زیرساخت های بانک ها متصل کردیم. این مورد 

از سال گذشته تغییر بزرگی در اکوسیستم ما محسوب می شود.«
امینی در خصوص دیگــر اقدامــات دیجی پی در ســال ۱۴۰۱ می گویــد: »اعطــای اعتبار به 
کسب وکارها که پروژه کوچکی بود، در سال ۱۴۰۱ به یک خط کسب وکاری تبدیل شد. علاوه 
 بر آن کیف پول دیجی پی را گســترش داده و آن را به یک کیف پول مستقل تبدیل کردیم. 
بیمه اعتباری را نیز فعال کردیم و خدمات بیمه باندلینگ را ارائه دادیم که در راستای اعطای 

بیمه در لحظه خرید کالا و خدمات است.«
طبق توضیحات هومن امینــی، دو پروژه مدیریت ثــروت و BNPL نیز در ســال ۱۴۰۱ در فاز 
آزمایش قرار گرفتند که البته پروژه BNPL با مقیاس قابل قبولی وارد فاز اجرایی شده است.

 اهمیت تعامل با بدنه بانکی

هومن امینی در خصوص خریداری ۲۰ درصد از سهام 
دیجی پی توســط بانــک تجــارت نیز صحبــت می کند:  
»برای مــا مهم بود کــه هم منابــع اعطای اعتبــار خود را 
متنوع تر کنیــم و بر یک منبع خاص متمرکز نباشــیم و 
هم همــکاری نزدیک تری با بدنه بانکی کشــور داشــته 
باشیم. بانک تجارت نیز علاقه مند بود که از طریق یکی 
از شــرکت های ســرمایه گذاری خــود در فضــای اقتصاد 
دیجیتال فعالیت کند. از آنجایی که چشــم انداز بانک 
تجارت بــرای فعالیت در حــوزه اقتصاد دیجیتــال به ما 
نزدیک بود، ما هم این فرصت را غنیمت شمردیم. این 
همکاری هم برای بانک تجارت و هم برای دیجی پی مفید 
است؛ چراکه به تولید محصولات فین تکی منجر خواهد 

شد؛ بنابراین برای ما بسیار حائز اهمیت است.«

عکس: نسیم اعتمادی
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 گفت وگو با علی سپهری راد، سرپرست شرکت تجارت الکترونیک تدبیر کیش 
درباره مهم ترین اقدامات اخیر شرکت

B2C توسعه رویکرد
شرکت تجارت الکترونیک تدبیر کیش، از مجموعه گروه های جی اس اس، به  عنوان شرکتی فعال در حوزه پرداخت الکترونیکی، 
وظیفه ارائه خدمات ارزش افزوده و راهکارهای نوین توسعه کسب وکار سازمان ها مبتنی بر خدمات الکترونیکی پرداخت را بر 
عهده دارد؛ شرکتی که در سال ۱۴۰۱ توانست دامنه ارتباطات خود را با سایر تأمین کنندگان سرویس تقویت کند، به سمت ایجاد 
یک شــرکت دانش بنیان حرکت کند و ارتباط خود را با شــرکت های اســتارتاپی افزایش دهد، به  نحوی که بتوانــد اهداف حوزه 
نرم افزاری خود را برای ارائه در ســال آینده محقق کند. در گفت وگویی که با علی سپهری راد، سرپرست شرکت تجارت الکترونیک تدبیر کیش 
داشتیم، به مهم ترین اقدامات این شرکت در سال جاری و برنامه هایی که برای سال ۱۴۰۲ در دستور کار دارند، پرداختیم. به گفته سپهری راد، در 
سال آینده بر مذاکره و در نهایت مشارکت با یکی از بانک های کشور برای پلتفرم جدید شرکت تمرکز خواهند کرد. علاوه بر این، در سال ۱۴۰۲ 
موقعیت شرکت را در بازار تثبیت خواهند کرد تا از رشد بازار منتفع شوند، مجاری فروش پیشرفته برای مشتریان در حوزه B2C ایجاد کنند و در 

حفظ و توسعه نیروی انسانی نیز تمام تلاش شان را خواهند کرد.

 متمرکز بر یک اپلیکیشن جامع

هلدینگ گرایش تازه کیش به عنوان شرکت ارائه دهنده 
خدمات در حوزه فین تــک، مأموریت خــود را به صورت 
همزمان، تأمین تجهیزات بانکــی و نیز نرم افزارهای این 
حوزه تعریف کرده و با شــعار »ما با خلاقیــت و نوآوری، 
ایــده را تولیــد می کنیــم« بــه تولیــد ســرویس و محتــوا 
می پــردازد. در مرحلــه عملیات نیــز با تأمیــن تجهیزات 
سخت افزاری و نرم افزاری، ضمن ارائه راهکارهای حوزه 
پرداخــت الکترونیکی با پشــتیبانی در تأمیــن قطعات، 
تعمیرات و توسعه نرم افزار از مشتریان حمایت می کند. 

علی سپهری راد، سرپرست شرکت تجارت الکترونیک تدبیر کیش با بیان این موارد 
می گوید: »یکی از اهداف هلدینــگ گرایش تازه کیش، تکمیــل زنجیره محصولات 
خود در حوزه پرداخت الکترونیکی، بیمه و ابزارهای پرداخت است که آن را با هدف 
هم افزایی در مجموعه شرکت های زیرمجموعه، به شرکت تجارت الکترونیک تدبیر 

کیش واگذار کرده است.«
طبــق گفته هــای ســپهری راد، شــرکت تجــارت الکترونیــک تدبیــر کیــش در ابتــدا 
توانســت با دریافت مجوزهای مورد نیاز فعالیــت در حوزه بانکــی، پرداخت و بیمه 
توانمندی های لازم را کســب کــرده و ســپس در ادامــه فعالیتش، مأموریــت خود را 

جهت تأمین تجهیزات ابزارهای پرداخت و پلتفرم تکمیل کند.
سرپرســت شــرکت تجــارت الکترونیــک تدبیــر کیــش توضیــح می دهــد کــه ایــن 

عکس: پریا امیرحاجلو
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و
محمدمحسن صدر، مدیرعامل امیدبوم درباره وضعیت این شرکت در سال جدید می گوید

۱۴۰۲؛ سال رونمایی 
شکوفایی محصولات

امیدبوم یکی از شرکت های زیرمجموعه  هلدینگ فناوری اطلاعات بانک سپه است که در ساختار جدید بانک و بعد از پروژه 
ادغام، قرار شد در حوزه های کسب وکاری جدید و فناورانه بانک فعالیت کند. راه اندازی کارخانه هوشمندسازی و نوآوری امیدینو،  
ارائه خدمات اعتباری، راه اندازی نئوبانک سپه و... از جمله اقدامات و مأموریت های این شرکت برای حرکت بانک سپه به سمت 
مباحث نوآوری است. محمدمحسن صدر، مدیرعامل این شرکت می گوید که در کارخانه هوشمندسازی و نوآوری امیدینو از 
ایده های نو در حوزه های بانکی و غیربانکی استقبال می کنند و تنها شرط حمایت از آنها این است که پتانسیل تجاری شدن را داشته باشند. او 
معتقد است بخش دولتی اگر بتواند چابکی بخش خصوصی را داشته باشد و آن را با قدرت خود تلفیق کند،  می تواند خدمات قابل توجهی را 
ارائه دهد؛ موضوعی که شرکت امیدبوم نیز درصدد است تا آن را انجام دهد و علاوه بر بزرگی و منابعی که از سمت بانک سپه دارد، چابک نیز 
عمل کند. به عقیده صدر، ۱۴۰۲، سال شکوفایی و رونمایی از محصولات جدید امیدبوم و بانک سپه است و مجموعه فعالیت ها و پروژه هایی 
که انجام شده، فضای کسب وکاری بانک سپه را در سال آینده تغییر خواهد داد. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ محمدمحسن 

صدر، مدیرعامل امیدبوم رفتیم تا با او درباره این شرکت و چشم اندازهای آن صحبت کنیم.

 پاتوق نوآوری بانک سپه

پس از پایان پروژه ادغــام بانک ها و مؤسســات مالی و اعتباری نظامی در بانک ســپه، 
هلدینگ فنــاوری اطلاعات ســپه با شــش زیرمجموعــه کــه از شــرکت های بانک های 
ادغامی بودند، شــکل گرفــت. یکــی از ایــن شــرکت های زیرمجموعه  هلدینگ ســپه، 
شــرکت تدبیر تراکنش ایرانیان متعلق به بانک قوامین بود که در راســتای یکپارچگی 

و برندســازی بانک ســپه به امیدبوم تغییر نــام داد. 
محمدمحســن صــدر، مدیرعامــل امیدبــوم ابتــدا 
درباره چیســتی این شــرکت و مأموریت های جدید 
آن صحبت می کند: »پس از آغاز به کار مجموعه با 
نام امیدبــوم و تعیین هیئت مدیره جدید، یکســری 

عکس: نسیم اعتمادی
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در گفت وگو با هم بنیان گذاران زیبال درباره عملکرد پنج ساله و چالش های آنها مطرح شد

کوچک شدن اقتصاد 
دیجیتال کشور با یک کلیک

زیبال که از ســال ۱۳۹6 بــا تمرکز بــر حــوزه کارت خوان ها شــکل گرفت، بعــد از مدتی در راســتای تکمیــل محصولات و 
سرویس های مالی و پرداختی ارائه شده خود، اقدام به عرضه درگاه پرداخت اینترنتی همراه با امکانات کاربردی مانند 
تسویه آنی، سرویس بازگشت وجه )Refund( و همچنین گزارش های کاربردی کرد و در حال حاضر دامنه گسترده ای 
از زیرســاخت ها و محصولات مالی و پرداختی را در اختیار کسب وکارها قرار می دهد. این شــرکت که در سال ۱۳۹7 از 
سوی معاونت علمی-فناوری ریاست جمهوری به عنوان شرکت دانش بنیان شناخته شده، امسال پنج سالگی خود را در حالی جشن 
گرفت که وضعیت اقتصادی-اجتماعی کشور به  گونه ای ا ست که فعالان و کسب وکارهای حوزه اقتصاد دیجیتال کشور را با چالش های 
مالی، فنی و منابع انسانی روبه رو کرده است. به نظر هم بنیان گذاران زیبال انحصار و رویکرد مداخله ای رگولاتور از مهم ترین چالش های 
پیش روی صنعت پرداخت در کشور است که به از بین رفتن قبح آن و همه گیر شدن بی قانونی در صنعت منجر می شود. در گفت وگویی 
که با هم بنیان گذاران زیبال داشــتیم، درباره عملکرد و چالش هایی که در پنج ســال فعالیت شان داشــته اند، صحبت کردیم. در ادامه 
گزارشــی از گفت وگوی عصر تراکنش با محمدمهدی فاطمیان، مدیرعامل؛ ســجاد شــاهی، مدیر اجرایی و محمد زمان زاده، مدیر فنی 

زیبال را می خوانید.

نیلوفر نادری

عکس: حامد کریم زاده

از راست به چپ:
 محمد مهدی فاطمیان
محمد زمان زاده
سجاد شاهی
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فردوس باقری، مدیرعامل سککوک درباره چشم انداز سه  ساله شان می گوید

در پی تأمین مالی یک 
درصد از GDP کشور

سککوک در سال ۱۳۹۴ با هدف تأمین مالی زنجیره تأمین و مدیریت آن متولد شد. مدیرعامل سککوک معتقد است 
تأمین مالی نظام بانکی در همه جای جهان به ســمتی رفته که به جای تأمین مالی نقدی از مدل های اعتباری استفاده 
می کننــد. او این اقدام را قــدم بزرگی برای جلوگیــری از هدررفت و انحراف تخصیص و مصرف ســرمایه های یک کشــور 
می داند و می گوید که این مهم می تواند به کاهش تورم و افزایش قدرت خرید مردم کمک کند. او اســتفاده از ابزارهای 
فناورانه در ایران را امری نو معرفی و بیان می کند که برای توسعه چنین ابزارهایی نیازمند برساخت فرهنگ استفاده از آن، هم برای مردم 
و بنگاه ها و هم برای رگولاتور هســتیم تــا حمایت و تقاضای کافــی برای آن ایجاد شــود. او عدم آشــنایی ذی نفعان با ابزارهــای جدید را 
بزرگ ترین چالش این حوزه می داند و معتقد است حل این مسئله زمان  زیادی می برد. باقری هدف اصلی شان را نقش آفرینی در تأمین 
مالی یک درصد از تولید ناخالص ملی می داند و می گوید تلاش دارد تا ســه سال آینده به این هدف خود برسد. در گفت وگو با فردوس 
باقری، مدیرعامل سککوک درباره عملکرد،  چالش ها و چشم انداز سککوک صحبت کردیم. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش  با او را 

می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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  پلتفرم بانک شهر؛ اکوسیســتمی برای استارتاپ ها 
و فین تک ها 

بانک شــهر دو ســال اســت که با رویکرد تولیــد و تدوین 
همزمان، در مسیر تحقق تحول دیجیتال گام برمی دارد. 

بر اساس گفته های ابراهیمی، شرکت توسعه و نوآوری شهر برای تهیه زیرساخت های 
مرتبــط با تحــول دیجیتال به  جــای تدویــن اســتراتژی و ایجــاد پلتفرم بر اســاس آن، 
از رویکرد تولیــد پلتفرم و تدوین اســتراتژی به صــورت همزمان پیروی کرد تــا در زمان 
صرفه جویی کرده باشد. او می گوید پلتفرم بانکداری دیجیتال بانک شهر در مقیاس 

محسن ابراهیمی، مدیرعامل شرکت توسعه و نوآوری شهر درباره اپلیکیشن همراه شهر پلاس مطرح کرد

شکستن تابوی ارائه 
تسهیلات سنتی بانکی

شرکت توسعه و نوآوری شهر، در سال 1389 تأسیس شد و از شرکت های هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر است. این شرکت 
مانند تمام شرکت های فناوری اطلاعات داخلی برای پیشبرد پروژه هایش با مشکل منابع انسانی متخصص روبه رو بوده، اما با 
تیم سازی ها و مصاحبه های بسیار با افراد متخصص، اکنون 800 نیروی انسانی دارد و پیاده سازی بانکداری دیجیتال را در کنار 
خدمات نرم افزاری، شهرنت ها و خودپردازهای خارج از شــعب با جدیت در پیش گرفته است. شرکت توسعه و نوآوری شهر از 
ابتدای سال 1۴00 تولید پلتفرم بانکداری دیجیتال بانک شهر را آغاز کرد و اوایل سال 1۴01 اولین محصول این پلتفرم به نام »همراه شهر پلاس« 
رونمایی شد. مدیرعامل شرکت توسعه و نوآوری شهر، همراه شهر پلاس را نقطه تماس جدید تماماً دیجیتال میان بانک شهر و مشتریان می داند. 
در گفت وگویی با محسن ابراهیمی، مدیرعامل شرکت توسعه و نوآوری شهر به مهم ترین اقدامات این شرکت در سال جاری و برنامه هایشان برای 

سال آینده پرداختیم.

عکس: نسیم اعتمادی
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بازدید یک روزه عصر تراکنش از کارخانه فناپ تک در خرمشهر

رؤیای تحقق قطب 
تجهیزات زندگی هوشمند

کارخانه فناپ تک خرمشهر بیش از یک سال است که کار تولیدی خود را در مکان جدیدی آغاز کرده و حالا توانسته بعد از 
جایابی های زیرساختی به برنامه منظم تولیدی برسد؛ به طوری که به گفته مدیر این کارخانه، تولیدشان به تیراژ ۲۰۰ هزار 
دستگاه کارت خوان رسیده است. عصر تراکنش در یک سفر یک روزه از این کارخانه بازدید کرده و به سالن های مختلف این 
کارخانه سر زده و گزارشی از محصولات و حال وهوای این کارخانه تهیه کرده که در ادامه آن را می خوانید. ساعت ۸ صبح به 
فرودگاه آبادان رسیدیم و از آنجا با طی کردن یک مسافت حدود نیم ساعته وارد شهرک صنعتی خرمشهر شدیم. در جاده شهرک صنعتی 
ساختمان  های کارخانه های فولاد و سیمان به چشم می خورد تا به کارخانه فناپ تک رسیدیم که کارخانه تولید تجهیزات الکترونیکی است. 
این کارخانه در زمینی حدود ۱7  هزار متر بنا شده و دورتادور ساختمان کارخانه، محلی است برای بازی های ورزشی و پیاده روی و استراحت 

کارکنان کارخانه.

مرضیه امیری

عکس: نسیم اعتمادی
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نیز چســب خمیر قلع را ذوب می کند و عمل چســباندن 
قطعه را انجام می دهد. او ادامه می دهد: »خط تولید بورد 
الکترونیکی به دو قسمت قطعه گذاری دستی و ماشینی 
تقسیم می شود. قطعه های SMT با ماشین و قطعات دیپ 

به صورت دستی جایگذاری می شود.«

 تولید ۲۰۰ هزار دستگاه کارت خوان در سال ۱۴۰۱

بعد از بازدید از سالن های مختلف کارخانه به سالن تولید 
تجهیزات الکترونیکی رفتیم که به لحاظ ظرفیت تولیدی و 
تعداد کارکنان شلوغ ترین سالن کارخانه  فناپ تک است. 
در ســالن کارکنان زن و مرد مشــغول بــه کار هســتند و در 
واقع این سالن اولین سالنی است که پرسنل زن نیز در آن 
مشغول به کارند. نیروی کار در این سالن همگی لباس فرم 
بر تن دارند و روی صندلی هایی و پشت میزشان مشغول به 

تولید یا تعمیر دستگاه های کارت خوان هستند.
معین جمشــیدپور، مدیــر جوان ســالن تولیــد تجهیزات 
الکترونیکی کارخانه فناپ تک خرمشهر است. او با معرفی 
این ســالن مروری بر عملکرد امســال این ســالن داشت و 
همچنین از اهداف تولیدی خود برای سال ۱۴۰۲ گفت. او 
توضیح می دهد: »در این سالن ما پنج خط دوطرفه مجزا 
داریم. سه خط برای تولید و دو خط دیگر مربوط به تعمیر 
و نوسازی دستگاه های کارت خوان است. ما در اینجا تولید 
دســتگاه های کارت خوان برند AMP را انجام می دهیم که 
دارای پنج مدل مختلف است. تعمیر دستگاه های کسلز 
هم در چهــار مدل گوناگون انجام می شــود. دســتگاه های 
AMP را تقریباً دو سال است که شروع کردیم، اما تعمیرات 
کســلز را از ابتــدا انجــام می دادیم. عمــوم این دســتگاه ها 
دستگاه هایی هستند که قبلاً خودمان تولید کردیم و اکنون 
از زمان گارانتی آن گذشته است. در زمینه تولید هم تیراژ ما 
حدود ۳۰ هزار دستگاه ماهانه است که مشتریان مختلفی 
داریــم.« او ادامــه می دهــد: »به جــز تولیــد دســتگاه های 
کارت خــوان بــه تولیــد تجهیزاتــی ماننــد اندرویدباکس و 

دوربین مداربسته و مودم نیز پرداخته ایم.«
جمشیدپور با اشاره به جزئیات ماهیتی و عملیاتی تولید 
و تعمیــر عنــوان می کنــد: »کارت خوان هایــی کــه اکنــون 

تولیــد می کنیــم، برنــد AMP اســت و مزیتــی کــه دارد 
امکان سفارش سازی آن به لحاظ امنیت، ظاهر و حتی 
ســخت افزاری است. قســمتی از سفارشی ســازی مان 
مربوط به رنگ و چاپ لوگو اســت و بــه  هیچ عنوان یک 
محصــول بــرای دو مشــتری بــه شــکل مشــابه تولیــد 
نمی شــود. در رابطــه با ســخت افزار دســتگاه پنج مدل 
کلی داریم که مشــتری می تواند بین آنها انتخاب کند 
و حتــی در بین همین پنــج مدل هم مشــتری می تواند 
از بیــن گزینه هــا انتخــاب کند و به خواســت مشــتری 
گزینه هــا و قابلیت ها تغییــر کند. بعضی از مشــتریان 
می گوینــد برخــی ماژول هــا را نمی خواهیم و مــا نیز آن 
مــاژول را مســدود می کنیم تا طــول عمر باتری بیشــتر 
شــود. بخش مهم تری نیــز داریــم که بحــث کلیدهای 
امنیتــی دستگاه هاســت. ایــن ویژگی ایــن امــکان را به 
مشــتری می دهد که اپلیکیشــن بانکی آنها فقط روی 
دســتگاه های کارت خــوان خودشــان قابــل دســترس 
باشــد. این مورد در امنیــت و جلوگیــری از کلاهبرداری 
و تخلف بســیار اهمیــت دارد. هــر مشــتری کلیدهای 
مخصوص خودش را دارد؛ قابلیتی که روی دستگاه های 
تولیدی قبلی وجود نداشت. این قابلیت جلوی قاچاق و 
جابه جایی اپلیکیشن ها را می گیرد و دستگاه را در برابر 
حمله ایمن نگه می دارد. در واقع مانع جدی در برابر هک 
دستگاه است. همچنین اگر تلاشی به هر شکل برای باز 
شدن دستگاه بشود، دستگاه اصطلاحاً تمپر می شود و 
هیچ اپلیکیشن بانکی به هیچ عنوان دیگر روی آن قابل 

دسترس نیست.«
او ادامــه می دهــد: »تولیــد محصــولات دیجیتــال در 
ســال ۱۴۰۲ بســیار جدی خواهد بود. در مورد دستگاه 
کارت خوان به دنبال افزایش تولید هســتیم. امسال ما 
توانستیم حدود ۲۰۰ هزار دستگاه تولید کنیم؛ بنابراین 
با توجه به نرخ رشــد تولیدی ما تحقق این هدف گذاری 

دور از ذهن نیست.«
بــه گفتــه جمشــیدپور، در ســالن تولیــد و تعمیــر 
تجهیزات الکترونیک فناپ تک خرمشهر، سه سطح 
نیــرو فعالیــت می کننــد؛ سرپرســت ها، اســتادکارها و 

کارت خوان هایی 
که اکنون تولید 
می کنیم، برند 
AMP است و مزیتی 
که دارد امکان 
سفارش سازی آن به 
لحاظ امنیت، ظاهر 
و حتی سخت افزاری 
است. قسمتی از 
سفارشی سازی مان 
مربوط به رنگ و 
چاپ لوگو است و 
به  هیچ عنوان یک 
محصول برای دو 
مشتری به شکل 
مشابه تولید 
نمی شود. در 
رابطه با سخت افزار 
دستگاه پنج مدل 
کلی داریم که 
مشتری می تواند 
بین آنها انتخاب 
کند
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

کسبوکار
یکی از اهداف 
هلدینگ فناپ  
این است که این 
منطقه، یعنی محل 
فعلی کارخانه 
فناپ تک در 
خرمشهر را به هاب 
تولید محصولات 
دیجیتال در منطقه 
تبدیل کند. اگر 
به تجربه های 
جهانی نیز نگاه 
کنیم، مناطقی 
موفق بوده اند 
که نزدیک بنادر 
مستقر شده اند. 
دقیقاً رود کارون 
نیز همین جایگاه را 
دارد و برای ما از این 
نظر فرصت بسیار 
خوبی است

اپراتورها. استخدام ها بیشــتر از رشته برق الکترونیک 
یا زیرشاخه های مهندســی کامپیوتر صورت می گیرد، 
اما آموزش اصلی حین کار انجام می شــود. در مجموع 
در این سالن حدود ۸۰ نفر مشغول به فعالیت هستند 
که بــه لحــاظ پراکندگــی جنســیتی ۵۰ درصــد کارکنان 
زن و ۵۰ درصــد کارکنــان مــرد هســتند. فعالیــت ایــن 
نیروهــا به صورتــی برنامه ریزی شــده که بــا چرخش در 
بخش های مختلف سالن تولید و تعمیر به تمامی موارد 
و تخصص ها تسلط داشته باشند. تقریباً تمامی نیروها 
ساکن خرمشهر و آبادان هستند و در کل کارخانه فقط 
چهار مدیر ساکن تهران اند و سایر نیروها، بومی منطقه 

هستند.

 هدف؛ گردش مالی هزار میلیارد تومانی در سال ۱۴۰۱

در پایان بازدید از کارخانــه به دفتر مدیر کارخانه رفتیم 
تا گفت وگویی با او داشته باشــیم و از نقشه راه تولیدی 
کارخانه بیشتر بدانیم. حمیدرضا سعدی، معاون تولید 
و مدیر کارخانه فناپ تک خرمشهر با اشاره به گذشت 
بیــش از یــک ســال و نیــم از افتتــاح کارخانــه در محــل 
جدید خرمشــهر می گوید: »بــا توجه به اینکه از ســال 
۱۴۰۰ کارخانه  ما، در محل جدید در خرمشــهر شــروع 
به کار کــرد، می تــوان گفت ســال ۱۴۰۰ بــرای ما بــه رفع 
کمبودهای زیرساخت گذشت و در سال ۱۴۰۱ توانستیم 
بــه ظرفیت هــا و هدف گذاری هایــی که هلدینــگ فناپ 
برای ما گذاشته بود، برســیم و حتی در برخی اهداف از 
تخمین اولیه عبور کنیم. در کنار آن بــه آموزش نیروها 
نیز رسیدگی کردیم و توانستیم با آموزش نیروهای خود 

سطح مهارت های آنها را ارتقا بخشیم.«
او ادامه می دهد: »سال گذشــته سالن های ما به تازگی 
افتتاح شده بود و تعداد نیروهای ما هم ۷۰ نفر بود، اما 
امســال به بیش از ۱۴۰ نفر نیروی کار رسیدیم. شرکت 
تعاونی مســکن را نیز راه انــدازی کردیــم و امیدواریم به 
تأمین مسکن برای پرســنل و در نهایت افزایش سطح 

رفاه و ماندگاری آنها در شرکت منجر شود.«
سعدی با اشاره به تجربه جایگذاری کارخانه فناپ تک 

در خرمشهر توضیح می دهد: »شاید در نگاه اول این طور 
به نظر برســد که به دلیل اینکه مــا حدود هــزار کیلومتر با 
مشتری خود فاصله داریم و در منطقه ای دور از مرکز فعال 
هستیم، در زمینه لجســتیک و موارد مشــابه به مشکل 
برخواهیم خورد، اما با ساخت این کارخانه در این منطقه 
در همه زمینه ها هزینه کردیــم و به نظر موفق بودیم. یکی 
از اهداف هلدینگ فناپ  این اســت که این منطقه، یعنی 
محل فعلــی کارخانــه فناپ تــک در خرمشــهر را بــه هاب 
تولید محصولات دیجیتال در منطقــه تبدیل کند. اگر به 
تجربه های جهانی نیز نگاه کنیــم، مناطقی موفق بوده اند 
که نزدیک بنــادر مســتقر شــده اند. دقیقــاً رود کارون نیز 
همین جایــگاه را دارد و برای مــا از این نظر فرصت بســیار 
خوبی است. قطعاً در آینده این مکان فرصت های بهتری 
برای اقتصاد دیجیتــال فراهم خواهــد کرد. اطــراف تهران 
زمین بسیار محدود است، ولی ما اینجا محدودیتی برای 
خرید زمین نداریم و مسئولان منطقه هم همکاری بسیار 
خوبی با ما دارنــد.« مدیر کارخانــه فناپ تک در خصوص 
وضعیت ایمنی کارگران این کارخانه نیز توضیح می دهد: 
»دســتگاه های ما در سالن رول ریســک عملیاتی بالاتری 
دارند. بحث آلودگی صدا، غبار و خطرات جانی وجود دارد و 
ما برای کنترل ریسک آن اقداماتی انجام می دهیم. سالانه 
تمامی المان های خطرساز کارخانه سنجش می شوند. در 
ابزارهای کار هم ما امکانات تأمین سلامت از جمله تأمین 

سلامت شنوایی و تنفسی را مهیا می کنیم.«
به گفته ســعدی، در ســالن رول کاغذهای پایانــه فروش و 
دستگاه های خودپرداز تولید می شود. او توضیح می دهد: 
»هم در سالن رول و هم در سالن تزریق، دستگاه های تولید 
اصلاً خاموش نمی شوند و این آمادگی را داریم که خطوط 
تولید خود را توسعه دهیم و امیدواریم با توسعه بازارهای 
خود در سال آینده، تعداد نیروهای  کارخانه به بیش از ۲۰۰ 

نفر برسد.«
به گفته مدیر کارخانــه فناپ تک در ســال ۱۴۰۱ هرچند با 
محدودیت هایی از جمله تأمین مواد اولیه روبه رو بوده اند، 
اما با امکان سوئیچ خطوط تولید، این شکاف ها به صورت 

بهینه رفع شده است 
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در گفت وگو با احمد سلمانی آرانی، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند امید 
درباره افق ۱۴۰۴ این هلدینگ مطرح شد

تبدیل سپه به بزرگ ترین 
بانک دیجیتال دولتی کشور

پس از ادغام مؤسسات و بانک های نظامی در بانک سپه و پایان عملیات مهاجرت سامانه این بانک ها به سامانه جامع 
امید،  ضــرورت ایجاد یــک هلدینگ فنــاوری اطلاعــات که توان رفع نیازهای مشــتریان را داشــته باشــد، به شــکل گیری 
هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند امید منجر شد و احمد سلمانی آرانی که پیش از این در سمت مدیرعاملی 
شرکت رایانه خدمت امید فعال بود، مأمور به دســت گرفتن سکان این هلدینگ شــد. او معتقد است طرح ادغام ملی 
بانک ها و مؤسســات نظامی در یک بانک بزرگ تر، طرحی نادر اســت و چالش های خاص خــود را دارد که از تفاوت در رفتار ســازمانی و 
ساختار این مجموعه ها نشئت می گیرد و راه را برای یکپارچه  سازی آنها دشوار می کند. سلمانی آرانی بزرگ ترین چالش هلدینگ به پویان 
هوشمند امید را تأمین نیروی انسانی متخصص می داند و بر این باور است که چهارچوب حقوق و مزایای کنونی پاسخگوی نیازهای مالی 
افراد نیست و باید اصلاح شود. بنا بر صحبت های او طولی نمی کشد که مراکز فناوری اطلاعات بانک ها به موتور محرکه درآمدهای آنها 
تبدیل می شوند و هر بانکی که دیجیتالی تر شــده باشد،  موفق تر اســت. در نتیجه بانک سپه تصمیم گرفته  تا ســال ۱۴۰۴ که این بانک 
یکصدساله می شــود، به بزرگ ترین بانک دولتی دیجیتال در ایران تبدیل شود. در این شــماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ احمد 
سلمانی آرانی،  مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند امید رفتیم تا درباره نحوه شکل گیری این هلدینگ،  مأموریت ها،  

چالش ها و چشم انداز آن صحبت کنیم. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش با او را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

کسبوکار امیرتقی خان تجریشی، عضو هیئت مدیره و معاون سرمایه گذاری گروه مالی فیروزه 
درباره چشم انداز این شرکت می گوید

خیز برای 
فراتررفتن از بازار

گروه مالی فیروزه در ســال ۱۳۸۴ با هدف ارائه خدمات مدیریت دارایی و ســرمایه گذاری در بازار ســرمایه ایران آغاز به کار 
کرد. امیرتقی خان تجریشی،  معاون سرمایه گذاری گروه مالی فیروزه می گوید که تمرکز اصلی آنها در سال ۱۴۰۱ بر حفظ 
سودآوری سرمایه گذاران با بازده بیشتر از بازار، توسعه بازار و اختصاصی کردن سبد ها و صندوق هایشان بر اساس سلایق 
مشتریان بوده است. او معتقد است شرط لازم موفقیت در بازار سرمایه، بهره مندی از نیروی انسانی متخصص و کارآمد 
است که به چالش بزرگی برای تمام شرکت های داخل ایران، به خصوص شرکت های حوزه بازار سرمایه تبدیل شده است. در نتیجه آنها 
سعی کرده اند با مشارکت دادن نیروی انسانی در مالکیت شرکت، خط بین کارفرما و کارمند را کمرنگ و کمرنگ تر کنند. او نقش مدیریت 
ریسک را نقشی کلیدی در مدیریت دارایی و ایجاد بازده مورد نظر سرمایه گذاران می داند و معتقد است ابزارهای جامعی برای این اقدام 
در ایران وجود ندارد. تجریشی بر این باور است که قیمت دلار در طبقات دارایی چون طلا، مسکن، خودرو و بازار سرمایه در بلندمدت به 
هم نزدیک می شود، اما در کوتاه مدت پس از تغییر قیمت دلار ابتدا طلا و  خودرو، سپس مسکن و در آخر بازار سرمایه حرکت می کند. در 
نتیجه با علم به ریســک های موجود در فضای ســرمایه گذاری ایران، قیمت دلار لحاظ شــده در بازار ســرمایه،  فرصت خوبی برای بازدهی 
مناســب در ســال جدید اســت. در این شــماره از ماهنامه عصر تراکنش به ســراغ امیرتقی خان تجریشــی، عضــو هیئت مدیــره و معاون 

سرمایه گذاری گروه مالی فیروزه رفتیم تا درباره وضعیت بازار سرمایه، عملکرد، چالش ها و چشم انداز آنها صحبت کنیم.
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  سخت ترین چالش ها

در سال ۱۳۹۹ ســامانه بانکداری متمرکز در بانک سپه 
مستقر شد و از ابتدای سال ۱۴۰۰ نیز فرایند تجمیع و 
یکپارچه سازی سامانه های کلیه بانک های ادغام شده 
در بانک سپه آغاز شــد. حمید شیخی، معاون فناوری 
اطلاعات بانک ســپه در ابتــدای صحبت هــای خود به 

چالش های این ادغام اشــاره می کند و می گوید: »پس از ســال ها فرازونشیب یا به 
عبارتی خیز برداشتن برای داشتن محصول یکپارچه بانکی با تجربه کاربری همگن 
و مبتنی بــر فناوری های نویــن، در کوران فراگیــری کووید و محدودیت هــای فراوان و 
بی ســابقه ناشــی از این بحران جهانــی، ســامانه بانکــداری متمرکز در بانک ســپه 
راه اندازی شــد و اندکی پــس از آن با رفع مشــکلات طبیعی ناشــی از این مهاجرت 
کم نظیر بانکی، با اطمینــان از تثبیت این راهکار جامع، از ابتدای ســال ۱۴۰۰ کلیه 

گفت وگو با حمید شیخی، معاون فناوری اطلاعات بانک سپه درباره سختی های ادغام بانک ها

مصائب ادغام
سال ۱۴۰۰ سالی پر از تکاپو و فعالیت برای بانک سپه بود؛ سالی که در آن مهاجرت سامانه های بانک های ادغامی در سامانه 
جامع بانکی امید محقق شد تا از این پس بانک سپه و بانک های ادغامی همگی با یک سامانه یکپارچه، خدمت رسانی به 
مشتریان خود را پیش ببرند. ۱۴۰۱ اما سالی برای تثبیت و تقویت فعالیت های انجام شده برای بانک سپه بود. در گفت وگویی 
که با حمید شــیخی، معاون فناوری اطلاعات بانک ســپه داشــتیم، از چالش های این ادغام در حوزه فنــاوری اطلاعات بانک 
پرسیدیم؛ سختی هایی که تلاقی آن با موج های پی درپی پاندمی کرونا کار را سخت تر می کرد، ولی در نهایت یکی از سخت ترین سال های بانک 
سپه پشت سر گذاشته شد. شیخی از بن بست ها، جلسات جان فرسا، تصمیمات سخت، بیم ها و امیدها و شادی های ناشی از دستاوردهای 
جوانان این مرز و بوم می گوید و اینکه با مشارکت، انگیزه و بردباری در مقابل ناملایمات، مشکلات را یک به یک پشت سر نهادند. در ادامه گزارشی 

از این گفت وگو را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی

مهسا طاعتی
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 Hi Bank؛ سلامی دوباره به بانکداری دیجیتال

مهم ترین محصول شــرکت نگاه بانک در حــوزه نرم افزار، 
کربنکینگ آنهاست که بانک کارآفرین آن را در سال ۱۳۸۸ 
از یک شــرکت مالزیایی خریــداری کرد و در حــال حاضر 
نگهداری و توسعه آن بر عهده شــرکت نگاه بانک است. 
هاشــمی نژاد درباره خدمات این شرکت می گوید: »حوزه 
BI )هوش تجاری( حوزه دیگری اســت که در نگاه بانک به 
آن پرداخته می شــود و ســامانه هایی ماننــد ارزش گذاری 
مشتریان، کشف تقلب و ریسک نقدینگی را برای بانک 

کارآفرین طراحی و پیاده سازی کرده ایم.«
حوزه دیگــری کــه نگاه بانک بــه آن می پــردازد، مربــوط به 
سامانه های جانبی و سرویس هایی است که به دنبال ارائه 
آنها از طریق API به ســایر ســرویس ها و شرکت هاست و 
در حال حاضر این شرکت در حال خریداری، پشتیبانی 

یا توسعه بیش از ۵۰ سامانه برای بانک کارآفرین است.
سال جاری نگاه بانک متمرکز بر حوزه بانکداری مدرن بود؛ 
به گفته هاشمی نژاد، ســامانه های قبلی بانک کارآفرین، 
از جمله ســامانه شــرکتی هم آفریــن، ســامانه رمزآفرین، 
موبایل بانــک و اینترنت بانــک مجموعــه ســامانه هایی 
هســتند که نگاه بانــک از آنها نگهــداری می کــرد و علاوه 
بر ایــن مــوارد، اواخر ســال ۱۴۰۱ پلتفــرم دیجیتــال بانک 

کارآفرین با نام Hi Bank راه اندازی شد.
هاشــمی نژاد با اشــاره به وجــود آمادگــی نگاه بانــک برای 
داشــتن یک پلتفــرم دیجیتال در حــوزه بانکــداری مدرن 
می گوید: »ما محصولی را به نام Hi Bank راه اندازی کردیم 
که ایــن محصول با شــعار »ســلامی دوبــاره بــه بانکداری 

 گفت وگو با محمدحسین هاشمی نژاد، مدیرعامل نگاه بانک
 که به دنبال توسعه پلتفرم بانکداری دیجیتال Hi Bank هستند

 متمرکز بر 
توسعه بانکداری مدرن

نگاه بانک که بازوی فناوری اطلاعات بانک کارآفرین است، فعالیت اصلی خود را از سال ۱۴۰۰ شروع کرده و تمامی فعالیت های 
ســخت افزاری و نرم افزاری بانک کارآفریــن را بر عهده دارد. این شــرکت تمرکز اصلــی اش در ســال ۱۴۰۱ روی راه اندازی پلتفرم 
دیجیتالی به نام Hi Bank بود که به گفته مدیرعامل این شرکت، بر اساس تعاریفی که در ایران جا افتاده، یک نئوبانک محسوب 
می شود، زیرا افتتاح حساب و ارسال کارت خود را به صورت غیرحضوری انجام می دهد، اما اگر به تعاریف نئوبانک در خارج از 
کشور رجوع کنیم، Hi Bank یک نئوبانک نیست. در گفت وگویی که با محمدحسین هاشمی نژاد، مدیرعامل شرکت نگاه بانک داشتیم، از 
راه اندازی پلتفرم جدیدشان در حوزه بانکداری مدرن تا مهم ترین اقدامات شان در یک سال گذشته و چالش هایی که داشتند، پرسیدیم. طبق 
صحبت های هاشمی نژاد، در حوزه کربنکینگ  پشتیبانی و سرویس دهی به بیش از ۱۰۸ شعبه بانک کارآفرین توسط این شرکت صورت می گیرد 
و از تمامی تجهیزات بانک از جمله سرورها، دیتاسنتر بانک و تمامی سخت افزارها پشتیبانی می کنند و هدف شان در سال ۱۴۰۲ افزودن خدمات 
مختلف گروه کارآفرین به این پلتفرم دیجیتال و تبدیل آن به یک سوپراپلیکیشن است. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با هاشمی نژاد 

می خوانید.

دیجیتال« از ۱۸ بهمن سال جاری فعالیت خود را آغاز 
و آمــاده خدمت رســانی به مشــتریان بانــک کارآفرین 

است.«

 تغییر در ساختار شرکت و قراردادها

شرکت نگاه بانک را می توان یک شــرکت تازه تأسیس 
قلمداد کرد و هاشمی نژاد می گوید زمانی که مدیرعاملی 
این شــرکت را بــر عهــده گرفــت، شــرکت چندیــن ماه 
مدیرعامل نداشــت و درگیر مشــکلات منابع انسانی 
و قراردادی بــا بانــک بــود و در واقع تأمیــن مالی خوبی 
در شــرکت انجــام نشــده بــود. همچنین اعضــای تیم 
هیئت مدیره آن به طور کامل در سال۱۴۰۰ عوض شده 
بودند. نگاه بانــک در بــدو ورود هاشــمی نژاد وضعیت 
مشــخصی در حوزه  اهداف و محصولات نداشــت و با 
ورود هاشــمی نژاد به عنوان مدیرعامل، در این شرکت 

تغییرات اساسی اتفاق افتاد.
او می گویــد: »بانــک کارآفرین بانکی خوشــنام و موفق 
اســت و بــا عنایــت ویــژه  مدیرعامــل محتــرم بانــک و 
هیئــت محتــرم عامــل در پــی ارزش آفرینــی روزافــزون 
بــرای مشــتریان خــود اســت و در ایــن مســیر شــتابی 
مثال زدنــی دارد. طبیعــی اســت کــه راهبــری شــرکت 
نگاه بانــک که بــازوی فنــاوری اطلاعــات چنیــن بانکی 
است، بسیار پرچالش و نیازمند پویایی مضاعف است؛ 
از ایــن رو از بــدو ورودم به این شــرکت ایجــاد تغییراتی 
در راســتای ارتقــای توانمندی هــای شــرکت متناســب 
با نیازهــای بانــک کارآفرین در دســتور کار قــرار گرفت. 

سال جاری 
نگاه بانک متمرکز 
بر حوزه بانکداری 
مدرن بود؛ به گفته 
هاشمی نژاد، 
سامانه های قبلی 
بانک کارآفرین، 
از جمله سامانه 
شرکتی هم آفرین، 
سامانه رمزآفرین، 
موبایل بانک و 
اینترنت بانک 
مجموعه 
سامانه هایی 
هستند که 
نگاه بانک از آنها 
نگهداری می کرد
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محمدمهدی متولی، مدیرعامل امیدپی از طرح هوشمندسازی یارانه 
نان و فعالیت های این شرکت می گوید

لزوم فعالیت 
تخصصی پی اس پی ها

شرکت سایان کارت که در گذشته بازوی پرداخت الکترونیکی بانک قوامین بود، بعد از ادغام بانک های نظامی در بانک سپه به 
یکی از شــرکت های زیرمجموعه هلدینگ فنــاوری اطلاعات به پویان هوشــمند امید تبدیل شــد و به امیدپی تغییر نــام داد. 
مدیرعامل این شرکت معتقد است پی اس پی ها نیز باید مانند بانک ها تخصصی شوند و با عمیق شدن در اصناف مشخص، 
به هوشمندسازی صنعت و اصناف کمک کنند. او ادعا می کند که طرح هوشمندسازی یارانه نان که برنامه اصلی آنها در سال 
۱۴۰۱ بوده، نمونه چنین اقدامی است که با ارائه سامانه هوشمند نانینو و به کارگیری دستگاه های اندرویدی هوشمندی که قابلیت اعلام صوتی 
نتیجه تراکنش را دارند، نه تنها زنجیره آرد و نان را هوشمند کرده، بلکه راه هایی برای کنترل تخلفات و تحلیل الگوی رفتاری مشتریان و نانواها نیز 
ارائه داده است. در این شماره از ماهنامه به سراغ محمدمهدی متولی، مدیرعامل امیدپی رفتیم تا درباره عملکرد آنها در طرح هوشمندسازی 
یارانه نان، رویکرد شرکت، چالش ها و چشم اندازهایشان صحبت کنیم. به گفته متولی، تمام تمرکز امیدپی در سال ۱۴۰۱ بر عملیاتی کردن طرح 

هوشمندسازی یارانه نان و کاهش هزینه های عملیاتی شان بود.

نیلوفر نادری
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محمد صادقی، مدیرعامل بهسازان ملت درباره استراتژی جدید این شرکت می گوید

ضرورت توجه 
عنصر چابکی

شرکت بهسازان ملت در سال ۱۳7۳ با هدف توانمندسازی بانک ملت در حوزه های مرتبط با فناوری اطلاعات تأسیس شد و 
توانست سامانه بانکداری متمرکزی را در کشور ایجاد کند؛ با این وجود محمد صادقی که مهرماه امسال مدیرعامل این شرکت 
شده، از عملکرد این شرکت در راستای پیوستن به ایده بانکداری باز رضایت ندارد و هدف اصلی خود را تحقق این ایده می داند. 
او معتقد است بهسازان ملت باید چابک و نوآور شود و زمان از دست رفته برای توسعه را جبران کند. صادقی بانک پلاس را 
مهم ترین دستاورد سال ۱۴۰۱ این شرکت می داند و بر اهمیت حفظ و تربیت نیروی انسانی در داخل کشور تأکید می کند. به نظر او قطع رابطه 
با جهان روند توسعه کشور را کنُد کرده و در بلندمدت وابستگی مان به غرب را افزایش می دهد. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ 
محمد صادقی،  مدیرعامل بهسازان ملت رفتیم تا درباره وضعیت کنونی این شرکت، چالش ها و چشم انداز آینده شان صحبت کنیم. در ادامه 

گفت وگوی ما را با محمد صادقی می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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تا

محمدمهدی اسماعیلی، مدیرعامل شرکت سامانه های یکپارچه سیمرغ تجارت 
از برنامه های این شرکت در سال ۱۴۰۲ می گوید

از اعتبار و تسهیلات خرد 
بانکداری باز و رمیتنس

شرکت سیمرغ تجارت، بازوی اجرایی خدمات نوین بانک تجارت است که در سال جاری با روی کار آمدن تیم مدیریتی 
جدید، تمرکز اصلی اش بر بازســازی و تکمیل زیرســاخت های شــرکت بود. ورود محمدمهدی اســماعیلی به سیمرغ 
تجارت به عنوان مدیرعامل این شرکت از خردادماه ۱۴۰۱ در راستای تغییر مأموریت شرکت اتفاق افتاد. در مأموریت 
جدید قرار شد ســیمرغ تجارت ارائه دهنده خدمات نوین مالی بانک تجارت در حوزه خرد باشد و در همین راستا نیز 
در این مدت شــرکت ســیمرغ تجارت، اپلیکیشــن باجت را رونمایی کرد که در حال حاضر بــر دو خدمت BNPL  و تســهیلات ازدواج 
به صورت کاملاً آنلاین متمرکز اســت. در گفت وگویی که با محمدمهدی اســماعیلی، مدیرعامل ســیمرغ تجارت داشتیم از اقدامات 
انجام شده این شرکت در سال ۱۴۰۱ و برنامه هایی که برای سال ۱۴۰۲ در دستور کار دارند، پرسیدیم. به گفته او، شرکت سیمرغ تجارت 
در سال آینده نیز همچنان توسعه خدمات مالی، اعتباری و تسهیلاتی برای مردم را در برنامه خود دارد؛ چراکه تسهیلات و اعتبارات 
با توجه به شرایط فعلی کشور از نیازهای اصلی جامعه محسوب می شود. در ادامه، گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش را با اسماعیلی 

می خوانید.
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  هلدینگ و زیرمجموعه های آن

هلدینــگ فنــاوری اطلاعــات بانــک شــهر دارای دو 
زیرمجموعه است که شامل شرکت فناوران ایمن شبکه 
)فاش( و شــرکت توسعه و نوآوری شــهر می شود. هادی 
ابراهیمــی، قائم مقــام مدیرعامل ایــن هلدینــگ درباره 

وظایف این دو مجموعه می گوید: »فــاش ارائه دهنده کیف پــول راهبر و ناظر بانکی 
شاتوت و کیف پول پرداخت خرد شهروندی است که به هوشمندسازی حمل ونقل 
شهری کمک می کند. توسعه و نوآوری شهر نیز ارائه سامانه های بانکی و پشتیبانی 
و راهبری شــهرنت ها و خودپردازهــای )نقدی و غیرنقــدی( غیرشــعبه ای را بر عهده 
دارد. همراه شــهر پلاس نیز محصول فین تکی این مجموعه است که نوعی نرم افزار 

هادی ابراهیمی،  قائم مقام مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر 
درخصوص برنامه های این هلدینگ مطرح کرد

تبدیل کیف پول شهروندی 
به طرحی ملی و همه گیر

بانک شهر با هدف تأمین نیازمندی های گسترده حوزه فناوری اطلاعات بانک و ارائه سرویس ها و محصولات نوآورانه در زمینه 
بانکداری دیجیتال و صنعت پرداخت، فعالیت های حوزه فناوری اطلاعات خود را در هلدینگی با نام تجاری راهبرد هوشمند 
شهر سازمان دهی کرده است. این هلدینگ که از تیرماه ۱۳۹۴ فعالیت رسمی خود را آغاز کرده،  بنا به گفته قائم مقام مدیرعامل 
آن،  از زمان تأسیس تاکنون چالش های مدیریتی و عملیاتی داشــته و با این وجود وضعیت کنونی هلدینگ را خوب می داند و 
معتقد است تقویت و طراحی پروژه ها موجب دلگرمی مشتریان، سهام دار و همکاران خود شده است. او ۱۴۰۱ را سال توسعه زیرساخت ها و ۱۴۰۲ 
را سال ارائه سرویس های جدیدشان می داند و می گوید که در سال های پیش رو به یکی از بازیگران مهم صنعت پرداخت و تأمین زیرساخت های 
زنجیره مالی تبدیل می شوند. همچنین این وعده را می دهد که کیف پول پرداخت خرد شهروندی را که محصولی یکپارچه برای هوشمندسازی 
حمل ونقل شهری است، به پروژه ای ملی و همگانی تبدیل می کنند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ هادی ابراهیمی،  قائم مقام 

مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات راهبرد هوشمند رفتیم تا درباره عملکرد،  چالش ها و چشم انداز آتی آنها صحبت کنیم.

عکس: نسیم اعتمادی



198
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

شهریار خلیلی، مدیرعامل به پرداخت ملت از ورود این شرکت به خطوط کسب وکاری جدید می گوید

 لزوم عبور از حوزه پرداخت الکترونیکی
 به تجارت الکترونیکی

بنا بر نودویکمین گزارش اقتصادی شاپرک،  شــرکت به پرداخت ملت که از سال ۱۳۸۴ تاکنون با هدف توسعه ابزارهای 
پرداخت الکترونیکــی فعالیت می کنــد، در جایگاه اول شــرکت های پی اس پی کشــور قــرار دارد؛ جایگاهی کــه به گفته 
مدیرعامل این شرکت، با برنامه ریزی های دقیقی حاصل شده و در این راستا تلاش های بسیاری کرده اند. در گفت وگویی 
کــه بــا شــهریار خلیلــی، مدیرعامــل شــرکت به پرداخت ملــت داشــتیم، دربــاره عملکــرد ایــن شــرکت در ســال ۱۴۰۱ و 
برنامه هایشان برای سال آینده پرسیدیم. خلیلی با اشاره به افزایش افسارگسیخته تورم و عدم وجود توازن بین درآمد و هزینه ها می گوید 
شرکت های پی اس پی تنها در صورتی می توانند به بقای خود ادامه دهند که به فکر گسترش دامنه  فعالیت های خود باشند و نیروی کار 
مدنظرشان را خودشان آموزش دهند. او با اشاره به اینکه ۱۴۰۱ سال سختی بوده، می افزاید که به ۸۰ درصد از برنامه هایشان رسیده اند 
و برای افزایش بهره وری سازمان، به ســمت مشــتری محوری حرکت می کنند و بر آن اند تا با بانک های دیگری غیر از ملت نیز همکاری 
کنند. او معتقد اســت وضعیت کنونی به گونه ای است که امکان توســعه را از کســب وکارها می گیرد و آنها مجبور می شوند برای بقای 

خود بجنگند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

  به سختی ها عادت کرده ایم

طبق صحبت هــای شــهریار خلیلــی، مدیرعامل شــرکت 
به پرداخت ملــت،  ایــن شــرکت در ســال ۱۴۰۱ روی ارتقای 
ســطح کیفی و کمــی خدمات شــان متمرکــز بود. بــه گفته 

خلیلی، کیفیت خدمات به پرداخت ملت از طریق نرم افزار »به پرداخت من« قابل سنجش 
است؛ نرم افزاری که در آن امکان ثبت درخواست دستگاه کارت خوان، ثبت درخواست 
درگاه پرداخت اینترنتی، پیگیری، نصب، تعمیرات و... به پذیرندگان ارائه می شود. خلیلی 
توضیح می دهد که در سال ۱۴۰۱ به لحاظ کمیّ نیز یک افزایش سرمایه پنج هزار میلیارد 

عکس: نسیم اعتمادی
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در
علی عبدالهی، مدیرعامل شرکت ملی انفورماتیک از رویکرد جدید این شرکت می گوید

 به دنبال ارزش آفرینی
 اکوسیستم

شرکت ملی انفورماتیک به عنوان بازوی فناوری بانک مرکزی، علاوه بر انجام وظایف در رابطه با نیازمندی های مشاوره ای 
و اجرایی بانک مرکزی از طریق ســه شــرکت خدمات انفورماتیک، شــاپرک و کاشف که ذیل شــرکت ملی انفورماتیک 
به عنوان یک گروه فعالیت می کنند، به انجام مأموریت های محول شده از سوی بانک مرکزی می پردازد. علی عبدالهی 
حدود یک سال است که مدیرعاملی این شرکت را بر عهده گرفته و بر این عقیده است که شأن ملی انفورماتیک صرفاً 
در هلدینگ داری خلاصه نمی شود و می  تواند در صنعت بانکداری کشور ارزش آفرینی داشته باشد؛ به همین دلیل به گفته او، در کنار 
موضوعات مالی، توجه به ارزش آفرینی و هم افزایی در اولویت برنامه های شرکت ملی انفورماتیک قرار گرفته و بر آن شده اند تا با رویکرد 
مشــارکتی به موضوعات تخصصی ورود و میان شــرکت های گروه ملــی انفورماتیک هم افزایی ایجــاد کنند. در گفت وگویــی که با علی 
عبدالهی، مدیرعامل شرکت ملی انفورماتیک داشتیم، به مهم ترین اقدامات این شرکت در سال جاری و مهم ترین برنامه هایشان برای 

سال ۱۴۰۲ پرداختیم.

عکس: نسیم اعتمادی
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علی سروری، مدیرعامل فاش درباره وضعیت این شرکت در سال ۱۴۰۱ می گوید

سال تثبیت 
جایگاه

شرکت فناوران ایمن شبکه فاش در سال ۱۳۸۳ و با هدف توسعه زیرساخت های امنیت فناوری اطلاعات تأسیس شد. در سال 
۱۳۹۱ پس از ایجاد قابلیت هایی در توسعه و تولید انواع کارت های هوشمند، بخش عمده سهام آن به منظور ایجاد مزیت های رقابتی 
بانکداری و پرداخت؛ مبتنی بر ابزار کارت های هوشمند به بانک شهر منتقل شد و از آن زمان در قالب یک شرکت دانش بنیان در 
صنعت توســعه راهکارهای پرداخت الکترونیکی فعالیت می کند. در گفت وگویی که با علی ســروری، مدیرعامل شرکت فاش 
داشتیم، به فعالیت های این شرکت و برنامه های آتی آن پرداختیم. به گفته سروری، سال ۱۴۰۱ برای این شرکت، سال طراحی و توسعه محصولات 
جدید و همچنین سال ورود به بازارهای جدید بود. همچنین از مهم ترین شاخص های این سال برای فاش، تمرکز بیش از پیش بر افزایش سطح 

اعتماد مشتریان بالفعل، توسعه برند و تلاش برای شناساندن فعالیت های شرکت به مشتریان بالقوه  بود.
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 مأموریت های امیدتک

بعد از ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه، هلدینگ فناوری اطلاعات 
به پویان هوشمند امید شکل گرفت و شرکت های فناوری اطلاعات زیرمجموعه آن بانک ها 
با پیوستن به هلدینگ، به خدمت بانک سپه درآمدند و هر یک مأموریت های جدیدی پیدا 
کردند. او درباره تاریخچه شرکت می گوید: »آنچه امروز امیدتک نامیده شده، حاصل تغییر 
نام تجاری شرکت فناوران اطلاعات انصار است که خود زمانی با نام تجاری شرکت فناوران 
حفیظ سامانه در حوزه تولید و توسعه نرم افزار مشغول به کار بوده است. امیدتک به عنوان 
یکی از شرکت های زیرمجموعه هلدینگ، وظیفه توسعه و پشتیبانی راهکارهای نرم افزاری 
سفارشی بانک برای استقرار سامانه های مدیریت سازمانی، فراهم آوردن بستر تحلیل داده ، 
کلان داده و داده کاوی، کاربردی سازی استفاده از هوش مصنوعی در خدمات بانکی، توسعه  
و مدیریت وب سرویس ها و APIهای بانکی و تحویل لایه های پشتیبانی و انتقال فناوری در 

این زمینه ها از سایر شرکت های ثالث را بر عهده دارد.«
بنا بر صحبت های او، فعالیت های شرکت امیدتک در دوره گذار تا تکمیل موضوع ادغام، با 
کاهش قابل توجهی روبه رو بوده و شرکت بسیاری از نیروهای انسانی متخصص خود را در 
آن دوره از دست داد، اما با شروع به کار تیم جدید مدیریتی شرکت و تعریف مأموریت های 
محوله از سوی هلدینگ از خردادماه ۱۴۰۱، پروژه های بسیاری بر اساس این مأموریت ها آغاز 
و رفته رفته وضعیت شرکت بهتر شده و به ثبات رسید. سرور در این باره توضیح می دهد: 
»با شروع فعالیت خود در شرکت پس از قبول مسئولیت، به سازمان دهی مجدد ساختارها 
و فرایندهای شــرکت پرداختیم کــه در مهم ترین گام متدلوژی توســعه چابــک را به منظور 
اقدامات توســعه ای برگزیده و جاری ســازی کردیم. ما متناســب با مأموریت هــای خود، به 
شکل ویژه به جذب و آموزش نیروی انسانی متخصص پرداختیم. علاوه بر این وضعیت 
پروژه ها را مشخص و توسعه ســامانه های مورد نیاز بانک را آغاز کردیم. روزی که شرکت را 
تحویل گرفتیم، فقط چند پروژه انگشت شــمار فعال وجود داشت، ولی هم اکنون در حال 
اجرای بیش از ۶۰ پروژه هستیم که این امر نشان دهنده تلاش ما برای ارتقای شرکت است.«

 عملکرد سال ۱۴۰۱

سرور عملکرد شرکت امیدتک در سال ۱۴۰۱ را این گونه ارزیابی می کند: »در بخش مربوط 
به راهکارهای نرم افزاری سفارشی بانک سپه، ابتدا یک چهارچوب توسعه نرم افزاری مبتنی 
بر یک پلتفرم ابر اختصاصی به نام ســروش تهیه شــد تا امکان تولید چابک سامانه های 
نرم افــزاری را فراهــم کنــد. تاکنــون ســامانه های جامع نظــارت، جامــع حقوقــی، مدیریت 

در گفت وگو با جواد سرور، مدیرعامل امیدتک درباره مأموریت های این شرکت مطرح شد

۱۴۰۲؛ سال تمرکز 
بانکداری شناختی

شرکت امیدتک یکی از زیرمجموعه های هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند امید اســت که به عنوان بازوی فناوری 
اطلاعات بانک سپه در توسعه و پشــتیبانی راهکارهای نرم افزاری، APIهای بانکی و تحلیل داده به فعالیت می پردازد. جواد 
سرور بر این باور است که ۱۴۰۱ سال سختی بوده و شرکت به لحاظ جذب و نگهداشت نیروی انسانی متخصص با چالش های 
بسیاری روبه رو بوده که به منظور رفع آن، آکادمی امیدتک را راه اندازی کرده اند تا بتوانند نیروی انسانی مدنظر خود را پرورش 
دهند. او امیدتک را مسئول تولید نرم افزارهای سفارشی بانک سپه می داند و معتقد است بانک سپه بیش از هر زمان دیگری به تحلیل داده  
نیاز دارد تا بتواند محصولات خود را مبتنی بر عناصر شناختی، شخصی یا سفارشی سازی کند و بر موضوع بانکداری باز متمرکز شود. سرور 
هدف اصلی تمام شرکت های زیرمجموعه هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند امید را تحول دیجیتال بانک سپه و تبدیل آن به برترین 
بانک دیجیتال ایران می داند و آینده روشنی را برای این نهاد پیش بینی می کند. در این شماره از ماهنامه به سراغ جواد سرور، مدیرعامل شرکت 

امیدتک رفتیم تا درباره مأموریت ها و چالش هایشان صحبت کنیم.

درخواست های اعتباری و ســامانه مدیریت پروژه های 
طرح تحــول بانک بــر اســاس ایــن چهارچــوب تولید و 
اســتقرار یافته انــد. همچنیــن در بخــش تحلیــل داده  
در ابتــدا  لایه های پشــتیبانی انبار داده ســامانه جامع 
بانکداری متمرکز امید سپه را از پیمانکار بانک سپه که 
شرکت داتین بود، تحویل گرفته و سپس یک انبار داده 
جامع برای بانک طراحی کردیم. در این خصوص بستر 
اســتفاده از کلان داده و داده کاوی را بــرای بانــک فراهــم 
 API کرده ایم. در بخش مربوط به بانکداری باز، ما سامانه
Gateway بانک را توسعه دادیم تا متقاضیان و به ويژه 
فین تک ها با سازوکاری که بانک در آینده نزدیک اعلام 
خواهد کرد، بتوانند از APIهای بانک سپه در پروژه های 
خود اســتفاده کننــد. بر این اســاس ســامانه بانکداری 
شرکتی بانک سپه با نام نگین بازنویسی و در حال حاضر 

در اختیار مشتریان قرار گرفته است.« 
او اضافه می کنــد که امیدتکی هــا با خلق پنــج نرم افزار 
اختصاصی ابری برای چهارچوب سروش خود از جمله 
»آراد« برای توسعه واسط کاربری، »سانا« برای مدیریت 
مستندات، »تورنگ« برای مدیریت سرویس ها، »زریر« 
برای مدیریت کاربران و »زیما« برای مدیریت ســاختار 
سازمانی در صنعت پردازش ابری حضوری فعال دارند. 
علاوه بر این امیدتک در پروژه هــای مربوط به نئوبانک 
بانک سپه، باشگاه مشتریان و سامانه اتباع مشارکت 

دارد.

 چالش منابع انسانی

سرور ۱۴۰۱ را سال سخت کوشی تیم امیدتک می داند و 
معتقد است این شرکت نسبت به هشت ماه قبل که به 
او تحویل داده شده، پیشرفت کرده است. او بزرگ ترین 
چالش پشت سر گذاشته شــده در امیدتک را جذب و 
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نگهداشت نیروی انسانی می داند و بیان می کند: »در حال حاضر ۱۵۰ نفر در استخدام 
شرکت هستند که ۱۰۰ نفر از آنها نیروهای متخصص فنی هستند. ما گرچه توانسته ایم 
مشــکل جذب نیرو را حل کنیم، اما نمی دانیم که در نگهداشت آنها تا چه اندازه موفق 
خواهیم بود. بسیاری از افراد متخصص، کار کردن برای شرکت های خارجی یا مهاجرت 
را ترجیح می دهند، بنابراین برخی شرایط از کنترل ما خارج است. همچنین استخدام و 
به کارگیری افراد در شرکت های دولتی ضوابط خاص خودش را دارد که تمایل افراد برای 
حضور در این بخش را کاهش می دهد. علاوه بر این، مهاجرت ها نه تنها به کاهش نیروی 
انسانی متخصص منجر شده، بلکه قیمت نیروی کار متخصص حاضر در کشور را نیز 

افزایش داده و این باعث افزایش هزینه  شرکت ها می شود.«
او معتقد اســت راهی جز خلق راهــکار برای حل مســئله کمبود نیروی انســانی نداریم 
و توضیح می دهد که امیدتکی ها با ارائه ســه راهکار در راســتای حل ایــن معضل اقدام 
کرده اند؛ ایجاد آکادمی امیدتک با هدف آموزش و پرورش دانشجویان مقطع کارشناسی 
و جذب افراد حائز شــرایط شــرکت به عنــوان نیــروی کار متخصص جوان، مشــارکت با 
شــرکت های دارای معضل مشــابه برای ایجاد یک پلتفرم Low Code مبتنی بر هوش 
مصنوعی که نیاز کســب وکارها به برنامه نویس را کاهش می دهد و طراحی روشی برای 
برون سپاری پروژه ها به پیمانکاران حقیقی و حقوقی مبتنی بر چهارچوب توسعه یافته 
خود به صورتــی کــه بعــد از توســعه نرم افزارها کد منبــع را بــه ما ارائــه دهنــد و لایه های 

پشتیبانی توسط خود شرکت انجام شود.

 چالش های پیش رو در سال ۱۴۰۲

سال ۱۴۰۱ رو به اتمام است و تغییر بنیادینی در روندهای حاکم بر کشور اتفاق نیفتاده؛ 
در نتیجه مشکلات به سال جدید منتقل می شــود و برخی از آنها مانند کمبود نیروی 
انسانی و افزایش نرخ مهاجرت، کســب وکارها را کلافه می کند. مدیرعامل امیدتک در 
این باره می گوید: »از دوبی تا ترکمنستان، شاهد پروژه های شهر هوشمند هستیم و این 
نرخ مهاجرت افراد را افزایش می دهد. در حال حاضر ۱۰ نفر از پرسنل خبره ما در امیدتک 
قصد مهاجرت دارند و این در حالی است که این افراد سرمایه های شرکت و منبع اصلی 

پایداری و توسعه کسب وکار ما هستند و جایگزین کردن شان بسیار زمان بر است.«
او توضیح می دهد که اگر شــکاف بین درآمدها و هزینه های شــرکت که بیشتر ناشی از 
هزینه های رو به رشد نیروی انسانی است، افزایش یابد، توان راضی نگه داشتن پرسنل 
را ندارنــد و ایــن می تواند بــه چالشــی بــزرگ در ســال ۱۴۰۲ تبدیل شــود. علاوه بــر این، 
زیرساخت ها نیز به طور غیرمستقیم بر عملکرد آنها تأثیرگذار است و اگر شرکت های 
تأمین کننده زیرساخت های فنی بانک با مشکل تأمین تجهیزات روبه رو شوند، عملکرد 

امیدتک نیز متأثر می شــود، زیرا توســعه امری اســت که 
تعامل و رشد همه اجزای اکوسیستم را طلب می کند و این 
شرکت ها مانند حلقه های یک زنجیر به یکدیگر متصل اند 

و هدف واحدی را دنبال می کنند.
او با اشــاره به اینکه این ســختی ها برای بخش خصوصی 
دوچندان است، می گوید: »ما بخش دولتی هستیم و در 
صورتی که انضباط مالی و سازمانی را رعایت کنیم، پایدار 
می مانیم، امــا وضعیت کنونــی اقتصــاد ایــران کار را برای 
بخش خصوصی ســخت کــرده و آنهــا مجبورنــد به جای 
توسعه به بقا فکر کنند که این مسئله موجب کاهش روند 

توسعه کشور می شود.«

 تمرکز بر تحلیل داده

بانــک ســپه ســه خــط کســب وکاری مشــخص دارد که 
شــامل بانکــداری خــرد و اصنــاف، بانکــداری شــرکتی و 
تجاری و بانکداری ویژه می شود. سرور با اشاره به اهمیت 
اســتفاده از خدمات بانکداری دیجیتــال در این خطوط 
می گویــد: »بانــک بــزرگ ســپه در حال توســعه اســت و 
بیشــتر از هــر زمــان دیگــری بــه خدمــات تحلیــل داده  و 
اســتفاده از فناوری هــای مبتنــی بــر کلان داده و هــوش 
مصنوعــی نیــاز دارد. مــا باید بســتر ایــن اتفــاق را به طور 
کامل فراهم و ابزارهای لازم را تا سطح شبکه شعب برای 
این منظور گسترش دهیم. تحلیل داده ها به شناسایی 
نیازهــا و بررســی رفتارهــای مشــتریان و نیز شــخصی  یا 
سفارشی ســازی خدمــات و محصولات کمــک می کند. 
این اقدامات که ذیل مفهوم بانکداری شناختی تعریف 
می شــود، به ارتقای ســطح کیفی خدمات و محصولات 
بانک کمــک می کند و بانک ســپه را بــه افــق ۱۴۰۴ آن که 
تبدیل شــدن به برتریــن بانک دیجیتالی کشــور اســت، 
نزدیک می کنــد؛ افقــی که دســتیابی بــه آن هــدف تمام 
شرکت های هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند 

امید است.« 
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  لوانت سوییت

طبق صحبت های رضایی، لوانت می تواند به عنوان »فرانت آفیس« سازمان های مالی مطرح 
باشد؛ پلتفرم فرانت آفیس لوانت که با نام تجاری »لوانت سوییت« به بازار عرضه شده، جای 
خالی ابزاری را پر کرده که می تواند تمامی فرایندهای عملیاتی ســمت مشــتری را به صورت 
جامع و یکپارچه به سازمان های مالی ارائه  دهد؛ ابزاری که با سرویس های متنوع و کاربردی 
خود، حذف گلوگاه هایی مانند الزام به حضور مشتری، امضای خیس روی برگه ها، دریافت 
مدارک به صورت فیزیکی و بایگانی را در دستور کار خود قرار داده است. با بهره برداری از این 
پلتفرم، نگرانی هایی از قبیل آماده سازی و تجهیز شعب و نمایندگی ها برای اجرای کمپین های 
بازاریابی، نگرانی از هجوم مشتریان زیاد در زمان های پیک بازار یا هزینه بالای پشتیبانی و 

مدیریت مشتریان مرتفع خواهند شد.
به گفته رضایی، واژه فرانت آفیس بیشتر در صنعت گردشگری مورد استفاده قرار می گیرد و 
 Boarding در هتل یا Check-out یا Check-in به فرایندهایی اشاره دارد که مسافر در زمان

pass در فرودگاه انجام می دهد. در حال حاضر مسافران 
بســیاری از هتل ها و فرودگاه ها می تواننــد این فرایندها 
را به صــورت آنلایــن انجــام دهند تــا در زمــان مراجعه به 
هتل یا فــرودگاه زمانی به انجــام آن اختصــاص ندهند. 
این واژه مدتی است در بازارهای مالی هم مورد استفاده 
قرار می گیرد و شــرکت های زیادی با هدف ساده ســازی، 
سرعت بخشــیدن و مقرون به صرفه کــردن فرایندهــای 
عملیات سمت مشتری در ســازمان های مالی، اقدام به 

تولید محصول در این حوزه کرده اند.

  ۱۴۰۱؛ سال تغییر ماهیت

از نظر مدیرعامل لوانت، ســال ۱۴۰۱ را می تــوان به عنوان 

در گفت وگو با صادق رضایی گیگلو، مدیرعامل لوانت درباره عملکرد این شرکت در سال ۱۴۰۱ مطرح شد

لوانت؛ »فرانت آفیس« 
سازمان های مالی

شــرکت لوانت که به عنوان بازوی ســاخت و توســعه زیرســاخت های دیجیتال در گروه مالی کیان فعالیت می کند، از سال ۱۳۹6 
محصولات متنوعی را در حوزه »فرانت آفیس« برای گروه مالی کیان توسعه داده که در سایت و اپلیکیشن کیان دیجیتال، درسا 
تریدر و چندین کسب وکار دیجیتال دیگر مورد بهره برداری قرار گرفته است. طبق گفته های صادق رضایی گیگلو، مدیرعامل شرکت 
فناوری ارتباط هویت الوان )لوانت(، با اســتفاده از سرویس هایی که شــرکت لوانت در حوزه »فرانت آفیس« توسعه داده، تمامی 
فرایندهای عملیات سمت مشتری به صورت دیجیتالی و آنلاین اجرا می شــوند. به عنوان مثال می توان به احراز هویت مبتنی بر هوش مصنوعی 
به صورت آنلاین، سیستم آن بوردینگ مشــتریان و دریافت مدارک و اطلاعات مورد نیاز همراه با صحت سنجی آنها، سیستم مدیریت ارتباط با 
مشتریان یا سیستم اعتبارسنجی مشتریان اشاره کرد. همچنین اپراتورها در هر لحظه می توانند به پروفایل ۳6۰ درجه هر مشتری دسترسی داشته 

و از وضعیت او آگاه شوند. در گفت وگویی که با صادق رضایی داشتیم، از فعالیت های این شرکت و عملکرد آن در سال ۱۴۰۱ پرسیدیم.

عکس: نسیم اعتمادی
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  ایجاد تغییر و تحولاتی در هلدینگ

خردادماه ســال جاری، احمد جعفــری به عنــوان مدیرعامل هلدینگ بهســازان فردا 
منصوب شــد. بــه گفتــه او، در ابتــدای پذیــرش این مســئولیت، بــا توجه بــه موضوع 
تحول دیجیتال و آثار آن و در عین حال انتظارات بانک ملــت، بازنگری دقیق و تغییر 
و تحولاتــی در هلدینــگ لازم بود که در دســتور کار او قــرار گرفت. جعفــری درباره این 

موضوع می گوید: »برای همگان مشــهود اســت که 
بانک ملت همواره در حوزه فناوری اطلاعات، پیشتاز 
و سرمشــق صنعــت بــوده و بســیاری از محصولات 
و خدمــات، اولین بــار در ایــن بانــک روانه بازار شــده 
است. نظر به اینکه بانک ملت در بخش وسیعی از 

احمد جعفری؛ مدیرعامل هلدینگ بهسازان فردا معتقد است آنچه کسب وکارها را متمایز می کند، نوآوری است

قدر نوآوری را می دانیم
بهسازان فردا که اکنون یکی از کسب وکارهای بزرگ فناوری ایران محسوب می شود و نزدیک به چهار هزار نفر در آن مشغول 
به فعالیت هستند، تمرکز ویژه ای بر نوآوری دارد. ایجاد یک مرکز نوآوری به عنوان بستر توسعه محصولات و خدمات فناورانه 
برای انواع کسب وکارهای دیجیتال طی سال های گذشته، یکی از اقدامات بنیادی و مهم این مجموعه در این راستا بوده است. 
بی شک هلدینگ بهسازان فردا یکی از معدود تجربه های موفق بانک های کشور در راستای پاسخ به نیازهای فناوری اطلاعات 
بانک است؛ هلدینگی که با وجود اینکه تمرکز اصلی سرویس دهی آن بر بانک ملت است، اما این پتانسیل را در خود می بیند که به سایر 
بازیگران شبکه بانکی نیز سرویس ارائه دهد و به گفته مدیرعامل آن، این هلدینگ از در اختیار گذاشتن دانش و تجربه جمع آوری شده خود 
دریغ ندارد و در برخی زمینه ها، برای ایجاد محصولات و محیط های مشترک اعلام آمادگی نیز می کند. در گفت وگویی که با احمد جعفری، 
مدیرعامل هلدینگ بهسازان فردا داشتیم، درباره مهم ترین اقداماتش از زمان مدیرعاملی این هلدینگ و برنامه هایی که برای سال آینده 
دارند، پرســیدیم. به گفته جعفری این هلدینگ قصد دارد با تکیه بر نوآوری و فناوری های جدید به بازارهای نوظهــور ورود کند و خدمات و 
سرویس های متفاوتی متناسب با نیاز این بازارها ارائه دهد. او می گوید برایشان اهمیت دارد که نوآوری در ذات این مجموعه نهادینه شود و 

به کمال برسد. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با جعفری می خوانید.

عکس: پریا امیرحاجلو
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بررسی برنامه های شرکت رایانه خدمات امید بعد از پروژه ادغام در گفت وگو 
با کامران خلت آبادی، مدیرعامل این شرکت

مأموریتی از جنس 
تثبیت کربنکینگ

شرکت رایانه خدمات امید که از این پس با نام تجاری »امیدسیستم« به عنوان یکی از شرکت های هلدینگ فناوری اطلاعات 
بانک سپه به فعالیت می پردازد، در تیرماه ۱۳۸۴ به منظور ایجاد ظرفیت های بیشتر در جهت تأمین نیازهای فناوری اطلاعات 
و ارتباطات بانک سپه تأسیس شد. در گفت وگویی با کامران خلت آبادی، مدیرعامل شرکت رایانه خدمات امید به فعالیت های 
این شرکت در سال ۱۴۰۱ و چشم اندازی که برای ســال آتی این شرکت تدوین شده و همچنین چالش های مسیر این شرکت 
پرداخته ایم. ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح با بانک سپه آغاز ماجراجویی های جدیدی در شرکت رایانه خدمات امید بود که به گفته 
مدیرعامل این شرکت با وجود حجم عظیم عملیات صورت گرفته در بانک سپه بعد از ادغام، شرکت رایانه خدمات امید توانست خود را به عنوان 
لایه اول پشتیبانی به بانک سپه معرفی کند. به گفته خلت آبادی چالش نیروی انسانی یکی از مهم ترین چالش های این شرکت در سال ۱۴۰۱ 
بود که در ادامه به راهکارهای این شرکت برای حل چالش نیروی انسانی پرداخته ایم. چشم انداز اصلی شرکت رایانه پرداخت امید در سال آینده 

نیز مأموریتی است که بانک در تحویل بخش بعدی سامانه های جامع بانکی بر عهده این شرکت گذاشته است.
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میثم رجبی، مدیر توسعه حصین درباره برنامه های این شرکت در سال ۱۴۰۲ مطرح کرد

توسعه  افقی
 نخواهیم داشت

حصین در سال ۱۳۸۳ توسط جمعی از دانشجویان عضو باشگاه دانش پژوهان دانشگاه صنعتی شریف با رؤیای ساختن یک 
مجموعه فناوری بزرگ و بین المللی تأسیس شد. این هلدینگ که هم اکنون بیش از ۱۲ شرکت مستقل در زمینه دانش فناوری 
اطلاعات دارد، در حوزه هایی مانند نرم افزارهای بانکی،  سامانه های اپراتورهای موبایل، کارت هوشمند، پایانه   های پرداخت،  
ماژول های امنیتی،  پلتفرم مایکت، فروشگاه کتاب طاقچه، فروشگاه آنلاین گوشی شاپ، پلتفرم تبلیغات دیجیتالی مگنت، 
پلتفرم حمل بار ترابرنت و سوپراپ  مالی مانی فعالیت می کند. میثم رجبی،  مدیر توسعه این شرکت، سال ۱۴۰۱ را سال سخت، اما موفقی برای 
این هلدینگ می داند و معتقد است با وجود وضعیت اقتصادی-اجتماعی حاکم بر کشور،  اکثر حوزه های کسب وکار آنها در این سال رشد 
خوبی داشته اند، اما برخی حوزه ها مانند مگنت که پلتفرم تبلیغات دیجیتال است، با چالش های متعددی  روبه رو شده است. با این وجود 
فروش آنها نسبت به سال قبل رشد خوبی داشته و از پس این سال سخت برآمده اند. او معتقد است تغییر شرایط اقتصادی-اجتماعی باعث 
تغییر اهداف آنها نیز شده و هم اکنون بر آن اند تا حصین را به بزرگ ترین استارتاپ استودیوی ایران مبدل سازند تا با تبدیل ایده های نوآور به 
کسب وکارهای بالغ، رسالت اجتماعی خود را انجام داده و از مهاجرت جوانان جلوگیری کنند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ 

میثم رجبی، مدیر توسعه حصین رفتیم تا با او درباره دستاوردها،  چالش ها و چشم انداز حصین صحبت کنیم.

روی موضــوع نگهــداری اطلاعــات و امنیــت رمــزارز دو 
محصول ذخیره سازی توزیع شده اطلاعات و حضانتی 
)Custody( را توســعه داده ایــم. در حــوزه پرداخــت نیــز 
مهم تریــن محصول مــان ســبد هوشــمندی اســت کــه 
از الگــوی Amazon Fresh الهــام گرفتــه و یک ســامانه 
فروشــگاهی اســت و هم اکنون در مرحله پایلوت است. 
علاوه بر این، دو موضوع فین تکی دیگر را نیز جلو بردیم 
که شامل یک سوپراپلیکیشن مالی  به نام مانی می شود 

  ۱۴۰۱؛ متمرکز بر فین تک

گرچه ۱۴۰۱ بــرای همه بازیگران اقتصادی ایران ســال پرفرازونشــیبی بود،  امــا به گفته میثم 
رجبی، گروه حصین پا پس نکشید و به فعالیت های خود ادامه داد. رجبی، درباره عملکرد 
این شرکت در سالی که گذشت، می گوید: »ما چند سالی است که روی تکمیل زنجیره های 
ارزش آفرین مالی تمرکز کرده ایم و فعالیت های فین تکی خود را گسترش داده ایم. بلاکچین،  
رمزارز و سامانه های پرداخت فروشگاهی نیز از جمله حوزه ها و مباحثی هستند که در سالی 
که گذشت به آنها پرداختیم. ماحصل این تمرکزها در مجموعه رادین،  تکمیل محصول کیف 
پول سخت افزاری رمزارز  است که نسخه اولیه آن در اسفندماه ارائه شد. در حوزه بلاکچین 

عکس: نسیم اعتمادی
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مریم نجفی، مدیرعامل فینووا از برنامه های این شرکت در سال ۱۴۰۲ می گوید

سرمایه گذاری های 
گزینشی  

 فینووا یکی از بازیگران پیشرو اکوسیستم کارآفرینی و فین تک ایران است که فعالیت خود را از سال ۱۳۹۳ با راه اندازی 
فضای کار اشتراکی آغاز کرده است. فینووا با سرمایه گذاری روی استارتاپ ها و راه اندازی شتاب دهنده و وی سی، زنجیره 
حمایت خود از اکوسیستم را تکمیل و مسیر شکل گیری و توسعه ایده های نوآور را فراهم کرد. این شرکت با بیش از ۱۰ 
تیم همراه، سه مکان در تهران، ۵۰ میز برای تیم ها و ۱۵۰ عضو در فضای اشتراکی اش در راستای تسهیل مسیر نوآوران 
و زندگی مردم قدم برمی دارد. مدیرعامل این مرکز بر این باور اســت که گرچه وضعیت کنونی کشــور بی ثبات و آشفته است، اما از هم 
فرونمی پاشد و استارتا پ هایی که امید خود را حفظ کنند و قدم های هوشمندانه و کوتاه بردارند، می توانند از این وضعیت بحرانی گذر 
کنند. او برنامه  فینووا در ســال ۱۴۰۲ را تمرکز بر حوزه فین تک، جذب ســرمایه برای اســتارتاپ های بالغ شــده این مرکز و سرمایه گذاری 
گزینشــی روی مجموعه های فین تکی می داند و معتقد اســت با همدلی و همفکری می توان از بحران پیش رو گــذر کرد. در گفت وگو با 

مریم نجفی، مدیرعامل فینووا درباره عملکرد، چالش ها و چشم انداز این شرکت صحبت کردیم.

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری
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موضوع فعالیت: 

ابزارهای وندار: 

وندار ارائه دهنده  راهکارهای جامع و یکپارچه پرداخت و مالی اســت که متناسب با نیازهای هر کســب وکار کوچک و بزرگی ابزارها و 
سرویس های متنوعی را از جمله درگاه پرداخت اینترنتی، پرداخت خودکار، درگاه معاملات امن و پرداخت با یک کلیک ارائه می دهد.

 درگاه پرداخت اینترنتی
 تسویه و تسهیم

 پرداخت خودکار )دایرکت دبیت(
 فرم پرداخت )لینک پرداخت(

 واریز بانکی
 انتقال وجه داخلی

 تسویه آنی
 اور درفت

 بازگشت وجه
 واریز با شناسه پرداخت

 کردار
 سرویس مشتریان

وندار 
شروع فعالیت: زمستان ۱۳۹۷

تعداد پرسنل: ۸۰ تا ۱۰۰ نفر

موضوع فعالیت: 

اقامتگاه های پلتفرم: 

مدل درآمدی: 

فعالیت های ویژه  سال ۱۴۰۱: 

پلتفرم آنلاین اجاره  اقامتگاه، ســوئیت و ویلا در 
سراسر ایران

بیش از ۲۳,۰۰۰ اقامتگاه و ۸,۰۰۰ میزبان در ۳۰۰ 
شهر کشور

دریافت کارمزد فروش از میزبان 

 اعطــای وام صد میلیــون تومانی به میزبانــان با هدف 
حمایت از آنها برای گسترش فعالیت هایشان؛

 ایجاد امکان رزرو اقامتگاه های اســتانبول در سایت و 
اپلیکیشن اتاقک برای مهمانان؛

گــزارش ســال ۱۴۰۰ اتاقک نشــان می دهد بــا وجود 
تمام موانع و مشــکلات، این شــرکت از نظر شــاخص 
فروش در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل رشد متوسط 
۴۴۰ درصــدی و از نظــر شــاخص تعــداد رزرو، رشــد 

متوسط ۱۹۵ درصدی را تجربه کرده است؛ 
اتاقــک همچنیــن در نیمســال اول ۱۴۰۱ نســبت به 
نیمسال اول ســال ۱۴۰۰ از نظر شــاخص فروش رشد 
بیــش از ۶ برابــری و از نظــر شــاخص تعداد رزرو رشــد 

بیش از ۳ برابری داشته است.

اتاقک 
تعداد پرسنل: ۴۵ تا ۵۰ نفر

معرفی شرکت های پرتفوی فینووا
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مشتریان باگدشت 

موضوع فعالیت: 

پلتفرم باگ بانتی و ارائه سرویس های امنیتی و ایمن سازی 
سریع سامانه های فناوری اطلاعات و ارتباطات

مهم ترین سرویس ها: 

 ارزیابی امنیتی
 باگ بانتی

 ایمن سازی
 آموزش تخصصی

باگدشت
شروع فعالیت: ۱۳۹۷
تعداد پرسنل: ۱۳  نفر

موضوع فعالیت: 

خــط اعتبــاری پیش بینــی تســهیلات 
پرداختی تا پایان ۱۴۰۲: 

مهم ترین سرویس ها:  لندتک، پلتفرم ارائه وام خرُد از طرف بانک ها به 
مشتریان حقیقی در قالب کارت خرید

۱۰۰۰ میلیارد تومان

 ارائه کارت های خرید حلقه  باز
با امکان خرید از فروشگاه دلخواه

 ارائه سرویس BNPL از اواسط سال ۱۴۰۲

قسطا
شروع فعالیت: ۱۳۹۷
تعداد پرسنل: ۳۵ نفر
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در گفت وگو با خدامراد بزرگ چمی،  مدیرعامل امیدنت درباره اکنون و آینده این شرکت مطرح شد

1401؛ سال گذار بود
در اسفندماه ۱۳۹۷ بر اساس مصوبات شورای پول و اعتبار و شورای عالی هماهنگی اقتصادی و با هدف سامان دهی نظام 
بانکی،  پروژه ادغام بانک های نیروهای مسلح انصار، قوامین،  حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و مؤسسه اعتباری کوثر در بانک 
سپه کلید خورد و بانک حکمت در تاریخ ۱۰ خرداد ۱۳۹۹ به عنوان اولین بانک مجموعه نیروهای مسلح در بانک سپه ادغام 
شد. شرکت توسعه فناوری تجارت حکمت که به عنوان شرکت فناوری اطلاعات بانک حکمت ایرانیان در حال خدمت رسانی 
به این بانک بود، بعد از ادغام در بانک سپه و طرح تشکیل هلدینگ فناوری اطلاعات برای ارائه خدمات یکپارچه به بزرگ ترین بانک کشور، 
با تغییر نام شرکت به پشتیبان زیرساخت امید و نیز تغییر موضوع فعالیت در اساسنامه خود در اسفند ۱4۰۰، نام تجاری اش را به امیدنت 
تغییر داد. بزرگ چمی، مدیرعامل شرکت امیدنت معتقد است ۱4۰۱ سال گذار بانک سپه بوده و در سال ۱4۰۲ شکوفا می شود. او به دلیل 
مأموریت شرکت در حوزه پشتیبانی تجهیزات و زیرساخت، ثابت نبودن نرخ ارز را چالشی بزرگ می داند و می گوید که این عدم ثبات مسیر 
پیش روی آنها را پرفرازونشیب می کند. او با اشاره به کمبود نیروی انسانی متخصص در حوزه فناوری اطلاعات در ایران و تمایل آنها به کار 
کردن برای شرکت های خارجی بیان می کند که استفاده بهینه از منابع انسانی از جمله دستاوردهای این شرکت بوده است. به سراغ خدامراد 

بزرگ چمی، مدیرعامل شرکت امیدنت رفتیم تا درباره عملکردشان، چالش ها و چشم اندازشان در سال آتی صحبت کنیم.

  پشتیبانی بهینه از شعب 

شرکت توسعه فناوری تجارت حکمت، شرکت فناوری اطلاعات بانک حکمت ایرانیان بود که 
در طرح ملی ادغام بانک های نیروهای مسلح به یکی از شرکت های زیرمجموعه بانک سپه 
تبدیل شد. خدامراد بزرگ چمی،  مدیرعامل امیدنت درباره این انتقال می گوید: »مأموریت 
شرکت ما در گذشته پشتیبانی از دستگاه های خودپرداز بانک حکمت ایرانیان و سامانه 
کربنکینگ شان بود، اما بعد از ادغام در بانک سپه و تغییر نام به امیدنت، مأموریت مان نیز 
به پشتیبانی از زیرساخت های بانک سپه تغییر کرد که این زیرساخت ها در فاز اول شامل 
کل تجهیزات و نرم افزارهای پایه شعب بانک می شــود و در فازهای بعدی طراحی، تأمین، 
ایجاد و پشتیبانی از مراکز داده، پشتیبانی از خطوط ارتباطی و مخابراتی بانک و در نهایت 
پشتیبانی از کلیه زیرساخت ها و تجهیزات فناوری اطلاعات بانک سپه را دربر می گیرد. به 

عبارتی هم اکنون پشتیبانی سخت افزاری کل بانک سپه بر عهده امیدنت است.«
او توضیح می دهد که در نیمه دوم ســال 1400 شرکت را برای پذیرش مأموریت های جدید 
آماده کرده و از ابتدای سال 1401 با گردهم آوری نیروهای متخصص، زیرساخت های شرکت 

را ارتقا داده اند و سامانه هایی را نیز که فقدان آنها موجب 
کنُد شدن روند سرویس دهی به بانک شده، خریداری 
کرده اند. این سامانه ها بعد از مطالعه، بررسی و سنجش 
نیازهای شرکت در سه بخش ســامانه های مالی، اداری 
و پرســنلی خریداری شده اســت. این شــرکت با خرید 
نرم افزار CMMS که مخصوص نگهداری و پشتیبانی از 
تجهیزات است، کوشیده زمینه بهینه سازی پشتیبانی 

از شعب را فراهم کند. 
بزرگ چمــی در این باره می گویــد: »اصلی ترین هدف ما 
از اجرا و اســتقرار ســامانه CMMS، توجه بــه مدیریت 
دارایی های فیزیکی بانک و شــرکت در حوزه تجهیزات 
شعب بود. ما در مدیریت دارایی های فیزیکی مجموعه 
روش هــا و فرایندهای منظــم و هماهنــگ را برنامه ریزی 

عکس: نسیم اعتمادی
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کردیم تا سازمان از این طریق دارایی ها را از بعد هزینه ها، نرخ خرابی، طول عمر، مکان یابی 
و بسیاری شاخص های دیگر جهت بهبود عملکرد آنها طی چرخه عمر دارایی ها، با هدف 
تحقق برنامه استراتژیک سازمانی، به طور بهینه و پایدار به کار بگیرد. استقرار این نرم افزار 
شش ماه زمان برد و علت این طولانی شدن، انتقال داده های تمام شعب به این نرم افزار 
بود تا در سال 140۲ به بهره برداری کامل برسد. این نرم افزار،  یک نرم افزار تخصصی برای 
پشتیبانی و نگهداری تجهیزات است که خروجی های حاصل از داده های واردشده در آن 
ما را به سمت وسویی هدایت می کند تا بتوانیم به بهینه سازی مدنظرمان برسیم. به همین 
منظور تجهیزات سخت افزاری فعال در شعب و ادارات بانک شناسایی، فهرست برداری 

و برچسب گذاری شده و اطلاعات مربوط به آن به نرم افزار فوق وارد شد.«
بنا بر صحبت های مدیرعامل امیدنت، اگر یکی از تجهیزات در شعبه یا اداره ای از بانک 
دچار مشکل شود، با اعلام خرابی از سمت کاربر آن و ثبت تیکت در نرم افزار CMMS در 
سریع ترین زمان ممکن و بر اساس SLAای که با بانک وجود دارد، نیروهای پشتیبان ما به 
محل مراجعه می کنند، همچنین در بازدیدهای دوره ای از تجهیزات که به صورت ماهیانه 
انجام می شــود، در صورتی که خرابی وجود داشته باشــد، رفع می شود. او معتقد است 
باید تمام تجهیزات شعب بانک باید در وضعیت پایداری قرار داشته باشند تا مشتریان 
بانک از خدمتی که دریافت می کنند، راضی باشــند. او تجمیع کل داده های تجهیزات 
سخت افزاری شعب بانک سپه در یک نرم افزار را امری ضروری و جدید می داند که به آنها 
امکان تصمیم گیری بهتر در خصوص مدیریت هزینه ها، نوع تجهیزات به کار گرفته شده،  

پشتیبانی سریع تر، کنترل عملکرد پشتیبانان و کاهش زمان رفع خرابی را می دهد.

  مقدمه چینی برای جهش

1401،  سال گذار بود؛ سال مقدمه چینی و آماده سازی بسترهای لازم برای کارهای بزرگ 
و اساسی در سال بعد. بزرگ چمی با اشاره به این مســئله می گوید: »در اواخر سالی که 
گذشت، مأموریت برنامه ریزی طراحی و نظارت بر اجرای پروژه مرکز داده پشتیبان بانک 
ســپه را نیز عهده دار شــدیم و امید داریم تأمین تجهیزات و اجرای این پــروژه را هم به ما 
واگذار کنند. همچنین پشتیبانی شبکه خطوط ارتباطی بین شعب و مناطق با مرکز در 
حال واگذاری به این شرکت است. در حال حاضر مشغول آنالیز و برنامه ریزی پشتیبانی 
از هفت مرکز داده بانک سپه هستیم و منتظر ابلاغ آن از طرف بانک برای آغاز رسمی آن 

هستیم.«
او بیان می کند که به بیش از ۸0 درصد از اهداف شان در سال 1401 رسیده اند و به زودی بنا 
بر مدل کسب وکاری شان که مبتنی بر کیفی سازی و سرویس دهی مناسب با ارزان ترین 
قیمت است، برنامه توسعه انبار و توسعه تعمیرگاه تخصصی را در دستور کار دارند، بدین 
منظور قصد دارند از محل افزایش سرمایه شرکت یک ساختمان جدید با فضای کافی 

برای شرکت انتخاب کنند.

  یکپارچه سازی نیروی انسانی

چالش اصلی تمام شرکت های فناوری اطلاعات در سال های اخیر در بخش منابع انسانی، 
جذب و نگهداشت نیروی متخصص اســت. بزرگ چمی معتقد اســت چالش آنها در 
رابطه با نیروی انسانی از جنس جذب و نگهداشت نبوده و مشکلات دیگری داشته اند. 
او در این باره می گوید: »یکپارچه ســازی تیم هایی که از شــرکت های مختلف بانک به ما 
پیوسته اند، کار دشواری بود؛ تیم ها از شرکت توسعه فناوری و تجارت حکمت، شرکت رایانه 
خدمات امید و شرکت تدبیر تراکنش ایرانیان به ما پیوستند که هماهنگ سازی حقوق و 

مزایای آنها و ایجاد فرهنگ سازمانی مشترک بین شان کار دشواری بود.«
بنا بر صحبت های او، امیدنت ۲10 نفر پرســنل دارد که ۵0 نفر از آنها از شــرکت توسعه 
فناوری و تجارت حکمت، 10۵ نفر از آنها از شرکت رایانه خدمات امید )امیدسیستم( و 
10 نفر از شرکت تدبیر تراکنش ایرانیان )امید بود( هستند و سایر افراد به فراخور نیاز به 
استخدام شرکت درآمده اند. استفاده بهینه از همین تعداد نیروی کار باعث شده که با 
وجود افزایش تعداد شعب از 1۳00 به ۳۸00 شعبه بانک سپه، نیاز چندانی به جذب بیش 

از حد نیروی جدید نباشد.

  مصائب نوسان نرخ ارز

عدم ثبات اقتصادی و نوسان نرخ ارز یکی از مشکلات تمام کسب وکارهای فعال در کشور 
است. مدیرعامل امیدنت درباره مصائب این چالش می گوید: »مهم ترین چالش ما در 

سال 1401 نوسان نرخ ارز بود. ما باید معادل درصدی از کل 
تجهیزات بانک را در انبارهایمان داشــته باشیم و با توجه 
به اینکه نرخ ارز مدام نوسان دارد، هزینه تأمین تجهیزات 
پشــتیبان را بالا بردیم؛ بنابراین قیمت تمام شده سرویس 
افزایش یافته اســت. برای مثال قیمت مــوس و کیبورد که 
معمولی ترین تجهیزات به شمار می آیند، نسبت به سال 
قبل حــدود 10برابر شــده و ایــن افزایش قیمت هــا چون در 
قرارداد ما با بانک نیامده است، پیش بینی هایی را که برای 
سود شرکت انجام شــده، به حداقل می رساند. همچنین 
تحریم هــا نیز مزیــد بر علت شــده و مــا را در تأمیــن برخی 
قطعات و تجهیزات که بســیار قدیمی هستند، با مشکل 

روبه رو کرده است.«

  چشم انداز امیدنت

این طــور بــه نظــر می رســد کــه شــرکت امیدنــت در ســال 
1401 تمام تمرکــزش را بر طراحی و ســازمان دهی مقدمات 
برنامه هــای آتــی اش گذاشــته اســت. بزرگ چمــی دربــاره 
چشم انداز این شــرکت در ســال آینده می گوید: »در سال 
140۲ حجم کارهای شرکت چندبرابر خواهد شد؛ در نتیجه 
شــاهد افزایش بازده مالی شــرکت خواهیم بود. ســالی که 
گذشت، ســال رایزنی و مقدمه چینی برای اقدامات اصلی 
شــرکت بود و پیش بینی من این اســت که در ســال جدید 
پروژه های جدیدی در شرکت به مرحله اجرا خواهد رسید.«
او که تا به امروز با چالش جذب نیروی کار در امیدنت روبه رو 
نبوده، درباره وضعیت نیروی انسانی در سال جدید توضیح 
می دهد؛ اینکه چون با افزایش حجم فعالیت های شرکت 
مواجه خواهند شد، قطعاً باید نیروی کار جدید استخدام 
کنند و این امر می تواند به چالشی جدید تبدیل شود، زیرا 
با کمبود نیروی انسانی متخصص در کشور روبه رو هستیم 
و اکثر افراد ترجیح می دهند با شرکت های خارجی همکاری 
یا مهاجــرت کننــد. بزرگ چمی بــه اهمیت حمایــت مالی 
بانک سپه نیز اشاره می کند و می گوید: »اگر بانک به تأمین 
نقدینگی لازم جهت انجام پروژه های شرکت کمک نکند، 
امیدنت برای تأمین تجهیزات سایت های در دست طراحی 
بانک دچار مشکل می شود.« بزرگ چمی بزرگ ترین اقدام 
این شرکت در ســال 140۲ را طراحی مراکز داده بانک سپه 
می داند و معتقد است نتیجه زحمات سال 1401 را در سال 

جدید می بینند.

  خوب بودن کافی نیست و باید بی نظیر بود

مدیرعامــل امیدنــت بــا بیــان اینکــه هــدف ایــن شــرکت، 
تبدیل شدن به مطمئن ترین شــرکت ارائه دهنده خدمات 
پشــتیبانی زیرســاخت و تجهیزات بانکی کشــور اســت، 
می گوید: »هدف اصلی میان مدت خود در شــرکت را ارائه 
ســرویس مطلوب به بانک ســپه می دانیم و کســب ســود 
اولویت دوم شــرکت اســت. رقبای ما همین ســرویس ها را 
به بانک های دیگــر ارائه می دهند، امــا چون مجموعه های 
مســتقلی هســتند، اولویــت آنها کســب ســود و توســعه 
کســب وکار خودشــان اســت، ولی مــا خودمان را بخشــی 
از بانــک می دانیــم و هدف مــان ســرویس دهی مطمئــن و 
باکیفیت است. شعار ما که در حال نهادینه شدن در ذهن 
همه پرسنل شرکت است »خوب بودن کافی نیست و باید 

بی نظیر بود« تبیین شده است.« 
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  ۱4۰۱؛ تحول دیجیتال

بانک پارســیان در ســال 1401 بــه گــروه داده پــردازی خود 
مأموریت داد که بیش از پیش نوآور باشند. حمید توفیقی، 
مدیرعامل هلدینگ داده ورزی پارسیان در این باره می گوید: 

»ما در سالی که گذشت روی مفهوم نوآوری متمرکز شدیم و زنجیره اکوسیستم نوآوری را 
 IPO در این مجموعه کامل کردیم. در واقع به گفتمان تحول دیجیتال پیوستیم و از ایده تا

را پوشش دادیم. در همین راستا استودیو تجربه  را نیز طراحی کردیم.«
او معتقد اســت در وضعیــت کنونی اقتصاد کشــور، هزینه هــای تامًین ســرمایه برای 

حمید توفیقی، مدیرعامل هلدینگ داده پردازی پارسیان درباره اهداف اصلی این هلدینگ می گوید

تبدیل شدن به تکیه گاهی 
مطمئن برای بانک پارسیان

گروه داده پردازی پارسیان همزمان با تخصصی شدن خدمات بانکی و تغییرات سریع فناوری و رقابت شدید بازارهای داخلی و 
بین المللی، گســترش دامنه فعالیت ها و ماهیت صنعت بانکداری الکترونیکی، به عنوان هلدینگ فنــاوری اطلاعات بانک 
پارسیان و با هدف کاهش بوروکراسی ســازمانی، سرعت بخشــیدن به پاســخگویی تقاضای بازار، ایجاد هم افزایی و افزایش 
کارآمدی شرکت های مرتبط در این حوزه، در سال ۱۳۹۳ تأسیس شد. حمید توفیقی، مدیرعامل هلدینگ داده پردازی پارسیان 
جذب و نگهداشت نیروی انسانی متخصص را چالش تمامی کسب وکارها می داند و افرادی را که مهاجرت می کنند، قضاوت نمی کند. او معتقد 
است این روند طبیعی اســت و مختص کشور ما نیســت و آنچه لازم است به آن توجه شــود، جانشــین پروری برای حفظ دستاوردهای مهم 
سازمان هاست. او دستاورد بزرگ این هلدینگ در سال ۱4۰۲ را گام بلند در حوزه نوآوری و شکار فرصت های نوآورانه و فناورانه ذکر می کند و ایجاد 
استودیوی تجربه را زیرساخت مهمی برای حرکت سریع تر در این مسیر می داند و معتقد است که از این طریق می توانند به هابی برای جذب 
مجموعه های نوآور تبدیل شوند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ حمید توفیقی، مدیرعامل هلدینگ داده پردازی پارسیان رفتیم 

تا درباره عملکرد، چالش ها و چشم انداز این هلدینگ صحبت کنیم.

عکس: نسیم اعتمادی
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امیرحسین عبیری، هم بنیان گذار و مدیرعامل آیتول از چشم انداز پنج ساله این شرکت می گوید

آیتول؛ تنها برند خدمات 
یکپارچه خودرویی

آیتول که در سال ۱۳۹۷ با تمرکز بر سرویس های تجمیع شده عوارض خودرو فعالیت خود را آغاز کرد، پس از گذشت چهار 
سال از فعالیتش، با توسعه و افزایش تنوع خدمات و سرویس ها، به پلتفرمی مطرح در حوزه سرویس های تجمیع شده خودرو 
تبدیل شده و چشم اندازشان این است که به برندی تبدیل شوند که هر کس به خدمات خودرویی نیاز داشت، نام آیتول را 
به یــاد آورد. امیرحســین عبیری، هم بنیان گــذار و مدیرعامــل آیتــول، بزرگ ترین چالش کســب وکارهای ایرانــی را جذب و 
نگهداشت نیروی انسانی می داند و معتقد اســت چیزی به عنوان اقتصاد دیجیتال در ایران وجود ندارد، زیرا سال ها پیش نخبگان ایران، 
کشور را به مقصد هایی که بستر بیشتری برای رشد آنها فراهم می کرد، ترک کرده اند و این روند تا همین امروز نیز ادامه داشته است. در واقع 
او نیروی انسانی را ارزشمندترین سرمایه هر مملکتی می داند و بر این باور است که نه تنها افراد حقیقی که کسب وکارها نیز در وضعیتی که 
تاب ماندن نداشته باشند، به مهاجرت فکر می کنند. او سه برابر شدن میزان فروش آیتول در سال ۱4۰۱ را دستاورد بزرگی می داند و می گوید 
اگر اتفاقات نیمه دوم سال امان می داد، با افزایش سود بیشتری مواجه می شدند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ امیرحسین 

عبیری، هم بنیان گذار و مدیرعامل آیتول رفتیم تا درباره عملکرد، چالش ها و چشم انداز این شرکت گفت وگو کنیم.

   ۱4۰۱؛ سه برابر شدن میزان فروش

1401 برای آیتول سال مهمی بوده و با افزایش سرمایه ای که در پایان سال 1400 اتفاق افتاده، 
شروع شده است. امیرحسین عبیری، هم بنیان گذار و مدیرعامل آیتول در این باره می گوید: 
»افزایش سرمایه ای که در سال 1400 اتفاق افتاد، موجب شد در سال 1401 بر افزایش فروش 
و ساختار داخلی تیم ها متمرکز شویم و توانستیم سایز شرکت را به لحاظ منابع انسانی ۵0 
درصد افزایش دهیم. همچنین بر بهینه بودن روندها و شرکت در کمپین های CSR )مسئولیت 
اجتماعی( نیز متمرکز شدیم و در مجموع به فروشی سه برابر سال قبل دست یافتیم. آیتول 
در سال 1401 بازطراحی شــد و با اضافه کردن یکسری سرویس های لجستیکی و همچنین 

ســرویس های امدادی نظیر باتری، توسعه داده شد. اما 
بیشترین تمرکزمان در سال جاری در حوزه بیمه بود که با 

استقبال مردم نیز روبه رو شد.«

  نیروی انسانی برای ما همه چیز است

او افزایش میل متخصصان به مهاجرت و کاهش انگیزه 
و امید عمومی را یکی از مصائب سال 1401 می داند و در 
این باره توضیح می دهد: »نیروی انسانی، ارزشمندترین 

عکس: نسیم اعتمادی
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حمزه آقابابایی، مدیرعامل پرداخت الکترونیک سپهر درخصوص برنامه های آتی این شرکت مطرح کرد

1402؛ سال تجربه های 
خوشایند برای مشتریان سپهر

پرداخت الکترونیک سپهر یکی از ۱۲ شرکت دارنده مجوز پی اس پی از بانک مرکزی است که از سال ۱۳۸۶ فعالیت خود را 
آغاز کرده است؛ شرکتی که تا سال ۱۳۹۷ با نام تجاری مبناکارت آریا فعالیت می کرد و در دی ماه ۱۳۹۷ به »پرداخت الکترونیک 
سپهر« تغییر نام داد تا بتواند با چابکی و دقت بیشتری ساختارها و زیرساخت های شرکت را بهبود دهد. حمزه آقابابایی 
که از خردادماه ۱4۰۱ مدیرعامل این شرکت است، بهبود زیرساخت   ها، افزایش تعداد و حجم تراکنش ها و ایجاد انضباط 
مالی را از جمله تغییراتی می داند که با روی کار آمدن تیم مدیریتی جدید در این شرکت ایجاد شده اند. او از تورم فزاینده، جذب و نگهداشت 
نیروی انسانی و عدم اصلاح نظام کارمزد به عنوان بزرگ ترین چالش های شرکت های پی اس پی نام می برد و معتقد است به منظور برقراری 
ارتباط مؤثر با حاکمیت و بیان دغدغه ها و مشکلات صنعت پرداخت فعالیت های صنفی می تواند به پیشبرد این موضوع کمک کند. آقابابایی 
تمرکز شرکت های پرداخت بر یک صنعت خاص را اقدامی در راستای شفافیت  زدایی و انحصار می داند و بیان می کند که گرچه بانک صادرات 
ایران، به واسطه قدمت و منابع در اختیار توان اجرای پروژه های حاکمیتی را دارد، اما آنها فعالیت در فضای رقابتی را ترجیح می دهند. در این 
گفت وگو با حمزه آقابابایی، مدیرعامل پرداخت الکترونیک سپهر درباره عملکرد، چالش ها و چشم انداز آنها صحبت کردیم که در ادامه 

گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

   ۱4۰۱ در یک نگاه

حمزه آقابابایی در تاریخ ۲۳ خرداد 1401 در مراسمی با حضور مدیران ارشد بانک صادرات 
ایران و معاونان و مدیران ارشد شرکت پرداخت الکترونیک سپهر )پاس(، به عنوان مدیرعامل 
این شــرکت منصوب شــد. او دربــاره تغییراتــی که در شــرکت بعــد از تغییر تیــم مدیریتی 

ایجاد شــد، می گوید: »با آمدن تیم جدیــد به پرداخت 
الکترونیک ســپهر، تغییراتی در رویکرد سازمان ایجاد 
شــد که شــامل تلاش بــرای بهبود ســودآوری شــرکت و 
افزایش درآمدهــای آن بود که از طریق تعریف همکاری 

عکس: نسیم اعتمادی



232
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

  بانک پلاس؛ اپلیکیشن جدید بانک ملت

به گفته علیرضا بیجار نرم افزار موبایلی بانک پلاس که ترکیبی از نرم افزار بانکی و پیام رسان 
است، یکی از مهم ترین پروژه های نرم افزاری بانکی شرکت مهندسی نرم افزار شقایق است که 
اوایل نیمه دوم سال 1401 بعد از دو سال و نیم فعالیت مستمر با حضور وزیر محترم اقتصاد و 
مدیرعامل محترم بانک ملت از آن رونمایی شد: »بانک پلاس اپلیکیشنی است که خدمات 
بانکی را بر بستر شبکه اجتماعی ارائه می دهد و تقریباً هر آنچه را که کاربر از یک پیام رسان 
می خواهد، در خود جای  داده است. بانک پلاس در دو نسخه اندروید و آی اواس عرضه شده و 
تا اواخر سال جاری نسخه تحت وب آن نیز در اختیار کاربران قرار می گیرد. این محصول اوایل 
پاییز رونمایی شد و از آن زمان با وجود تبلیغات محدود نزدیک به 700 هزار نفر اپلیکیشن را 
نصب  کرده اند که این موضوع نشان دهنده تمایل مشتریان به محصولات بانک ملت است.«
بر اساس گفته های بیجار درباره مزیت های رقابتی بانک پلاس، این اپلیکیشن بر پایه آخرین 

اســتانداردهای امنیتی ابلاغی از ســمت نهادهای ناظر 
طراحــی، پیاده ســازی و تولید شــده و هــر الــزام امنیتی و 
ارتباطی هم در آن رعایت شده اســت. علاوه بر این برای 
طراحی تمام بخش های بانک پلاس از نظرات کاربران سایر 
محصولات بانک و مستندات توصیفی ریسک استفاده 
شده است. او در توضیح این موارد می گوید: »به عبارتی 
دیگر برای ریسک های احتمالی سمت بانک یا مشتری، 
بر اســاس ایــن مســتندات راهکار مناســب اندیشــیده 

می شود.«
بیجار در واکنش به این ســؤال که آیا می توان پیام رسان 
بلــه را رقیبی برای بانک پلاس دانســت،  پاســخ می دهد: 

علیرضا بیجار، مدیرعامل شرکت مهندسی نرم افزار شقایق از تمرکز این شرکت بر بانکداری مبتنی بر 
شبکه های اجتماعی می گوید

بانک پلاس؛ به دنبال 
تجربه ای متمایز

شرکت مهندسی نرم افزار شقایق یکی از شرکت های زیرمجموعه هلدینگ بهسازان فرداست که در سال ۱۳۸۲ با هدف ارائه 
خدمات نرم افزاری به اشخاص حقیقی و حقوقی تأسیس شد. این مجموعه در زمینه های مختلف اعم از تولید نرم افزار، فروش، 
نصب، پشتیبانی و خدمات پس از فروش فعالیت می کند و در سال ۱4۰۱ عمده تمرکز آن در حوزه بانکداری مبتنی بر شبکه های 
اجتماعی و راه اندازی اپلیکیشــن بانک پلاس بود؛ اپلیکیشــنی که خدمات بانکی را با زیرساخت پیام رســانی به کاربران ارائه 
می دهد. در گفت وگویی که با علیرضا بیجار، مدیرعامل شرکت مهندسی نرم افزار شقایق داشتیم؛ بر مهم ترین اقدامات و چالش هایشان در 
سال جاری و برنامه هایشان برای سال ۱4۰۲ پرداختیم. به گفته او، تمرکز اصلی شقایق در سال ۱4۰۲ بر توسعه و ارتقای اپلیکیشن بانک پلاس 

خواهد بود تا بتوانند آن را به اپلیکیشن مرجع بانکی و پیام رسانی کشور تبدیل کنند.

عکس: پریا امیرحاجلو
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در
 در گفت وگو با محمد فرجود،  مدیرعامل هلدینگ فناوری و نوآوری بانک تجارت

درباره مأموریت این شرکت مطرح شد

 همراه بانک تجارت
مسیر دیجیتالی شدن

هلدینگ فناوری و نوآوری بانک تجارت )تفتا( از سال ۱۳۹۳ با هدف برنامه ریزی، مدیریت و نظارت بر شرکت های تابعه در 
مسیر ارزش آفرینی و هم افزایی در ارائه خدمات بانکی به بانک تجارت و کمک به ارتقای زیست بوم مالی کشور  تأسیس شد. 
مدیرعامل این هلدینگ وظیفه اصلی آن را کمک به بانک تجارت در مسیر تحول دیجیتال و توسعه پارادایم بانکداری باز 
می داند و معتقد است هلدینگ های فناوری اطلاعات بانک ها نقش مهمی در تکمیل حلقه های زنجیره محصولات و خلق 
ارزش برای مشتریان آنها دارند و این مهم از طریق ایجاد تعامل بین بانک و سایر بازیگران مالی کشور محقق می شود. او باور دارد که جذب 
و نگهداشت نیروی انسانی متخصص دشوار شده و به همین منظور مدرسه ای مهارت محور تأسیس کرده اند تا نیروی مورد نظرشان را تربیت 
و تأمین کنند. او ۱4۰۲ را سال ترقی بانک تجارت در حوزه خدمات و زیرساخت های دیجیتال می داند و می گوید ۱4۰۱ سال تغییرات اساسی 
ساختاری، مدیریتی و فرایندی در این بانک بوده است. در گفت وگو با محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ فناوری و نوآوری بانک تجارت درباره 

عملکرد، چالش ها و چشم انداز این شرکت صحبت کردیم. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با او می خوانید.

  ۱4۰۱؛ سال پوست اندازی

بنا بر صحبت های محمد فرجود، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک تجارت بیشترین 
تمرکز آنها در سال 1401 بر بعُد راهبردی بوده است. او در این باره می گوید: »در سالی که گذشت 
تمرکزمان بر این بود که بتوانیم بانک تجارت را به سیستم نوآوری کشور متصل کنیم و آن را 
به سمت تبدیل شدن به یک بانک دیجیتال راهبری کنیم. در همین راستا زیرمجموعه های 
هلدینگ، محصولات و سرویس های مختلفی را طراحی و تولید کردند تا زنجیره خدمات بانک 
به مشتریانش تکمیل شــود.« او توضیح می دهد که در ســال 1401 هلدینگ تفتا تغییرات 
اساسی کرده و رویکرد مدیریتی، ساختارها، مأموریت ها و اولویت های آن دگرگون شده است. 
او معتقد است 1401، سال بسیار سختی برای بازیگران اقتصادی ایران بود و فضای عمومی 
کسب وکارها تنش و ابهام زیادی را تحمل کرده است. او می گوید: »این چالش ها در نیمه دوم 

ســال افزایش یافتــه و بســیاری از کســب وکارهایی را که 
به نوعی به اینترنت وابسته بوده اند، متضرر کرده است. 
»تفتا« نیز از این قاعده مستثنی نبود و گرچه شرکت های 
زیرمجموعــه »تفتا« رشــد قابــل توجهــی در این ســال 
داشــته اند، اما اگر وضعیت عادی بــود، عملکرد بهتری 

نشان می دادند.«

  مدرسه علوم و مهارت های دیجیتال

مهاجــرت و دورکاری نیــروی انســانی متخصــص بــرای 
کشورهای دیگر به کمبود نیروی انسانی منجر شده و این 

عکس: حامد کریم زاده
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رسول قربانی، مدیرعامل شرکت زیرساخت امن خدمات تراکنشی از برنامه های این شرکت دانش بنیان می گوید

در پی بومی سازی برخی 
تجهیزات غیر های تک

شرکت زیرساخت امن خدمات تراکنشی از شرکت های زیرمجموعه گروه فناوران هوشمند بهسازان فردا و بانک ملت 
است که به عنوان بخش تخصصی زیرساخت های شبکه، امنیت و مراکز داده، فعالیت خود را در بدنه بانک ملت در 
سال ۱۳۹۰ آغاز کرد و بعد از چند ســال فعالیت، سیاســت های کاری اش را تغییر داد و قرار شد علاوه بر بانک ملت، به 
مشــتریان بیرونی نیز در زمینه طراحی، اجرا و پشــتیبانی شــبکه های ارتباطی و زیرســاخت های مراکــز داده و امنیت، 
سرویس  ارائه دهد. به گفته مدیرعامل این شرکت، دریافت اولین گواهینامه افتای ریاست جمهوری در زمینه راه اندازی SOC هم جزء 
افتخاراتی است که این شــرکت آن را به نام خودش ثبت کرده است. در گفت وگویی که با رســول قربانی، مدیرعامل شرکت زیرساخت 

امن خدمات تراکنشی داشتیم، به فعالیت های این شرکت و برنامه هایشان پرداختیم.

   درباره شرکت

رسول قربانی در ابتدای صحبت های خود اهداف تأسیس شرکت زیرساخت امن خدمات 
تراکنشی را تشریح می کند. به گفته او، با مصوبه هیئت مدیره بانک ملت، شرکت زیرساخت 
امن خدمات تراکنشی به صورت شرکت سهامی خاص در تاریخ 1۳90/7/۲4 در اداره ثبت 
شرکت ها ثبت شد و در همان سال فعالیت خود را آغاز کرد. از آنجا که سال 1۳90 اولین سال 
فعالیت شرکت بوده، یکسری پروژه ها از سمت بانک به شرکت محول شد که این پروژه ها 
شامل نگهداری زیرســاخت ها و شــبکه بانک ملت با حدود بیش از 1۵00 شعبه است. او 
در این خصوص می گوید: »البته، در ســال 1۳90، مســئولیت راهبری، نگهداری و توســعه 
مراکز داده بانک ملت نیز به این شــرکت محول شــد. در ابتدای تأســیس شرکت با حدود 
۳0 نفر نیروی انســانی شــروع به فعالیت کردیم و با گذر زمان هر ســال پروژه های بیشتری 

دریافت کردیــم و به  تبع ایــن موضوع تعــداد نیروهای 
ما نیز  افزایش یافت و به ۲74 نفر رسیدیم. قراردادهای 
کاری شــرکت در ابتدای امر دو تا سه مورد بود و بیشتر 
در زمینه مراکز داده و شبکه فعالیت می کردیم، اما طی 
چند ســال اخیر، توســعه های زیــادی در راســتای ارائه 

خدمات و سرویس های جدید  رخ  داده است.« 
او در ادامه صحبت هایش محورهای اصلی فعالیت های 
ایــن شــرکت را توســعه و راهبــری مراکــز داده، امنیت، 
راه انــدازی کلیه ســرورها و ارائه ماشــین های مجازی به 
ســرویس های بانکی و غیربانکی اعــلام و در این  رابطه 

عکس: نسیم اعتمادی
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  تلاش برای ارائه خدمات جامع

سپ از ســال 1۳9۵ تاکنون کوشــیده محصولات و خدمات خود را بر اســاس نیازهای 
بازار ارائه دهد. احسان ترکمن، مدیرعامل جدید شرکت پرداخت الکترونیک سامان 
در این باره می گوید: »از سال 1۳9۵ که برنامه استراتژیک شرکت تدوین شد، اولویت 
ما ارائه خدمات جامعی بود که تمام نیازهای پذیرندگان را برطرف کند و در واقع هدف 
فرعی ما کسب رتبه نخست در گزارش های اقتصادی شاپرک بود. البته طی سال های 
گذشته توانسته ایم در برخی موارد اول و در برخی موارد دیگر در رده های ابتدایی قرار 
بگیریم. خدمات،  راهکارها و محصولات ما باید آن قدر چابک، آســان و امن باشد که 

میزان وفاداری مشتریان را در حوزه کارت خوان به حداکثر برساند.
او با اشــاره به وضعیت مناســب و ســودآور ســپ در چند سال گذشــته بیان  می کند: 
»من شــرکت را در اوج موفقیت آن که کسب رتبه ســیزدهم جهان و اول ایران در بین 
شــرکت های صنعت پرداخت در ســال ۲0۲1 بود، تحویــل گرفتم. تیم کنونی ســپ از 
گذشــته تاکنون تغییــر چندانــی نکــرده و نخواهد کــرد، زیــرا نیروهای انســانی خوبی 
داریم که به توسعه ما کمک می کنند. شرکت برای ســودآوری بیشتر باید امکان های 
موجود در بازار را بررسی کند و متناسب با اهدافی که تبیین کرده، ریسک های فعلی 

را مدیریت کند.«
ســپ در آخرین گزارش نیلســون ریپورت موفق به کسب رتبه ســیزدهم جهان و رتبه 
نخســت خاورمیانه در بین شــرکت های صنعت پرداخت در ســال ۲0۲1 شد. ترکمن 
درباره این دســتاورد می گوید: »این نشــریه جهانی شــرکت های پرداختی جهان را بر 
اساس عملکرد و شــاخص های جهانی بررســی می کند و طبیعتاً قرار گرفتن نام سپ 
در آن افتخار بزرگی است، چراکه علاوه بر اینکه نشــان دهنده عملکرد موفق ما بوده، 
باعث مورد توجه قرار گرفتن بیش از پیش برند ســپ نیز می شــود. بــا توجه به بهبود 
هرســاله رتبه ما در این نشــریه، هدف مان این اســت که در ســال های پیش رو جایگاه 
هفتم این رتبه بندی را به خودمان اختصاص دهیم و هفتمین شرکت پرداختی جهان 
شویم. به همین منظور در وهله نخست باید روی افزایش تعداد و مبلغ تراکنش ها با 

حفظ سودآوری، سهم بازار و رضایت مشتری تمرکز کنیم.«

  نظام کارمزد؛ علت اصلی تقابل کسب وکارها

پرداخت الکترونیک سامان در گزارش های اقتصادی دی ماه و بهمن ماه 1401 جایگاه 

احسان ترکمن، مدیرعامل جدید شرکت پرداخت الکترونیک سامان درباره چشم انداز این شرکت می گوید

رتبه هفتم جهان 
خواهیم شد

وقتی از نوآوری در صنعت پرداخت کشور صحبت می کنیم، یکی از نام هایی که حتماً از گوشه ذهن مان عبور می کند، شرکت 
پرداخت الکترونیک سامان )سپ( است؛ شرکتی که نخستین ارائه دهنده بسیاری از خدماتی بوده که به  نوبه خود خدمات 
تأثیرگذاری در صنعت پرداخت کشور بودند و همین موضوع نیز باعث شده سپ، نقش بسیار مهمی در توسعه فناوری های 
پرداخت در ایران داشــته باشــد. اوایل بهمن ماه ســال جاری مدیرعامل این شــرکت تغییر کرد و احســان ترکمــن از این پس 
مدیرعاملی این شرکت را بر عهده دارد. همین موضوع دلیلی شد تا در گفت وگویی با وی از برنامه هایش برای این شرکت بپرسیم. سپ در آخرین 
گزارش نیلسون ریپورت موفق به کسب رتبه سیزدهم جهان و رتبه نخست خاورمیانه در بین شرکت های صنعت پرداخت در سال ۲۰۲۱ شد و 
به گفته ترکمن در تلاش هستند تا در سال های پیش رو جایگاه هفتم این رتبه بندی را به خود اختصاص دهند. او اصلاح نظام کارمزد را امری 
مهم و ضروری برای صنعت پرداخت کشور قلمداد می کند که می تواند شرکت های پرداخت را از حالت تقابلی با یکدیگر و نیز با بانک ها خارج 
کند. او همچنین افزایش ضریب تأثیرگذاری موبایل و توجه به نیازهای نسل زد را دو عامل مهم برای پررنگ شدن اهمیت بازاندیشی در خدمات 

اپلیکیشن ۷۲4 و بهبود آن می داند و بیان می کند که این مهم را در دستور کار سال ۱4۰۲ خود قرار داده اند.

نخست خود در بین پی اس پی های کشور را از دست 
داد و بــه جایــگاه دوم نــزول کــرد. مدیرعامــل جدید 
ایــن شــرکت در این بــاره می گویــد: »مــدل کارمــزدی 
کنونی که در سال 1۳94 توسط بانک مرکزی تعریف 
شده، کســب وکارها و بانک ها را مقابل یکدیگر قرار 
می دهــد؛ بــرای بانــک مبلــغ تراکنــش و رســوب پول 
اولویــت دارد و بــرای شــرکت های پرداخــت تعــداد 
تراکنــش. در نتیجــه درآمــد پی اس پی هــا به دلیــل 
جمــع آوری بســیاری از دســتگاه هایی کــه بــه لحــاظ 
میــزان مبلــغ دریافتــی، مقرون به صرفــه نبوده انــد، 
کاهــش یافته اســت. این در حالی اســت که کســب 
جایــگاه نخســت و کســب بــازار در کنــار ســودآوری 

ارزشمند است.«
ترکمــن اضافــه می کنــد کــه ســپ در روزهایــی کــه 
پرداخــت از طریــق USSD در اپراتورهــا توســعه 
چندانی پیدا نکرده بود، نخستین شرکت پرداختی 
ارائه دهنــده USSD بــود و ایــن خدمــت را از طریــق 
 TKC انعقــاد قرارداد انحصاری پنج ســاله با شــرکت
ارائه داده بود. او به پرسود نبودن درآمدهای حاصل 
از نرم افــزار 7۲4 نســبت بــه دســتگاه کارت خــوان 
اشــاره می کند و می گوید: »ضریب نفــوذ موبایل در 
سال های گذشــته افزایش یافته و نســل زد خواهان 
دیجیتالی شدن همه چیز است؛ در نتیجه باید روی 
ارتقــای اپلیکیشــن 7۲4 کار کنیــم تــا از طریــق ایــن 

نرم افزار بتوانیم سهم خود از بازار را بگیریم.«

  چالش ها 

1401 بــرای کســب وکارهای اقتصاد دیجیتــال ایران،  
ســال ســختی بود. ترکمن دربــاره دشــواری های این 
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

کسبوکار
سال می گوید: »از سال 1۳96 تاکنون شاهد افزایش افسارگسیخته قیمت دلار و بالا 
رفتن هزینه زیرساخت  ها و تجهیزات هستیم؛ سالیانه 40 درصد به هزینه ها و ۲0 
درصد به درآمدها اضافه می شود و این عدم توازن بین هزینه  ها و درآمدها به کاهش 
حاشیه سود شرکت ها منجر شده است. بازار صنعت پرداخت به اقیانوس قرمزی 
تبدیل شده که رقابت سخت و کشنده میان سازمان ها را می طلبد. افزایش قیمت 
دلار، تورم و تحریم های ظالمانه و عدم افزایش درآمدها متناسب با رشد هزینه ها، 
در کنار کمبود منابع و نیروی انسانی، توسعه کســب وکار در سال های آتی و انجام 

مقررات اعلامی از طرف نهادهای ناظر را با مشکل و کنُدی مواجه کرده است.« 
هم اکنــون جــذب و نگهداشــت نیــروی انســانی بــه چالشــی عمومــی بــرای همــه 
کسب وکارها تبدیل شده و وضعیت ســخت اقتصادی نیز باعث مهاجرت و حتی 
دورکاری متخصصان ایرانی برای کارفرمای خارجی می شود. ترکمن با اشاره به این 
مسئله می گوید: »نیروی انســانی متخصص سرمایه هر سازمانی است و ما از این 
جهت بسیار خوش شانس و حرفه ای بوده ایم که طی 1۵ سال گذشته، توانسته ایم 

تیم خود را حفظ کنیم.«

  همسو با فناوری های جدید

اواســط تیرمــاه 1401 هویت بصری ســپ بازطراحی شــد. ســپ در آســتانه ورود به 
سومین دهه فعالیتش تصمیم گرفت با ســرعت فناوری و نیازهای مشتریان نسل 
جدیدش همســو شــده و هویت بصری، مأموریت، رویکرد و اســتراتژی های خود را 
به روز رسانی کند. ترکمن معتقد است این شرکت سرعت تغییرات فناوری در جهان 
را به درســتی درک کــرده و به همین  منظــور اقدام بــه ری برندینــگ )بازطراحی برند( 
کرده اســت. او درباره ایــن تصمیم می گویــد: »مأموریت اصلی ســپ ارزش آفرینی 
برای مشــتریان اســت. هر راهکاری که بــه افزایش ســودآوری مشــتریان هدف مان 
منجر شــود، در دامنه فعالیت سپ یا شرکای تجاری ســپ قرار خواهد گرفت. این 
ری برندینگ پیش نیاز تحقق استراتژی های بازاریابی شرکت است که فقط به تغییر 
محتوای بصری منتهی نشــده و تا همسویی خدمات با ســلیقه نسل جدید پیش 

رفته و ارزش پیشنهادی جذابی به مخاطبان سپ ارائه می دهد.«
به گفته ترکمن، ایجاد ارتباط تعاملی و دوســویه، انتقال حس اعتماد به مخاطب، 

چابکی و پیشــرو بودن، ارائه شــخصیتی پویا در بستر 
فنــاوری و افزایــش ســرعت برآورده کــردن نیازهــای 
مشــتریان، از جمله اهــداف اصلی ری برندینگ ســپ 
هستند. او در این باره توضیح می دهد: »در سپ تلاش 
داریــم به روزترین و کامل تریــن راهکارهــای پرداخت با 
ترکیب فناوری و تجارت را ارائه دهیم. در همین راســتا 
در سال جاری علاوه بر ری برندینگ، با هدف گسترش 
خدمات پرداخت و ســهولت کاربری، از نســخه جدید 
اپلیکیشــن 7۲4 رونمایی شــد. از دیگر اســتراتژی های 
شرکت برای این اپلیکیشن تعامل 7×۲4 با کاربر است 
تا در هفت روز هفته و ۲4 ساعت شبانه روز پاسخگوی 

کاربران باشیم.«

  برنامه ریزی پنج ساله؛ غیرممکن

بنا بر صحبت های مدیرعامل سپ، پیشرفت و تغییرات 
فناوری در جهــان و تأثیر آن بــر کســب وکارهای مرتبط، 
امــکان برنامه ریزی بلندمدت را ســلب کــرده و صاحبان 
مشــاغل بایســتی بــه رصــد روزانــه وضعیــت و شــرایط 
پیشــرفت بپردازنــد تا بــرای ارتقــای جایگاه خــود تلاش 
کننــد. او توضیــح می دهــد کــه ســپ نیــز ماننــد تمامی 
کســب وکارها، اهداف کوتاه مــدت و بلندمدتــی دارد که 
برای دســتیابی به آنهــا برنامه ریزی می کنــد، اما ممکن 
اســت به دلیل ســرعت رشــد فناوری تغییراتــی حاصل 
شــود. ترکمن بیان می کنــد که در ســال 140۲ بــر ارتقای 
کمی و کیفی نرم افزار 7۲4، افزایش تراکنش های دستگاه 
کارت خــوان و مطالبه گــری بــرای اصــلاح نظــام کارمــزد 
متمرکز می شوند؛ البته برای دستیابی به اهداف شان به 

کمک مالی گروه مالی سامان نیاز دارند 
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  محصولی به روز و رو به آینده 

انقــلاب دیجیتــال در دهــه 19۵0 رخ داد و تولیــد اولیــن 
کامپیوترهای قابل برنامه نویسی و سیر نفوذ آن در زندگی 

روزمره سال ها به طول انجامید. شــاید برای نفوذ کامل بلاکچین در زندگی روزمره زود 
باشــد، ولی رمزینکس با دانش بلاکچینی از ابتدای راه اندازی تاکنون مسیر توسعه را 
جهت تسهیل تبادل امن و مدیریت دارایی برای معامله گران ایرانی فراهم کرده و در واقع 

رمزینکس چگونه پنج سال حضور مستمر داشت؟

از 1396 تابه امروز
»ماهیت بیت کوین به گونه ای است که پس از انتشار اولین نسخه اش، دیگر تا انتهای عمرش نمی توان طراحی مرکزی اش را تغییر 
داد.« ساتوشی ناکاموتو با این رویکرد و با آرمان آزادی و رهایی بشر بیت کوین را اختراع کرد. از اولین ایمیل ساتوشی ناکاموتو در 
اولین روز نوامبر ۲۰۰۸ تا اولین معامله آن در اکتبــر ۲۰۰۹ یا خرید تاریخی دو پیتزا در ۲۲ می ۲۰۱۰ یا حتی اولین رشــد تاریخی 
بیت کوین در نوامبر ۲۰۱۷، این جادوی فناوری از یک بازی آنلاین به یک فناوری معتبر بدل شد و به نوعی به عنوان پول دیجیتال 
قابل اعتماد شناخته شد. به ادعای فعالان این صنعت، بیت کوین پولی در کنترل صاحبش است و در بلند مدت ارزش خود را حفظ خواهد کرد تا 
روزی که به یک واحد پولی رایج تبدیل شود. دستاورد بیت کوین و رمزارزها ایجاد یک فضای اقتصادی عادلانه برای جهانیان است، اما نگاه بسیاری 
از سرمایه گذاران ایرانی به  بازار رمزارزها و محبوبیت آن در داخل کشور احتمالاً به روزهای اول پیدایش بیت کوین بازنمی گردد و یکی از دلایل آن 
محدودیت ورود کاربران به سایت ها و صرافی های رمزارز بین المللی بوده است. تحریم و اتفاقاتی مشابه صرافی بیترکس در سال ۲۰۱۷ و بلوکه شدن 
دارایی ایرانیان برای جمعی از فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتی شریف کافی بود تا به فکر تسهیل معاملات رمزارز در ایران باشند و کاربران ایرانی 
را از جهات مختلف از صرافی های خارجی بی نیاز کنند. این ایده در سال ۱۳۹۶ بر اثر تحقیقات و پژوهش های متعدد در زمینه بلاکچین، باعث 
شکل گیری نطفه اولیه صرافی رمزارز رمزینکس شد که اکنون به عنوان یک پلتفرم معاملاتی همتابه همتا )P2P( فعال است. کاربران ایرانی از سال 
۱۳۹۶ توانســتند در یک بســتر امن با یکدیگر وارد معامله خرید یا فروش شــوند. رمزینکس با تکیه بر بازار معاملاتی بزرگ خود، از نظر حجم 
معاملاتی، یک بستر دارای کاربری ساده، سریع، حرفه ای و در عین حال با رعایت جدیدترین پروتکل های امنیتی را در دسترس کاربران ایرانی خود 
قرار داده است. پلتفرم تبادل رمزارز رمزینکس به عنوان یک صرافی ایرانی بستری را در اختیار کاربران قرار داده که در آن به انواع فعالان بازار از یک 
معامله گر حرفه ای گرفته تا یک سرمایه گذار بلندمدت خدمات متناسبی ارائه می شود و در هر صورت خریدوفروش رمزارز با امکاناتی نظیر حد 

سود و ضرر و صدالبته مدیریت کامل سبد سرمایه گذاری با امکان رصد لحظه ای سود و زیان در رمزینکس صورت می پذیرد.
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منسجم شروع به فعالیت کرد.
پس از گذشت یک ســال و اندی از گســترش این تیم، در 
کنار بهبود بســیاری از فرایندهای داخلی ســازمان، رشد 
بیش از ۳۵0درصدی تعداد پرسنل را شاهد بودیم و طبق 
این گزارش، بیش از ۵0 درصد جذب پرسنل در سال 1401 
صورت پذیرفته است. یکی دیگر از کارهای انجام شده در 
تیم منابع انسانی رمزینکس آموزش پرسنل برای افزایش 
توانمندی آنهاست. همچنین حفظ منابع انسانی اهمیت 
ویژه ای دارد و سعی شده با استفاده از برنامه های متفاوت 
این اهــداف در تیم منابع انســانی انجام شــود. میانگین 
ســنی پرســنل در رمزینکس ۲6 ســال اســت و این نکته 
نشــان دهنده سیاست جوان گرایی شــرکت در خصوص 

منابع انسانی است.

  پشتیبانی با هدف رضایت کاربران

یکی از این تیم های جوان، تیم پشتیبانی است که همزمان 
با آغاز فعالیت رمزینکس کار خود را شروع کرد و تابه امروز 
این تیم۵0 نیروی پشتیبان دارد. طی این سال ها »کاهش 
زمان انتظار کاربــران«، »افزایش رضایت«، »تجربه بهتر 
کاربــری« و »کاهــش تعداد ســؤالات بی پاســخ« از جمله 

نتایج این تیم بوده است.
طبق رویه این پنج سال، با وقوع نوســانات در بازار رمزارز، 
تیم پشتیبانی نیز روزهای پرفشاری را تجربه می کند. در 
این مسیر بازار معاملاتی رمزینکس یک بازار ۲4ساعته 
و فعال اســت کــه همــه روزه و در هر ســاعتی از شــبانه روز 
دسترســی بــه آن از طریــق وب ســایت، اپلیکیشــن یــا 
به صورت تلفنی، پیام و... امکان پذیر است. تیم پشتیبانی 
رمزینکس نیز به صورت ۲4ساعته در چت آنلاین در حال 
خدمات رسانی به کاربران است. همچنین تیم پشتیبانی 
تماس از ســاعت 9 تا ۲4 پاســخگوی کاربــران رمزینکس 
به صورت تلفنی هستند. در تمام این مدت، آموزش های 
لازم برای ارتقای توانمندی و حرفه ای تر شدن همکاران تیم 
پشتیبانی انجام می شود تا به دلیل ماهیت این بازار و نیاز 
به آموزش مداوم به صورت حرفه ای خدمت رسانی انجام 
شود تا هدف نهایی رمزینکس که افزایش رضایت کاربران 

است، تحقق یابد.
افتخار رمزینکس این است که در طول پنج سال گذشته، 
1۵۲ هزار و 769 تماس مســتقیم با پشــتیبانی را با میزان 
رضایت 91 درصد پاســخ داده اســت. پس از اضافه شدن 
امکان چــت آنلاین از ســال 1۳99 نیز یک میلیــون و ۸۵9 
هزار و ۳۲۵ ارتباط مستقیم با کاربر از طریق چت آنلاین با 

میزان رضایت ۸9درصدی داشته است. 
بررســی اطلاعات در خصوص پشتیبانی نشان می دهد 
که بیشترین سؤال به برداشت کریپتو اختصاص داشته 
و شلوغ ترین ســاعت مراجعه به پشتیبانی ســاعت 11 و 

۲0 است.

  اعداد و ارقام در خصوص رمزینکس چه می گویند؟

برای ارائه تصویر بهتر از رمزینکس شاید اعداد شاهد 
مناسب تری باشــند. رمزینکس هم اکنون بیش از یک 
میلیــون کاربــر دارد که رونــد افزایــش کاربــران از بهمن 
1۳99 آغاز شده است. به طوری که در این مقطع زمانی 
بیش از هزار نفر در صف احراز هویت قرار  گرفتند. تنها 

در فروردین و اردیبهشت 1400 بیش از ۲۲0 هزار نفر به جمع رمزینکسی ها اضافه 
شــدند. با توجه به تعداد کاربران، اســتان های تهران، خراســان رضــوی، آذربایجان 
شرقی، اصفهان و خوزستان به ترتیب در صدر استان های دارای معامله گر رمزارزی 

قرار دارند.
در همین راستا جهت ایجاد فضای معامله برای کاربران به تعداد رمزارزها اضافه شده؛ 
به طوری که هم اکنــون بیش از 14۵ ارز توســط رمزینکس پشــتیبانی می شــود؛ تعداد 
رمزارزها در اسفند 1۳99 تقریباً ۲0 رمزارز بود که در شــهریور 1400 به حدود 100 رمزارز 

رسید و اکنون به بیش از 14۵ رمزارز رسیده است.
در این میــان، در پنج ســال گذشــته محبوبیــت رمزارزها در میــان کاربــران رمزینکس 
متفاوت بوده است؛ به طوری که در سال 1۳97، یعنی سال اول فعالیت رمزینکس اتریوم 
محبوب ترین ارز در رمزینکس بوده اســت. در حالی که در ســال 1۳9۸ این محبوبیت 
به بیت کوین اعطا شــده که در ســال 1۳99 نیز این محبوبیت ادامه داشــته اســت. در 

تعداد کاربران فعال در رمزینکس در سال 1400 همزمان با افزایش توجه افراد جامعه به این حوزه از سرمایه گذاری بیش از 400 درصد 
افزایش داشته است. این افزایش در ماه های فروردین و اردیبهشت شتاب بیشتری داشته است. در سال 1401 با ادامه همین روندها 

تعداد کاربران رمزینکس به بیش از یک میلیون رسید.

برای سهولت معاملات در سامانه معاملاتی همتابه همتای رمزینکس، دو بازار ریالی و تتری در اختیار کاربران قرار دارد. داده های آماری 
نشان می دهد که در بازار ریالی در سال 1۳97 رمزارز اتریوم، در سال های 1۳9۸ و 1۳99 بیت کوین، در سال 1400 رمزارز شیبا و در سال 
1401 استیبل کوین تتر بالاترین ارزش معاملات سالانه را به خود اختصاص داده  اند. همچنین در بازار تتری در طول پنج سال فعالیت 

رمزینکس، بیت کوین و اتریوم بیشتر از سایر رمزارزها مورد توجه قرار گرفته اند.
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

کسبوکار

سال 1400 اما محبوبیت به میم کوین ها رسید؛ به طوری شــیبا محبوب ترین رمزارز در 
رمزینکس شد. اما شرایط اجتماعی و اقتصادی در ایران این روند را تغییر داده؛ چراکه 
در سال 1401 تتر به عنوان استیبل کوین با پشتوانه دلار مورد معامله کاربران رمزینکس 

قرار گرفته است.
بررســی ها در آمار و ارقام نشــان می دهد که تتر در مجموع پنج ســال با بیش از 16 هزار 
میلیارد تومان معامله، شیبا )100تایی( و دوج کوین رتبه های اول تا سوم را در میزان اقبال 
کاربران از نظر ارزش معاملات به دســت آورده اند. در همین حال، بررسی در بازار تتری 
نشان می دهد که بیت کوین، اتریوم، کاردانو، سولانا و بایننس کوین پنج ارز برتر از نظر 

ارزش معاملات در بین رمزینکسی ها بوده اند.

  رمزینکس و حسن اعتماد کاربران

بنا بــر یــک اصــل حرفــه ای و کاری رمزینکس، کســانی کــه کاربــر پلتفرم هســتند و در 

رمزینکــس معاملــه می کننــد، قطعــاً آخریــن کســانی 
هستند که متضرر خواهند شــد؛ چراکه بنا بر تجربیات 
گذشته، رمزینکس با پشــتیبانی از کاربرانش و استفاده 
از ترفندهایــی تــلاش می کنــد کاربرانش متضــرر کمتر را 
متحمل شــوند. در این مســیر از تمامی امکانــات مالی و 
فنی رمزینکس استفاده می شــود تا به اعتماد و سرمایه 
افراد کمترین آســیب ها وارد شــود؛ هرچنــد این صنعت 
نوپا، بسیاری از رویدادهای جهانی را برای اولین بار تجربه 
می کند و زمینه های ذهنی و رویه ای از پیش تعیین شده ای 
در خصوص آنها وجــود نــدارد. البته این قانون نانوشــته 
دنیای رمزارزهاست که تمامی افراد که در این حوزه فعالیت 
می کنند، شخصاً مسئول محافظت از پول و دارایی خود 

هستند.
تجربــه لونــا و گالا در یــک ســال گذشــته نمونــه ای از این 
اتفاقــات در بــازار رمزارزهــا بوده اســت. در خصــوص این 
دو رویــداد جهانــی، رمزینکس تــلاش کرد هزینــه مالی و 
حقوقی کمتری به کاربران تحمیل شود. تخصیص لونا ۲ 
مطابق فرایند های جهانی یکی از آن مواردی است که در 
رمزینکس اتفاق افتاد. پس از شوک بزرگی که به واسطه 
ریزش بیــش از 99درصدی لونا به بازار رمزارزها وارد شــد، 
طرح احیای اکوسیستم ترا و ایجاد شبکه جدیدی به نام 
ترا ۲ شکل گرفت تا بخشی از ضرر واردشده به دارندگان 
لونا را جبران کند. در پی این اتفاق شبکه قدیمی ترا به »ترا 
کلاســیک« تغییر نام داد و نــام لونا نیز به لونا کلاســیک 

تغییر کرد.
کوین لونا به عنوان کوین اصلی شبکه ترا ۲ از طریق ایردراپ 
به کاربران تخصیــص داده شــد. بســیاری از صرافی های 
معتبر بین المللی نیز از آن پشتیبانی کردند و رمزینکس 
به عنوان یکی از صرافی های ایرانی طبق فرایندهای جهانی 
و منطق محاسباتی لونا ایردراپ اقدام به تخصیص لونا ۲ 
به کاربران خود کرد. طبق این فرایند ۳1 هــزار و ۲۸4 نفر از 
کاربران معادل 400 هزار دلار ایردراپ لونا دریافت کردند. 
همچنین مراحل بعدی ایردراپ لونا، در صورت تخصیص 
در شبکه، مطابق رویه قبلی رمزینکس بین کاربران توزیع 

خواهد شد.
در ماجرای گالا نیز با وجود اینکــه با تجربه لونا متفاوت 
بــود، امــا رویــه محافظــت از دارایــی کاربــران از ســوی 
رمزینکس حفظ شد و صندوق جبران خسارت کاربران 
به همیــن دلیــل ایجــاد شــد. رمزینکس اقــدام بــه ارائه 
مــدل بازخریــد کــرد کــه بخشــی از دارایــی آن از محــل 
بازپس گیری وجوه حاصل از فروش توکن های pGala بر 
بســتر bsc  دریافت شــد. به طوری که حدود 10 میلیارد 
تومان پی گالا در رمزینکس به جای گالا فروخته شد که 
حدود 70 درصد آن بــا پیگیری های انجام شــده باز پس 
گرفته شــد و ۳0 درصــد آن در حــال پیگیری اســت. این 
در حالی اســت که گالا تقریباً نصف این مقــدار را توکن 
جدید به رمزینکس ایردراپ کرده و باقی توکن ها از سوی 

رمزینکس تهیه شده است.
نگاه رمزینکس به آینده این اســت که علاوه بر ادامه راه و 
تحقق اهدافی که در گذشته داشته، در راستای آسایش 
و رضایت بیشتر کاربران و همچنین توســعه این فناوری 
همگام با ســیر تحول آن در دنیا و کمک به تحقق اهداف 

اقتصاد دیجیتال کشور قدم بردارد 

روند افزایش تعداد ارزها در طول پنج سال 

پراکندگی کاربران در شهرستان های مختلف تهران

نیاز به بازار متنوع برای معامله رمزارزها، یکی از دلایلی بود که رمزینکس اقدام به افزایش تعداد ارزهای قابل معامله در سامانه 
معاملاتی خود کرد؛ به طوری که از ابتدای سال 1400 تاکنون تعداد ارزهای قابل معامله در صرافی رمزینکس بیش از 700 درصد رشد 

داشته است.

نقشه پراکندگی کاربران در ایران نشان می دهد که تهران بیشترین و ایلام کمترین تعداد کاربران رمزینکسی را دارد. بعد از تهرانی ها، 
علاقه مندان به رمزارزها در استان های خراسان رضوی، آذربایجان شرقی و اصفهان استقبال بیشتری از سامانه معاملاتی رمزینکس 

داشته اند.

تهران
خراسان رضوی

آذربایجان شرقی
اصفهان

خوزستان
آذربایجان غربی
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  نقش اقتصاد دیجیتال در سبک زندگی

طبق صحبت های سیدامین جوادی، مدیرعامل مؤسسه 
اعتبــاری ملــل، دیجیتالی شــدن خدمــات باعــث شــده 
بسیاری از مشکلات مردم برطرف شود و برای دسترسی 
به خدمات، مســیر آســان تری را طی کنند. خصوصاً در 
حوزه شــهری و ترافیک شــهری وجــود خدمــات آنلاین 

بســیار مثمرثمر بوده، ضمن اینکــه به  ســرعت کار هم کمک کــرده اســت. او در این 
خصوص می گوید: »اما به  نظر بنده هنوز این حوزه در کشور فراگیر نشده و نوع معرفی 
و عرضه این حوزه بیشتر برای متخصصان و آشنایان به این حوزه بوده؛ در صورتی که 
باید این آشناسازی به صورت عمومی تری انجام شود. یکی از اهداف بزرگ فعالان این 
صنعت باید عرضه دانش این حوزه به عموم مردم باشد و محدود به یک عده خاص 
نباشد. از جمله اینکه باید نمایشگاه هایی مانند نمایشــگاه بانکداری الکترونیک و 

در گفت وگو با مدیرعامل مؤسسه اعتباری ملل و مدیران شرکت تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعات ملل 
درباره اپلیکیشن فام مطرح شد

هدف اصلی؛ تبدیل  
فام به یک مگااپ

تشکیل و تأسیس شرکت تجارت الکترونیک و فناوری اطلاعات ملل با نام اختصاری فام در راستای توسعه و گسترش حوزه 
خدمات بانکی و افزایش تنوع محصولات بانکی بود. این شرکت در زمینه محصولات بانکی و فناوری  های مالی فعالیت می کند 
و محصولات و خدمات متعددی را ارائه می دهد که شامل نرم افزار فام، سامانه پرداخت یاری، سامانه متابانک )نئوبانک(، سامانه 
مبارزه با پول شویی، سامانه نوبت دهی بهنما، همراه بانک ملل، اینترنت بانک ملل، سامانه استعلامات حاکمیتی فام، سامانه 
سوئیچ پرداخت، سامانه متمرکز اداری، سامانه Core Banking دیتامیت و خدمات دیتاسنتر است. در گفت وگوهایی که با سیدامین جوادی، 
مدیرعامل مؤسسه اعتباری ملل؛ سیدمرتضی بکاء، مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره فام و مهدی طالب، رئیس اداره فناوری  های نوین شرکت 
فام داشتیم، به اپلیکیشن فام و خدمات جدید آن و سامانه متابانک پرداختیم. به گفته آنها، هدف اصلی فام به   عنوان یک اپلیکیشن فعال در 
حوزه خدمات پرداخت و بانکی، تبدیل شدن به یک مگااپ است و مبتنی بر هوش مصنوعی بودن، ویژگی منحصربه فرد این اپلیکیشن است 

که آن را از سایر اپلیکیشن های فعال در حوزه خدمات بانکی کشور متمایز می  کند.

از راست به چپ: سیدامین جوادی 
سیدمرتضی بکاء و مهدی طالب
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به
حسن زادمهر، مدیرعامل شرکت مهندسی صنایع یاس ارغوانی درباره برنامه های این شرکت در سال ۱۴۰۱ می گوید

 KYC و حرکت
سمت بانکداری نسل 4

سال ۱4۰۱ برای کسب وکارها ســال عجیب و ســختی بود؛ از قطعی و نوســانات مکرر اینترنت تا رکود اقتصادی همگی 
مســیر متفاوتی از پیش بینی ها را برای کســب وکارها رقم زد. شــرکت مهندســی صنایع یاس ارغوانی نیز از این قاعده 
مســتثنی نبود، اما به گفته حســن زادمهر، مدیرعامل این شــرکت با وجود تمام ســختی ها در بحث KYC مهندســی 
صنایع یاس ارغوانی قدم های بســیار خوبی برداشــته و کانون تمرکز این شرکت در ســال ۱4۰۱ روی موضوع KYC بوده 
اســت. به گفته زادمهر، در بانکداری نســل 4 بانک ها باید معماری کســب وکار و معماری فناوری اطلاعات خود را تغییر دهند؛ چراکه 
دیگر با معماری قدیم و روش سنتی نمی توان به درخواست های مشتریان پاسخ داد؛ در سالی که گذشت شرکت مهندسی صنایع یاس 
ارغوانی روی  تجربه مشتری تمرکز کرده بود و اینکه چگونه بانک سرویس گرا باشد و مشتری خود را بشناسد. در ادامه گفت وگوی عصر 

تراکنش را با حسن زادمهر می خوانید.

   فعالیت های شرکت

حسن زادمهر، مدیرعامل شرکت صنایع یاس ارغوانی ابتدا درباره فعالیت و خدمات این 
شــرکت صحبت می کند و در این باره می گوید که کار اصلی شرکت مهندسی صنایع یاس 
ارغوانی در حوزه تحلیل داده است: »ما فعالیت خود را قبل از ســال 1۳۸۲ آغاز کردیم و در 
این سال به مجموعه هلدینگ فن آوران هوشمند بهسازان فردا ملحق شدیم. این شرکت 
دانش بنیان با ایجاد پلتفرمی متشــکل از متخصصان، ابزارهای لازم و فرایندهای چابک، 
مشتریان خود را برای حل مسائل آنها توانمندتر می کند. در واقع مهندسان و دانشمندان 
داده با اســتفاده از فناوری های حوزه هوش مصنوعی و اســتفاده از حجم عظیــم داده های 
موجود، سامانه هایی هوشمند با قابلیت تصمیم گیری جهت بهینه سازی منابع، مدیریت 

ریسک و مدیریت هزینه  و پیش بینی رفتار مشتریان 
طراحی و پیاده سازی می کنند.«

به گفته زادمهر، حدود ۸0 درصد مشتریان این شرکت 
از ادارات کل بانک ملت هستند. همچنین در سازمان 
فنــاوری اطلاعــات پــروژه داشــته اند و در حــال حاضر با 
ســازمان ثبت اســناد کشــور پروژه دارند و با شــهرداری 
تهــران نیز همــکاری داشــته اند. او در این بــاره می گوید: 
»عمدتاً ســامانه هایی ایجاد می کنیم که داده خام را به 
اطلاعات تبدیل می کند تا مدیران بتوانند بر اساس آن  

عکس: پریا امیرحاجلو
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  روزهای سخت اقتصاد دیجیتال ایران

اقتصــاد دیجیتــال ایــران در ســال 1401 روزهــای ســختی 
را ســپری کــرد. نیمــه دوم ســال به دلیــل محدودیت های 
اعمال شــده بر اینترنــت، تحمیل  کننده ضــرر و زیان های 
مالی بســیاری بود و بسیاری از کســب وکارهای این حوزه 
را از برنامه هایشــان عقب انداخت. عــلاوه بر این، فضای 

عمومی حاکم بر جامعه نیز به لحاظ اجتماعی-سیاسی آشفته بود و دست ودل افراد 
به کار کردن نمی رفت. سعید قدوســی نژاد، مدیرعامل فینوتک با اشاره به این مسئله 
می گویــد: »با وجود مشــکلات فراوانــی که حادث شــد، ما تمــام تلاش مــان را کردیم تا 
ســرویس هایمان را تنوع ببخشــیم و علاوه بر ارائه خدمات متنوع به دیگران، به لحاظ 
کسب وکاری نیز به یک گروه خاص از مشتریان وابسته نباشیم. همین اقدام ما باعث 
شــد که با ســقوط برخی بخش های بازار، ســر پا بمانیم و حتی در برخــی بخش ها نیز 

سعید قدوسی نژاد،  مدیرعامل فینوتک در خصوص برنامه های این شرکت در سال جدید می گوید

به دنبال جذب سرمایه گذار 
استراتژیک هستیم

فینوتک که یکی از بال های نوآوری باز ارتباط  فرداست، فعالیت خود را از ســال ۱۳۹۵ با ارائه ۱۲ وب سرویس بانکی آغاز کرد و 
اکنون بیش از ۲۰۰ وب سرویس بانکی و غیربانکی به کسب وکارها ارائه می دهد. سعید قدوسی نژاد، مدیرعامل فینوتک می گوید 
که سال ۱4۰۱ برای کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال ایران، سال سختی بوده و بسیاری از آنها در نیمه دوم سال متضرر شده اند. 
با این حال فینوتک بــا تمرکز بر بهبــود کیفیت ارائه خدمات، متنوع ســازی ســبد محصــولات، ارائه  ســرویس های پیامکی، 
پشتیبانی، دایرکت دبیت و تعمیم منطق احراز هویت دیجیتال به سایر حوزه ها سر پا مانده  است. او فضای حاکم بر کشور را بی ثبات و آشفته 
می داند و معتقد است در چنین وضعیتی افراد و شرکت ها انگیزه خود را از دست می دهند و نه تنها بازیگران جدیدی به بازار اضافه نمی شوند، 
بلکه بازیگران کنونی نیز برای بقای کسب وکارشان با مشکل تأمین نیروی انسانی،  تأمین مالی و همچنین ابهام در رگولاتوری روبه رو می شوند. 
او مزیت رقابتی فینوتک را مشتری محوری اش می داند و بیان می کند که مالک داده های بانکی، کاربران نهایی هستند و کسب وکارها نباید بدون 
اخذ اجازه از آنها استفاده کنند. قدوسی نژاد اولویت اصلی فینوتک در سال جدید را حفظ حیات آن می داند و می گوید که در سال جدید به دنبال 

جذب سرمایه گذار استراتژیک هستند. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش با او را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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  گذر از گلــوگاه تأمین مالی و تلاش بــرای خلق ارزش 
بیشتر

قســطا کســب وکار نوپایــی اســت کــه در پنجمیــن ســال 
فعالیت خــود، بــه یکــی از چالش برانگیزترین ســال های 
دهه گذشته برخورده اســت. امیر مهرابی، مدیر توسعه 
کســب وکار قســطا با بیان این موضوع می گویــد: »1401،  
بــرای تمــام بازیگــران اقتصــاد ایران ســال ســختی بــود و 
قســطا نیز چالش برانگیزترین ســال کاری خــود را تجربه 
کــرد. تأمیــن مالــی، اصلی ترین عامــل پایداری و توســعه 
کســب وکارهای لندتکــی اســت و مــا بعــد از یک ســال و 
نیم مذاکره فشــرده بــا ســرمایه گذاران و نهادهــای مالی، 
بالاخــره در ســال 1401 در ســایه همــکاری با بانــک آینده 
توانســتیم از گلــوگاه تأمیــن مالی عبــور کنیم. بــه همین 
منظور در سالی که گذشت، طی جلسات متعددی که در 
لایه های مدیریتی و عملیاتی برگزار شد، موفق به طراحی و 
پیاده سازی روندهای جدید ارائه تسهیلات در چهارچوب 
مقررات بانکی به مشــتریان خود شــدیم. در نتیجه پس 
از اجرای پایلوت طــرح در مردادمــاه 1401، آن را به صورت 
عمومی در شهریورماه همین سال ارائه دادیم. ماحصل 
این همکاری، تجربــه نرخ رشــد چهاررقمــی و مواجهه با 
چالش های متأثر از آن بود که خوشــبختانه تیم قسطا با 

موفقیت از پس آن برآمد.«
او بزرگ تریــن ســرمایه ایــن شــرکت را تیــم چابــک و 
همدلــی اعضــای آن می داند که احســاس مســئولیت 
بی نظیری دارند و برای پیشــرفت قســطا کــه آن را خانه 
خود می داننــد، هر کاری که در توان شــان باشــد، انجام 

می دهند.
مهرابــی مهم تریــن برنامــه این شــرکت در ســال جدید 
را بهینه ســازی فراینــد اعتباردهی و کاهش زمــان آن به 
یک دوم آنچه اکنون هســت،  معرفی می کند و می گوید 
که در سال آینده چند محصول جدید طراحی خواهند 
کرد و از یک محصول متفاوت در حوزه BNPL رونمایی 
می کنند که مزیت رقابتی آن در مقایسه با همتایانش، 

آزادی و حــق انتخــاب مشــتری در خریــد اســت. 
همچنیــن مزیت هایــی بــرای فروشــندگان در نظــر 

گرفته اند تا بتوانند ارزش بیشتری خلق کنند.

  همزمانی چالش ها در تیم فنی 

بنا بر صحبت های احسان برهان، مدیر فنی قسطا، 
1401 سال چالش برانگیزی برای تیم فنی این شرکت 
بوده است. او با اشاره به همزمانی برآمدن چالش ها 
می گوید: »چالش ها و مســائل به طور همزمان پدید 
آمدند و ما تاکنون تجربه چنین اتفاقی را نداشته ایم. 
به دنبــال انعقــاد قراردادهــای جدید کســب وکاری با 
تأمین کننده مالی جدید، نیاز شــرکت بــه تغییرات و 
توســعه فنی نرم افزاری-ســخت افزاری بیشتر شد و 
درســت زمانی که فاز اول این تغییر و توســعه را آغاز 
کردیم، شــرایط اجتماعی و سیاسی کشور به سمتی 
رفــت کــه بــا توجــه بــه اختــلالات و محدودیت هــای 
اعمال شــده در شــبکه های زیرســاختی اینترنــت و 
شبکه بین المللی بی سابقه بود. ما تا آن زمان به خاطر 
حفظ کیفیت و پایداری بیشــتر زیرساخت هایمان، 
از ســرویس دهنده های خارجی اســتفاده می کردیم، 
امــا به ناچــار مجبور شــدیم بــه خدمات زیرســاختی 
داخلــی روی بیاوریــم و ســرورهایمان را انتقال دهیم 
کــه ناپایــداری ســرویس دهنده داخلــی موجــب 
مهاجرت ما به نمونه داخلی دیگری شــد. همچنین 
در فناوری هــای مــورد اســتفاده از جمله پایــگاه داده 
قسطا تجدیدنظر کردیم و آن را ارتقا دادیم و می توان 
گفت از چالش های پیش روی خود نهایت استفاده 
را بردیم تا زیرســاخت های خود را بــرای مقیاس پذیر 

شدن مهیا کنیم.«
او دیگــر چالــش آنهــا در ســال 1401 را تحریم کشــور 
از ســمت جوامع نرم افــزاری از جمله داکــر می داند و 
در این بــاره می گویــد: »تحریم ها همیشــه بــوده، اما 
تفاوت آن بــا ســال های قبل در ایــن بود کــه ابزارهای 

در گفت وگو با مدیران شرکت قسطا در مورد عملکرد این شرکت مطرح شد

 در مسیر رشد انفجاری
قسطا یکی از شــرکت های فعال در حوزه لندتک در کشور است که از سال ۱۳۹۷ شــروع به فعالیت کرده و با توجه به مشکلات 
اقتصادی جامعه، شرایطی را برای خرید اقساطی منصفانه فراهم آورده است. کاربران قسطا می توانند با اعتباری که در قالب یک 
کارت اعتباری عضو شتاب، به نام قسطاکارت دریافت می کنند، از فروشگاه های سراسر کشور حتی فروشگاه های اینترنتی، خرید 
اقساطی داشته باشند و برای دریافت این اعتبار نیازی به ضامن نیست و بر اساس اعتبارسنجی از سفته یا چک استفاده می شود. 
علاوه بر این، قسطا با اعطای امتیاز به صاحبان کسب وکارها و مشتریان، در شهرها و روستاهای گوناگون شرایطی را فراهم آورده تا مشتریان بتوانند 
بازپرداخت خود را به صورت اقساطی انجام دهند. بنا بر صحبت های مدیران این شرکت، ۱4۰۱ سال همزمانی چالش ها، بستن قرارداد تأمین مالی 
با بانک آینده و همچنین برندسازی برای آنها بوده است. احسان برهان، مدیر فنی این شرکت، محدودیت های اعمال شده بر اینترنت و دسترسی 
به سرورهای خارجی را چالش بزرگ سال ۱4۰۱ می داند و می گوید از پس این مسئله برآمده اند. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش در گفت وگو 
با امیر مهرابی، مدیر توسعه کسب وکار؛ احسان برهان، مدیر فنی؛ علیرضا اختری، مدیر عملیات و فروش و مهدی حاجی، مدیر مارکتینگ قسطا 

درباره عملکرد و چالش های آنها در سالی که گذشت، صحبت کردیم. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش با آنها را می خوانید.

۱4۰۱،  برای تمام 
بازیگران اقتصاد 
ایران سال سختی 
بود و قسطا نیز 
چالش برانگیزترین 
سال کاری خود 
را تجربه کرد. 
تأمین مالی، 
اصلی ترین عامل 
پایداری و توسعه 
کسب وکارهای 
لندتکی است و ما 
بعد از یک سال و 
نیم مذاکره فشرده 
با سرمایه گذاران 
و نهادهای مالی، 
بالاخره در سال 
۱4۰۱ در سایه 
همکاری با بانک 
آینده توانستیم از 
گلوگاه تأمین مالی 
عبور کنیم
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  ۱4۰۱؛ متمرکز بر نوآوری

طبق صحبت های موسوی، شرکت تجارت الکترونیک پارسیان، به عنوان قدیمی ترین  
پی اس پی کشــور همیشــه کوشــیده تا نــوآور باشــد و بــا راه اندازی اســتارتاپ اســتودیو 
تاپ پلاس اقدامات خوبی در این زمینه انجام داده اند. او می گوید: »تاپ پلاس به عنوان 

یــک ســرمایه گذار در حوزه هــای نوآورانــه مرتبــط بــا 
صنعت پرداخت  فعالیت می کنــد و اولین محصول 
خود را تحت عنوان وامینه به مشتریان ارائه می دهد. 
هدف ما این اســت که با تمرکز بر  حوزه هــای نوآورانه 

در گفت وگو با علی موسوی، عضو هیئت مدیره تجارت الکترونیک پارسیان 
به چشم انداز این شرکت پرداخته شد

خروج از اقیانوس 
قرمز پرداخت در 1402

شرکت تجارت الکترونیک پارسیان )تاپ( یکی از شرکت های پی اس پی کشور است که در سال ۱۳۷۹ تأسیس شده و در حال 
 حاضر شبکه پرداخت فروشگاهی آن با نزدیک به یک میلیون دستگاه کارت خوان فروشگاهی در بالغ  بر ۱۰۹۱ شهر کشور فعال 
بوده و خدمات پشــتیبانی مورد نیاز از طریق 4۸ نمایندگی در تمامی اســتان های کشــور را ارائه می دهد. علی موسوی، عضو 
هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک پارســیان نوسان نرخ ارز، جذب و نگهداشــت نیروی انسانی و وضعیت کنونی نظام 
کارمزدی کشور را از بزرگ ترین چالش های صنعت پرداخت می داند و معتقد است برای ورود به اقیانوس آبی باید با سرمایه گذاری روی حوزه های 
نوآورانه دامنه فعالیت هایشان را به حوزه های دیگری نیز گســترش دهند. او اختصاص یک صنعت خاص به یک پی اس پی را انحصارگرایی 
می نامد و معتقد است این اقدام موجب کاهش سهم بازار سایر پی اس پی ها می شود. در گفت وگو با علی موسوی، عضو هیئت مدیره تجارت 

الکترونیک پارسیان به چالش ها و چشم انداز این شرکت پرداختیم.

عکس: نسیم اعتمادی
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  فلسفه شکل گیری 

Vie که در زبان فرانسه به معنای زندگی و در زبان انگلیسی 
به معنای رقابت برای بهتر بودن است، نام نئوبانکی است 
که در پاییز 1401 آغاز به کار کرده است. پوریا یغمایی درباره 
شکل گیری این نئوبانک می گوید: »شکل گیری وی بانک 
از حدود یک ســال پیــش آغاز شــد؛ زمانی که مــا به دنبال 
یک راه حل مناســب بــرای ارائــه ســرویس های پرداختی و 
بانکی در بســتر هوش مصنوعــی بودیم. بعد از جلســات 
متعددی که با بانک ها و نهادهای نظارتی داشتیم که بیش 
از یک سال طول کشید، متوجه شدیم نیازمندی این پروژه 
چتری بزرگ تر به اسم نئوبانک است و تصمیم بر آن شد 
که نئوبانک Vie را با تمرکز روی هوش مصنوعی )AI( و بازار 
بین المللی خلق کنیم. این محصول با بهره گیری از یادگیری 
ماشین و هوش مصنوعی به مشتریان خود خدمات بانکی 
و پرداختــی یکپارچه و هوشــمند ارائه می دهــد و می تواند 
ارائه دهنده کارت اعتباری و ساختار رتبه بندی اعتباری به 

اشخاص حقیقی و حقوقی داخل کشور نیز باشد.«
یکــی از نقدهــای وارده بــر نئوبانک هــای موجــود در ایران،  
وابستگی شــان به بانک هاســت. یغمایــی با اشــاره به این 
مســئله می گوید: »امروزه بالغ بر ۳00 نئوبانک در سراسر 
دنیا در حال فعالیت هستند که بیش از 60 درصد آنها در 
اروپا و آمریکا و فقط تعداد محــدودی از آنها در خاورمیانه 
و آفریقا )MENA( هســتند. در ایران نیز بیش از پنج سال 
است که بانک های سنتی به کمک شرکت های زیرمجموعه 
خود وارد بانکداری دیجیتال شده اند و سرویس های اصلی 
بانکی و پرداختی را در بستر اپلیکیشن موبایل در اختیار 
مشتری قرار می دهند،  اما متأسفانه هنوز در ایران نئوبانک 

به معنای واقعی کلمه )صد درصد بانکداری در بستر موبایل و بدون ارتباط با بانک های 
سنتی( شکل نگرفته و آنچه نئوبانک نامیده می شود، همان همراه بانک هایی است که 
خدمات بانکی و پرداخت ارائه می دهند و به بانک خاصی وابســته هســتند. در نتیجه 
وی بانک قصــد دارد به عنوان مجموعه ای مســتقل، این مــدل از بانکــداری را در ایران به 

وجود آورد.«

  ضرورت ایجاد راهکارهایی فرای اکوسیستم فعلی

یغمایی سپس در پاسخ به این سؤال که با توجه به اینکه در کشور مجوز راه اندازی نئوبانک 
وجود ندارد، چطور می خواهند یک نئوبانک مستقل باشند، می گوید: »این چالش نیز 
مانند بســیاری از چالش های دیگری که در حوزه فین تک وجود داشــته اند، مسیر خود 
را پیدا خواهد کرد؛ چالش هایی که در طول مســیر رشد کســب وکارها به فرصت تبدیل 
شــده و پس از آنکه رگولاتــوری آنهــا را به کمک مدیران کســب وکارهای هــر حوزه تبیین 
و ابهام زدایــی کرده، به یــک مجوز، آیین نامــه یا پروتکل تبدیل شــده اند؛ مــواردی مانند 
مجوزهای پرداخت یاری، پرداخت ســازی و... . از دید رگولاتوری، ما در مســئله نئوبانک 
هنوز در مرحله تنظیم آیین نامه هستیم! و نئوبانک در ایران در ابتدای شکل گیری مسیر 
قانونی خود قرار دارد، با این وجود بسیاری از سرویس دهندگان این حوزه با پرچم نئوبانک 
به پشتوانه یک بانک سنتی صرفاً در حال حرکت در مسیر بانکداری دیجیتال هستند! 
طبیعتاً ما هم در مسیر رشد خود با این چالش روبه رو هستیم، ولی قصد داریم با رویکرد 
متفاوتی این چالش را به فرصت تبدیل کنیم. در کل می توان این گونه با این مسئله مواجه 
شد که وی بانک قصد دارد به صورت کاملاً رسمی یک سامانه مالی اینترنتی راه اندازی کرده 
و در این راستا همگام با آخرین اتفاقات رگولاتوری حرکت کند و این ایده را ابتدا به عنوان 
یک اپلیکیشــن مالی پیش برده و در ادامه برای راه اندازی یک نئوبانک در کنار یک تیم 
متخصص و خلاق بتواند برنامه های نوآورانه و جذابی برای اپلیکیشن ارائه دهد. همچنین 
جهت جلب اعتماد مشتریان باید مجموعه ای از قوانین و مقررات را برای کسب وکار خود 

ایجاد کنیم که امنیت و حریم خصوصی اطلاعات مشتریان را نیز تأمین کند.«
او سپس توضیح می دهد: »باید به یاد داشته باشیم که این کار به تنهایی زمان بر و مملو از 
پیچیدگی های خاص خود خواهد بود و باید برای موفقیت در این زمینه و به منظور بهبود 

در گفت وگو با پوریا یغمایی،  هم بنیان گذار و مدیرعامل وی بانک مطرح شد

ما نوآوران زندگی 
هوشمند هستیم

نوآوران زندگی هوشمند با نام تجاری Vie Bank فعالیت خود در حوزه مالی و بانکی را در پاییز سال ۱4۰۱ آغاز کرد. این شرکت 
به منظور ارائه خدمات به نســل زد، بــا به کارگیری فناوری های نویــن مالی و اســتفاده از فناوری های یادگیری ماشــین و هوش 
مصنوعی، قدم های خود را جهت تبدیل شدن به یک نئوبانک مستقل در کشور برداشــته است. پوریا یغمایی، مدیرعامل 
وی بانک با اشاره به این مسئله توضیح می دهد که نئوبانک های موجود در ایران، نئوبانک های واقعی نیستند و خصلتی وابسته 
به بانک های سنتی دارند که این ماهیت با نیازهای نسل جدید کاربران هماهنگ نیست و باید دگرگون شود. او مهم ترین چالش های حضور در 
اکوسیستم بانکی و پرداختی ایران را عدم اصلاح نظام کارمزد، جذب و نگهداشت نیروی انسانی و تورم می داند و معتقد است اگر به این موارد 
رسیدگی نشود، در سال های آینده شاهد توقف فعالیت بسیاری از کسب وکارها خواهیم بود. او ۱4۰۱ را برای کسب وکارهای حوزه فناوری های 
مالی، سال تیم سازی و ترسیم نقشه راه شان می داند و وعده می دهد که در آینده با دست پر می آیند و با حضور در حوزه های فین تکی و بازارهای 
بین المللی اتفاقات جدیدی را برای کشور رقم می زنند. در گفت وگو با پوریا یغمایی، هم بنیان گذار و مدیرعامل وی بانک درباره فلسفه شکل گیری 

این نئوبانک و چشم انداز آینده آنها صحبت کردیم.
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کسبوکار عملکرد خود و افزایــش کیفیت خدمــات، راهکارهایی 
فرای اکوسیستم فعلی ایجاد کنیم و به منظور نیل به این 
اهداف وی بانــک از همکاری و همراهی کلیــه بازیگران و 

فعالان این حوزه استقبال خواهد کرد.«

  سه قدم با وی بانک

زندگــی مــا در وی بانک به ســه بخش مختلف تقســیم 
می شــود. یغمایی با بیان این موضوع درباره بخش های 
سه گانه و اصلی این اپلیکیشــن می گوید: »در قدم اول، 
با توســعه یک محصول در حوزه پرداخــت، قصد داریم 
تجربــه ای امن، ســریع و همیشــه در دســترس را جهت 
برآوردن نیازهــای معمول و روزمــره کاربران خــود رقم زده 
و تعامل خود با اســتفاده کنندگان از خدمات هوشمند 
مالی را افزایش دهیــم. محصــول Vie Pay بدین منظور 
طراحی شده و با تمرکز روی سرویس های بین المللی کار 
می کند. در قدم دوم، محصــول Vie Lend را داریم که با 
توجه به نیاز کاربران به شیوه ها و مدل های جدید پرداخت 
اقساطی و با حداقل نرخ بهره و طیف گسترده ای از کالا و 
خدمات طراحی شده و ارائه دهنده سرویس های لندتک 
وBNPL  با تمرکز بر رفتار اعتباری فرد اســت. در نهایت، 
به جهت یکپارچه سازی تمام خدمات و محصولات مالی 
و بانکی نئوبانکی خواهیم داشت که ارائه دهنده تمامی 
ســرویس های بانکداری مانند افتتاح حســاب،  دریافت 

کارت،  انتقال پول و امثالهم خواهد بود.«
او بــا اشــاره بــه اینکــه ســال 1401 بــرای وی بانــک ســال 
تیم سازی و تعیین استراتژی کلان بوده، توضیح می دهد 
که اجرای پروژه هایشان در سال 140۲ رقم می خورد و بعد 

از نسخه بتای وی بانک که در اسفند 1401 رونمایی شده، از نسخه اولیه آن در اردیبهشت ماه 
سال آتی رونمایی می کنند تا در اختیار عموم قرار بگیرد.

  چالش ها

بنا بر صحبت های یغمایی، بزرگ ترین چالش امروز شرکت های فین تک کشور به سه موضوع 
نیروی انسانی،  رگولاتوری و تورم برمی گردد. او معتقد است کارمزدهای بانکی کنونی، هیچ 
نسبتی با واقعیت جامعه ندارد و بر اساس مناسبات یک دهه قبل به وجود آمده است. این 
در حالی است که تورم افسارگسیخته کنونی و افزایش حقوق ۲0درصدی نیروی انسانی این 
نیاز را ایجاد می کند که الگوی نظام کارمزد در ایران اصلاح شود. او در این خصوص می گوید: 
»سال آینده نیز همین پارامترهای عنوان شده می تواند بسیاری از شرکت ها را زمین بزند و 
با کند و محدود شدن اینترنت و نیز شرایط اقتصادی کشور، حتی حفظ نیروهای انسانی 
متخصص را سخت تر کند. ما در وی بانک سعی کردیم با ایجاد شرایط و محیط حرفه ای و پویا 
وضعیت بهتری را برای نیروهای خودمان ایجاد کنیم و با ایجاد تسهیلات بانکی در سال آتی 
کمی از نگرانی های آنها بکاهیم، اما برخی عوامل ناامیدی و بی انگیزه شدن آنها برای ماندن 
در ایران خارج از توان ماســت و اگر به لحاظ اجتماعی-اقتصادی گشایشی حاصل نشود، 
در سال های آینده شاهد افزایش نرخ مهاجرت و کمبود نیروی متخصص برای شرکت های 

آی تی خواهیم بود.«

  آینده وی بانک

تأسیس کسب وکاری جدید در سپهر اقتصاد دیجیتال ایران، آن هم در سالی که بسیاری از 
کسب وکارها متضرر شده اند، امید و جسارت می خواهد. یغمایی در این باره می گوید: »ما 
تصمیم گرفتیم در ایران بمانیم و با وجود تمام مشکلات و موانع برای ساختن آینده تلاش 
کنیم. در نتیجه برای آنچه قرار است در سال آینده اتفاق بیفتد، هیجان زده ایم؛ شروع پروژه 
در ایران و همچنین در حوزه MENA و فعالیت در بازارهای ترکیه و امارات.« او اضافه می کند که 
در سال آینده سرویس های فین تکی و بین المللی خواهند داشت که بر بستر هوش مصنوعی 
پیاده می شــود و نیازهای نســل جدید کاربران را که خواهان زندگی ای هوشمند و دیجیتال 

هستند، برطرف می کند 
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  از پشتیبانی و تعمیر تا خدمات پرداخت یاری

محمدمهدی تقی پور ابتدا در خصوص خدمات اصلی و حوزه فعالیت شــرکت مهندســی 
سیستم یاس ارغوانی توضیح می دهد: »پروژه هایی که در حال حاضر در دست داریم، شامل 
پشتیبانی از 9۵0 هزار پایانه فروشگاهی شرکت به پرداخت، پشتیبانی از پایانه های خودپرداز 
بانک ملــت، پشــتیبانی از پایانه های پرداخــت جایگاه های ســوخت، تعمیر دســتگاه های 
کارت خوان و تعمیر پایانه های پرداخت جایگاه های ســوخت می شــود. علاوه بــر این موارد، 
یکســری ســرویس جدید نیز در حوزه پرداخت یاری ارائه می دهیم که البتــه برخی الزامات 

رگولاتوری حوزه پرداخت یاری، کسب وکار ما را هم تحت 
تأثیر قرار داده است.«

او در این خصوص توضیح می دهد:  »ما حدوداً ۳0 هزار 
پایانه پرداخت یاری داشتیم که اکثر این پایانه ها به دلیل 
الزامــات مربوط بــه اینمادی که شــاپرک به شــرکت های 
پرداخت یاری ابلاغ کرده بود، بســته شــدند. البته ما به 
این شــرکت ها کمک می کنیم کــه اینماد بگیرنــد، اما با 

محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل شرکت مهندسی سیستم یاس ارغوانی از خدمات جدید این شرکت در سال ۱۴۰۲ می گوید

ارائه سرویس های اعتباری 
به پذیرندگان بانک ملت

شرکت مهندسی سیستم یاس ارغوانی در سال ۱۳۷۶ تأسیس شد و در زمینه انفورماتیک، مدیریت و علوم سیستم 
فعالیت خود را آغاز کرد. این شرکت پس از اینکه توسط بانک ملت خریداری شد، به شرکت های فناوری اطلاعات این 
بانک پیوســت و در حال حاضر به ارائه خدماتی نظیر پشــتیبانی پروژه های بانکی، نرم افزاری، شــبکه های کامپیوتری، 
مشــاوره انفورماتیــک و... می پــردازد. محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل شــرکت مهندســی سیســتم یــاس ارغوانی در 
گفت وگویی با عصر تراکنش از اقدامات، دستاوردها و چالش های این شرکت در سال ۱4۰۱ و برنامه های آتی این شرکت می گوید. طبق 
توضیحات تقی پور، الزامات مربوط به اینماد، اجرای طرح کالابرگ و طرح هوشمندسازی یارانه نان، شرکت های هدایت تراکنشی و رقابت 
خارج از انتظار بازار از چالش های شرکت مهندسی سیستم یاس ارغوانی در ســال ۱4۰۱ بوده است. به گفته تقی پور این شرکت قصد 

دارد در آینده با ارائه یک سرویس شبهِ BNPL به پذیرندگان بانک ملت برای تأمین سرمایه در گردش این کسب وکارها کمک کند.
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آرش بابایی، مدیرعامل جدید شرکت توسن درباره نحوه عبور از بحران جذب و نگهداشت نیروی انسانی می گوید

باید به چیزی بیش از سودآوری 
خود بیندیشیم

شرکت توسعه سامانه های نرم افزاری نگین یا همان توسن، از نام های شناخته شده صنعت نرم افزار بانکی ایران است که در 
طول سال های فعالیتش همواره به عنوان یکی از شرکت های پیشرو و نوآور در این صنعت از آن یاد شده است؛ شرکتی که 
در ۲4 شــهریورماه ۱4۰۰ روی تابلوی بــورس عرضه اولیه شــد و به گفته مدیرعامل آن، در ســال مالی ۱4۰۱ توانســت رشــد 
۳۷درصدی را در درآمد خود تجربه کند. آرش بابایی که در آبان ماه ۱4۰۱ به سمت مدیرعاملی شرکت توسن منصوب شده، 
در گفت وگویی که با عصر تراکنش داشت، از مهم ترین چالش این روزهای کسب وکارها یعنی جذب و نگهداشت نیروی انسانی صحبت 
می کند. بابایی، جذب و نگهداشت نیروی انســانی را مسئله ای چندوجهی می داند که برآمدی از مســائل اقتصادی، اجتماعی و سیاسی 
گوناگون است که حل برخی از آنها خارج از حیطه امکان های کسب وکارهاست و به مهاجرت روزافزون نیروی انسانی متخصص دامن می زند. 
به عقیده او، اکنون زمان آن است که اعضای اکوسیستم بانکی کشور دست  به  دست هم دهند تا با همفکری و همدلی، ضمن کمک به تداوم 

کسب وکارها، قدمی کوچک در راستای جذب و نگهداشت افراد متخصص بردارند.

  کمبود نیروی انسانی متخصص در کشور

وضعیــت اقتصــادی، اجتماعــی و سیاســی کشــور و 
نامشــخص بودن چشــم انداز آینــده، نــرخ مهاجــرت از 
کشــور را افزایــش داده اســت. ایــن در حالــی اســت کــه 
خروج نیروی انســانی متخصــص از کشــور و پرهزینه و 

زمان بر بودن جایگزینی آن برای توسعه ایران پیامدهای ناگواری خواهد داشت. آرش 
بابایی،  مدیرعامل شرکت توســن با اشاره به این مســئله درباره نقش نیروی انسانی 
متخصص در توسعه و پیشرفت کشور می گوید: »مهاجرت پدیده ای است که با حال 
و روز این روزهای ما بی ارتباط نیســت. روندی که ادامه دار بودنش می تواند به شدت 
خطرناک باشد. در چند سال اخیر، مســائل اجتماعی، اقتصادی و سیاسی و ابهام 

عکس: نسیم اعتمادی
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پروفایل
کیوان جامه بزرگ

تاریخ تولد: ۱۳۶۰ در همدان

شماره۵۷

کیوان جامه بزرگ از آن دســت مدیران جوان موفقــی در حوزه فناوری 
اطلاعات کشور اســت که با علاقه بسیار از رشــته مهندسی پزشکی 
وارد ایــن صنعــت شــده و می گویــد چندرشــته ای بودن حــوزه فناوری 
اطلاعات باعث شــد که با دوری از مهندســی پزشــکی احساس خلاء 
زیادی نداشــته باشــد. به عقیده جامه بــزرگ حوزه فنــاوری اطلاعات 
به تنهایی ارزش محدودی دارد، ولی در کنار صنایع مختلف می تواند 
ارزش افزوده بسزایی به وجود آورد؛ به همین خاطر بر این عقیده است 
که چندرشته ای بودن و اشراف چندوجهی به مسائل می تواند به افراد 
در حوزه فناوری اطلاعات کمک زیادی کند. جامه بزرگ را می توان یکی 
از نقش آفرینان فعال و تأثیرگذار حوزه فناوری اطلاعات کشور دانست 
که در طول چند سال گذشته به عنوان معاون توسعه راهبردی و امور 
شــرکت های فناپ، این هلدینگ را بیش از گذشــته به ســمت رشد و 
توســعه هدایت کرده اســت. از شــهریورماه 1۳96 تا پایان آن سال، با 
هدایت و حمایت شــهاب جوانمردی به عنــوان مدیرعامل هلدینگ، 
کل 1۸ شــرکت فنــاپ را ادغــام کــرد و ســپس مشــغول بــه بازطراحــی 
ساختار هیئت مدیره ها و کسب وکارهای فناپ شد و به دنبال استقرار 
حاکمیت شرکتی در فناپ رفت تا در سال 1۳9۸ ساختار فعلی فناپ 
شکل گرفت. او می گوید: »اکنون شاید سن من از اوج جوانی و انرژی 
کاری فاصلــه گرفته باشــد، ولــی معتقــدم هنــوز راه زیادی بــرای رفتن 
دارم؛ این طور نیســت که بعد از بیست وچند سال ســابقه کار به فکر 

بازنشستگی و کنار کشیدن از تلاش و پشتکار باشم.«

مروری بر زندگی شخصی و حرفه ای هشت مدیر صنایع مالی کشور 
که در سال ۱۴۰۱ از زندگی شخصی و حرفه ای آنها گفتیم

نقش آفرینان مالی
در طول شش سال فعالیت ماهنامه عصر تراکنش همیشه سعی کرده ایم روایتگر زندگی شخصی و حرفه ای پیشکسوتان و 
متخصصان صنعت فناوری های مالی کشور باشیم. در بسیاری از شماره های عصر تراکنش می توانید چنین مطالبی را که درباره 
زندگی شخصی و حرفه ای متخصصان این صنعت است، بخوانید، اما از شماره پنجاه ویکم این ماهنامه، به صورت مشخص 
بخشی را به این کار اختصاص دادیم؛ تحت عنوان »پروفایل«. جایی که در آن، هر شماره به سراغ یکی از این مدیران می رویم و 
از زندگی او و مسیری که آمده، می نویسیم. افرادی که به دلیل تخصص و تجربه چندین ساله ارزشمندشان، شنیدن از زندگی و مسیری که طی 
کرده اند، نه تنها می تواند جذاب باشد، بلکه می تواند برای بسیاری در پیمودن مسیر حرفه ای شان کمک کننده باشد. ما در این بخش به سراغ 
طیف وســیعی از مدیران می رویم؛ از پیشکســوتان گرفته تا جوان ترها! ولی آنچه در تمرکز انتخاب هایمان پررنگ است، نقش آفرینی فعال و 
تأثیرگذار آنها در صنعت فناوری های مالی کشور است و لزوماً بزرگی و کوچکی کسب وکارشان در بسیاری از مواقع اولویت اول ما برای انتخاب 

نیست. در این مطلب سعی کردیم مروری کوتاه بر این هشت پروفایل داشته باشیم.

مظاهر مرجانی
تاریخ تولد: ۱۳۵۸ در زرنجان 

۵8 شماره

مظاهــر مرجانــی را می تــوان از آن دســت مدیرانــی در کشــور دانســت 
کــه دغدغــه رفــع نیازهــا و توســعه کســب وکارها را از دوران جوانی خود 
در ســر داشــته؛ دغدغه ای کــه شــاید در کمتر کســی دیــده  شــود که در 
خانواده اش یک کسب وکار خانوادگی موفق داشته باشد و حاضر  شود 
عطای کســب وکار خانوادگی را به لقایش ببخشــد و وارد دنیای سخت 
کارآفرینی شود. برادران مرجانی چندین و چند سال است که در صنف 
لوازم بهداشتی ســاختمان فعالیت می کنند و او در دوران دبیرستانش 
به واسطه آشنایی با نرم افزار ساده حسابداری و چالش هایی که برادرانش 
با کارمند حسابدارشان در آن زمان داشــتند، این ایده در ذهنش شکل 
می گیرد که در آینده یک نرم افزار حســابداری بنویســد که هم کار با آن 
ساده و هم مطابق اصول حسابداری باشــد؛ از آن به بعد، مرجانی همه 
فکر و ذکر خود را معطوف به این ایده می کند تا در نهایت در سال 1۳۸۳ 
بنیان پارمیس شــکل می گیرد و طراحی و ســاخت نرم افزار حسابداری 
که مظاهــر مرجانــی رؤیــای آن را از دوران دبیرســتان در ســر می پروراند، 
به واقعیت تبدیل می شــود؛ شــرکتی که اکنــون در حــوزه PFM  که کمتر 
کســب وکار موفقی را در این حوزه در کشور می بینیم، حرفی برای گفتن 
دارد. او می گوید از مسیری که آمده رضایت دارد، ولی شاید اگر به عقب 
برگردد، سرعت رشد کسب وکارش را بیشــتر کند؛ چراکه معتقد است 
بعضی مشتریان شــان را دیر شــناخته و برخــی محصولات شــان را دیر 
توسعه داده  است. این روزها اما مرجانی به رفتن از کشور هم فکر می کند، 

البته نه به قصد مهاجرت، بلکه به توسعه بازار پارمیس می اندیشد.



بررسی مسائل 
چالشی صنعت 

فین تک کشور

در بخش »تنظیم گری« ماهنامه عصر تراکنش هر ماه به سراغ یکی از حوزه های فین تک کشور 
می رویم و به مسائل و چالش های آن حوزه می پردازیم. با مدیران، فعالان و متخصصان آن حوزه ها 
درباره چالش ها و راهکارهایشان صحبت می کنیم. در یکسال گذشته در این بخش از عصر تراکنش 
به موضوعات و حوزه های گوناگونی مانند »رمزریال«، »BNPL«، »اعتبارســنجی«، »ایران 
اکسس«، »پرداخت یاری«، »پی اس پی«، »صنعت بیمه«، »قطعی اینترنت« و »کارگروه اقتصاد 
دیجیتال« پرداختیم؛ حوزه ها و موضوعاتی که در کشور با چالش های متعددی روبه رو هستند. 
در این شماره از عصر تراکنش نیز بر آن شدیم تا نگاهی کوتاه به هر یک از این موضوعات داشته 
باشیم؛ موضوعاتی که در سال ۱۴۰۲ نیز همچنان پا برجا هستند و باید به مسائل و چالش هایشان 
پرداخت. علاوه بر این، در این بخش، میزگردی را که درباره وضعیت صنعت رمزارز برگزار کرده ایم 

را نیز می خوانید.

تنظیمگری
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فناور ی های مالی ایران

  تبعیض در تنظیم گری کشُنده است

مهــدی شــریعتمدار، مدیرعامــل جیبیت نیــز معتقد 
اســت: »اکنون پرداخت یاری صنعتی اســت که دیگر 
توجیه پذیــری نــدارد و هــر کــس حســاب وکتاب کنــد، 
می بیند ســرمایه گذاری در این حوزه در شرایط کنونی 
بــه نتیجــه نمی رســد و دلیــل صــد درصــدی آن نحــوه 

تنظیم گری است و هیچ دلیل دیگری ندارد.«
او تأکیــد می کند: »بــرای من اصــلاً قابل  قبول نیســت 
که تصور کنــم رگولاتور متوجه مســئله نباشــد و نداند 
چه  کار می کند. قبــلاً می گفتیــم »پی اس پی ها کارمزد 
صفــر دارند، ولی مــا می توانیــم بدون اینماد ســرویس 
ارائــه دهیــم«. ما بــه همین حــد راضــی بودیم و شــاید 
پی اس پی ها ناراضی بودند؛ ولی وقتی شــرایط را تغییر 
می دهید، بایــد باز هم تعــادل ایجــاد کنید. ایــن کار را 
اکنون انجام نداده اند. این طور نیست که ما در جلسات 
خودمان این نکات را هشــدار نداده باشیم. بچه هایی 
که حضور داشــتند، شــاهدند که در جلســات با بانک 
مرکزی اولین حرفی که بنده به عنوان مسئول می زدم، 
این بود کــه »تبعیــض در تنظیم گــری برای ما کشُــنده 
است«. بحث می شد که »چرا داد می زنید؟ چرا شلوغ 

می کنید؟« می گفتم »ما داریم می میرم؛ تبعیض را از 
بین ببرید؛ ما آرام خواهیم شــد و دیگر شلوغ 

نمی کنیم«.«

  اینجا پادگان نیست

مهــدی فاطمیــان، مدیرعامــل زیبــال 
نیــز بــا شــریعتمدار موافــق اســت و 

چرا رگولاتور در سال ۱۴۰۱ نیز همچنان با پرداخت یارها مهربان نبود؟

پرداخت یارها و چالش  
همیشگی تنظیم گری

از یازدهم شهریورماه ۱۳۹۷ که شــش شرکت طی مراسمی تفاهم نامه پرداخت یاری با شــاپرک و بانک مرکزی امضا کردند و 
به طور رسمی فعالیت پرداخت یارها آغاز شد، بیش از چهار سال می گذرد، اما هنوز تکلیف رگولاتوری که خودش پیش برنده 
این فعالیت بود، با این حوزه مشخص نیست. ماجرا در ســال ۱۳۹۷ این گونه بود که ۱۲ شرکت پی اس پی در شبکه پرداخت 
فعالیت می کردند و رگولاتور در واکنش به اینکه چرا مجوز پی اس پی جدیدی نمی دهند، تصمیم گرفت مجوز پرداخت یاری را 
به عنوان یک سوپاپ اطمینان یا فرصت تنفس ایجاد کند. بعد از این، شرکت های پی اس پی همان ۱۲ عدد باقی ماندند و در کنار آن ۱۳۰ شرکت 
پرداخت یار نیز اضافه شدند. پرداخت یارها از همان روزهای ابتدای شکل گیری با چالش های متعددی همراه بودند؛ از برخورد قهری رگولاتور با 
پرداخت یارها گرفته تا اجباری شدن اخذ اینماد و کد مالیاتی برای تمامی پذیرندگان. حالا در پایان سال ۱4۰۱ حکایت همان است و چالش ها 
همچنان باقی است. فعالان حوزه پرداخت  یاری که بنا به وعده رگولاتور، امسال به اصلاح نظام کارمزد امیدوار بودند، این اتفاق برایشان رقم 
نخورد و تبعیض میان پرداخت یار ها و پی اس پی ها از چالش های جدی شــبکه پرداخت است و همه فعالان این حوزه متفق القول مهم ترین 

عامل به وجودآورنده این وضعیت را عدم تنظیم گری می دانند.

می گویــد: »هیچ وقت نمی تــوان یک علــت مطلق را 
برای رفتارهای یک انسان یا یک شرکت مطرح کرد؛ 
هر رفتاری برآیند مجموعه ای از علل اســت. یکی از 
دلایل، نبــود دانش کافی اســت. ما وقتی بــا مدیران 
ارشد صحبت می کنیم، درمی یابیم که اصلاً متوجه 
نوع کســب وکار ما نیســتند. این شــبهه نیــز ایجاد 
می شــود که »پرداخت یارها به خلافکاران سرویس 
ارائه می دهند« که این امر از همین ناآگاهی نشئت 
گرفته است؛ البته سیاه نمایی و برچسب زنی عده ای 
خاص هــم بی تأثیر نبوده اســت. یــک بخش قضیه 
این بود که اصــلاً کار ما را نمی شــناختند و زمانی که 
همدیگر را در جلسه می دیدیم، می گفتند »عجب، 
شما چنین سرویسی هم ارائه می دهید؟« برایشان 

عجیب بود که چه خدماتی را ارائه می دهیم.«
فاطمیــان بخشــی از عوامــل را بــه تضــاد منافــع 

مربــوط می دانــد و معتقــد اســت اگــر ســاختار 
هیئت مدیره های بانک مرکزی و بانک های دیگر 
و ارتباطات و سوابق آنها را چک کنیم، می بینیم 
تضــاد منافــع باعــث می شــود پی اس پــی را گل 

سرســبد بداننــد و پرداخت یار بــه »شــرکت بدَه« 
تبدیــل شــود. از نظــر فاطمیــان عامــل 

دیگــری نیــز در کار اســت: »الان 
رویکرد تعاملی درستی در بانک 
مرکــزی وجــود نــدارد. بارهــا 
شده که به خاطر رفتار یک 
پرداخت یار، کل صنف 
را تحــت تأثیــر قــرار 

مهدی شریعتمدار
محمد مهدی فاطمیان

امید آقاجانی
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داده اند، در حالی  که همگــی می دانیم هیچ رگولاتور 
درســتی، به خاطر بد بودن یکــی از بچه های کلاس، 

کل کلاس را تنبیه نمی کند. اینجا پادگان نیست.«

  پرداخت یاری به یک بازار بســیار کوچک محدود 
شد

امیــد آقاجانــی، مدیــر بازاریابــی شــرکت تجــارت 
الکترونیکــی ارتبــاط فــردا از عــدم تعادل در شــبکه 
پرداخت می گوید: »از روز اول قرار بود پرداخت یارها 
با این هدف شــکل بگیرند کــه پی اس پی به فلســفه 
پی اس پی گری خودش برســد و توســعه زیرســاخت 
و ســرمایه گذاری انجــام دهــد و زیرســاخت های 
الکترونیکــی خــود را توســعه دهــد و از ســوی دیگــر 
کســب وکارها را پرداخت یارهــا شــکل بدهنــد، ولــی 
در عمــل پرداخت یــاری به یک بــازار بســیار کوچک 
محدود شــده که فقط حــدود 16۲ میلیــون تراکنش 
را دربــر می گیرد. تمام پی اس پی هــای دنیا همین کار 
را می کنند. در کجای دنیا دیده ایــد که پی اس پی کار 

پرداخت انجام دهد؟«

  ضــرورت  اصــلاح روابــط بیــن پی اس پی هــا و 
پرداخت یارها

حمیدرضا ترابیــان، بنیان گذار و مدیرعامل شــرکت 
تجــارت الکترونیک رایبــد ایرانیــان نیز با مــروری بر 
آنچــه گذشــت، می گوید: »از ســال 1۳97 کــه تعداد 
محدودی شــرکت پرداخت یــار داشــتیم، تاکنون به 
1۳0 شــرکت پرداخت یار رســیده ایم. قبلاً فضا بازتر 
بود و هرچه زمــان گذشــت، قوانیــن و محدودیت ها 
بیشتر و کار ســخت تر شــد. به نظرم اکنون به  جایی 
رســیده ایم که بازار قفل شــده و همه در تلاش اند در 
این اتاق محبوس، سرشان را بالا بگیرند تا کمی نفس 
بکشــند. اگر ایــن مــدل و ایــن اکوسیســتم اصلاح و 
بازنگری نشود، بسیاری از شرکت های پرداخت یار، 
خصوصاً شــرکت هایی که کوچک تر بــوده و ماهیت 
اســتارتاپی دارنــد، تعطیــل می شــوند.« بــه گفته او 
اولین کاری که باید اتفاق بیفتد، این است که روابط 

بین پی اس پی ها و پرداخت یارها اصلاح شود. 

  بانــک مرکــزی جلــوی اســتفاده گســترده و ارزان 
انتقال وجوه را بگیرد

وحیــد صیامــی، کارشــناس فناوری هــای مالی 
یکــی از مهم تریــن چالش هــا در شــبکه 
پرداخــت را مالیــات می دانــد و توضیــح 
می دهــد: »بهتــر اســت بانــک مرکــزی 
اســتفاده گســترده و ارزان از انتقال وجوه، 
به ویژه ســحاب با وضعیت و ســاختار فعلی 

را بســیار محــدود کنــد؛ چراکه در 
تراکنش هــای کارت خــوان 
»اطلاعــات ]تراکنــش[ 
و  پرداخــت« 
»اطلاعــات بابــت 
پرداخــت« که 
باید در دفاتر 

قانونی ثبت شوند یا در صورت حســاب رسمی صادره 
انعکاس یابنــد، به راحتی و در همان زمــان قابل تطبیق 
و متصل ســاختن بــه یکدیگــر هســتند. ولــی در مــورد 
تراکنش های انتقال وجوه بین دو کارت یا دو حســاب؛ 
اطلاعات بابت پرداخــت، مورد علاقــه بانک ها نبوده و 
نیســت و مکانیســمی برای دریافت و ثبــت آن به نحو 
قابل اتکایی وجود ندارد. اگر هم کسی بحث شناسه را 
مطرح کند، از بی اطلاعی اســت؛ چراکه همین شناسه 

به ابزاری برای فرار مالیاتی تبدیل می شود.«

  شــرایط اتصــال مســتقیم پرداخت یارها به ســوئیچ 
شاپرک

در پایان حسن اسلامی، عضو کمیسیون فین تک نظام 
صنفی رایانــه ای مهم تریــن چالــش پرداخت یاری ها را 
ناقص الخلقه بودن آن می داند و می گوید: »از میانه های 
ســال 1۳97 که سند رسمی شــکل گیری پرداخت یارها 
منتشر و نخستین قراردادها منعقد شد، امیدهایی در 
صنعت پرداخت کشــور شــکل گرفت؛ از تغییر فرایند 
خدمات دهی سنتی شرکت های انحصاری پرداخت و 
ایجاد فضای رقابتــی تا امکان تغییــرات در کارمزدهای 
نظام پرداخت. اما این امید نیز دیری نپایید و با شروع 
فعالیت های رسمی، تضاد منافع نمایان شد. نخستین 
تضاد منافــع زمانی خــود را نشــان داد که شــرکت های 
پرداخت یــار موظــف بــه انعقاد قــرارداد با شــرکت های 
انحصــاری پرداخــت بــرای اتصــال به ســوئیچ شــاپرک 
بودند؛ یعنی میزان درآمد و نحوه تسویه و حتی سطح 
خدمت این کسب وکارهای نوپا در اختیار رقبای سنتی 

و انحصاری آنها قرار گرفته بود.«
او ادامــه می دهــد: »بــه نظــر مهم تریــن و اصلی تریــن 
چالــش پرداخت یارهــا، ناقص الخلقه بودن آنهاســت، 
وگرنــه چالش هــای ســال گذشــته و ســال های آینــده، 
مواردی هستند که صنعت - در صورت تعریف درست 
و شــکل گیری بر بســتر متعــادل - امــکان برون رفت از 
آنهــا را دارد، امــا ســؤال اساســی اینجاســت کــه دلیل 
خلق این موجود ناقص  با تمامی این مشــکلات توسط 
بانــک مرکــزی چیســت!؟ عبــرت آینــدگان یــا آزمــون 
تــاب آوری صنعــت!؟ رگولاتوری یــک بار برای همیشــه 
باید تصمیم خــود را بگیرد؛ در صورتی کــه به بقای این 
حوزه تمایل دارد، باید فعالیت شــرکت های انحصاری 
پرداخت را بــه ارائه پلتفــرم محدود کرده و امــکان ارائه 
خدمات به مشــتری نهایــی، حداقل در حــوزه فعالیت 
پرداخت یارهــا از آنهــا گرفته شــود، یا باید با شکســت 
انحصــار، شــرایط اتصــال مســتقیم پرداخت یارهــا 
بــه ســوئیچ شــاپرک را فراهــم آورد تــا آنهــا نیــز به طــور 
مســتقل اقدام بــه تعریف خدمــات ارزش افــزوده برای 
ارائــه بــه پذیرنــدگان خــود و همچنیــن اخــذ کارمــزد با 

توجــه بــه خدمــت ارائه شــده کننــد. عــدم 
بازتعریف موجودیت پرداخت یارها در 
صنعت کشور در عمل باعث ایجاد 
نارضایتی، هدررفت منابع و برخی 
صنعــت  در  سوءاســتفاده ها 
می شــود که در این چند سال 

بارها شاهد آن بوده ایم.« 

به نظر 
مهم ترین و 
اصلی ترین چالش 
پرداخت یارها، 
ناقص الخلقه بودن 
آنهاست، وگرنه 
چالش های سال 
گذشته و سال های 
آینده، مواردی 
هستند که صنعت 
- در صورت تعریف 
درست و شکل گیری 
بر بستر متعادل 
- امکان برون رفت 
از آنها را دارد، اما 
سؤال اساسی 
اینجاست که دلیل 
خلق این موجود 
ناقص  با تمامی 
این مشکلات 
توسط بانک مرکزی 
چیست !؟

حمیدرضا ترابیان

وحید صیامی

حسن اسلامی
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آیا پروژه رمزریال در سال ۱۴۰۱ توانست کارشناسان را قانع کند؟

بیم و امیدهای 
عرضه رمزریال

در ۲۰ فروردین ۱4۰۱ بانک مرکزی مقررات رمزریال را منتشر کرد و سال برای فعالان حوزه بلاکچین با این خبر آغاز شد. بر اساس 
این مقررات ، بانک مرکزی مسئولیت نظارت بر میزان رمزریال انتشاریافته و تعیین حداکثر سقف مجاز رمزریال در گردش در 
کشور را بر عهده دارد و طبق این مقررات مجاز به عرضه بخشی از پول در قالب رمزریال به مؤسسه اعتباری است. البته اکنون 
و در روزهای پایانی سال ۱4۰۱ هنوز خبری از انتشــار عمومی رمزریال نیست، اما همچنان بحث آن داغ است. هرچند هنوز 
اطلاعات کافی در خصوص ابعاد فنی و ماهیتی رمزریال موجود نیست، اما تا به اینجا چند ویژگی آن مشخص شده است؛ رمزریال در واقع 
ریال دیجیتال است، نه ارز دیجیتال. بانک مرکزی به عنوان واسط مستقیم با مشتریان عمل می کند. پشتوانه رمزریال اسکناس است. رمزریال 
فقط برای پرداخت می تواند استفاده شود و سرمایه گذاری در آن ممنوع است. همچنین رمزریال فقط در محدوده جغرافیایی ایران قابل مبادله 
است. اما این پروژه ابهامات زیادی دارد. اولین سؤال این است که اگر قرار است رمزریال ارز دیجیتال نباشد و فقط ریال دیجیتال است، پس 
قرار است چه ارزش افزوده ای نسبت به تبادلات با اسکناس یا کارت های بانکی داشته باشد؟ دومین پرسش اساسی در خصوص نقش قوی 
بانک مرکزی در ایــن پروژه و مدیریت آن و نادیده گرفتن نقش بانک هاســت. در حالی که در ذات و فلســفه وجــودی بلاکچین حذف مرکزیت 
بانک های مرکزی دنبال می شود، آیا بانک مرکزی ایران به واسطه این بستر می خواهد بیش از قبل نقش اول تبادلات و عرضه و نگهداری پول را 
ایفا کند؟ در نهایت اگر محدوده استفاده از رمزریال داخل ایران است، پس چگونه قرار است با اسکناس رقابت کند؟ چه شکلی از فعالیت مالی 

را می توان با رمزریال انجام داد که با اسکناس و حساب بانکی نمی توان انجام داد؟

از راست به چپ: وحید والی 
احسان قاضی زاده، داود 
محمد بیگی، محمد قاسمی و 
محمدجواد صمدی راد
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کارشناسان و فعالان  از چالش ها و راهکارهای اعتبارسنجی در کشور می گویند

خطر انحصار یا 
جزیره ای شدن اطلاعات؟

موضوع اعتبارسنجی در سالی که گذشت با توسعه لندتک ها و پررنگ شدن سرویس BNPL بیش از قبل محل بحث و مجادله 
شد. در ایران به شکل سنتی اعتبارسنجی با معیار و مؤلفه های صرفاً بانکی انجام می شود و حالا فعالان و کارشناسان بیش از قبل 
تأکید می کنند که این معیارها کافی نیست. تجربه جهانی در این زمینه به این صورت بوده که دفاتری برای اعتبارسنجی شکل 
گرفت که با ثبت اطلاعات مالی و رفتار اعتباری اشخاص رتبه و امتیاز اعتباری هر فرد را محاسبه می کنند. برخی از این دفاتر لزوماً 
تحت  نظر رگولاتور نیستند؛ برخی از آنها توسط بخش خصوصی اداره می شود و  برخی از آنها از طرف خود بانک مرکزی راه اندازی شده اند. مأموریتی 
که این دفاتر دارند این است که اطلاعات را از منابع مختلف مانند بانک ها، لیزینگ ها، بیمه ها و اپراتورهای تلفن جمع آوری می کنند و بر اساس 
چندین پارامتر و متغیر اعتبار مشتری را می سنجند و بازگشت پول را مدیریت می کنند. اما در ایران به صورت رسمی اعتبارسنجی در انحصار یک 

شرکت است و همین موضوع هم چالش هایی ایجاد کرده که در این گزارش از قول کارشناسان و فعالان کسب وکاری به آنها پرداخته ایم.

 جزیره ای شدن اطلاعات سردرگمی می آورد

وحیــد عبــاس زاده، مدیرعامــل پلتفــرم آیــس معتقــد 
اســت شــرکت رتبه بنــدی ایــران در حــال حاضــر فقــط 
دیتــای بانک ها و مؤسســات مالی را دریافــت نمی کند. 
این شــرکت جدیــداً از شــهرداری ها نیز اطلاعــات مالی 
دریافت می کند و پرداخت به موقع صورت حساب های 
عوارض پسماند و نوســازی در این زمینه می تواند مؤثر 
باشــد. او می گوید: »منابع اطلاعاتی شرکت رتبه بندی 
ایران در حــال حاضــر از 1۵0 منبع اطلاعاتــی فراتر رفته 
و اینکــه بگوییم یــک شــرکت در ایــران نمی توانــد کافی 
باشد و باید تعداد شرکت های اعتبارسنجی را افزایش 
دهیــم، موضوعــی اســت کــه بایــد بــه آن توجــه کنیــم؛ 
چراکه جزیره ای شــدن اطلاعات نیز خودش ســردرگمی 

می آورد.«
او تأکید می کنــد: »در مقوله اعتبارســنجی دو موضوع 
بااهمیت است؛ یکی بحث جمع آوری اطلاعات و یکی 
هم بحث الگوریتم محاســبه اعتبار است. شرکت های 
خارجــی کــه در ایــن زمینــه فعــال هســتند، خودشــان 
اطلاعــات را از یــک شــرکت اصلــی دریافــت می کننــد 
و در واقــع بیشــتر فعالیــت آنهــا در الگوریتــم اســت، 
هرچند مشــکلی که در اینجا به وجود آمده، این اســت 
کــه شــرکت های مختلــف، رتبه هــای اعتبــاری مختلف 
ارائــه می دهنــد، زیــرا الگوریتم شــان متفــاوت اســت. 
به دلیل وجــود همین چالش ها می بینیــم که ۵4 درصد 
از کشورهای دنیا فقط یک شرکت رتبه بندی دارند و ۳4 

درصد آنها دو شرکت رتبه بندی دارند.«

 هم افزایی باید جایگزین انحصار شود

بــر خــلاف عبــاس زاده، ســعید ابراهیمــی، مدیــر ارشــد 
محصــول اعتبارســنجی و احــراز هویــت دیجی پی رفع 

انحصار را موهبتی برای توسعه اعتبارسنجی می داند 
و می گویــد: »مــا در کشــور بــا انحصــار در حوزه هــای 
مختلــف مواجــه هســتیم. در حــوزه اعتبارســنجی 
بانکی نیز شــرکت مشــاوره رتبه بندی اعتبــاری ایران 
تنهــا ارائه دهنــده دارای مجــوز این خدمــت از بانک 
مرکزی است و همین امر باعث شده رقابت در حوزه 
اعتبارســنجی نه تنهــا جذاب نباشــد، بلکــه به  جای 
توسعه دادن به دعوای احتمالاً وقت گیری نیز تبدیل 
شــود. به همین دلیل اســت کــه تــلاش می کنیم این 
انحصــار وجود نداشــته باشــد. دیجی پــی هم کمک 
می کند این انحصار وجود نداشــته باشد، اما چنین 
واکنش هایــی از ســوی رگولاتــور، صرفــاً عامــل ایجاد 
وقفه، به ویژه برای  ده ها )شاید صدها( استعداد جاری 
این مملکت اســت که با تخصص نرم افزار ســعی در 
به کارگیری فناوری در امور مالی روزمره افراد دارند. اما 
واقعیت این است که اطلاعات دریافتی فعلی، نیاز ما 

روح الله پرنیان، وحید عباس زاده
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سرویس BNPL در سال ۱۴۰۱ چقدر توانست در تسهیلات دهی رشد کند؟

پیشروی در راهروهای 
تاریک و پرابهام

BNPL یا الان بخر، بعداً پرداخت کن، طی فقط دو سال چنان در ایران پروبال گرفت که روند روز صنعت فین تک کشور شد و 
حالا به یکی از سرویس های اصلی در بیشتر لندتک های کشور تبدیل شده است، اما این سرویس هرچه کاربر بیشتری پیدا 
می کند و توسعه پیدا می یابد، چالش ها و دغدغه های بیشتری را بر سر راه فعالان این حوزه قرار می دهد. کنترل خلق پول، نرخ 
نکول، سنجش اهلیت اعتباری متقاضیان و مدیریت سقف توزیع اعتبارات از جمله این چالش هاست که برخی از آنها دغدغه 
جدی رگولاتور است و مواردی مانند کارمزد دغدغه خود کسب وکارها. برخی معتقدند تا زمانی که این تسهیلات کارمزد دارد، نام آن وام است، 
نه BNPL و فقط زمانی می توان نام این تسهیلات خرد را BNPL گذاشت که نرخ کارمزد آن صفر باشد. کارشناسان و فعالان این حوزه چطور با 

این چالش ها سر می کنند و آینده این صنعت را چگونه می بینند؟

را از لحاظ اعتباری و پیشــینه بانکی مورد بررسی دقیق 
قرار می دهیم تا از ارائه اعتبار به افراد با پیشینه اعتباری 
بد یا بدون پیشــینه پرهیز کرده یا بااحتیاط بالا برخورد 
کنیم. البته سرویس های خارجی نیز این اعتبارسنجی 
را انجام می دهنــد، اما برای ما کارکرد اعتبارســنجی این 
است که بتواند بازگشت اعتبار را تضمین کند. در مدل 
دیگر برای تضمین بازگشت اعتبار، از ضمانت نامه هایی 
مانند حقوق و دستمزد، چک، سفته یا دارایی متقاضی 
استفاده می شود؛ بنابراین اکنون BNPL در ایران متفاوت 

  تفاوت BNPL در ایران نسبت به جهان

سعید نوروزی، مدیر توسعه کسب وکار اعتبار BNPL دیجی پی معتقد است کاربرد BNPL در 
ایران با تعریف جهانی آن متفاوت است. او در این خصوص می گوید: »آنچه ارائه   دهندگانی 
مثل کلارنا، افیرم، افترپــی و... به عنــوان BNPL عرضه می کننــد، ارائه اعتبــار )عموماً بدون 
کارمزد( به نســل زد و متقاضیــان بداعتبار بــرای خرید محصولات یا خدمات مشــخص از 
پذیرندگان طرف قرارداد سرویس دهنده BNPL است. هیچ یک از بازیگران اصلی این مدل 
کسب وکاری، تضمینی برای بازپرداخت اعتبار از مشتریان خود دریافت نمی کنند، اما آنچه 
ما در ایران انجام می دهیم )شاید( به دلیل تورم بالا، رکود اقتصادی و  نرخ بالای تأمین مالی، 
ارائه اعتبار به متقاضیان بداعتبار پرریســک تلقی شــده و در اولین مواجهه متقاضی، وی 

از راست به چپ: 
سعید نوروزی 
مصطفی ابراهیم زاده
 محمد حسین کاشی
 محمدمهدی مؤمنی
محمدعلی بخشی زاده 
وحید شامخی
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از آنچه در جهان وجود دارد، در حال پیاده سازی است.«
به گفته او، شــرایط برای کســب وکارهای BNPL ایرانی 
متفــاوت از مشــابه بین المللــی اســت؛ از تأمیــن مالی 
بــا نــرخ غیرمعمــول 1۸ درصــد )در بهتریــن شــرایط 
ممکن( گرفته تا توافق در مورد کارمــزد ارائه خدمات با 
پذیرندگانی که برای کسب ســهم بازار با حاشیه سود 
پایین فعالیت می کنند و شرایط تورمی که امکان تسویه  
بلندمدت با پذیرنده را کاهش می دهد. او می گوید: »به 
همین دلایــل نرخ تمام شــده تأمین مالی برای توســعه 
این کسب وکارها بسیار بالاست؛ با این  وجود معتقدم 
همچنــان احتمــال ارائه بــدون کارمــزد ایــن خدمت با 
مدل ســازی های خلاقانه و مدیریت جریــان نقدینگی 

امکان پذیر خواهد بود.«

  فضای اعتبارسنجی در ایران کار را سخت می کند

در مقابــل محمدمهــدی مؤمنــی، مدیرعامــل ازکــی وام 
معتقد اســت هر چیزی که امروز بخری و بعــداً پولش را 
پرداخت کنی، BNPL اســت. او تأکید می کند: »نگرانی 
سمت ما بیشتر از جنبه نوســانات اقتصادی است. در 
حال حاضر ما ابتدای بازار هستیم و فضای اعتبارسنجی 
در ایران به  قدری پیچیده است که کار را سخت می کند. 
در نظام های بانکی پیشــرفته، اعتبارســنجی بسیار جا 
افتاده، اما در ایران وضعیت متفاوت است. حتی به لحاظ 
راستی آزمایی و صحت و دقت داده هم مسئله داریم. ولی 
به هرحال اکنون هر کدام از شــرکت های واردشده در این 
حوزه در حال جمع آوری دیتا هستند، اما این هم مسیر 
دشواری اســت و به زمان زیادی نیاز دارد. در کل روش ما 
پلکانی است، ضمانت و وثیقه هم وجود ندارد و معرفی 
از سوی یک سازمان برای ما مهم است. اما در مورد نکول 
اکنون نمی توانم با قاطعیت صحبت کنم. به نظرم حداقل 

پنج سال زمان نیاز دارد.«

  سیستم اعتبارسنجی سنتی ناکارآمد است

مصطفی ابراهیم زاده، مدیر توسعه کسب وکار آپسان نیز با اشاره به اینکه BNPL در خارج 
از ایران سوار بر سابقه چندین ساله اکوسیســتم اعتبار بوده، می گوید: »عملاً در ایران هیچ 
اکوسیستم اعتباری وجود ندارد که دلیل آن هم تضاد فرایندهای کارت اعتباری و رویه های 
رگولاتور بوده است. اگر اعتبار در اکوسیستم مالی و بانکداری کشور پیاده سازی شود و همه 
شرکت هایی که در این زمینه کار می کنند، از طریق داده های متنوع بتوانند رفتار مالی مشتری 
خود را تحلیل و پیش بینی کنند، شاهد عملکرد بهتری خواهیم بود. ما گروه مشتریانی داریم 
که با وجود بدحسابی بانکی به آنها اعتبار داده ایم. فردی که در بازگشت یک وام 100 میلیون 
 تومانی بانکی بدحســابی کرده، نمی تــوان گفت که قطعــاً در برابر یک تســهیلات خرد یک 
میلیون  تومانی هم همان رفتار مالی را خواهد داشت که این امر ناشی از ناکارآمدی سیستم 

اعتبارسنجی سنتی برای محصولاتی از قبیل BNPL است.«
او با تأکید بر موضوع کارمزد عنوان می کند: »درست است که نرخ تورم ۵0 درصد است، اما 
عملاً تأمین کننده مالی شــرکت های این حوزه، هزینه پــول خود را باید بر اســاس نرخ بانکی 
حساب کنند. از آنجا که تورم کسب سود پذیرندگان این صنعت را سخت کرده، هر کدام از 
شرکت های ارائه دهنده سرویس BNPL به مرور در تنگنا قرار خواهند گرفت، اما پذیرنده ها 
کسب سود و کارمزد خود را دارند و ما هم می توانیم از این محل حاشیه درآمد خود را تأمین 

کنیم که البته این موضوع به سطح قدرت چانه زنی ما بازمی گردد.«

  BNPLهایی با نرخ کارمزد صفر موفق هستند

وحید شامخی، معاون توسعه کسب وکار نوبیتکس در مورد نرخ نکول به گذشت زمان باور 
دارد و می گوید: »ما در کشور صنعت اعتباری به شکل کنونی نداشتیم و همواره ارائه وام به 
شکل سنتی با وثایق بسیار زیاد وجود داشته و ریسک خاصی در ارائه وام خرد وجود نداشته 
است. در حوزه اعتبار نیز که همه تازه وارد هستیم و دست مان هم  بسته بوده و سرویس های 
اعتباری نمی توانستند پا بگیرند. اگر طی دو سال اخیر این مسیر باز شده، به نظرم بیشتر 
به این دلیل بوده که BNPLهایی وارد کار شدند که نرخ کارمزد آنها صفر است. حالا در این 
جریان باید آزمون وخطا کنیم. فرضیه هایی داریم و بر اساس و مبنای اعتماد هم این جریان را 
دنبال خواهیم کرد. ما در مرحله جمع آوری اطلاعات هستیم و فضای تاریکی است که ما به 
کمک چراغ قوه هایی نور می اندازیم تا کم کم برایمان روشن و روشن تر شود. خود تارا طی یک 
سال گذشته بیش از هزار میلیارد تومان اعتبار به کسب وکارها تخصیص داده، اما فضای 
مشتری خرد داستان دیگری است. ما از همان ابتدا که کار را آغاز کردیم، حرکت به سمت 
B2C جزء اهداف مان بود؛ پس در ادامه داده های بیشتری برای مدیریت نرخ نکول خواهیم 

داشت.«

  روشی برای کاهش هزینه ها

محمدحســین کاشــی، مدیرعامل پرداخــت الکترونیک ســداد نیــز معتقد اســت در نبود 
زیرســاخت های لازم بــرای اعتبارســنجی و همچنیــن ضــرورت هماهنگــی بیشــتر در لایــه 
مقررات گذاری برای اعتبارســنجی، توجــه به اســتفاده از روش هایی ماننــد »الان بخر، بعداً 
پرداخت کن« در مورد مشتریان شرکتی که ریسک ارائه اعتبار به کارکنان آنان کمتر است، 
می تواند راه مناسبی برای بهره برداری از ظرفیت این روش تأمین مالی باشد. او تأکید می کند: 
»اقتباس از این رویکرد توسط ارائه دهندگان ایرانی خدمات »الان بخر، بعداً پرداخت کن« 
می تواند در حکم روشــی بــرای کاهــش هزینه ها و موانــع جهت ادامــه ارائه ایــن خدمت در 
کشورمان باشد، گرچه این انتظار هم از نهادهای قانون گذار و ناظر می رود که مقررات گذاری در 

این مورد را با تعامل فعالان و ارائه دهندگان چنین خدمات نوآورانه ای پیش ببرند.«

  نهاد ناظر دستورالعمل تعریف کند

محمدعلی بخشی زاده، قائم مقام هلدینگ صاد حضور قوی رگولاتور در این حوزه را ضروری 
می دانــد و می گویــد: »در حالــی  که بســیاری از تلاش هــا بــرای خودتنظیم گری شــرکت های 
ارائه دهنده این خدمت ستودنی است، اما برای حفاظت کامل از مصرف کننده ناکافی است. 
وضع مقررات BNPL به طور قطع ضروری است. اندازه و رشد سریع بازار BNPL و این واقعیت 
که BNPL هنوز چرخه بلوغ اعتباری را پشت سر نگذاشته، باعث ایجاد برخی ابهامات شده 
است؛ بنابراین به نظر می رسد تهیه دستورالعمل ها و وضع قوانین مشخص که دربرگیرنده 
حقوق مصرف کننده و ارائه دهنده خدمت باشد، توسط نهادهای ناظر و قانون گذار حوزه بانکی 

و مالی اجتناب ناپذیر است.« 

تنظیمگری
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و

  صنعت بیمه با فناوری بیگانه نیست

حمیدرضــا پــروازی، مدیــر کســب وکارهای نویــن بیمــه 
تجارت نــو فنــاوری را از صنعت بیمه کشــور چنــدان دور 
نمی بیند. بــه عقیــده او فنــاوری در بیمه وارد شــده، ولی 
شاید کنُدتر از ســایر صنایع که البته این موضوع دلایل 
خاص خــودش را دارد: »امروز نمی توانیم مدعی شــویم 
که صنعت بیمه از اساس با فناوری بیگانه است. صنایع 
مالی دیگر مانند بورس و بانک، در رابطه با مسائل فناوری 
مقداری از بیمه جلوتر هســتند که دلیل آن را می توانیم 
ارتباط این صنایع با دنیای بیرون بدانیم، ولی باید بگویم 
که صنعت بیمه نیز در سه الی چهار سال گذشته گرایش 

مثبتی به سمت روندهای فناوری داشته است.« 
پروازی در رابطه با چالش های امروز دنیای کسب وکارهای 
نوپا در صنعــت بیمــه می گویــد:  »نخســتین موضوعی 
کــه به عنــوان چالش هــای امــروز اینشــورتک ها مطــرح 
می شــود، مســئله شــفاف نبودن قوانین اســت. در واقع 
مســئله این اســت که قانون گذاری رگولاتور حتماً باید با 
نظر کارشناســان و بازیگران مختلف ایــن عرصه صورت 
پذیــرد که اگــر این طور نباشــد، موضوعاتی مثل ســوئیچ 
مرکزی به وجود می آید که محل چالش بسیار و نیازمند 
اصلاحاتی خواهد بــود تا بتوانــد به بهترین شــکل اجرا 
شــود.« به عقیــده او چالش فرهنگــی و عدم وجــود نگاه 
تحول گرا و تحول خواه در پیکره صنعت بیمه را می توان 

یکی از مهم ترین موانع توسعه اقدامات نوآورانه در 
شرکت های بیمه دانست.

علی اکبر گلشــنی تحول دیجیتال را مهم ترین 
محــرک بــرای تحــول در صنعــت بیمــه کشــور 
می داند کــه نیازمنــد تغییر نگرش هــا و تبدیل 
روندهای ســنتی به روندهای دیجیتال با ارائه 
راهکارهای خلاقانه در مسیر کسب وکار است. 
به گفته او تمرکز روی فناوری های نوین، همچون 

تحلیل داده ها، هوش مصنوعی و اینترنت اشیا 

می تواند در تحلیــل اطلاعات مشــتریان و ارائه خدمت بیمه ای متناســب با نیاز آنها 
مفید بوده و اقدامی تحولی برای صنعت بیمه و اینشورتک ها باشد. به عقیده او آینده 
همه صنایع دیجیتالی اســت و صنعت بیمه کشــور مــا نیز از این موضوع مســتثنی 

نخواهد بود! 
»به روزرسانی و توسعه قوانین در نهاد ناظر«؛ این عبارتی است که مدیر کسب وکارهای 
نوین تجارت نو از آن به عنوان مهم ترین محرک تحول در صنعت بیمه کشور نام می برد. 
او توضیح می  دهد:  »وقتی بستر تحول آماده بوده و تسهیلگری مناسبی برای آن شکل 
گرفته باشــد، حتماً توســعه و تحرک در تمامی اکوسیســتم را شــاهد خواهیم بود. به 
همین سبب مسئله رگولاتوری و به روزرسانی موضوعاتی از جنس آیین نامه ها و قوانین 

می تواند بزرگ ترین محرک حرکات نوآورانه در کشور باشد.«

  ارکستر اینشورتک به یک رهبر نیاز دارد

حامد بهروز، مدیر امور مشتریان راهکارهای بیمه گری داتین ریشه عدم رغبت صنعت 
بیمه به استفاده از فناوری های روز را در سه بعد »سازمان«، »مشتری« و »زیرساخت 

صاحب نظران صنعت بیمه از دو ضرورت برای ورود فناوری های جدید به این صنعت می گویند

تفکر تحول خواه 
تحرک تحول گرا

تا پیش از این ســاختار ســنتی بیمه صرفاً بر پایه فروش و رســیدن به حجم بالایی از ســهم بازار بود، اما امروز به سبب 
حضور بازیگران جدید، قاعده بازی در صنعت بیمه تغییر کرده است. حالا فناوری ها و روندهای جدید بیمه گری مطرح 
هستند و رقابت ســاخت یک تجربه مشــتری خاص. امروز صنعت بیمه مانند صنایع مالی دیگر ناگزیر از تن دادن به 
روند برهم زننده فناوری است و شرکت هایی می توانند به ادامه روند فعالیت خود در سال های آینده امید داشته باشند 
که به ورود بازیگران جدید و شرایط نو باور داشته باشند و آنها را به عنوان عناصر مهم و سازنده اکوسیستم بیمه پذیرا باشند. چالش با 

رگولاتور داستان امروز و فردای صنعت بیمه است. 

حامد ولی پوری، حمیدرضا 
پروازی، محمدرضا برزگری
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سال ششم
شماره شصت وهفتم

فناوری« می داند که لازم است هر کدام از این رویکردها برای رسیدن به چرایی قضیه 
در جنبه هــای مختلف مورد بررســی قــرار بگیرد. به  عقیــده بهروز، جایــگاه واحدهای 
فناوری اطلاعات در شرکت های بیمه و میزان سرمایه گذاری در این حوزه که تفاوت قابل 
توجهی با حوزه بانکی دارد، نشــان از عدم شکل گیری این دیدگاه در اکثر شرکت های 
بیمه دارد. او در این رابطه به مسئله فرهنگ ســازی و ضعف آن اشاره می کند، ولی در 
نهایت موضوع مهم را در موضوع فراگیری مالی و تعریف محصولات بیمه ای قابل ارائه 

به آحاد افراد جامعه و مبتنی بر توان خرید آنها می داند.
به عقیده حامــد بهروز نهــاد ناظر هرچــه در این حــوزه از تصدی گری فاصلــه بگیرد و 
تمرکز خود را از حوزه اجرا به جنبه سیاســت گذاری و همسوســازی ارکان اکوسیستم 
بیمه کشور سوق دهد، به نتایج مطلوب تری دست خواهد یافت. او در این رابطه اضافه 
می کند:  »رگولاتــور باید از منظر تنظیم گری و هدایت صنعت، نســبت به شناســایی 
ظرفیت هــای موجــود اقــدام کــرده و ضمن تعییــن اســتراتژی و انجــام هدف گــذاری با 
مشارکت ارکان صنعت برای هر یک از این ارکان، تکالیف مشخصی در مسیر تحقق 
اهداف فناورانه صنعت تعریف و حرکت در مسیر دستیابی به اهداف تعریف شده را 
به صورت منظم پایش و کنترل کند.« او همچنین مهم ترین ضعف اینشورتک ها در 

فضای کنونی را عدم اقدام به خلق یک ارزش بنیادی در صنعت می داند.
 

  فناوری، زیرساخت و شرایط خاصی می طلبد

به عقیده مدیر تحول دیجیتال بیمه دی، زمانی کــه از موضوعاتی چون بیمه گری باز 
صحبت می کنیم، باید هم زیرساخت، فناوری و شرایط پیاده سازی وجود داشته باشد 
و هم از جنبه کسب وکاری مانعی برای اجرای آن وجود نداشته باشد:  »گاهی اوقات تا 
زمانی که این موانع رفع نشوند، نمی توانیم در خصوص فناوری صحبت کنیم. البته 
در بســیاری موارد راه شــرکت های بیمه گر برای ارائه خدمات نوآورانه بر بستر فناوری 
هموار بوده و این خود بیمه گران بوده اند که تمایلی به سرمایه گذاری و بهره مندی از این 

بسترها نداشته اند.«
گلشــنی با اشــاره به قوانین نهاد ناظر و نحــوه تعامل آن بــا اســتارتاپ های بیمه ای به 
چالش های آیین نامه 9۲/۲ اشــاره می کند: »امروز یکی از چالش های بزرگ صنعت 
بیمه برای اســتارتاپ ها قوانین نهاد ناظر اســت. اکثر اســتارتاپ ها بــه دریافت مجوز 
کارگزاری برخــط مطابق با آیین نامــه 9۲/۲ نیــاز دارند و این امر مســیر رشــد آنها را با 
چالش هایی روبــه رو کرده اســت.« بــه عقیده مدیــر تحول دیجیتــال بیمــه دی، برای 
رفع ایــن چالش ها نیــاز اســت نهادهــای بالادســتی چــون معاونــت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری، مرکز شــرکت های دانش بنیان یا شــتاب دهنده ها، با شناســایی و 
زمینه سازی سرمایه گذاری در استارتاپ هایی که دارای محصولات یا ایده های جذاب 

هستند، قدم بردارند.
احســان حق بجانب، دبیر کمیســیون بیمه انجمن فین تک، ضمــن تأکید بر اهمیت 

سندباکس، یکی از چالش های بیمه گران را این می داند 
که از ســال ها قبــل تنهــا یک شــرکت، هســته بیمه گری 
آنها را طراحی و توسعه داده و به واسطه انحصاری بودن 
و سیاســت انقباضــی و کنــدی در طراحی و پیاده ســازی 
محصولات منطبق بر نوآوری، تیم های اینشــورتکی نیز 
موفق به فعال کردن سرویس های خود نشدند و به ناچار 
به عنــوان آخریــن پناهــگاه مهــر تأییــد بــر پروژه ســوئیچ 
بیمه مرکــزی می زنند. در صورتی کــه در مدل های به روز، 
ایــن تیم هــا به مدت شــش مــاه یــا یــک ســال در محیط 
ســندباکس آزمایــش و در صــورت حصول نتیجــه مورد 

انتظار، به فعالان آن حوزه معرفی می شوند.

  رگولاتور فقط حمایت کند، نه دخالت 

حامــد ولی پــوری، مدیرعامل شــرکت ازکــی در خصوص 
چرایــی عقب مانــدن صنعت بیمــه از قافلــه فنــاوری در 
مقایســه با صنعــت بــورس و بانک بــه دو ویژگــی خاص 
صنعت بیمه اشاره می کند: »در طول تاریخ صنعت بیمه 
کشور، همواره شــرکت هایی وجود داشتند که با داشتن 
پرتفــوی و دارایی بــالا، دنبــال بیمه کــردن آن بودند و حق 
بیمه قابل توجهی هم می پرداختنــد. در واقع بنگاه های 
صنعتــی و اقتصــادی بزرگــی بودنــد که حــق بیمــه قابل 
توجهی را روانه بازار بیمه می کردند، ولی زمانی به این فکر 
افتادند که خودشان دست به تأسیس شرکت بیمه بزنند 
و سرمایه کلانی را که به عنوان حق بیمه به خارج از شرکت 
می دادند، در محدوده خودشان نگه دارند. به این ترتیب 
هزینه ها دوباره به مجموعه برمی گشت و ما اینجا با این 
منطق، شاهد به وجود آمدن شرکت های بیمه ای هستیم 
که برای اینکه فروش بیشتری داشته باشند، نیاز به انجام 

کار خاصی ندارند.«
طبق گفته های او، اساســاً وقتی ورود رگولاتــور به فضای 
شرکت ها خیلی جدی شود، عملاً شرکت ها از کسب وکار 
اصلــی خودشــان بازمی ماننــد و کارشــان پاســخ دادن 
بــه درخواســت های رگولاتــور می شــود: »اگــر شــما بــه 
آیین نامه های بی شــمار صنعت بیمه نگاه کنید و میزان 
ورودشــان به لایه های کســب وکاری شــرکت های بیمه را 
ببینید، متوجه می شــوید که این آیین نامه ها با اســم 
حمایت از حقوق مصرف کننده و با خطوط بسیار 
پیچیده ای که در نهایت به نحوی آن را به حقوق 
مصرف کننــده متصل کرده اند، باعث شــده اند 

شرکت ها از کار اصلی خودشان دور بمانند.« 
محمدرضا برزگــری، مدیرعامــل کارگــزاری برخط 
همپاد کیان معتقد است نکته ای که مدیران ارشد 
رگولاتوری می بایست به آن توجه کنند 
این است که با محدود کردن نوآوری و 
کاهش سرعت تحولات بازار، نه تنها 
تعارضــات   مدیریــت نمی شــوند، 
بلکــه هزینــه  نــوآوری مــدام بــالا 
و بالاتــر مــی رود؛ تــا  جایــی کــه 
دیگــر صرفــه  اقتصــادی خود 
را از دســت می دهــد. او یکی 
از بزرگ تریــن مأموریت های 
رگولاتوری را ایجاد فضای امن 

برای سرمایه گذاری می داند 

تنظیمگری

 حامد بهروز، احسان 
حق بجانب، علی اکبر گلشنی 
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فناور ی های مالی ایران

  بانک و صنعت پرداخت مقابل همدیگر هستند

فرهاد بهمنی، عضو هیئت مدیره پست بانک در ابتدا 
دربــاره موضوع ســهام داری ۵1درصــدی بانک ها که در 
ضوابــط اجرایــی و تأســیس پی اس پی هــا به آن اشــاره 
شــده، صحبــت می کنــد و می گوید ایــن موضــوع برای 
بانک ها امری مثبت اســت، اما باید دید چــرا بانک ها 
به سمت این موضوع می روند. به گفته او، نظام کارمزد 
شــاپرکی هزینه زیادی را بر دوش بانک  ها می گذارد که 
موجب نگرانی بانک ها شده است. در نتیجه بانک ها 
تمام تلاش خود را می کنند تا با سازوکارهایی در راستای 
کاهش هزینه های خود قدم بردارند؛ بنابراین به ســراغ 
ســهام داری در صنعت پرداخت می روند. علاوه بر این 
در نظــام کارمزدی موجــود، بانــک و صنعــت پرداخت 
مقابل همدیگر هســتند و با وجــود مدل های مختلفی 
که ارائه می شــود، هنوز نقطه بهینه ای وجــود ندارد که 

به نفع طرفین باشد.

  شرکت های کوچک و نوآور کجای بازی قرار دارند؟

به عقیده فرشید اردوانی، قائم مقام شرکت ارتباط فردا ایراد وارده بر ساختار کنونی 
بازار صنعت پرداخت این است که مسئله انحصار این صنعت در دست 1۲ شرکت 
پی اس پی اســت. او در این باره می گوید: »از بدو تأســیس شــرکت شــاپرک در سال 
1۳90 تاکنون فقط 1۲ شرکت مجوز پی اس پی داشته اند. طبق گفته شرکت شاپرک 
یکی از اهداف تأسیس این شرکت، مدیریت بازار و رانت زدایی از آن به عنوان بازوی 
بانک مرکزی بوده اســت؛ بنابراین باید دید که شــرط جدید سهام داری ۵1درصدی 
بانک ها و سرمایه ثبتی 1000 میلیارد تومانی برای اخذ مجوز و آغاز به کار در صنعت 
پرداخت، تا چه اندازه می تواند در راستای رانت زدایی از بازار و کاهش انحصارگرایی 

در این حوزه مؤثر باشد؟«
اردوانی می گویــد قاعدتاً بــا ضوابط جدیدی که گذاشــته شــده، تنها شــرکت هایی 
می توانند در این حوزه وارد شــوند که از توان مالی بالایی برخوردار باشــند که البته 
فاصله آنها با شــرکت های دارای مجوز در پایین فهرست شــاپرک بیشتر می شود. 
او ادامه می دهد: »این در حالی اســت که هیچ کدام از سه شرکت مستقر در بالای 
جدول با بیش از ۵4 درصد ســهم بازار تراکنش، چنین ســرمایه ثبتی را ندارند؛ در 

نتیجه این سؤال مطرح می شود که چطور شرکت های کوچک تر و همچنین آنها 
که می خواهند با تکیــه بر نوآوری و ایجاد تنــوع در صنعت پرداخت وارد 

این عرصه شوند، امکان ابراز وجود خواهند داشت؟«

  استارتاپ ها توان پرداخت سرمایه ثبتی را ندارند

احمدرضــا منصــوری، مدیرعامــل شــرکت پی پینــگ نیز معتقد اســت 
این گونه قانون گذاری ها باعث محدود شدن فضای استارتاپی و پرداخت 

در کشور می شود، زیرا اســتارتاپ ها توان پرداخت این سرمایه ثبتی 
را ندارنــد و در نتیجــه، فضا فقط بــرای چند بانک بــاز خواهد 

شــد تا در نهایت، تعــداد پی اس پی های موجــود از 1۲ به 1۵ 
مورد افزایــش پیدا کنــد. منصــوری توضیح می دهــد: »از 
طرفی مســئله واگذاری ۵1درصدی ســهام چیزی شــبیه 

به واگذاری کسب و کار اســت و این ضرر قابل توجهی 
به اســتارتاپ ها می زند. در این بیــن، نکته مهمی که 
باید به آن توجه شــود، اصــلاح نظام کارمــزد بانکی 

شرکت های پی اس پی با اجرای ضوابط جدید بانک مرکزی در ۱۴۰۲ چه سرنوشتی خواهند داشت؟

تلاش رگولاتور برای 
تثبیت قدرت بانک ها

نیمه ســال ۱4۰۱ برای فعالان شــبکه پرداخت با تصویــب »ضوابط اجرایــی تأســیس، فعالیت و نظارت بر شــرکت های 
ارائه دهنده خدمات پرداخت« از ســوی بانک مرکزی همراه شــد. ۱۲ ســال از صدور آخرین مجوز تأســیس شرکت های 
پی اس پی می گذرد و حالا بانک مرکزی به قصد تسهیل و گسترش شرکت های پی اس پی این ضوابط را تنظیم کرده، اما 
متن ایــن ضوابط به  قدری ســخت گیرانه بــود که عملاً به جــز بانک ها باز هــم این حــوزه بازیگر دیگری نخواهد داشــت. 
اختصاص حداقل ۵۱ درصد از ســهام شــرکت به بانک ها و ســرمایه ثبتی ۱۰۰۰ میلیارد تومانی از چالش برانگیزتریــن موارد این ضوابط 
هســتند. فعالان صنعت پرداخت این ضوابط را در مجموع غیرمنطقی می دانند و معتقدند بانک مرکــزی این ضوابط را فقط برای رفع 
تکلیف و به نفع بانک ها و در جهت کاهش فشــار واردشــده بر قانون گذار تدوین کرده اســت. حالا شــرکت های پی اس پی بــا اجرای این 

ضوابط چه سرنوشتی خواهند داشت؟ آیا این ضوابط می تواند حرکت مؤثری در راستای شکستن انحصار صنعت پرداخت باشد؟

داود محمدبیگی، احمدرضا 
رضا قربانیمنصوری
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فناور ی های مالی ایران

نگاهی به وضعیت کسب وکارها در روزهای پرمحدودیت اینترنت

چاشنی دائمی اختلال 
روی اینترنت

شش ماه از شروع محدودیت و اختلال روی اینترنت به خاطر شروع اعتراض ها در ایران از شهریورماه می گذرد و هر روز این 
اختلال و محدودیت ها شکل جدید و پیچیده ای به خود گرفته اند. در این مدت نامه های مختلفی از سوی صنف  های فعال در 
حوزه آی تی و نمایندگان مجلس به رئیس جمهوری و وزیر ارتباطات برای رفع این محدودیت ها منتشر شده، اما تاکنون برای 
هیچ کدام از این نامه ها نه پاسخی نوشته شده و نه اینترنت به شرایط عادی خود بازگشته است. در آخرین گام هم رئیس دفتر 
رئیس جمهوری در نامه ای به وزیر ارتباطات از او خواسته موضوع رفع محدودیت های اینترنت در کارگروه اقتصاد دیجیتال بررسی شود که تا 
لحظه انتشار این گزارش هنوز مشخص نشده این دستور در جلسه کارگروه اقتصاد دیجیتال مورد بحث قرار گرفته است یا نه. ادامه قطعی و 
اختلال و محدودیت روی اینترنت از بیش از شش ماه گذشته خسارات گوناگونی را به مردم و کسب وکارها زده است؛ کسب وکارهایی که در 
تنگنای تحریم و شرایط بد اقتصادی، سعی داشتند رشد اقتصادی کشور را تا حدی مثبت نگه دارند. در ادامه نگاهی به اتفاقات در این زمینه 

طی چند ماه گذشته داشته ایم.

 کسب وکارهایی که ورشکست شدند

در بیــش از شــش ماهــی کــه دسترســی بــه اینترنــت 
در ایــران از حالــت عــادی خــود خــارج شــده، آمارهــای 
مختلفی از خســارت و زیــان به مردم و کســب وکارهای 
بــزرگ و کوچــک منتشــر شــده اســت؛ آمــاری کــه 
مســئولان دولتــی یــا آن را دروغ و بزرگ بینــی می دانند 
یا غیرکارشناســی. با این حال آمارهای خــود نهادهای 
حاکمیتی نشــان می دهد که با مسدود  شدن پلتفرمی 
مانند اینستاگرام چه بلایی فقط بر سر کسب وکارهای 

کوچک آمده است. 
اگرچــه در زمینه ارائه آمار از ســوی نهادهــای حاکمیتی و 
دولتی نیز یک آمار مشابه منتشــر نمی شود، با این حال 
همین آمار ضدونقیض به صورت شفاف نشان می دهد که 
در بیش از یک ماه گذشته محدودیت و فیلتر شبکه های 
پربازدید چه بلایی بر سر اقتصاد کشور آورده است. مرکز 
ملی فضای مجازی در گزارشی حجم بازار اینستاگرام در 
ایران را 70 هزار میلیارد تومان در ســال اعلام کرده و گفته 
حجم بازار اینســتاگرام نســبت به کل اقتصــاد دیجیتال 
کشور 7.۳ درصد اســت. این آمار در حالی از سوی مرکز 
ملی فضــای مجــازی اعلام شــده که پیــش از ایــن معاون 
وزیــر صمت بــا دروغ دانســتن خســارت کســب وکارها از 
محدودیــت اینترنــت، گفته بــود که ســهم فروشــندگان 
محصولات اینستاگرامی فقط ســه درصد از کل اقتصاد 

دیجیتال ایران است.
فیلتــر اینســتاگرام حتــی اپراتورهــای اینترنتــی و تلفــن 
همراه را هم متحمل خســارت کرده است. سهم ترافیک 
اینســتاگرام از کل حجــم بــازار فــروش ترافیــک توســط 
اپراتورهای ثابت و ســیار ۵0 درصد بوده و معادل ۳0 هزار 
میلیارد تومان در سال جمع بندی شده است. همین آمار 

نشــان می دهد با فیلتر اینســتاگرام تاکنون ۵0 درصد 
ترافیک اپراتورهای ثابت و سیار کشور از دست رفته و 

این گروه متحمل چه خسارتی شده اند.
گــزارش میدانــی مــا از نتایــج فیلتــر اینســتاگرام هــم 
نشــان داد که در این بین زنان و روســتاییان بیشترین 
خســارت را دیده اند. طبق ایــن گزارش نزدیــک به 700 
هــزار کســب وکار خــرد، متوســط، اســتانی و بومــی از 
طریــق اینســتاگرام کســب درآمــد می کردنــد کــه حالا 
گمان آن مــی رود که ایــن میزان کســب وکار به ســمت 

دست فروشی در خیابان کشیده شوند.
در ادامــه ضرر فیلترینگ بــه کســب وکارهای فعال در 
اینستاگرام، پادرو، پلتفرم هوشمند پرداخت و ارسال 
ســفارش های اینترنتی هم اواســط مهرماه به ما اعلام 
کرده بود کــه از زمان شــروع محدودیت هــای اینترنتی 
مجمــوع فــروش 10 فروشــگاه اول اینســتاگرامی روی 
پادروشاپ )که کارش ایجاد زیرســاخت فروش آنلاین 
برای فروشــندگان شــبکه های اجتماعی اســت( با ۸7 
درصد کاهش روبه رو بوده و هر یک از این فروشــگاه ها 
تنها طی یــک هفته دچار دســت کم ۵0 میلیون تومان 
خســارت مالــی شــده اند. کاهــش 97درصــدی بازدید 
از فروشــگاه های اینســتاگرامی و رســیدن فــروش 
آنهــا به صفــر از دیگر خســارت هایی اســت کــه ایجاد 

محدودیت های اخیر باعث آن شده است.
همچنین گزارش شــرکت ملی پســت نشــان داد که با 
اختلال در اینترنت و فیلترشدن اینستاگرام درآمدهای 
این شرکت دولتی یک سوم کاهش پیدا کرده است. در 
همین زمینه سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران 
از طریق یــک نظرســنجی در میــان اعضایــش تصویر 
نســبتاً کلی از تأثیــر قطعــی و محدودیــت اینترنت بر 
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 کارگروهی که بر اساس اهداف خود پیش نمی رود

بهناز آریا، رئیس کمیسیون افتای سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، وجود کارگروه 
ویژه اقتصاد دیجیتال در کشور را ضروری می داند، اما اعلام می کند امروز کشور با چالشی 
به نام نامشخص بودن آینده اینترنت مواجه است که باعث شده مفهوم اقتصاد دیجیتال 
معنایی نداشته باشد و این حوزه دچار چالش شود. او در مورد اهداف اصلی شکل گیری 
این کارگروه می گوید: »مسئله و رسالت اصلی این کارگروه بحث ترسیم نقشه راه اقتصاد 
دیجیتال کشور بوده است. در نتیجه باید مشخص می شد در این کارگروه بر اساس چه 
مدلی باید حرکت شود. این نقشه راه باید با بررسی نقشه  راه های دنیا و کشورهای مختلف 
بر اساس شرایط ایران در نظر گرفته می شد تا بازیگران، نیازها، منابع  و برنامه ریزی هایش، 

تن پوش کشور ایران را مشخص می کرد.«
او ادامــه می دهد: »برای ایــن برنامه نیازهایی وجود داشــته؛ از جملــه اینکه چه قوانینی 
مصوب شود یا چه منابعی تأمین شود یا چه برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدتی 
تعریف شــود. به نظر من وجود این کارگروه در آن زمان ضروری و رســالت مهمی داشــته 
است.« با این حال به باور آریا، این کارگروه بر اساس هدف و آن شأنیتی که برایش در نظر 

گرفته بودند، پیش نرفته و حتی به این اهداف نزدیک هم نشده است.

آریــا در این مــورد توضیــح می دهد: »مــا زمانــی می توانیم 
به آن اهداف نزدیک شــویم کــه اقتصاد دیجیتــال در یک 
کشور درست تعریف شود و جزء اولویت ها باشد و برایش 
برنامه ریــزی صــورت بگیــرد. در حــال حاضــر در کشــور 
پیش نیازهای اقتصاد دیجیتــال را نداریم. یک بخش این 
شرایط، به خاطر محدودیت های بسترهای دیجیتال و نیز 

وضعیت اقتصادی کلی کشور است.«

 از دست رفتن مفهوم اقتصاد دیجیتال

عطا خلیقی، رئیس کمیسیون تجارت الکترونیکی سازمان 
نظام صنفی رایانه ای تهران معتقد است کارگروه اقتصاد 
دیجیتال مکانی است که می تواند با مقررات گذاری مناسب 
بهترین تأثیر را روی حوزه اقتصاد دیجیتال بگذارد؛ مکانی 
که تا پیش از این در کشور وجود نداشته است، اما به باور او 
مشکلاتی که از چند ماه پیش شروع شد و در سه ماه اخیر 

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات در هر رویدادی از تلاش های وزارتخانه اش برای حمایت از اقتصاد دیجیتالی سخن گفته و اینکه 
تا افق سال ۱4۰4 سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی را به ۱۰ درصد می رساند. زارع پور برای اثبات رویکرد حمایت 
وزارتخانه  تحت مدیریتش و همچنین دولت از اقتصاد دیجیتالی، کارگروه اقتصاد دیجیتال را نیز شکل داده؛ کارگروهی که از آن 
به عنوان یک هیئت دولت کوچک در بخش دیجیتال کشور یاد می شود. با این حال قطع، اختلال و محدودیت اینترنت در شش 
ماه گذشته که هر روز هم بیشتر می شود، رشد اقتصاد دیجیتال و در گام بعدی فعالیت این کارگروه و رگولاتوری کردن برای این حوزه را در هاله ای از 
ابهام فرو برده است. حالا بسیاری از کارشناسان این سؤال را مطرح می کنند در شرایطی که اینترنت به عنوان پاشنه آشیل توسعه اقتصاد دیجیتال 

در کشور، سرنوشت نامشخصی دارد، چطور قرار است چنین کارگروهی برای رشد اقتصاد دیجیتال در کشور مقررات گذاری کند؟

اقتصاد دیجیتال در نبود اینترنت چگونه رشد می کند؟ 

تنظیمگریسرنوشتی نامشخص

از راست به چپ:  
محمدرضا قلعه نوی

عطا خلیقی
محمدجعفر نعناکار

 رضا باقری اصل
بهناز آریا
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در
ایران اکسس یعنی محدود کردن ترافیک به سمت یک آی پی خاص فقط برای کاربران داخل کشور. این اتفاق معمولاً هنگامی 
که حملات سایبری صورت می گیرد، اولین راه برای دفع حملات و جلوگیری از تخریب بیشتر داخل شبکه به حساب می آید. 
پس از سلسله  حملات ســایبری علیه ســامانه های ایران و تهدید شــدن های پی درپی زیرســاخت های صنعتی و مالی کشور، 
سیاست گذاران حوزه امنیت تصمیم گرفتند سامانه های مالی و غیرمالی کشور را با وجود تبعات جبران ناپذیرش ایران اکسس 
کنند و این در حالی است که فعالان حوزه امنیت و صاحبان کسب وکارهایی که حیات شان به امنیت وابسته شده، بر ناکارآمدی ایران اکسس 
به  عنوان راهکاری امنیتی اتفاق  نظر دارند و معتقدند این راهکار علاوه بر اینکه به خودسانسوری در سطح بین الملل و نابودی اقتصاد دیجیتال 

کشور منجر می شود، محرک اصلی خروج سرمایه از کشور نیز هست.

بررسی پیامدهای ایران اکسس اجباری به عنوان یک راهکار امنیتی

راهکاری موقتی 
شرایط بحران

 داخلی بودن اکثر حملات سایبری  

حامد سنجری، رئیس مرکز نظارت بر امنیت اطلاعات بازار سرمایه صراحتاً می گوید که  
تنظیم ایران اکسس قطعاً نمی تواند به صورت کامل نفوذ یا حمله سایبری را از بین ببرد؛ 
چه بســا که اکثر حملات ســایبری امروزه از داخل شــبکه های ســازمان ها و با آلوده سازی 
سیستم های داخلی با APT ها و بدافزار ها انجام می گیرد، اما این موضوع می تواند برخی 
حملات سایبری را تا حدود زیادی کاهش دهد؛ حملاتی مانند  DDoS یا DOS. او می گوید: 
»اجرای ایران اکسس باید با بررسی نیاز ذی نفعان سامانه، تعداد ذی نفعان سامانه در خارج 

از کشور و دستاورد های ایران اکسس شدن برای آن سامانه صورت بگیرد.«
او اســتفاده همزمــان از ســرویس های شــبکه های اجتماعــی فیلترشــده و ســامانه های 
ایران اکسس شده را موضوعی می داند که برخی کاربران را از مسدود بودن دسترسی به یک 
سامانه آزرده خاطر کرده: »کاربر همزمان می خواهد هم به شبکه های اجتماعی دسترسی 
داشته باشد، هم در ســامانه یا وب ســایت مورد نظر خود فعالیت کند، اما به علت فیلتر 
بودن شبکه های اجتماعی از وی پی ان یا ابزارهایی برای دور زدن فیلتر استفاده می کند و به 
علت تغییر آدرس آی پی خود به یک کشــور خارجی دیگر، نمی تواند با سامانه مورد نظر 
خود کار کند. به نظر بنده، مبحث ایران اکسس برای سامانه ای که مشتری یا ذی نفع خارج 
از کشور ندارد، باید به صورت همیشگی وجود داشته باشد، اما در مورد حفظ امنیت برای 
سامانه  های دیگر قطعاً راهکار بلندمدتی به حساب نمی آید و این یک ضعف امنیتی برای 

یک شرکت یا سازمان به  حساب می آید.«
به اعتقاد ســنجری، متولیان ســامانه ها وظیفه دارند با برطرف ســازی مشکلات امنیتی 
سامانه ها در تمامی لایه ها و استفاده از ابزار های امنیتی با تنظیم مناسب و همچنین ارتقای 
امن زیرساخت ارتباطی، سامانه های خود را در دسترس تمامی ذی نفعان در دنیا قرار دهند.

 ایران اکسس و عدم امکان شناسایی آی پی هکر

از نظر فرشاد اسماعیلیان، مدیرعامل هاست ایران، ارتباط ایران اکسس با امنیت سایبری 
صرفاً به عنوان راحت ترین راه جلوگیری از حملات DDoS )ممانعت از دسترسی( می تواند 
کاربرد داشته باشد؛ ولاغیر. آن هم در شرایطی که سرویس های DDoS Mitigate وجود 
دارد و در دسترس ما )دیتاسنترها( هستند و می توانیم در زمان حملات از این سرویس ها 
استفاده کنیم. او می افزاید: »البته ناگفته نماند که این سرویس ها ممکن است کیفیت 
مدنظر را نداشته باشند یا به دلیل پیچیدگی های فنی، اصلاً نخواهیم خودمان را وارد این 

موضوع کنیم که از این حجم حمــلات جلوگیری کنیم؛ در 
این حالت راحت ترین راه در این حملات، ایران اکسس کردن 
است. اما در خصوص حملاتی  غیر از حملات DDoS یا هک 
و نفوذ، این موضوع با ایران اکسس کردن برطرف نمی شود و 
هکر خیلی راحت می تواند به سامانه شما از طریق یکی از 
سرورهای داخل کشور نفوذ و حمله کند و طبیعتاً این روش 
مناسبی برای جلوگیری از حملات هکری و برقراری امنیت 

نیست، ولی به اشتباه مرسوم شده است.«
به گفته او، ایران اکسس، امکان شناسایی آی پی اصلی هکر 
را یک مرحله دشوارتر می کند؛ زیرا نهایتاً به یک آی پی داخل 
کشور می رسیم که احتمالاً همان آی پی مورد سوءاستفاده 
قرار گرفته و عملاً با این روش نمی شود جلوی حمله را گرفت.

 خودسانسوری با ایران اکسس 

محســن زادمهــر، مدیــر ارشــد بانکــداری دیجیتــال بانک 
خاورمیانــه ایران اکســس را فقــط در مواقــع بحرانــی و برای 
مجموعه هایــی کــه از ضعف هــای امنیتــی خــود آگاه اند و 
اطمینــان دارند تیــم امنیت شــان از پس حملات ســایبری 
برنمی آیند، آن هم به صورت موقتی قابل  اجرا می داند. او در 
این باره می گویــد: »ارتقای لاگ ها، ســرمایه گذاری روی تیم 
امنیت، افزایــش مانیتورینگ ها و... اقداماتی هســتند که 
امنیت را افزایش می دهنــد و می توانند بهترین جایگزین  
ایران اکسس باشند. با این راهکارها زیرساخت های امنیتی 
کســب وکارها تأمیــن می شــود و آنهــا می تواننــد در مواقع 
آیین نامه ای شدن ایران اکسس، با ارائه مستندات رگولاتور 
را در این باره توجیه کرده و میزان امنیت زیرساخت هایشان 
را اثبات کنند، اما سرمایه گذاری های حفظ امنیت از سمت 
کســب وکارها و ارگان هــا انجام نمی شــود و ایران اکســس تا 

شبکه بانکی کشور انشعاب یافته است.«

تنظیمگری
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او صراحتــاً می گویــد: »ایران اکســس شــاید در کوتاه مــدت 
امنیت را بالا ببرد، اما هیچ مزیت دیگری ندارد و در نهایت 
به قطــع ارتبــاط با جامعــه بین الملل منجــر می شــود. ما با 
خودسانســوری، مفهــوم دنیــای دیجیتــال )دسترســی به 
زیرســاخت ها در هر زمــان و مــکان( را زیــر ســؤال می بریم. 
خودسانسوری برای سازمان ها و شرکت ها هزینه دارد و به نام 
امنیت، آنها را از دستیابی به فرصت ها و مزیت های دنیای 

دیجیتال محروم می کند.«

 محرومیت از مزایای درهم تنیدگی بین المللی

از نظر عباس آشتیانی، مدیرعامل انجمن بلاکچین ایران نیز 
ایران اکسس یک راه حل تأثیرگذار برای حفظ امنیت سایبری 
اســت، امــا تبعاتــی دارد کــه مهم تریــن آن نابــودی اقتصاد 
دیجیتال کشــور اســت: »امروزه خدمات نرم افزاری داخلی 
پتانسیل و ظرفیت صادراتی بالایی دارند و ما با محدودکردن 
دسترسی ها این ظرفیت ها را در حصاری غیرفیزیکی زندانی 
کرده و کسب وکارها را از دیده شدن در سطح بین الملل محروم 
می کنیم و امکان فروش و ارزآوری را به دست خودمان از بین 
می بریم. در این شــرایط اقتصاد دیجیتال یــا همان اقتصاد 
بدون مرز تحت الشــعاع قرار می گیرد و ارتباط مــان با دنیای 
بین الملــل قطــع خواهد شــد. ایــن می شــود کــه درآمدزایی 
کسب وکارها در سراشــیبی قرار می گیرد و نیروهای انسانی 
به تدریج کشور را ترک می کنند. در واقع ایران اکسس چرخه 
بسته ای است که ایران را از مزایای درهم تنیدگی بین المللی 
برای این جنــس از دارایی ها محــروم می کنــد.« او می گوید: 
»تبعات ایران اکسس علاوه بر کسب وکارهای مقیم ایران، به 
ایرانیان ساکن کشورهای خارجی که تا حدودی با ایران تعامل 
دارند هم آسیب می زند و علاوه بر کاهش نرخ تولید ناخالص 
داخلی، از تولید ناخالص ملی هم می کاهد. ایران اکسس یک 
راهکار امنیتی اســت که معایبش از مزایایی که باید داشته 
باشد، بیشتر است. یکی دیگر از آسیب های ایران اکسس، 

نابودی سئوی سایت هاست. زمانی که دسترسی به سایت ها محدود شود، یقیناً موتورهای 
جست وجوی بین الملل که مهم ترین ابزار دسترسی به سرمایه خارج از کشور هستند، رتبه 

سایت را پایین می آورند و بار دیگر سدی می شویم برای پیشرفت و ارزآوری.«

 کوچک شدن بازار مالی ایران

از نگاه حمید حسن آبادی، مشاور ارشــد تحول دیجیتال و مدیر سابق فناوری اطلاعات 
ســازمان بــورس، ایران اکســس یک راهــکار امنیتــی اســت، امــا نمی تــوان آن را بهترین و 
مناسب ترین راهکار دانست. او در این خصوص می گوید: »ارتقای زیرساخت های امنیتی 
سازمان ها، به کارگیری تجهیزات امنیتی مانند وب اپلیکیشــن فیلترها )WAF(، افزایش 
پهنای باند و پیاده سازی شــبکه ملی اطلاعات، به روز نگه داشــتن زیرساخت ها و مجهز 
شدن به متدهای جلوگیری از حملات خاص از جمله اقداماتی است که می تواند جایگزین 
ایران اکســس و تبعات آن شــود.« به گفته حســن آبادی، معضلات ایران اکسس به تمام 
شاخه های صنعت مالی آسیب وارد کرده و بخش بانکی را هم با معضلاتی روبه رو ساخته، 
اما این آسیب با آســیب های واردشــده به کاربران بازار ســرمایه قابل مقایسه نیست. او 
می گوید: »سرمایه بخش قابل  توجهی از ایرانیان خارج از کشور هم در داخل کشور است و 
افراد مجبورند با فیلترشکن وارد سایت ها شوند که خود استفاده از فیلترشکن در کشور های 
اروپایی با مشکلات حقوقی روبه روست. در این شرایط آنها بازار مالی ایران را ترک می کنند 
و این بازار هر روز کوچک تر خواهد شد. این وضعیت نشانگر ضعف ماست و باعث خروج 
سرمایه  از کشورمان می شود.« پدافند غیرعامل، افتای ریاست جمهوری، مرکز ماهر و... 
ارگان هایی هستند که هر کدام به صورت مجزا تصمیم گیری و سیاست گذاری می کنند. او 
چندمرجعی بودن مسئله امنیت در ایران را یکی از بزرگ ترین چالش های این حوزه معرفی 
می کند و معتقد است تعدد این مراکز و مشخص نبودن اینکه کدام  یک مرجع اصلی است، 

سازمان ها را سردرگم و کار را برای فعالان حوزه امنیت سخت کرده است.

 لزوم پیاده سازی امنیت در لایه های گوناگون

به عقیده مجید جعفریان، معــاون فناوری اطلاعات بانک ســرمایه، ایران اکســس کردن 
سامانه ها کمک چندانی به امنیت آنها نمی کند، اما چنانچه منظور از امنیت، مقابله با 
نوع خاصی از حمله اینترنتی اســت، این راهکار می تواند به صورت کوتاه مدت در مقابله 
با حملات منع گسترده ارائه سرویس از مبداء خارج از کشور مؤثر باشد: »راهکار قطعی 
جهت مقابله با حملات DDoS در دنیا وجود ندارد و بهترین راهکار استفاده از تجهیزات 
DDoS Mitigation در زیرساخت های ارتباطی و در مرحله بعد استفاده از سرویس های 
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ابری و توزیع شده به عنوان یک روش کارآمد و تأثیرگذار است.«
جعفریان راهکار بلندمدت جلوگیری از حملات سایبری را پیاده سازی امنیت در لایه های 
گوناگون هنگام ارائه سرویس و خدمات می داند و در این باره می گوید: »راهکار طولانی مدت 
مقابله با این نوع تهدیدات، پیاده سازی سامانه های کاهش دهنده ترافیک های ناخواسته 
و مخرب در زیرســاخت ترافیک ورودی به داخل کشور اســت. در این  خصوص خدماتی 
توسط برخی شرکت ها ارائه می شــود که البته این خدمات در حال حاضر جوابگوی نیاز 
کسب وکارها نیست و نیازمند سیاســت گذاری به همراه ســرمایه گذاری و بهبود فنی در 

زمینه ارائه این خدمات است.«

 توهم امنیت

شاهین نورصالحی، مشاور و طراح سیستم های پیشرفته علم و فناوری نیز درباره مسئله 
حیاتی لزوم انتخابی بودن در ایران اکسس شدن توضیح می دهد: »ممکن است بخشی از 
شبکه بانکی به این نتیجه برسد که ایران اکسس شدن برایش بهتر است، اما بخشی دیگر، 
به خصوص فین تک ها که ریسک پذیری و البته دانش سایبری بالاتری دارند، به توسعه و 
افزایش دسترس پذیر بودن ریال در سطح بین المللی تمایل داشته باشند؛ به  این  ترتیب با 

اجبار در امور، تیشه دیگری بر اقتصادمان می زنیم.«
ایران اکسس دسترسی افراد خارج از ایران را به حساب های بانکی و سرمایه ها محدود کرده، 
اما نورصالحی معتقد است ماجرا به قطع دسترسی ایرانیان خارج از کشور به حساب های 
بانکی و سرمایه ها محدود نمی شود؛ مقوله سرمایه گذاری صرفاً درباره پول نیست و شامل 
طیف وسیعی از منابع اعم از زمان، انرژی، نیروی کار، سلامت، استهلاک تجهیزات فنی، 
نرخ ROI پایین تر نسبت به سایر کشورها و… نیز می شود. او می گوید: »از درس های بزرگی 
که باید تابه امروز از مشاهده و تحلیل سیر تکاملی رمزارزهایی مانند بیت کوین آموخته 
باشیم، همین مسئله ساده ارزشمند شدن به  شرط دسترس پذیر بودن است. اگر قرار بود 

بیت کوین فقط در استرالیا قابل  دسترس باشد، به چه دردی می خورد؟«
به اعتقاد نورصالحی،  سلسله اتفاقات ناگواری که بدعت »ایران اکسس« می تواند به صورت 
دومینووار رقم بزند، فراتر از عدم دسترســی به کدال و حســاب بانکی اســت. او می گوید: 
»حتی گاهی فکر می کنیم سرمایه ممکن است به دلیل عدم دسترسی از کشور خارج شود، 

اما بدتر از آن حالتی است که باعث می شود دیگر هیچ سرمایه ای به کشور وارد نشود.«

 واداشتن دولت به اجرای ایران اکسس

از نگاه امیرحســین جلالی فراهانی، پژوهشــگر حقوق ســایبری، ایران اکســس یک نگاه 

چندوجهی حقوقی دربر دارد که همگی در حکمرانی ملی 
ریشه دارند. او می گوید: »از نگاه شهروندی دیجیتال، نفوذ 
انکارناپذیر شبکه های اجتماعی در توسعه و ارتقای کمی و 
کیفی مناسبات شهروندان ایرانی، فصل نوینی از تعارفات 
و تعامــلات ایرانیــان را در پهنه جهانی به تصویر کشــیده و 
ظرفیت قابل  توجهی برای تحقق اهــداف و آرمان های نظام 
مردم سالاری دینی در پرتو اصول و ارزش های اسلامی ـ ایرانی 
فراهم آورده است. نیل به چنین دستاورد ارزشمندی در گرو 
تحکیم و تقویت روزافزون شبکه ها و شــریان های ارتباطی 
ایرانیان بــا خارجی ها خواهد بــود. برای نمونه، آنچــه امروز 
از آن با عنوان دیپلماســی ســایبری به  مثابه رکن سیاســت 
خارجی سایبری کشورها و همچنین کشورمان یاد می شود، 
بار اصلی اش به دوش شــهروندان آگاه و آماده برای حضور 
در عرصه های مختلف دیجیتال اســت که زیرســاخت ها، 
سازوکارها و سامانه های سخت افزاری و نرم افزاری آن باید از 

سوی نظام حاکمیت ملی فراهم آید.«
او می گویــد: »پیوند کاربــران ایرانی بــا همتایــان خارجی، از 
گســتره تعابیر سوءاســتفاده آمیزی همچون حق بر آزادی 
بیان و آزادی اطلاعات فراتر رفته و به یک تکلیف ملی برای 
یکایک آنهایی تبدیل می شــود که می توانند در این زمینه 
نقش آفرینی کننــد؛ بنابرایــن باید برنامه ریــزی هدفمندی 
جهت تأثیرگذاری بیشــینه آنها صورت پذیرد. شــاید مکر 
دشــمنان این ملت بر این مــدار قــرار گرفته که با واداشــتن 
دولت بــه اجــرای تدابیــری همچــون ایران اکســس، فاجعه 
نات اکسس شــدن ایران را، آن  هم به دســت خــودش به بار 
آورد. رهایــی از این فتنه، در کنار مصون مانــدن از تهدیدها 
و تعرض های روزافــزون ســایبری، در گرو پایبنــدی تدابیر و 
تمهیدات کاربردی به اصول و موازین بنیادی ـ راهبردی نظام 
حکمرانی سایبری جمهوری اسلامی ایران است که با تبیین 
دقیق و درست آن، از اتخاذ و اجرای راهکارهای مخل و مخرب 

دارای تبعات فراملی جلوگیری می کند.« 

تنظیمگری

از راست به چپ:  
عباس آشتیانی

شاهین نورصالحی
محسن زادمهر
مجید جعفریان

امیرحسین جلالی فرهانی
حمید حسن آبادی

حامد سنجری
فرشاد اسماعیلیان
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میزگردی با حضور محمد قاسمی، سعید عبادتی و امید امین زاده درباره آنچه در سال ۱۴۰۱ 
بر اکوسیستم رمزارزی ایران گذشت

سال ابلاغ های 
خلق الساعه

کسب و کار یا بیزینس؛ مارکت یا بازار و اکوسیستم یا زیست بوم؛ با محوریت رگولیشن یا همان تنظیم گری؛ این مهم ترین محور 
یک بحث ۸۰دقیقه ای با سه چهره کسب وکاری اکوسیستم رمزارزی در یک عصر سرد در اوایل اسفندماه بود. میزگردی که در 
آن سعید عبادتی، مدیرعامل »اکسبیتو«؛ امید امین زاده، معاون سرمایه گذاری و نوآوری »صرافی آبان تتر« و محمد قاسمی، 
مدیرعامل مزدکس درباره ســال ۱4۰۱ و دســتاوردها و البته چالش هایش برای اکوسیستم گفتند. سه فعال کسب وکاری که 
متفق القول بودند رویکرد رگولاتور به این حوزه با اشتباهات فاحش روبه روست و مهم ترین معضل هم نگاه نکردن به تجربه های جهانی و تشتت 
رگولاتورهای غیرپاسخگوست؛ رگولاتور هایی که برای حل مشکلات و معضلات دیگر بخش های اقتصاد که این روزها به بالاترین سطح خود 
رسیده اند، دست به واکنش هایی می زنند که برای بخش های مختلفی از اکوسیستم های کسب وکاری عایدی ای جز تنش، رکود و ایستایی ندارد. 
از نگاه آنها اکوسیستم کسب وکاری رمزارزی اما در درون خود سالی را پشت سر گذاشته که به بلوغ آن کمک کرده است. سالی که تجربه های 
تلخ شکست و تعطیلی و اشتباهات بزرگ چهره ها و برندهای بزرگ جهانی می تواند برای نیفتادن در دام بحران های بزرگ داخلی چراغ راه باشد. 
رمزارز و اکوسیستم آن احتمالاً )همان گونه که عبادتی، قاســمی و امین زاده تأکید دارند( سال آینده با سختی ها و چالش های بیشتری همراه 
باشند، اما چیزی که روشن است، یک اکوسیستم کسب وکاری در بخشی از اقتصاد دیجیتال کشور در سال ۱4۰۱ بیش از هر زمان دیگری ثابت 

کرد آمده است که بماند.

رضا جمیلی

عکس: پریا امیرحاجلو

ویدیوی این میزگرد را با اسکن این 
کیوآرکد می توانید مشاهده کنید
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از هویتی که از روز اول ادعایش را داشته، فاصله می گیرد و 
دستخوش استحاله و تبدیل به چیز دیگری می شود. آقای 
عبادتی! راجع به وضعیت 1401 صنعت رمزارز کشور، شما 
هم بگویید. آقای امین زاده گفتند که بر خلاف بازار جهانی، 
در داخل کشور امسال اتفاق ناخوشایندی نداشته ایم. نظر 

شما نیز همین است؟
ســعید عبادتــی: اتفاقــاً قصــد داشــتم اواســط حــرف 
دوست مان وارد شوم و بگویم که اتفاق های ناگوار زیادی را 
در سال جاری تجربه کرده ایم؛ شاید کاربران متوجه نشده 
،باشــند ولی ما انواع رخدادهــای ناگوار را تجربــه کردیم. 
اولین مسئله ای که تمامی شرکت های فناوری ایران را درگیر 
کرد، مشــکلات اینترنت بود که از شهریورماه به معضل 
گســترده ای تبدیل شــد. زیرساخت هایی که ســازمان ها 
توسعه داده بودند، ریموت بود و تیم ها به شکل دورکاری 
کار می کردند. ارتباطات درون سازمانی ما ناگهان با مشکل 
مواجه شد و سرعت اینترنت به یک معضل تبدیل شد. از 
تیرماه با بخشنامه بانک مرکزی، برداشت هایی که از طریق 
پرداخت یاری ها انجام می شــد، به ازای هر شماره شبا به 
100 میلیون تومان محدود شد که همین امر مستلزم تغییر 
زیرساخت از سمت پرداخت یاری و همچنین از سمت ما 
بود. تغییر زیرســاخت مهم نیســت، ولی ناگهان قانونی 
برای جلوگیری از یک اتفاق ناگوار می گذارند، در حالی که 
مثمرثمر نیســت. برای نمونه با قوانین اخیر، هیچ اتفاق 

مثبتی برای نرخ ارز نیفتاد.
دومین مشــکل مربوط بــه محدودیت واریــز ۲۵ میلیون 
تومــان در روز بــه هــر کد ملــی اســت کــه بــرای درگاه های 
صرافی رمزارز در کشور در نظر گرفته شــد. از آبان ماه این 
اتفــاق بی ســابقه در کشــور رخ داد کــه تمــام ســایت های 
اینترنتــی می توانســتند تا ســقف 100 میلیون تومــان در 
روز واریزی داشــته باشــند، ولی محدودیت ۲۵ میلیونی 
برای صرافی های رمزارز تغییری نکــرد؛ یعنی یک چهارم 
ورودی قبلی. این هم مسئله بزرگی شد که امکان خرید را 

از کاربران سلب کرد.
حوالی دی ماه، پلیس فتا خود را در جایگاه رگولاتور قرار داد 
و شــروع به رگولاتوری کرد. این هم اتفاق عجیب و غریبی 
بود که در گذشــته ســابقه نداشــت؛ نه در مجلس، نه در 
دولــت، نــه کمیته هــای اقتصــادی موجــود در نهادهــای 
حاکمیت و نه شــورای عالی فضای مجازی، هیچ کدام در 
این باره اظهارنظری نکردند. پلیس فتا یکسری الزامات ارائه 
داد که شرکت ها برای ادامه فعالیت در بازار، می بایست 
آنها را رعایت کننــد. در عین حــال، رعایت ایــن الزامات، 
تضمینی برای دریافت مجوز صرافی ها به شمار نمی رود! 
به ما می گویند »حتی اگر تمام این الزامات را رعایت کنید، 
فقط انجام داده اید و باز هم شما جزء فضای رگوله نشده به 

حساب می آیید«.

یعنی شما رگوله رگوله نشده هستید!
عبادتی: بلــه به نظرم همین درســت  اســت کــه بگوییم 
»رگولــه رگوله نشــده هســتیم« یعنــی بــه مــا می گویند 
»سازمان ها اگر این مسائل را رعایت کنند، می توانند به 
فعالیت خود در فضای خاکســتری ادامه دهنــد، اما در 
صورت عدم رعایت جلوی فعالیــت آن صرافی رمزارزی 

گرفته می شود«.

آیا الزامات پلیس فتا به اجرا درآمده است؟
عبادتــی: در حــال حاضــر در حالــت ابلاغیــه و رعایــت استانداردســازی از ســمت 

سازمان هاست و به زودی به مرحله اجرایی خواهد رسید.

یعنی هنوز بر مبنای آن نظارتی نکرده اند؟
عبادتی: خیر فعــلاً در حد ابلاغیه اســت و به زودی اجرایی می شــود. بــه همین خاطر 
می گویم 1401 ســالی مملو از تغییر و تحــولات در مارکت ایران بود. همان طــور که آقای 
مهندس قاسمی گفتند، تمام شرکت های فعال در این حوزه با فناوری دست و پنجه نرم 
می کنند. همه قبول دارند که این فناوری به صورت دســت اول به کشور ما آمده؛ یعنی 
این طور نبوده که ابتدا کل دنیا را بچرخد و سپس در همه جا چکش بخورد و تمیز شود تا 
به اینجا بیاید. فعالان کشور فناوری را به شکل دست اول و با فاصله بسیار کمی نسبت 
به دنیا دریافت کرده اند. این فناوری در داخل کشور پیاده سازی شده، ولی عده ای دائم 
سنگ اندازی می کنند. حتماً یکسری تفکر پشــت قضیه وجود دارد، ولی چهار، پنج 
اتفاقی که در سال 1401 رخ داد، نوید خوبی برای سال 140۲ نمی دهد. احتمالاً در 140۲ 

اکوسیستم رمزارز ایران سال سخت تری را تجربه می کند.

آقای امین زاده شما گفتید که 1402 سال بهتری خواهد بود؟
امین زاده: من گفتم تهدیدها و فرصت هایی پیش روی ماست که هر کدام در جای خود 

قابل تأمل هستند.
عبادتی: اما این رویکرد و نگاهی که حاکمیت ما بر مبنای آن جلو می رود، نوید خوبی را 

برای آینده نمی دهد.

خوب است از جنبه کسب وکار به قضیه نگاه کنیم. دنیا می خواهد در سال 2023 این بازار را 
رگوله کند. رگولاسیون همیشه با محدودیت، سخت گیری و جریمه همراه می شود. در تمام 
دنیا رگولاتور بیشترین تمرکز را بر جریمه می گذارد؛ حتی گوگل هم اگر مرتکب خطایی شود، 
برایش جرایم سنگینی در نظر می گیرند. در دنیا این طور نیست که بگویند »فعلاً درگاه گوگل 
را می بندیم تا مدیرانشان بیایند و جواب پس بدهند، ببینیم هدف شان از این کار چه بوده«. 

الان کدام دغدغه حاکمیت در فضای کریپتو را بجا می دانید؟
عبادتی: از دید من، همه دغدغه ها بجا هستند؛ حداقل فرض کنیم که همه اینها بجا 
باشد، ولی فعالان این حوزه برای هر دغدغه ای راهکار دارند. این حوزه را ابتدا باید به عنوان 
یک صنعت به رســمیت بشناسیم و ســپس دغدغه ها را بشناســیم و برایش راهکار 
بیاوریم. ما هم می خواهیم به رگولاسیون برسیم، ولی دغدغه کنترل نرخ ارز را نمی توان 

از طریق این بازار برطرف کرد.

آیا همین سقف 25 میلیون تومانی واقعاً یک دغدغه بجا بوده؟ آیا می تواند کمکی به کاهش 
تنش های بازار ارز کند؟

عبادتی: بگذارید پاسخ شما را با یک سؤال بدهم؛ هنگامی که سقف ۲۵ میلیون تومانی را 
گذاشتند، دلار ۳۵.۸00 تومان بود؛ در زمان برگزاری میزگرد دلار 47 هزار تومان است. این 
اقدام چه تأثیر مثبتی بر بازار گذاشت؟ می گویند مبلغ تراکنش کل رمزارزها در ایران در 
حدود ۸۵00 میلیارد تومان تخمین زده می شود؛ در حالی که این ارقام صحیح نیستند. 
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از صعود و سقوط 
اف تی ایکس تا 
چت جی پی تی

در بخش »جهان« ویژه  نامه پایان ســال عصر تراکنش بر آن شدیم تا نگاهی داشته باشیم 
به بخش جهان یک سال گذشــته این ماهنامه. ما طی یک سال گذشــته در این بخش به 
موضوعات روز دنیا در حوزه فناوری پرداختیم. از دنیای ان اف تی ها، اســتارتاپ های در 
حال رشد، BNPL، سیر تغییرات پول، روش های نوین پرداخت، رقابت غول های فناوری، 
آینده ای که متاورس و وب 3۰۰ برایمان در نظر دارند و... گفتیم. در صفحات پیش رو روایت 
عصر تراکنش را در سال ۱۴۰۱ از جهان فناوری های مالی می خوانید. در این سال بیشتر تمرکز 
بخش جهان عصر تراکنش روی بخش های مختلف صنعت رمزارز بود؛ از نحوه آشنایی با 
این حوزه تا مباحث جدید شکل گرفته در این صنعت. علاوه بر این، در دو پرونده مفصل به 
موضوع »پول« پرداخته بودیم که در صفحات پیش  رو می توانید موضوعات پرداخته شده 

به آنها را مشاهده کنید.

جهان
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جهان از دریچه نگاه عصر تراکنش در سالی که گذشت

 BNPL ،3۰0 رمزارز، وب  
متاورس و چند چیز مهم دیگر

اکنون که در دنیای متاورس، وب 3۰0، بلاکچین، هوش مصنوعی و... زندگی می کنیم، زمان نسبتاً زیادی از اولین باری که مردمان 
دوره سلطنت مظفرالدین شاه از دریچه شهر فرنگ به نظاره آمال و آرزوهای خود نشستند، می گذرد. ماجرا از این قرار بود که 
پادشاه علاقه مند به سفر قصه ما به نمایشگاهی در پاریس سفر کرد و آنجا عاشق و دلبسته وسیله ای شد که شاید به نوعی 
نویدبخش آرزوهایش برای آینده بود. دیری نگذشت که این وسیله به ایران آمد و عموشهرفرنگی به شغلی آبرومند تبدیل شد. 
عموشهرفرنگی یا همان متصدی شهر فرنگ پس از نمایش تصاویر به مردمی که بی صبرانه منتظر بودند که دنیای بیرون شگفت زده شان کند، 
پایان نمایش را با عبارت »سگ سیاه نخوردت!« اعلام می کرد و همین پایان بندی ابزورد، دلیلی است که من این ماجرا را برایتان روایت کردم. 
سال ۱۴0۱ با نگرانی های خالق اتریوم از سرنوشت آنچه خلق کرده، آغاز شد. در نیمه های راه شوالیه سفید کریپتو که در زمان دوران تاریک رمزارزها 
یکه تاز رسانه ها بود، به ما فهماند که برای کشتن چراغ آمده بود و با نیشتری همه ما را به نیمه پر لیوان بدبین کرد. همین جا پرده را می اندازم و 
شما را با عبارت »سگ سیاه نخوردت« به دنیای فناوری هل می دهم؛ اما بی انصافی است اگر فردای بهتری را که فناوری به ما وعده می دهد، 
به کلی نادیده بگیرم و به همین هشدار رعب انگیز بسنده کنیم. دنیای رنگارنگ ان اف تی ها، استارتاپ های در حال رشد، BNPL، سیر تغییرات 
پول، روش های نوین پرداخت، رقابت غول های فناوری، آینده ای که متاورس و وب 3۰0 برایمان در نظر دارند و... بخش هایی از روایت ما از جهان 

فناوری های مالی در سال ۱۴0۱ هستند که در ادامه خلاصه ای از آن را نقل کرده ایم.

طهورا 
آدینه وند



منتخبان ۱۴۰۱ 
عصر تراکنش

بر خلاف فهرستی که در ویژه نامه پایان ســال ۱۴۰۰ عصر تراکنش تحت عنوان ستاره ها 
ارائه دادیم، در شماره ویژه پایان سال ۱۴۰۱ ســعی کردیم رویکرد متفاوتی را در انتخاب 
ستاره های این سال در پیش بگیریم. امسال بر مبنای معرفی هایی که در طول سال ۱۴۰۱ در 
بخش های مختلف »مدیران«، »اپ ها« و »محصول« عصر تراکنش در هر شماره داشتیم، 
دو نظرسنجی برگزار کردیم و از مخاطبان ماهنامه عصر تراکنش خواستیم تا با تکمیل این 
دو نظرســنجی در انتخاب تأثیرگذارترین چهره ها و برترین اپلیکیشن ها و سرویس های 
مالی کشور مشارکت داشته باشند. آنچه در صفحات پیش رو مشاهده می کنید، نتیجه دو 
نظرسنجی است که بیش از دو هزار و ۲۰۰ نفر در آنها شرکت کرده اند. در هر بخش نیز سعی 
کردیم سه تا چهار موردی را که در هر کدام از حوزه ها به انتخاب مخاطبان بیشترین رأی 

را آورده اند، معرفی کنیم.

راهنما



یکی از بخش های ثابت و همیشگی ماهنامه عصر تراکنش، بخش »دکه« آن است که هر ماه به سراغ شش مجله معتبر حوزه 
فناوری های مالی در دنیا می رویم و آخرین شماره های آنها را بررسی می کنیم. اینکه این مجلات در دنیا در هر شماره خود به چه 
موضوعات و کسانی می پردازند، برای عصر تراکنش جذاب است و در بســیاری از موارد برخی مطالب این نشریات را در بخش 
»جهان« عصر تراکنش نیز ترجمه و چاپ می کنیم. برخلاف این تصور که نشریات چاپی دوران شان تمام شده، نشریات مذکور 
به خوبی نشان می دهند که اصلاً اینگونه نیست و حتی در دنیا نیز همچنان مجلات باکیفیت و تخصصی چاپ می شوند. به بهانه پایان سال، نگاهی 

کوتاه به این نشریات که طی یک سال گذشته در عصر تراکنش به معرفی آنها پرداختیم، داشتیم.

مروری بر مجلات معتبر فناوری های مالی دنیا که در یک سال گذشته به بررسی آنها پرداختیم

فین تک به روایت 
نشریات مالی

آمریکن بنکر

تاریخ انتشار

10 مارس 2022

سوژه ها
 #مدیریت_ثروت 
#بانکداری #مشتری

بنکینگ تکنولوژی

تاریخ انتشار

مارس2022

سوژه ها
  #هوش_مصنوعی 

#احساسات #فناوری_مالی

فین تک

تاریخ انتشار

8 مارس 2022

سوژه ها
 #زنان #تبعیض_جنسیتی 

#فناوری_و_زنان

بلومبرگ

تاریخ انتشار

21 مارس 2022

سوژه ها
  #برابری_اقتصادی 

#عدالت_اجتماعی

تایم

تاریخ انتشار

11 آوریل 2022

سوژه ها
 #آمازون #برترین_سازمان 

#کارآفرین

وایرد
تاریخ انتشار

می و ژوئن 2022

سوژه ها
 #تلگرام #آزادی_رسانه #کدگذاری

این شماره از مجله وایرد پاول دوروف، بنیان گذار مشــهور پیام رسان تلگرام را زیر 
ذره بین قرار داده است. چیزی که در این میان به دقت بررسی شده، ادعای دوروف 
مبنی بر مبارزه با سانسور در خط مقدم است. تلگرام وجوه مثبت و منفی فراوانی 
کنار هم دارد. این پیام رســان، از یک ســو بر خلاف فیس بــوک هیچ گونه تبلیغات 
هدفمند و الگوریتم اعتیادآوری ندارد و تا اینجای کار در چند مورد با جرئت زیادی 
مقابل دولت های مداخله گر و اقتدارگرای جهان ایستاده است. همین ویژگی ها، 
در کنار جزئیات فنی تلگرام باعث شــده این پیام رســان صدها میلیون کاربر را در 
سطح جهان به خود جذب کند. با این  حال نباید فراموش کرد تلگرام بستری آماده 
برای گروه های افراطی، تولید و نشر اخبار غلط و برنامه ریزی برای مداخله در نظم 

یک جامعه است.   304
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نیوزویک

تاریخ انتشار

13 می 2022

سوژه ها
 #فناوری #فیس بوک 

#گوگل #انحصارطلبی

تایم

تاریخ انتشار

16 می 2022

سوژه ها
 #ایلان_ماسک #توییتر 

#دموکراسی #آزادی_بیان

آمریکن بنکر

تاریخ انتشار

14 آوریل 2022

سوژه ها
 #بانکداری #بانک 

#فین تک

فین تک

تاریخ انتشار

می  2022

سوژه ها
 #توییتر #ایلان_ماسک 

#فین تک

وایرد

تاریخ انتشار

می 2022

سوژه ها
 #یاندکس #روسیه_

اوکراین #بیت کوین

فورچون
تاریخ انتشار

آوریل و می 2022
سوژه ها

 #بایننس #رمزارز #ان اف تی

این شماره مجله فورچون به شکلی ویژه به پول های کلانی می پردازد که در دارایی های مالی دیجیتال 
جابه جا می شود. روی جلد مجله تصویر چانگ پنگ ژائو، بنیان گذار و مدیرعامل صرافی بایننس که 
در زمینه معاملات رمزارزی فعالیت می کند، به چشــم می خورد. جدا از مسئله مذاکرات این چهره 
مطرح با قانون گذاران چینی، یکی از مســائلی که به خوبی مورد بررســی فورچون قرار گرفته، سرعت 

افزایش و کاهش ثروت در بازار رمزارزهاست. 

وایرد

تاریخ انتشار

ژوئن 2022

سوژه ها
 #کرونا #بیل_گیتس #اپل

فورچون

تاریخ انتشار

ژوئن و جولای 2022

سوژه ها
 #فورچون #500_شرکت_

برتر #درآمدزایی

تایم

تاریخ انتشار

6 ژوئن 2022

سوژه ها
 #تیم_کوک #اپل 

#مدیریت

بارونز

تاریخ انتشار

30 می  2022

سوژه ها
 #رمزارز #کریپتو #ارز_

دیجیتالی

بلومبرگ

تاریخ انتشار

30 می 2022

سوژه ها
 #استارتاپ #سیلیکون_

ولی #بحران_اقتصادی

ام آی تی تکنولوژی ریویو
تاریخ انتشار

می و ژوئن 2022
سوژه ها

 #پول #ارز #پول_دیجیتالی #ارز_دیجیتال

آیا عصر پول نقد به سر آمده  است؟ آیا شاهد ظهور عصر جدیدی در عرصه پول و ارز هستیم؟ چه 
کسی تحولات پولی را ایجاد می کند؟ اینها بخشی از پرسش هایی است که مجله ام آی تی تلاش کرده 
در این شماره خود در قالب »مســئله پول« به آن بپردازد. واقعیت این است که پول می تواند خیلی 
چیزها یا به قول نویسنده مجله ام آی تی »همه چیز« را تغییر دهد. اما حالا کسانی پیدا شده اند که 

در حال تغییر دادن خود پول هستند.
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نگاهی به 57 کتابی که در یک سال گذشته در »عصر تراکنش« به معرفی آنها پرداختیم 
و آنهایی که به نظر ما خواندن شان مهم است

کتابخانه  مدیران
در یک سال گذشته در ماهنامه »عصر تراکنش« حدود از ۵۰ کتاب مهم صنعت فناوری های مالی را معرفی کردیم؛ کتاب هایی 
که به عقیده ما خوانــدن آنها می تواند بــه درک موضوعات، فناوری ها و تحــولات جدید صنایع مالی به فعــالان، متخصصان و 
علاقه مندان این صنایع کمک  کند. به دلیل اهمیت این کتاب ها، بر آن شدیم تا در شماره ویژه نامه پایان سال نیز نگاهی گذرا به 
این کتاب ها داشته باشیم. فهرســتی که تحریریه عصر تراکنش در ادامه پیشنهاد کرده، می تواند به شــما در درک بسیاری از 
مسائل روز صنعت فناوری های مالی کشور کمک کند؛ در نتیجه خواندن آنها را به شما پیشنهاد می کنیم. به عقیده ما کتاب کامل ترین رسانه برای 
انتقال پیام است و کارکرد آموزش، اطلاع رسانی و سرگرم کنندگی را به صورت همزمان دارد و هیچ کدام از ابزارهای ارتباطی جدید و سنتی توان بالای 

کتاب در آموزش را ندارند.

متاورس: راهنمای 
ورود به دنیای 

شگفت انگیز متاورس

 نویسنده: جان راسل
 مترجم: کمیل علی تقوی

 انتشارات: 
 Independently

published / انتشارات راه 
پرداخت

صنعت پرداخت 
دیجیتال

 نویسنده: پاولو سیدلوف
 مترجم: امیرعلی خلج

 Ostap :انتشارات 
Khanko/ انتشارات راه 

پرداخت

راهنمای هویت 
دیجیتال

 تهیه کننده: گروه ویژه اقدام 
مالی

 مترجمان: سیده سیما 
آریایی منش، اسمهان حکاک، 

الهه امیرجان
 انتشارات: راه پرداخت

هندبوک فناوری 
بانکداری

 نویســندگان: تیــم واکــر و 
لوسین  موریس

 انتشارات: وایلی
 سال انتشار: 2021

هندبوک NFT: نحوه  
ساخت، خرید و 

فروش توکن های 
غیرمثلی

 نویسندگان: مت فورتنو و 
کوهریسون تری

 انتشارات: وایلی
 سال انتشار: 2021
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دیفای و آینده فایننس؛ همه چیز درباره دنیای مالی توزیع شده
دیفای نیز مانند اینترنت، احتمالاً خدمات مالی را ارزان تر، سریع تر، ایمن تر و شخصی سازی تر خواهد 
کرد. اگر یوتیوب به عنوان بستری با مقیاس بزرگ برای انتشــار ویدئو رشد کرد، به این دلیل بود که هر 
فردی می توانست به صورت رایگان و آسان از آن استفاده و فایل های ویدئویی خود را در آن ایجاد کند. 
به طور مشابه، دیفای برای محصولات مالی چه کاری انجام خواهد داد تا هر فردی بتواند چیزهایی را 
با هزینه تقریباً صفر ایجاد و از آنها استفاده کند؟ این آینده هنوز رقم نخورده است. این کتاب نگاهی 
به آینده دارد و شما، به عنوان یک خواننده، قدرت خلق آن را دارید. نویسندگان کتاب »دیفای و آینده 
مالی«، درباره مزیت های بیشــتری که دیفای نســبت به سیســتم مالی ســنتی ارائه می دهد، بحث و 
گفت وگو کرده اند. نویسندگان در این کتاب، چشــم انداز فایننس کنونی را در حال فروپاشی توصیف 
می کنند و خبــر از بازاختــراع فایننس می دهنــد. آنها در ایــن کتاب بــا واقع گرایی به کارکــرد دیفای در 
فایننس نظر داشته اند و در کنار مزایای نویدبخش این فناوری از مخاطرات آن می گویند. مخاطب در 
این اثر با مبتکرانه ترین پروتکل ها در این حوزه ازجمله یونی سواپ و کامپاند آشنا می شود. همچنین 

درمی یابد با اتخاذ چه رویکرد و راهکارهایی می توان از میزان مخاطره آمیزی این فناوری کاست.

 نویسندگان: کمپل هاروی، آشوین راماچاندران و جوئی سانتورو
 مترجم: احد درفشی فر

 انتشارات: وایلی / راه پرداخت



در ۱۰ دسته »کسب وکارها«، »سرویس ها« و »اپلیکیشن ها«ی منتخب مخاطبان عصر تراکنش در صنعت 
فناوری های مالی کشور را معرفی کردیم 

برگزیدگان
به روال هر سال، در شماره ویژه  پایان سال عصر تراکنش بر آن شدیم تا منتخبان بخش های مختلف صنعت فین تک کشور 
در ســال ۱۴۰۱ را معرفی کنیم. این بار اما بر خلاف سال های گذشته نظرســنجی ای برگزار کردیم و از مخاطبان ماهنامه عصر 
تراکنش خواستیم تا با تکمیل آن در انتخاب برترین اپلیکیشن ها و سرویس های مالی کشور مشارکت داشته باشند. آنچه در 
ادامه می بینید، نتیجه نظرسنجی عصر تراکنش در بخش اپلیکیشن ها، سرویس های مالی و کسب وکارهای این صنعت است. 
»اپلیکیشن های تحلیل بازار سرمایه«، »اپلیکیشن های مقایسه و فروش آنلاین بیمه«، »اپلیکیشن های مدیریت امور مالی«، »اپلیکیشن های 
پی اس پی ها«، »اپلیکیشن های بانک ها«، »اپلیکیشــن های صرافی های رمزارز«، »نئوبانک ها«، »سرویس های احراز هویت غیرحضوری«، 

»شرکت های لندتکی« و »شرکت های رگ تکی« دسته بندی های ما در این نظرسنجی بودند.

دیجی پی
دیجی پی با اختلاف خوبی نسبت به سایر شرکت های این بخش، توانسته صدرنشین این بخش از نظرسنجی ما شود؛ شرکتی که در 
تابستان 1397 با هدف ورود به صنعت فناوری های مالی فعالیت خود را آغاز کرد و مهم ترین و اصلی ترین دغدغه راه اندازی اش کمک به 
فراگیری مالی بوده است. دیجی پی طی ســال 1401 در راستای این چشــم اندازش، محصولات و خدمات متنوعی را در فضای اقتصاد 
دیجیتال گسترش داده است. برای مثال محصولات اعتباری را به چند حوزه گسترش دادند و خرید اقساطی را به زیرساخت های بانک ها 
متصل کردند. همچنین اعطای اعتبار به کسب وکارها در سال 1401 به یک خط کسب وکاری برای دیجی پی تبدیل شد. علاوه بر آن کیف پول دیجی پی 
گسترش پیدا کرده و آن را به یک کیف پول مستقل تبدیل کرده اند. به گفته مدیران این شــرکت، ماهانه چهار میلیون و 300 هزار تراکنش موفق در درگاه 

یکپارچه پرداخت دیجی پی و یک میلیون و 200 هزار تراکنش موفق در سوپراپلیکیشن دیجی پی پردازش می شود.

اسنپ پی
»اسنپ پی« که دومین اپلیکیشن صدرنشین این بخش است، به عنوان 
یکی از اولین ارائه دهندگان سرویس BNPL در ایران از سال 1399 فعالیت 
خود را آغاز کرد. اولین محصول اســنپ پی در حوزه BNPL اعتبار ماهانه 
بود که در دی ماه 1399 برای اولین بار به کاربران ارائه شد. محصول جدید 
این شرکت نیز با عنوان »اعتبار اقساطی« از تیرماه 1401 به کاربران عرضه شد. با استفاده از 
سرویس BNPL اسنپ پی، کاربران سوپراپلیکیشن اسنپ می توانند محصولات و خدمات مورد 
نیاز خود را در لحظه خرید دریافت کنند و مبلغ آن را در پایان ماه بازگردانند. به جرئت می توان 
گفت کاری را که اسنپ پی در این حوزه کرده، می توان یکی از بزرگ ترین و فراگیرترین تجربه های 

لندتکی کشور دانست.

مرآت
»مرآت« یکی از سامانه های شرکت 
پارت اســت کــه کار اعتبارســنجی 
اشخاص حقیقی را انجام می دهد. 
تمامی مراحل اعتبارسنجی در این 
ســامانه بــا اســتفاده از ســایت یــا اپلیکیشــن مــرآت، 
به صــورت غیرحضــوری و مبتنــی بــر مدل هــای هوش 
مصنوعی انجام می شود و تاکنون بیش از پنج میلیون 
نفر از این سامانه استفاده کرده اند که بر اساس آن بیش 
از 50 هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

شرکت های لندتکی

تالیاعتبارینو داراتارا اسنپ پیازکی وام

مرآتکیپا والتالندو 317قسطادیجی پی
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ازکی
ازکی که پیش تر آن را با نام بیمیتو می شناختیم را می توان عملا قدیمی ترین بازیگر حوزه فروش آنلاین 
بیمه و در ادامه یکی از مهم ترین ســامانه های فروش آنلاین بیمه در کشور دانســت که با در اختیار 
داشتن سهم قابل توجهی از بازار فروش آنلاین، اخیراً امکان خرید اقساطی بیمه بدون چک و سفته 
را نیز فراهم کرده و با اختلاف زیادی نســبت به ســایر رقبا در ایــن حوزه، در این نظرســنجی در صدر 
جدول قرار گرفته است. ازکی را می توان عملا اولین بازیگر این حوزه دانست که با تبلیغات سنگین و گسترده مسیر را 
برای پذیرش این صنعت از سوی مردم باز کرد. در اپلیکیشن ازکی انواع بیمه نامه ها را می توان در کمترین زمان ممکن 

تهیه کرد. اما ازکی فقط سامانه خرید آنلاین بیمه نیست. 
مهم ترین مزیت ازکی در مقایسه با سایر سامانه های آنلاین بیمه در پرداخت خسارت است. در ازکی می توانید خسارت 
ماشــین خود را به صورت آنلاین و فقط در ســه مرحله دریافت کنید. ازکی یک قابلیت مهم دیگر نیــز دارد؛ اینکه فقط 
مخصوص بیمه گزاران نیســت و گروه زیادی از نماینده های بیمه هم می توانند با ثبت نام در مرکز فروشــندگان ازکی به 
دیگران بیمه بفروشند. به این ترتیب که شما می توانید به عنوان فروشنده ازکی بیمه های مختلف )بیمه شخص ثالث، 
بدنه، آتش سوزی، عمر و…( را از همه شرکت های بیمه به دیگران بفروشید و به ازای هر بیمه، به صورت هفتگی کارمزد 
بگیرید. کیف پول، گزارش کارمزدها، بیمه نامه های قبلی، یادآورها و... همه در اپلیکیشن نمایندگان ازکی در دسترس 

هستند تا فروشنده با تسلط بیشتری کار فروش بیمه را انجام دهد.

بیمه بازار
بیمه بازار که در رتبه دوم این نظرســنجی 
قرار گرفته نیز یکی از اولین استارتاپ های 
فروش آنلاین بیمه در کشــور اســت که از 
ســال 1395 همــواره تلاش هــای افــت و 
خیزداری را برای ورود نوآوری به عرصه ســنتی بیمه داشــته 
اســت و نمی توان ســابقه فعالیتــش در ایــن حــوزه را نادیده 
گرفت. در بیمه بازار نیز مانند ازکی می توان به ســراغ انواع و 
اقســام بیمه نامه ها رفت و گاهی هــم از مزایای یک تخفیف 
حســابی روی بیمه هــای شــخص ثالــث لــذت بــرد. راحتــی 
استفاده از اپلیکیشــن بیمه بازار از مهم ترین مزایایی است 
کــه مشــتریان از تجربــه خریــد بیمــه از بیمه بــازار عنــوان 
می کننــد. در حــال حاضــر، 70 درصــد بیمه هــا در بیمه بازار 
به صورت آنلاین صادر و نسخه های کاغذی، تنها در صورت 
درخواست خریدار، به آدرس پستی آنها فرستاده می شود. 
بیمه بــازار تاکنون بیش از یک میلیــون بیمه نامه صادر کرده 

است. 
یکی از نقــاط متمایز بیمه بازار نســبت به رقبــا، فروش بیمه 
سازمانی است که در 20 ســرفصل مختلف فروش سازمانی 

بیمه را به نهادها و کسب وکارها ارائه می دهد.

آیتول
هر چند در نظرسنجی ما آیتول در جایگاه سوم به انتخاب 
مخاطبان قرار دارد، ولی عملا آیتــول را می توان جدی ترین 
رقیب ازکی دانست که در ســطوح مختلف توان و امکانات 
رقابت بــا ازکی را در بــازار دارد. از تــوان مالی بــرای تبلیغات 
سنگین و گسترده گرفته تا پشتوانه های حاکمیت شرکتی و فنی، چیزی است 
که آیتول برای ایجاد یک دوگانه در بازار داراســت. آیتول پلتفرمی است برای 
ارائه تمامی خدمات موردنیاز یک خودرو و چشم اندازش تبدیل شدن به برندی 
است که هر کسی به خدمات خودرویی نیاز داشت، نام آیتول را به یاد آورد. در 
آیتول هر نیازی که در رابطه با خدمات خودرویی خودتان داشته باشید، پیدا 
می کنیــد. از پرداخــت عــوارض ســالیانه، عــوارض آزادراهــی، دریافــت طــرح 
ترافیــک، امــکان ثبــت درخواســت معاینــه فنــی و امــکان تعویــض پــلاک 
غیرحضوری گرفته تا خرید بیمه نامه شخص ثالث. برای خرید بیمه شخص 
ثالث می توانید در پلتفرم آیتول، خدمات شرکت های بیمه را با هم مقایسه و 
دســت به انتخــاب بزنید. نکتــه قابل توجه این اســت کــه آیتولی ها به ســبب 
دسترســی به داده های ســوابق خــودروی مشــتری از طریق ســامانه پرداخت 
عوارض آیتول، می توانند کاری را که ســایر ســایت های آنلاین در چند ساعت 
انجام می دهند، در کمتر از نیم ساعت پیش ببرند. این موضوع در کنار راحتی 
طراحی اپلیکیشــن باعث شــده آیتول یکی از راحت ترین ســامانه های خرید 

بیمه شخص ثالث باشد.

اپلیکیشن های مقایسه و فروش آنلاین بیمه در کشور

ازکی

بیمه ۲۴

بابیمه

بیمه باش

آیتول

بیمه بازار

بیمچه

بیمه سی
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سخت افزار های بانکی و پرداخت

منتخبان محصولات سخت افزاری شرکت های بانکی و پرداخت کشور
 

جان سخت ها
نقش سخت افزارهای بانکی و پرداختی را در توسعه صنایع مالی کشور نمی توان نادیده گرفت؛  چراکه نرم افزار فقط بخشی از 
کار است و در کنار ســخت افزار معنا پیدا می کند. امروزه ابزارهایی همچون کارت بانکی، دستگاه خودپرداز یا حتی دستگاه 
کارت خوان به نمادهای صنایع مالی نزد مردم تبدیل شده اند و همین موضوع نقش پررنگ سخت افزارها را در این صنایع نشان 
می دهد. به همین خاطر در ماهنامه »عصر تراکنش« هر ماه، بخشی از تمرکز خود را روی معرفی محصولات سخت افزاری 
شرکت های مطرح این صنعت گذاشته ایم. امســال در شماره پایان ســال عصر تراکنش در بخش منتخبان، بر آن شــدیم از بین محصولات 
سخت افزاری که در یک سال گذشته معرفی کرده ایم، سخت افزارهای منتخب را از دید مخاطبان مان معرفی کنیم و بر همین اساس در یک 
نظرسنجی از مخاطبان عصر تراکنش خواســتیم در انتخاب سخت افزارهای منتخب مشارکت داشته باشــند. در این مطلب نگاهی به این 

نظرسنجی و محصولات سخت افزاری منتخب داشته ایم.

 AMP 9200 کارت خوان

شرکت فناپ تک
فناپ تک یکی از شرکت هایی است که با هدف تأمین راهکارهای خلاق در حوزه زندگی دیجیتال، 

در ســال های اخیر ســخت افزارها و راهکارهای کاربردی در حوزه های مختلف به بازار ارائه داده 
و احتمالاً همیــن موضوع نیز باعث شــده در این نظرســنجی، دو دســتگاه از این شــرکت جزو 

صدرنشین های این بخش باشند. AMP 9200 پایانه پرداختی است که صدرنشین این بخش از 
نظرسنجی ما شده و در دو مدل رومیزی و سیار ارائه می شود. سیستم عامل AMP 9200 نیز مشابه 
سایر محصولات هم رده، لینوکس است. صفحه نمایش محصول رنگی در اندازه 2.4 اینچ و دارای 
قابلیت لمسی است که این قابلیت در کنار صفحه کلید، امکانات خاصی در اختیار برنامه نویسان 

قرار می دهد تا تجربه جدیدی به مصرف کنندگان محصول ارائه دهند. ضمن اینکه صفحه نمایش 
قابلیت ضبط امضای مشــتری را نیز دارد. بخش عمده ای از قطعات این کارت خــوان نیز در کارخانه 

خرمشهر فناپ تک تولید می شود و امکان سفارشی سازی محصول بر اساس درخواست مشتری، تغییر 
رنگ بندی بدنه بر اساس برند، چاپ لوگو و از همه مهم تر کلیدگذاری آن وجود دارد. همین امر AMP 9200 را 

به یک دستگاه ویژه بدل می کند که علاوه بر توان برآوردن نیازهای شرکت های پی اس پی، به دلیل سرعت، توان 
پردازش و باتری متناسب، از سوی مصرف کنندگان نهایی نیز مورد استقبال قرار خواهد گرفت.

پایانه پرداخت الکترونیک 
 سلف سرویس

TECHNO IM30 
شرکت توسن تکنو

میکروکیوسک 
پرداخت )صندوق یار( 

شرکت انیاک

LYNX9500 دستگاه
 شرکت جی اس اس

کیوسک بانکی 
 EC8200 غیرنقدی

شرکت توسعه خدمات 
الکترونیکی آدونیس

 T3 کارت خوان ترندیت
شرکت توسعه صنایع 

پرداخت سبز

کارت خوان
AMP 9200 

شرکت فناپ تک

کارت خوان ME31 برند 
نیولند

 شرکت تندر نور

 DORS820 دستگاه
شرکت بازرگانی مبنا 

کارت آریا

جاستون؛ میز خدمت 
هوشمند

شرکت فناپ تک

 OConnect محصول
شرکت فناوری 
اطلاعات ناواکو

کارت خوان اندرویدی 
XNYL شرکت 

سرزمین هوشمند دنا

میز خدمت آریانو 
شرکت بازرگانی مبنا 

کارت آریا

دستگاه آنی بانک 
شرکت جی اس اس

 Techno کارت خوان
A920Pro شرکت 
توسن تکنو در طرح 
هوشمندسازی نان
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چهره های صنعت فناوری های مالی کشور به انتخاب مخاطبان
 

جریان سازها
شــاید به عنوان فعال یا متخصصی که در صنعت مالی کشــور فعال اســت، معتقد باشــید این صنعت کم وکاستی های 
بسیاری از نظر فناوری دارد، ولی وقتی همین وضعیت فعلی را با وضعیت استفاده از فناوری در بسیاری از دیگر صنایع 
مقایسه کنیم، می توانیم صنعت فناوری های مالی را یکی از پیشروترین حوزه ها در کشور در استفاده از فناوری بدانیم. 
بسیاری این پیشرو بودن را متأثر از متمول بودن بانک ها و صنایع وابسته به آن می دانند که باعث می شود بتوانند در این 
مسیر پیشرو باشند که البته ادعای کم بیراهی هم نیست، ولی وقتی کمی دقیق تر نگاه کنیم، صنایع متمول دیگری را نیز در کشور می یابیم 
که با وجود گردش مالی بالایی که داشته اند، به این اندازه از فناوری بهره نبرده اند. پس چه چیزی اینجا فرق می کند؟ شاید نکته اول تغییر 
نگرش مشتریان به استفاده از خدمات مالی است که صاحبان صنایع مالی را ناچار به استفاده از فناوری کرده، ولی به نظر می رسد آنچه 
بیش از همه اینها در صنایع مالی کشــور، نیروی محرکه این پیشــروبودن اســت، »فعالان و مدیران« این صنعت هستند. از همین رو در 
شماره پایان سال ماهنامه عصر تراکنش بر آن شدیم تا در گروه های مختلف، مدیران منتخب را از دید مخاطبان معرفی کنیم و بر همین 
اساس در یک نظرسنجی از مخاطبان خواستیم تا مدیران منتخب خود را در گروه های مختلف انتخاب کنند و بیش از ۱۵۰۰ نفر از فعالان 
صنعت در این نظرسنجی شرکت کرده و نظرات خود را اعلام کردند. آنچه در ادامه می بینید مدیران منتخب به انتخاب مخاطبان پایگاه 

تحلیلی-خبری راه پرداخت و ماهنامه عصر تراکنش هستند.

مدیران عامل شرکت های پی اس پی

بهنام آرایش

 الکترونیک کارت 
دماوند

امین مطیعی

  پرداخت 
نوین

احسان ترکمن

پرداخت الکترونیک 
سامان

شهریار خلیلی

 به پرداخت 
ملت

حمزه آقابابایی

پرداخت الکترونیک 
سپهر

علی اکبر فراهانی

  آسان پرداخت 
پرشین

مجید هادی

تجارت الکترونیک 
پارسیان

علیرضا موسوی

کارت اعتباری 
ایران کیش

علیرضا پورابراهیمی

 فن آوا 
کارت

محمدمهدی متولی

 فراپردازان 
آروند امید

محمدحسین کاشی

پرداخت الکترونیک 
سداد

مسیح مشهدی 
تفرشی

پرداخت الکترونیک 
پاسارگاد

مسیح مشهدی تفرشی
پرداخت الکترونیک پاسارگاد

صدرنشین منتخب فهرست ما در بخش مدیران عامل شرکت های پی اس پی از نگاه مخاطبان، مسیح مشهدی 
تفرشی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک پاسارگاد است. تفرشی بر خلاف برخی از همتایان فعلی خود 
در صنعت، رزومه ای متمرکز در صنعت پرداخت ندارد و پیش از حضورش در پرداخت الکترونیک پاسارگاد در 
صنایع مختلفی از جمله خودروسازی، معدن، تلکام، بازار سرمایه و پرداخت فعالیت داشته که شاید در نگاه اول 
ضعف به نظر برسد و این طور به ذهن تبادر شود که او شناخت عمیقی از صنعت پرداخت ندارد، ولی بعد از مرور 
عملکرد او در شرکت پرداخت الکترونیک پاسارگاد و ایده هایی که خارج از صنعت پرداخت برای رشد این شرکت 
به کار بسته، به نظر می رسد این متمرکز نبودن رزومه او در صنعت پرداخت برایش نه تنها منفی نبوده، بلکه 
مزیتی مهم برایش محسوب شده و در دورانی که شرکت های پی اس پی به یک سکون و ثبات نسبی رسیده بودند، 
او رشد چندپله ای جایگاه شرکت پرداخت الکترونیک پاسارگاد را در گزارش های اقتصادی شاپرک رقم زده است.
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مدیران عامل بانک های کشور

مجید قاسمی
بانک پاسارگاد

صدرنشینی مجید قاسمی در فهرست مدیران عامل بانک های کشور یقیناً بی چون وچراترین صدرنشینی در 
فهرست انتخابی مخاطبان است؛ چراکه سال هاست مدیریت مجید قاسمی در بانک پاسارگاد به یک به روش 
یکتا در نظام بانکی کشور تبدیل شده که با ثبات مدیریتی خود، خروجی ملموس و قابل توجهی را در بخش های 
مختلف به ارمغان آورده و احتمالاً سال هاســت که برای بســیاری همچنان با اختلاف، چهره منتخب سال 
است. از سال 1384 همزمان با تأسیس بانک پاسارگاد تابه امروز، مجید قاسمی سمت مدیرعاملی این بانک 
را بر عهده داشته و می توان از این جهت بانک پاسارگاد را باثبات ترین بانک کشور از لحاظ مدیریتی دانست.

مجید قاسمی، مدیرعامل بانک پاسارگاد، متولد 1331 است و از جمله مهم ترین فعالیت های اجرایی قاسمی 
می توان به عضو کمیته تخصیص ارز شورای اقتصاد، عضو کمیســیون ذخایر ارزی بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران،  عضو کمیته خرید کشــتی شــورای اقتصاد، مدیرعامل بانک ملی ایران،  عضو شورای عالی 
بانک ها، رئیس  کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، رئیس شورای پول و اعتبار، عضو شورای اقتصاد، 

قائم مقام وزیر نیرو و معاون صنعتی و پشتیبانی و… اشاره کرد.

بهزاد شیری

پست بانک

آیت الله ابراهیمی

بانک سپه

اسماعیل لله گانی

بانک رفاه کارگران

احمد بهاروندی

بانک کارآفرین

ابوالفضل نجارزاده

بانک ملی ایران

حجت الله مهدیان

بانک توسعه تعاون

جواد جوادی

بانک خاورمیانه

رضا دولت آبادی

بانک ملت

سیدکامل تقوی نژاد

مؤسسه اعتباری نور

سید علی حسینی

بانک توسعه 
صادرات ایران

سیدضیاء ایمانی

بانک صادرات ایران

سید امین جوادی

مؤسسه اعتباری ملل

سعید شمسی نژاد

بانک قرض الحسنه 
مهر ایران

عبدالمجید پورسعید

بانک ایران زمین

شعبان مرادی

بانک آینده

علی خورسندیان

بانک صنعت و معدن

غلامرضا فتحعلی

بانک سینا

علیرضا معرفت

بانک سامان

علیرضا قیطاسی

بانک دی

علیرضا بلگوری

بانک اقتصاد نوین

علی عسگری

بانک مسکن

فرشید فرخ نژاد

بانک کشاورزی

فرج الله قدمی

بانک سرمایه

کوروش پرویزیان

بانک پارسیان

محمدرضا فهمی

بانک گردشگری

محمدرضا فرزین

رئیس کل بانک مرکزی 
ایران

محمدحسین 
حسین زاده

بانک قرض الحسنه 
رسالت

محمد قضائی پاکدهی

بانک ایران-ونزوئلا

مجید قاسمی

بانک پاسارگاد

نبی الله کشوری

مؤسسه اعتباری 
کاسپین

محمدمهدی احمدی

بانک شهر

هادی اخلاقی فیض

بانک تجارت

هادی اخلاقی فیض
بانک تجارت

هادی اخلاقی فیــض، مدیرعامل فعلی بانک تجارت دومین صدرنشــین منتخب مخاطبان در فهرســت 
مدیران عامل بانک های کشور در نظرسنجی ما بوده است. بسیاری  معتقدند بانک تجارت با آمدن هادی 
اخلاقی و ترکیب مدیران ارشدی که او در این بانک گرد هم آورده، ترکیب طلایی ای برای بانک تجارت بعد از 
سال هاست و احتمالاً باید شاهد پیشگام شدن بانک تجارت در بسیاری از بخش ها باشیم. نقشی که در 
سال های گذشته عمدتاً در اختیار بانک ملت و ملی بوده و حالا به نظر می رسد بانک تجارت با روی کار آمدن 

و ترکیب جدید مدیرانش در هیئت مدیره و شرکت های تابعه، سعی در بازپس گیری این عنوان پس از 
سال ها دارد. بسیاری این اتفاق را دور انتظار نمی دانند؛ چراکه اخلاقی در سابقه کاری خود حضور 

پررنگی در بانک ملت داشته و تجربه ارزشمندی را از این بانک با خود به همراه دارد. 
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مدیران عامل شرکت های بیمه

محمدرضا فرزین
رئیس کل بانک مرکزی ایران

دیگر صدرنشــین فهرســت منتخب مخاطبان در بین مدیران عامــل بانک های کشــور، محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانک مرکزی ایران است که تا چندی پیش مدیرعاملی بانک ملی را بر عهده داشت. بسیاری فرزین 
را از اقتصاددانان برجسته حال حاضر ایران می دانند که با مدیرعاملی بانک کارآفرین به شکل جدی پایش به 
نظام بانکی باز شد و از همان زمان که در بانک کارآفرین بود، بسیاری او را گزینه جدی رئیس کلی بانک مرکزی 
می دانستند، ولی با رفتنش به بانک ملی این اتفاق برای مدتی به تعویق افتاد و سرانجام او دی ماه 1401 همزمان 
با قرارگیری دلار در کانال 44 هزار تومانی، رئیس کل بانک مرکزی شد و بسیاری معتقد بودند فرزین در این برهه 

نباید چنین وظیفه خطیری را بر عهده می گرفت؛ چراکه احتمالاً رزومه خوشنام خود را دچار تزلزل می کند.

مفید امینی
بیمه معلم

مجید بنویدی
 بیمه اتکایی آوای پارس

عباس اسلامی
کاریزما

جلال سلطانی
بیمه حافظ

معصوم ضميری
بیمه پاسارگاد

مجتبی حیدری
بیمه اتکایی ایران 

معین

سیدهادی شیخ 
الاسلامی
بیمه میهن

اسماعیل داورپناه
بیمه اتکایی رواک

مسعود بادین
بیمه آسیا

 لطف اله نکویی 
بیمه آسماری

محمدمهدی 
بهشتی نژاد
بیمه سرمد

احمدرضا ضرابيه
بیمه سامان

محمود امراللهی
بیمه هوشمند فردا

علیرضا یزدان دوست
بیمه ملت

رضا جعفری
 بیمه دانا

ابوالفضل آقادادی
 بیمه کوثر

محمدرضا کشاورز
بیمه دی

علیرضا هادی
بیمه زندگی باران

خسرو حقیقی پناه
بیمه اتکایی امین

ابراهیم کاردگر
 بیمه ما

هادی اويار حسين
 بیمه پارسیان

يونس مظلومی
بیمه تعاون

نیما نورالهی
بیمه تجارت نو

مینا صدیق نوحی
بیمه اتکایی سامان

محسن پورکیانی
بیمه البرز

عبداله سلطانی ثانی
بیمه سینا

حسن شریفی
بیمه ایران

مهدی نوروزی
 بیمه زندگی خاورمیانه

مجید قلی پور
بیمه آرمان

عبدالحسین پهلوان
 بیمه امید

حجت پوستين چی
بیمه اتکایی ایرانیان

نیما مؤمنی زاده
 بیمه حکمت صبا

محمد حیدری
بیمه کارآفرین

علی جباری مرکید
بیمه رازی

حسين كريم خان زند
بیمه نوین

علیرضا معرفت
بانک سامان

ســومین صدرنشــین منتخب مخاطبان ما در بخــش مدیران عامــل بانک های کشــور، علیرضــا معرفت، 
مدیرعامل بانک سامان است. بانک سامان با وجود اینکه در مقایسه با بانک های بزرگ دولتی، بانک بزرگی 
محسوب نمی شود، ولی همواره این بانک و شرکت های پیرامونش منشاء شروع حرکت های مثبت و بزرگی 
برای کشور بوده اند. گروه مالی سامان و در رأس آن بانک سامان در بسیاری از حوزه های نو پیشرو و پیشگام 
بوده که نمی توان به راحتی از اکوسیستم بزرگی که این گروه ساخته است، گذر کرد؛ از پرداخت الکترونیک 
سامان و عناوین اولین مختلف این شرکت گرفته تا تجربه متمایز نت بانک و موبایلت و بلوبانک و صدها اتفاق 
ریز و درشت دیگر که همگی به نوعی به بانک سامان برمی گردد. در این مسیر توسعه، حفظ و نگهداشت آن 
نقش علیرضا معرفت را به عنوان یکی از مدیرانی که به مرور در این بانک ارتقا یافته، نمی توان نادیده گرفت.
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